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MARINEFORENINGEN 
Foreningensformål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd til fælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Marineforeningen et 
betydningsfuldt led i 
en kæde af positive 
informationsgivere 
Det er her ved årsskiftet en stor glæde 
for mig at få lejlighed til på søværnets 
vegne at udtrykke min hjertelige tak til 
Danmarks Marineforening for den altid 
opmærksomme interesse, der såvel 
centralt som gennem afdelingerne lan
det over vises Flådens skibe og søvær-
nets landtjenestesteder. · 

Den noget nedadgående tendens især 
på personel- og driftsområdet for sø
værnet er fortsat i 1987. Forsvarsafta
len, der 29. juni 1984 blev indgået mel
lem Socialdemokratiet og regeringspar
tierne om forsvarets ordning i perioden 
1985-87, blev 27. august 1985 suppleret 
med en tillægsaftale, hvis betydning for 
søværnets del, lå i indkøbet af tre norske 
undervandsbåde af KOBBEN-klassen. 
I skrivende stund er et nyt forsvarsforlig 
en mulighed og alle i søværnet håber na
turligvis på, at der kommer en politisk 
enighed, som skaber bedre grundlag for, 
at vi kan løse opgaverne. For at kunne 
dette, vil der som hidtil være behov for 
værnepligtige i søværnets skibe. 

Af større glædelige begivenheder for 
søværnet i året der gik skal nævnes, at 
Finansudvalget 2. december bevilligede 
1440 millioner kr. til bygning af 4 nye in
spektionsskibe til afløsning af de 4 en
heder af HVIDBJØRNEN-klassen. 
Byggeprojektet vil tidsmæssigt strække 
sig over 6 år, hvor enhederne kan bygges 
i serieproduktion med 10 måneders in
terval. Det første af de nye inspektions
skibe forventes operativt i Nordatlanten 

Søværnets chef 
M. Jelling, der 

sender sin 
nytårshilsen med 

tak til Marine
foreningens 

medlemmer blev i 
fjor selv medlem 

af Marine
foreningens 

Ebeltoft-af deling. 
Telling deltog i 

sendemands
mødet og hilser 

her før frokosten 
på Fregatten 

Jylland på 
mødets dirigent 
Jens Kai Olsen. 

Til højre 
Ebeltofts 

formand, Chr. 
Koudahl. 

omkring 1990. Endvidere blev den før
ste STANDARD FLEX 300 enhed 
FLYVEFISKEN døbt af Hendes Maje
stæt Dronningen den 26. oktober i Al
borg. 

i året 1987 har jeg haft lejlighed til at 
lære mange nye at kende i Danmarks 
Marineforening ved sendemandsmødet 
i Ebeltoft og ved min deltagelse i Hoved
bestyrelsesmødets afslutning samt ved 
andre møder og begivenheder rundt i 
landet. Det er med stor glæde jeg har 

Marineforeningen, Amaliegade 33 C 
/256 København K 

Landssekretær: Skytteudvalgssekretær: 
Karl Georg Momsen 

oplevet den udmærkede og inspirerende 
indsats, der mange steder ydes for at 
støtte os i denne noget vanskelige tid. 

Søværnet vil fortsat se hen til Dan
marks Marineforening som et betyd
ningsfuldt led i den kæde af positive in
formationsgivere omkring vort værn og 
dets virke. 

Med disse ord vil jeg på hele søvær
nets vegne ønske Marineforeningens 
medlemmer og deres familier et godt og 
lykkeligt nytår. M. Jelling 
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1987 gav stigende medlemstal 
og bød på øget aktivitet 

Tiden går ikke - den løber, og nu er det 
så allerede igen på den tid, hvor der fra 
hovedbestyrelsen og mig personlig skal 
lyde en hilsen til Marineforeningens af
delinger og medlemmer med en tak for 
året, der gik, et år som foreningen kun 
kan være tilfreds med. 

Der har været en fortsat stigende ten
dens i medlemstal og aktiviteter. På ho
vedbestyrelsesmødet i oktober kunne 
der konstateres en nettofremgang på 
225 medlemmer i årets 3 første kvarta
ler, og i dette blads spalter har man kun
net læse om mange gode, og også mange 
nye, aktiviteter. Der er selvfølgelig i hel
hedsbilledet både lyse og mørke nuan
cer, men der er optimisme og virkelyst i 
næsten alle afdelinger. Det er dog nok 
det almindelige indtryk, at tilslutningen 
til arrangementerne kan og bør blive 
bedre i det nye år. 

Ved udgangen af 1987 kan vi glæde os 
over et markant gennembrud i stormag
ternes nedrustningsforhandlinger og en 
bedre dialog mellem øst og vest - men 
der er lang vej endnu. Underskrivelsen 
af traktaten om mellemdistanceraket
terne har bragt den østlige overmagt i 
Europa m.h.t. konventionelle våben i 
fokus, og det er jo netop på dette om
råde, at det danske forsvar skulle yde sit 
bidrag til den vestlige alliance. 

I det forløbne år er debatten om for
svaret med henblik på situationen om
kring det hidtidige forsvarsforligs udløb 
med udgangen af 1987 fortsat. I skriven
de stund (deadline 15/ 12) er situationen 
ikke afklaret, men håbet om et nyt forlig 
mellem de partier, der nu i 4 årtier har 
stået bag et troværdigt dansk forsvar, er 

V. P. Heise - glæder sig over 
fremgangen 

endnu ikke opgivet. Da man efter de 
fremsatte erklæringer er enige om må
let: opretholdelse af et forsvar af nuvæ
rende styrke, skulle det ikke være umu
ligt for ansvarlige politiker at nå til enig
hed om midlerne. 

For søværnet har der i 1987 været lys
punkter. Den første enhed af STAN
DARD FLEX-klassen-FLYVEFISKEN 
har under sit prøvetogt indfriet de for
ventninger, der har været stillet til dette 
projekt, som gør alle påstande om 
manglende nytænkning inden for for
svaret til skamme. For nyligt er der bevil
get penge til bygning af 4 nye inspekti
onsskibe til løsning af søværnets meget 
krævende fredtidsopgave, fiskeriin-

spektion og suverænitetshævdelse ved 
Færøerne og Grønland. 

Forsvarschefen har overfor forsvars
udvalget udtrykt ønsket om en større 
værnepligtsstyrke i søværnet, et ønske 
som Marineforeningen fuldt ud må 
støtte, ikke blot i egen interesse, men 
fordi den i grundloven fastlagte værne
pligt fortsat bør være et bærende ele
ment i demokratiets forsvar og i bevarel
sen af kontakt og forståelse mellem be
folkningen og forsvaret. 

Marineforeningen er søværnets myn
digheder og personel stor tak skyldig for 
megen god støtte i det forgangne år, og 
vi vil tilsige vor fortsatte vilje til at støtte 
søværn og søfart. 

Vi går nu ind i et nyt år, et år der vil stå 
i 75-års jubilæets tegn. Det er naturlig
vis hovedbestyrelsens håb, at jubilæ 
umsarrangementerne vil bidrage til at 
kendskabet til og forståelsen for Mari
neforeningens formål og virke bliver 
yderligere udbredt med øget medlems
tilgang og måske også nye afdelinger til 
følge. Landsforeningens jubilæum er 
også en god anledning for lokalafdelin
gerne til at gøre opmærksom på deres 
eksistens og historie. 

Der er således nok at tage fat på i det 
nye år, Lad os sætte kursen mod 100-års 
jubilæet og lægge vores kræfter i en ak
tiv indsats for vores forening og for sø
værn og søfart. 

Med en hjertelig tak til alle der i 1987 
støttede foreningens arbejde og til dem 
der udførte arbejdet ønsker jeg på ho
vedbestyrelsen og egne ve~ne alle et 

RIGTIGT GODT NYTAR. 
V. P. Heise 

Kaj Otto Nielsen død 
Formanden for Nykøbing Mors Mari
neforening og bo\iedbelityrelsesmedlem 
Kaj OttoNielsendøde den 13. november 
efter nogen tids. svær sygdom. 

Kaj Otto, der ville være fyldt 5 5 år den 
22. dece!llber~ var orlogsgast af. årgang 
1952 og blev medlem af Marineforenin
gen i 1915. Han kom hurtigt i bestyrel
sen i Nykøbing Mors afdelingen og var 
siden 1982,dens for.mand. 

Ved sendemandsmødet i 1982 ind
trådte Kaj Otto i hovedbestyrelsen, valgt 
som repræsentant for distrikt XI.. 

Kaj var stolt over. at have tjent under 
splitflaget, og arbejdet for marinefor
eningen, dens marinestue og dens akti~ 
viteter blev en meget væsentlig del af Kaj Otto Niel?en 

hans tilværelse, og han bekæftigede sig 
med den til det.sidste. 

·1hovedbestyrelsen var Kaj 0tto Niel
sen distriktet en god mand, der talte dets 
sag med den vægt, søm en. god føling 
med afdelingerne og deres ,medlemmer 
gav. .Han positive og optimistiske 
grundholdning og hans altid 'gode hu
m01: var et stortaktiv for hovedbestyrel
sen både i diskussionerne på møderne 
ogi det kammeratlige samvær. , 

Marineforeningen og hovedbestyrel-. 
sen har ved Kaj Otto's alt fØr tidlige død 
mistet en god orlogskarnmerat. 

ÆREVÆRE HANS MINDE. 
V.P.fl. 
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75 års jubilæet og 
sendemandsmødet 
tegner til at blive 
helt uforglemmeligt 
Jubilæumsfestlighederne 
nærmer sig med hastige 
skridt. Andet steds findes en 
skematisk redegørelse for, 
hvordan festlighederne som 
afvikles i anledning af Mari
neforeningens 75 års jubi
læum vil forløbe. 

Det bliver en jubilæums
fest, der også omfatter det år-

lige sendemandsmøde, og 
der er gået flere års arbejde 
forud for at jubilæet kunne 
markeres på bedste vis. 

- Selve Jubilæumsfesten 
med middag vil finde sted i 
det nyrestaurerede Odd Fel
low Palæ, og det gør delta
gelse i festen dyrere end op
rindeligt bestemt, siger pri-

Det imponerende progr.am for savel 

'JUBILÆET 
som 

SENDEMANDSMØDET 
Torsdag den 28. april: 
Kl. 1000-17CJ0; Den maritime udstilling; »Under Dan

nebrog - Søværn og søfart« på Rådhu
set i København.åbner. 

Kl. 1400-1700: Reception i Danmarks Rederiforenings 
lokaler Amaliegade 33. 

Fredag.den 29. april: 
KL 1000..:1700: Udstillingen fortsætter. Musikunder

hdldning af Kvindeligt Marinekorps Mu
sikkorps. 

Lørdag den 30. april: 
Kl. 1000-14QO: Udstillingen fortsætter. 
Kl. 1100-1300: Sluppen fra Ebeltoft kører gennem 

Strøget. Køge Marineforenings orke
ster underholder. 

KL 1830: Jubilæumsfest med galla-middag på 
Odd Fe11ow Palæet. 

Søndag den 1. maj: 
Kl. 0730: Sendemændene mødes ved hovedkon

toret Amaliegade 33. 
Kl. 0815: Med Søværnets Tambourkorps i spid

sen marcheres ad Amaliegade, over 
Amalienborg Slotsplacls, forbi Hotel 
Admiral til Holmens Kirke. 

Kt 0900: Jubilæums-andagt i Holmens Kirke ved 
pastor Børge Ørsted. 

Kl. 1000: Sendemandsmøde i den gamle lands
tingssal på Christiansborg. 

Kl. 1000: Bustur for sendemændenes damer til 
"Halmen. 

Kl. 1300: Frokost i Snapstinget. 
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mus motor i jubilæumsfest
lighederne, landsnæstfor
mand Torben Jensen. 

Sendemandsmødet 
ændrede planen 
Vi havde i vort oprindelige 
oplæg henlagt festen til søof
ficerskolen på Holmen, net
op for at gøre festen så billig 
som muligt. Men da det inde
bar, at kun et begrænset an
tal medlemmer i så fald kun
ne deltage i festlighederne 
mødte denne plan massiv 
modstand på sendemands
mødet i Ebeltoft. 

Selv om såvel forretnings
udvalg som hovedbestyrelse 
gjorde gældende, at en fest et 
andet sted end på søofficers
skolen ville blive meget dy
rere for deltagerne så var mel
dingen fra sendemændene 
klar: 

»Alle medlemmer, som 
ønsker at deltage skal kunne 
være med«. 

Og det bliver tilfældet nu. 
Derfor vil vi blive dybt 

skuffet, hvis det viser sig, at 
tilmeldelserne til festen ikke 
bliver så stor som stemningen 
på sendemandsmødet ellers 
lod forstå, den ville blive. 

Regentparret 
er inviteret 

Christiansborg, der 
for første gang 

bliver den fornemme 
ramme om 

sendemandsmødet i 
København, 1. maj, 

dagen efter 
Jubilæumsfesten i 

Odd Fellow Palæet. 

- Jeg er i øvrigt i forbin
delse med festen blevet 
spurgt om, hvilket tøj man 
skal bære, siger Torben Jen
sen, og jeg kan hertil svare, at 
der i indbydelserne, som alle
rede er udsendt til afdelings
formændene står, at man 
kan stille i smoking, mørkt 
tøj eller i Marineforeningens 
»uniform« blazer og grå ben
klæder. 

Særpris på 
hotelopholdet 
- Hvor dyrt bliver det så at 
deltage? 

- Når man tænker på, hvad 
man får for pengene, er det 
efter min mening i høj grad 
rimelige priser, siger Torben 
Jensen. Jubilæumsmidda
gen, der består af fire retter 
inkluderet velkomstdrink og 
vine ad libitum samt kaffe, 
koster 395 kroner pr. kuvert. 
Tilmeldingsgebyret er 10 kro
ner. Festen vil byde på adskil

Regentparret er inviteret til . lige overraskelser og dansen 
festen, men i skrivende stund vil ske til et 16 mands stort 
vides endnu ikke om Dron- orkester. 
ningen vil være i stand til at Overnatningen vil for 
komme. Vor æresformand, dem, der ønsker det, finde 
Hans Kongelige Højhed sted på Admiral Hotel, der 
Prinsen har givet tilsagn om ligger tæt ved Odd Fellow Pa
at han deltager. læet. Her vil overnatning i 



dobbeltværelse inkluderet 
morgenmad kun koste 175 
kroner pr. person, hvis man 
ønsker kun at overnatte nat
ten til søndag. Ønsker man at 
komme til København tors
dag eller fredag for at se jubi
læumsudstillingen m.v. ko
ster en overnatning ligeledes 
med morgenmad 250 kroner 
pr. person. Det må jo nok si
ges med øjeblikkets hotelpri
ser at være et særdeles favo
rabelt tilbud. 

Priserne for 
sendemandsmødet 
Søndagens sendemands
møde, der holdes i den gamle 
landstingssal på Christians
borg, afsluttes som sædvan
lig med frokost. Den finder 
sted i Snapsetinget og koster 
65 kroner pr. kuvert. Medens 
sendemandsmødet står på er 
der udflugt med busser for 
damerne. Det bliver en rund
tur på Holmen. Inkluderet 
kaffe med brød er prisen for 
den spændende tur 50 kroner 
pr. deltager. 

Til de mange der vil del
tage kan vi sige, at de enten 

Sendemandsmødet foregår 
i Snapsetinget på 
Christiansborg, hvorfra vi 
her bringer et lille udsnit. 

kan henvende sig til deres af
delingsformand, der har til
meldelsesskemaer eller rekvi
rere skemaerne direkte på 
hovedkontoret. Tilmeldelse 
for overnatning på Admiral 
Hotel skal være hovedkonto
ret i hænde senest den 14. 
marts. Tilmeldelsesfristen til 
festmiddagen til jubilæums-

festen og sendemandsmødet 
senest den 1. april. 

Tivoli åbnet 
under jubilæet 
- Nu tror jeg ikke, at Tivoli i 
år rent undtagelsesvis åbner 
fredag den 29. april, Store 
Bededag, fordi Marinefor• 
eningen jubilerer, men fak
tum er, at Tivoli åbner den 
dag. Så det er da yderligere en 
god grund til at gæste Kø
benhavn. Vi glæder os i hvert 
fald i hovedstadsområdet til 

Tivoli åbner tidligere end 
normalt, så deltagere i 

jubilæumsfest og 
sendemandsmøde om 

ønskes kan få en tur i den 
kære gamle have. 

at se så mange jubi1æumsgæ
ster og sendemænd fra alle 
afdelinger, som ingensinde 
tidligere. 

Hjertelig velkommen til 
København til jubilæum og 
sendemandsmøde. 

Tidsfristerne 
skal overholdes 
Fristerne for tilmeldelserne tiljll bilæumsfestenog over
natning på Admiral Hotel skal overholdes. 

■ Tilmeldingsfristen til overnatning påAdn:riral Hotel 
skal sammen med betalingen være hovedkontoret i 
hændesenest14. marts. 

■ Tilmeldingsfristen til jubilæumsmiddagen skal 
sammen med betalingen væ.re hovedkontoret i hænde 
senest 1. april. 

■ Såfremt tidsfristenforreserveringafovernatningpå 
Admiral Hotel ikke o~rholdes må man søge andre 
overnatningsmuligheder. 

,■ Såfremt tidsfristen for tilmelding til festmiddagen 
ikke overholdes vil man ikke kunne deltage. 

■ Altså endnu engang skal det slås fast. De.anførte 
tidsfrister skal overholdes 100 procent. 

Landslede/sen 
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I anledning af 75 års jubilæum udsender Marineforeningen en jubilæumsmappe, der 
indeholder fire smukke tegninger udført af den sønderjyske kunstner Kurt von Wowern. 
De fire tegninger i mappen viser Havfruen, Peder Tordenskjold, Beskytteren og Møen. 
Mappen kan bestilles gennem afdelingsformændene eller direkte på hovedkontoret. Den 

·smukkemappes omslag viser en tegning af Kongeskibet. Mappen koster 75 kroner og er 
kun udført i 1000 eksemplarer. Her gengives to af tegningerne. For oven minelæggeren 
Møen og nederst inspektionsskibet Beskytteren. 
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Flaget faldt 
ned fra himlen 
Indvielsen af marinestuen i 
Kalundborg blev særlig beta
gende og højtidelig takket 
være modtagelse af et flag, 
der bogstavelig talt som det 
oprindelige Dannebrog er 
faldet ned fra himlen. 

Ejnar Jensen, der havde 
rang af søløjtnant, var under 
den seneste verdenskrig lods i 
Kalundborg. Her havde han 
sammen med andre i en 
gruppe reddet nogle englæn
dere, der havde mistet deres 
fly på et togt ind over Sjæl
land. Desuden havde lods 
Jensen og hans kammerater 
sørget for, at englænderne 
blev transporteret til Sverige. 

Ved en senere våbenned
kastning havde det danske 
råd i London nedsendt et flag 
som tak til lods Jensen for 
hans dåd. 

Han blev senere - 29. sep
tember 1944 - fanget af Ge
stapo og sendt til Dachau. 

Han vendte tilbage til Ka
lundborg den 15. maj 1945 og 
var i en kort periode fra 1946 

. til 1948 formand for Marine
foreningens Kalundborg-af
deling. Opholdet i tysk fan
genskab havde imidlertid 
ødelagt hans helbred, og han 
døde den 3. april 1957. Ved 
bisættelsen var båren dækket 
med flaget. 

Lods Jensens enke opbeva
rede flaget, indtil hun over
gav det til hjemmeværns
kompagniet i Frederikssund. 
Her mente man, at flaget 
hørte hjemme i Kalundborg 
Marineforening og tilbød 
foreningen flaget i 1981. 

I Kalundborg mente man 
dengang, at man ikke havde 
den rette plads til flaget. Men 
det har man nu, og ved mari
nestuens indvielse kom en 
delegation på fem mand fra 
Frederikssund, og efter en 
smuk højtidelighed, hvor 

Kompagnichef Bjørn Jensen PO KMP. 9132, Kalundborgs 
formand Bjarne Elken og formand for Frederikssund-
af delingen, A. Pedersen, foran lods Jensens flag. 

man mindedes lods Jensen sen fra P.O. KMP 9132 flaget 
og hans kammerater, der til Marineforeningen, hvor 
satte livet på spil for Dan- det nu hænger smukt drape
mark, overrakte Bjørn Peter- ret i marinestuen. 

Alt er klart til det nordiske orlogsstævne 
Så er alt klar til årets nordiske 
orlogsstævne, der finder sted 
i Auderødlejren i dagene 3., 
4, og 5. juni. 

Der er plads til ialt 180 
stævnedeltagere fordelt med 
45 fra hver af de fire nordiske 
lande, Sverige, Finland, 
Norge og Danmark. 

- Mødetiden er fredag den 
3. juni kl. 12.00, fortæller 
chefen for stævneudvalget, 
landsnæstformand Torben 
Jensen, og stævnet åbnes kl 
13.30 med parade. Inspektø
ren for Søværnet, lejrens or
logspræst og Søværnets 
Tambourkorps vil medvirke i 
åbningshøjtideligheden. 

Efter paraden går der kl. 
15·.oo busser til Frederiks
værk, hvor borgmester Frode 
Behrendtz modtager stævne
deltagerne på rådhuset, og 
medens der holdes leder-

Den danske delegation 
under det seneste nordiske 

orlogsstævne, der fandt sted 
i Finland. 

møde på rådhuset vil der 
blive lejlighed til for de 
øvrige deltagere at gå på 
shopping i Frederiksværk. 

Hjemvendt til Auderødlej
ren er der kl. 19.15 skafning 
og kammeratligt samvær i 
cafeteriet og hele lørdagen er 
arrangementet lagt i hæn
derne på Roskilde-afdelin
gen. 

Der bliver besøg i Roskilde 

Domkirke, på Vikingeskibs
museet, i Roskildes Marine
stue, frokost på Skalstrup 
Flyveplads og efter et lille 
pust efter tilbagekomsten til 
lejren er der gallamiddag lør
dag aften. 

Søndag kl. 10.15 er der af
skedsparade og kl. 11.00 er 
stævnet forbi. 

Prisen for hele arrange
mentet vil ikke overstige 500 

kroner, tilføjer Torben Jen
sen, der samtidig fastslår, at 
tilmeldingerne, som skal ske 
til hovedkontoret vil blive 
ekspederet i den rækkefølge, 
de indløber og så længe plads 
haves. 

Vi ser frem til nogle dejlige 
dage og glæder os til samvæ
ret med vore nordiske kam
merater, slutter landsnæst
formanden. 
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[. . . HVAD MENER DU? 
Nul-løsningens 
konsekvenser 
I Forsvarsministeriet og For
svarskommandoen har man 
regnet på konsekvenserne af 
et uændret forsvarsbudget: 

Hæren: 
Krigsstyrken reduceres fra 
1989 med 3.000 mand til ca. 
69.000. Yderligere reduktio
ner må påregnes. De indle
dende reduktioner sker ved 
de sjællandske kampgrupper 
og yderligere reduktioner vil 
sandsynligvis medføre ned
læggelser af en af de to sjæl
landske brigader. 

Genopbygning af den 
strengt nødvendige personel
kvalitet ved flere enheder vil 
ikke være mulig inden for en 
rimelig tid, fordi antallet af 
værnepligtige må fastholdes 
på 6.800. 

Der gennemføres kun be
skeden opbygning af krigsbe
holdninger, specielt vil der 
være alvorlige mangler med 
hensyn til artilleriammuni
tion. 

Der vil fortsat være væ
sentlige mangler på køre
tøjer. 

Søværnet 
Fregatter udgår i 1988. 

Udrustnings- og aktivi
tetsniveauet reduceres. Hvil
ket bl.a. nødvendiggør en re
duktion af den militære per
sonelstyrke på ca. 400 mand 
og en reduktion af den civile 
personelstyrke. Mineryd
ningskapaciteten vil være 
utilstrækkelig. 

' 
Flyvevåbnet: 
Der gennemføres en aktivi
tetsnedsættelse og en perma
nent reduktion af bemandin
gen ved Luftværnsgruppen. 

Der gennemføres kun en 
begrænset opbygning af 
krigsbeholdninger. 

Hjemmeværnet: 
Hjemmeværnskuttere ud-
skiftes ikke. 

(Dagbladet BT) 

Pullovre til salg 
Hovedkontoret sælger: 

PULLOVRE i marineblåt med foreningens 
kendingstegn (30 % uld, 70 % acryl, 

maskinvaskbar v/40°C). 

Pris: 290 ,- kr. 
(incl. moms/ porto) 

Ved bestilling til 
MARINEFORENINGEN 

Amaliegade 33 C . 1256 København K 
skal betaling ske ved check eller 

giro 2 00 16 08. 

Opgiv navn, adresse og størrelse: 
S = 48, M = 50, L = 52, XL= 54, XXL = 56 

Leveringstid: ca. 5 uger. 
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Efterlysning 
Ved juletid 1988 er det 60 år 
siden, at skoleskibet Køben
havn forsvandt i det sydlige 
Atlanterhav med hele sin be
sætning på 15 officerer og 45 
elever. På Handels- og Sø
fartsmuseet vi l vi markere 
året ved at bringe en fyldig 
omtale af skoleskibet, dets 
rejser og pædagogiske virk
somhed, i vor kommende 
å rbog. 

Vi har i vore samlinger 
dagbøger, breve, amatørfo
tografier etc. , men for at få så 
fyldig en beretning som mu
ligt, vil vi gerne supplere 
dette materiale ved lån ude
fra. Som forfatter til artiklen 

vil jeg derfor appellere til 
alle, der enten selv har sejlet 
med »København« eller som 
har slægtninge og venner, der 
har gjort det. Hvis De ligger 
inde med dagbøger, breve, 
fotografier eller skibsaviser, 
vil vi meget gerne låne dem til 
kopiering. Hvis De mundt
ligt kan berette om en eller 
anden episode, hvis De har et 
skilderi eller en model af ski
bet, vil vi meget gerne høre 
herom. 

Henvendelse til museums
inspektør Hanne Poulsen, 
Handels- og Søfartsmuseet 
Kronborg, 3000 Helsingør 
tlf. 02 21 06 85. 

Kroner bedre 
end rubler 

M. Juul Jørgensen 
skriver i Slagelseaf
delingens blad .Ma
stekranenfølgende: 

I min utrættelige søgen efter 
relevant stof til vort organ 
Mastekranen, faldt jeg over 
et eksemplar af Søe
Lieutenant-Selskabets bro
chure med titlen FLÅDENS 
FREMTID. 

Det er spændende læs
ning. Og typisk for en tid vi 
lever i. Store armbevægelser, 
og få realiteter. Flere alterna
tivt begavede politikere har 
gennem den sidste tid formu
leret den ene overdådige hen
sigtserklæring efter den an
den om vort forsvars fremtid. 

Man bliver helt stolt af at 
være dansker når man læser 
om vor politiske forsvarsvil-: 
je. Det kniber derimod noget 
mere med stoltheden, når 
man læser om de faktiske 
kendsgerninger, der bl.a. er 
ved at reducere vor flåde til 
en regattaeskadre. 

Enhver ved at målsætning 

og indsats hænger sammen. 
Men her er kæden tilsynela
dende hoppet af de skiftende 
politiske begavelser. Deres 
mening er, at jo mere vi skal 
spare, jo større opgaver skal 
vort forsvar præstere. 

Det er mildest talt en slat
ten holdning, hvor trovær
dighed og vilje til et helhjer
tet dansk forsvar, kvæles i li
gegyldigt ordskvalder. 

For gamle orlogsgaster lig
ger der en opgave i at hjælpe 
til med at bevare et trovær
digt forsvar. Marinefor
eningen med sine 8000 med
lemmer må, trods alt, være 
en faktor i debatten. 

Men den holdningsæn
dring til forsvaret der skal til, 
må starte et sted, - fra os selv, 

dig og mig. 
Det kan ikke være rigtigt, 

at det ene værdiløse forsvars
forlig efter det andet, skal re
ducere vore forpligtelser 
overfor en alliance som vi 
selv nærer tillid til vil hjælpe 
os i en kristsituation. 

Et stærkt forsvar koster 
penge, men hellere betale pri
sen i kroner end i rubler. .. 



Gåden om 
Hermods 
forlis 
er løst 
Journalist Grete Mil!, 
skriver i Aalborg Stifts
tidende om fundet af 
vraget af det danske or
logsfartøj Hermod, der 
forliste i 1927. 

Mysteriet om et af de mest 
omtalte forlis i vore farvande 
i dette århundrde, det danske 
orlogsskib SIS Hermods for
svinden med 21 mand om 
bord, er opklaret, 60 år se
nere. Skibet forliste i Nord
søen 3. oktober 1927. 

Dykker Gert Normann, 
Holstebro, har fundet vraget. 
Og han har - foreløbig - hen
tet skibets klokke op på det 
tørre. Samtidig har han en 20 
minutters videooptagelse af 
vraget, filmet på 34 meter 
vand, da han selv gjorde op
dagelsen. 

Positionen forkert 
- Der var orkanagtigt storm 
den dag, Hermod forliste. 
Man troede , at lasten med 
briketter havde forskubbet 
sig, og at det var årsag til for
liset. Det er ikke tilfældet. 
Lasten ligger rigtigt, men lu
gerne var beskadiget. Begge 
skibets hovedankre er ude, og 
kaptajnen har åbenbart 
sendt folk ud for at dække la
sten af. Men store brådsøer 
er skyllet ind over, og skibet 
sank med stævnen først, si
ger Gert Normann. 

Han fandt vraget 50 kilo
mester vest for Thyborøn el
ler 40 kilometer fra den posi
tion, hvorfra skibet kl. 05.15 
GMT 3. oktober 1927 sidst 
udsendte nødsignaler. 

De blev opfanget af Blå
vand Radio, som slog alarm, 
og som siden forgæves for
søgte at få radiotelegrafisk 
kontakt til skibet. 

En storstilet eftersøgning -
efter datidens forhold - blev 
igangsat. Bl.a. deltog for før
ste gang fly, men kun luge-

SKIBSVRAG 
VED VESTKYSTEN 

dæksler og tomme livbåde 
blev fundet. De var drevet op 
på kysten nær Thorsminde. 

Det er nogle måneder si
den. Gert Normann og en 
makker dykkede ned til vra
get. Da vidste de kun, der var 
tale om et jernskib, Men 
klokken, som Gert Normann 
kalder skibets dåbsattest, 
fordi den rummer navn og 
hjemsted, fortalte ham 
straks, at der var tale om 
Hermod. 

Normanns vraggods 
Den første undersøgelse af 
vraget varede 20 minutter -
fra dykkerne gik ned, til de 
var oppe ved overfladen igen. 

- På grund af den store 

vanddybde, kunne vi ikke 
dykke længere tid, siger Gert 
Normann, der fandt skibs
klokken ved den første dyk
ning. 

- Jeg måtte nøjes med at 
afmærke stedet, fordi jeg 
ikke havde hænder fri til at 
prøve at slæbe den. Den vejer 
50 kilo. 

Holstebro-dykkeren, der 
har gjort en række opsigts
vækkende vragfund i Nord
søen, bl.a. af barken Louisia
na, hvorfra Legoland har en 
enestående samling af porce
lænsdukker, der har boet på 
havets bund i 100 år, har bjer
geretten til, hvad Hermod 
måtte rumme. 

- Vraget ligger 24 sømil 

Dykker Gert Normann, 
Holstebro, med den 

bjergede skibsklokke fra 
Hermod, der forliste i 1927. 

Foto: Niels Åge Skovbo. 

ude. Der er der ingen regler 
for, hvad man må og ikke må. 
Havde det ligget nær kysten 
og havde det været over 100 
år, ville der have været tale 
om Danefæ, tilføjer han. 

Hermod tilhørte Marine
ministeriet, men var chartret 
ud til rederiet Dannebrog i 
København, da det forliste. 
18 danskere, to færinger og 
en tysker omkom. 
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På det øverste billede påhøre, Dro.nningen, sammen med 
forsvarschefen admiral Sven E. Thi ede, der ses i 
forgrunden, værftsdirektør Aage Jensens tale i forbindelse 
med navngivningen. Det første Standard-Flex 300 skib fik 
navnet Flyvefisken, og navngivningen skete uden 
champagnebrus. Det bruges nemlig ikke, når orlogsfartøjer 
navngives. På nederste billede demonstrerer kontreadmiral 
H. Dynnes-Hansen på en model det nye fartøjs moduler. 
Foto: Søren Schnoor. 
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En festdag da 
Dronningen 
navngav første 
Flex-skib 
Det var en festdag, da Dron
ningen den 26. oktober 
kunne navngive det første 
Standard Flex Sldb på Da
nyard Værftet i Aalborg - det 
der før værfterne løb ind i 
den nuværende katastrofale 
krise hed Aalborg Værft. 

Dronningen gav skibet, 
det første i en serie på syv, 
navnet Flyvefisken med øn
sket om, at det altid måtte 
sejle til Danmarks ære. 

Dronningen blev til navn
givningen ledsaget af for
svarschefen, admiral Svend 
E. Thiede, chefen for Søvær
nets Materialkommando, 
kontreadmiral H. Dynnes 
Hansen værftets ilirektør 
Aage Jensen samt forman- ·. 
den for Lauritzen Holding 
Einar K. Møller. 

Udført i 
glasfiber 
Skibet, udført i glasfiber, er 
54 meter langt og ni meter 

bredt, og forud for projektets 
gennemførelse er gået mange 
modelforsøg, som blandt an
det har vist, at skibets skrå
nende konstruktion kan 
spare op til 50 procent af 
brændstoffet. 

Sldbets maskinrum vil 
være ubemandet. Kontrollen 
vil ske fra broen. Den sam
lede besætning vil udgøre fra 
19 til 27 mand alt afhængig 
af skibets funktion, og med
ens operationsrummene nor
malt ligger under dæk vil alle 
operationer her ske fra 
broen, hvorfra der er udsyn 
gennem vinduer hele vejen 
rundt. 

Er mere sikkert 
end andre skibe 
Glasfiberne er mere sikre end 
stålskibe i tilfælde af træf
fere. I stålskibe splintres stå
let og bliver til dræbende pro
jektiler. I glasfibrene efterla
der en træffer blot et hul. 



Chefen for Flyvefisken, 
orlogskaptajn Niels C 
Bork, modtager årets 

marineplatte af formanden 
for Københavns-afdelingen, 

kaptajnløjtnant Flemming 
Larsen. 

Men naturligvis kan et glasfi
berskib lige så lidt som andre 
modstå en fuldtræffer. 

I øvrigt er selve skibets de
sign russisk inspireret - rus
sernes skibe af Kara-klassen 
er berømmet for deres skøn
hed. De er beregnet til at 
skulle holde i 25 år og er også 
beregnet til at kunne benyttes 
efter endt tjeneste i flåden, de 
kan for eksempel udrustes 
med containere til brug ved 
bekæmpelse af forurening, 
er store nok til at der kan byg
ges helikopterdæk på dem og 
har speciel foto-udstyr, som 
kan fortælle, om det er eks
plosive genstande, der findes 
på havbunden. 

Næste 
nummer 
Næste nummer af UN
DER DANNEBROG 
bliver et udvidet jubi
læumsnummer. Ud over 
at indeholde stof i samme 
omfang som hidtil vil der i 
anledning af 75 års jubi
læet blive meget andet læ
sestof om forenignens hi
storie, om marinestuerne, 
skyttelavene, de nordiske 
stævner, jubilarstævner 
og J ensKaiOlsens festlige 
beretning om hvordan det 
var at være orlogsgast på 
de tider, da foreningen 
blev stiftet m.m. 

Det er planen at det ud
videde nummer skal ud
komme i begyndelsen af 
april og sidste frist for 
indsendelse af stof til bla
det er l. marts. På grund 
af tidlig trYkstart må stof, 
der indsendes senere vente 
til blad nr. 3. - Stofsendes 
som sædvanlig til 

Redaktør 
Eivind Samuelsen 
Hasselvej 11 
9260 Oistrup 

FlyvefJSken - skibet der 
samlede politisk enighed 
STANDARD FLEX 300-
projektet er blot et af eks
emplerne på vor evne til ny
tænkning indenfor Forsva
ret, udtalte forsvarschefen, 
admiral Sven E. Thiede ved 
en sammenkomst i Søvær
nets Materielkommando. 

Admiralen glædede sig 
over den brede politiske enig
hed bag såvel dette projekt 
som en kommende erstat
ning for HVIDBJØRN-klas
sen. 

Han fremhævede også -
som noget centralt - at u
båds våbnets fremtid nu er 
sikret, og han udtrykte håb 
om en fornuftig løsning på 
Holmen-problemet. 

Anledningen til forsvars
chefens tilstedeværelse var en 
platteoverrækkelse. 

Marineforeningen Køben
havnsafdelingen har på 11. år 
i træk ladet fremstille platter 
med maritime motiver, og nu 
kunne formanden, kaptajn
løjtnant Flemming Larsen 
overrække årets platte til for
svarschefen og til chefen for 
FLYVEFISK.EN, orlogskap
tajn Niels C. Bork. 

Årets motiv er nemlig 
FLYVEFISK.EN verdens før
ste og hidtil eneste STAN
DARD-FLEX-skib. 

Det drejer sig om en skibs
type, som primært skal vare
tage farvandsovervågning, 
men som ved anvendelse af et 

modul-koncept på kort tid 
kan skifte mellem de modu
ler, operative hensyn kræver. 

Dansk industri har i for
bindelse med sit engagement 
i projektet fået chancen for at 
udvikle nye produkter, som 
også vil kunne anvendes i 
eksportøjemed. 

Meget apropos foregik 
platteoverrækkeisen ganske 
kort tid efter 20-års dagen for 
oprettelsen af Søværnets 
Materielkommando. 

Helt naturligt var de tilste
deværende repræsentanter 
for SMK stolte af deres nye
ste resultat. 

I mødesalen i SMK's cen
tralledelse på Holmen - »Det 
lille Amalienborg« - præsen
teredes gæsterne for en inter
essant videofilm om STAN
DARD-FLEX-projektet. 

Det drejer sig om en infor
mativ og fremragende gen
nemgang, skabt af ingeniør 
Moth-Poulsen, i samarbejde 
med Jørgen Gerdorf og Niels 
C. Bork. Ingeniøren pegede 
dog - meget beskedent - på 
den store hjælp, som var ydet 
af en række af SMK's medar
bejdere. 

Orlogskaptajn Niels C. 
Bork, der således er såvel 
skibschef som filmmand, 
takkede for platten og over
rakte samtidig et eksemplar 
af orlogsskibets våbenskjold 
til Marineforeningen Køben-

havnsafdelingen. Det drejede 
sig om eksemplar nr. 2; nr. 1 
er modtaget af Hendes Maje
stæt Dronningen. 

Navnet FLYVEFISK.EN 
har tidligere i flådens historie 
været anvendt 6 gange, senest 
i 1911 og 1954. 

Også et 
hovsa-· 
fleks 

JRL 

Netop som dette blads 
sidste korrekturspalte er 
afleveret tilHolbæk Amts 
Bogtrykkeris dygtige 
medarbejderstab, oplyses 
det i radi6en, at Flyvefi
sken under bugsering ind 
til Holmen er blevet ret 
svært beskadiget. 

I følge radioavisen gik 
m6torerne uden, at nogen 
i skrivende øjeblik ved af 
hvilken grund, pludselig i 
gang og Flyvefisken kolli
derede med bolværket. 

Det var naturligvis et 
højst beklageligtog heller 
ikke helt billigt ulykkestil
fælde, idet det anslås at re
parationen vil koste om
kring e.t par millioner 
kroner. 
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DISTRIKT I 
Storkøbenhavn 

Kim von Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S. 

LYNGBY 
Lyngby-afdelingens brave 
formand Mogens Jacobsen 
har en tilføjelse til omtalen af 
Louise, der har fortalt om sit 
togt med Skolekibet »Dan
mark«: 

- Hun er en af de første 
kvindelige gaster, som har 
været på togt med »Dan
mark«, og jeg kan anbefale 
andre afdelinger at kontakte 
hende såfremt man ønsker et 
godt maritimt arrangement. 

Radio Mølleå har lavet en 
hel times udsendelse med af
delingen, som har været 
bragt to gange, og Mogens 
Jacobsen beretter videre fra 
den friske afdeling, at der har 
været bankospil med 60 del
tagere, julestue med blandt 
andet uddeling af præmier til 
skytterne og gættekonkur
rence. Værten Lars Ole serve
rede glogg og æbleskiver, og 
formanden var i så strålende 
et julehumør, at han tilmed 
læste en julehistorie. Det 
gode humør havde dog også 
en hel del at gære med, at 
Danmarks-Samfundet har 
skænket afdelingen et nyt 
falg, som sandsynligvis er 
indviet, når disse linier læses. 

Generalforsamlingen er 
fastsat til afvikling 22. fe
bruar og af kommende ar
rangementer kan nævnes di
striktsskydning på Lyngby 
Stadion I. marts, påske
bankospil 10. marts, 22. april 
optaktsfest til jubilæet i ho
vedforeningen og 25. - 27. 
april udstilling på Stadsbib
lioteket om Marineforenin
gens 75 års virke. 

GWSTRUP 
Et kig i januar-nummeret af 
»Så til Søs«, som vanen tro 
udkom i december, viser at 
der, når vore læsere sluger 
disse linier, allerede er sket en 
masse i afdelingen. 

Der har været torskegilde, 
køkkenechefen Agnes er 
fyldt 70, og afdelingen har 
som noget nyt indført en 

. - ' 

nytårs-højmesse i Rundkir
ken med prædiken af pastor 
Flemming Gordon Møller, 
som er medlem af afdelin
gen, og musik af organist 
Gerner Bowig og Kvindeligt 
Marinekorps Musikkorps. 

Afdelingens generalfor-
samling, som kaldes admiral
forsamling, finder sted 4. 
februar. Den 7. april marke
res Marineforeningens 75 års 
jubilæum med »udvidet 
middag« - hvad det så end 
kan være - og den 5. maj er 
der lappedykkerfest i Avde
rød. 

FREDERIKSBERG 
Bestyrelsen ser med tilfreds
hed tilbage på året, der gik, 
skriver formanden C.T. Platz 
i december-nummeret af 
»Skum for boven«. Og man 
er i fuld sving med arrange
menterne for det kommende 
år. Lørdage holdes der åbent 
hus i marinestuen, hver tirs
dag er der skydning på Park 
og admiralforsamlingen er 
planlagt til afvikling torsdag 
den 25. februar. 
I øvrigt bringer bladet en bil
ledreportage fra løvfaldstu
ren, og det fremgår tydeligt 
af skilderierne, at det var en 
tur, der som en jyde vil sige: 
»ikk var så helt reng«. 

KØBENHAVN 
På generalforsamlingen den 
11. februar vil Magnus 
S_chnell modtage jubilarnå-
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len for 60 års medlemsskab. 
Schnell var i mange år, som 
adskillige stadig erindrer, 
blandt meget andet Marine
foreningens flagbærer. Ved 
samme lejlighed vil Egon 
Hansen og Jens Wagner Sø
rensen modtage 25 års tegnet. 
Er alt gået efter planen så har 
der den 28. januar været 
møde i Frihavnen med fore
drag om rederiet A.P. Møller, 
og den 25. februar vil chefen 
for »Flyvefisken«, orlogs
kaptajn samme sted, holde 
foredrag. 

I bladet »Udkiggen« for
tælles i øvrigt om et meget in
teressant besøg på Nordisk 
Film søndag den 4. oktober 
og at afdelingen traditionen 
tro sluttede året ved højtide
ligheden ved Mindeankeret i 
Nyhavn den 24. december. 

DISTRIKT li 
Nordsjælland 

Cykelhandler Ferd. Andreasen 
Peter Mogensensvej 31 
3400 Hillerød . Tlf. 02 26 52 82. 

HELSINGØR 
Afdelingens 70 års fødsels-, 
dag blev en festdag. Det 
runde år blev fejret 14. no
vember, hvor der om formid
dagen var reception i marine
stuen og om aftenen fest i 
Skydeselskabets lokaler. 

Medlemmer af besætnin-

Lyngby-af delingens 
form and, Mogens Jacobsen, 

holder yderst til højre et 
vågent øje med gutterne, 

der taktfast marcherer frem 
mod en af sidste års store 

sommerglæder, 
sommerfugleskydningen. 

gen på adoptionsskibet 
»Herluf Trolle« var inviteret 
og det var som sædvanlig 
hyggeligt at være sammen 
med dem. Der blev serveret 
middag med vine af det 
kendte mærke »ad libitum«, 
kaffe med cognac og likør. 
Og under dansen var der 
åben bar. 

Festlighederne, hvori del
tog tre nye medlemmer: Ro
land Olsen, John Bøtte her og 
Ove Larsen, blev optaget på 
video, så efterfølgere til evig 
tid kan se, hvor hyggeligt det 
var. 

Der har været holdt ande
spil i hjemmeværnsgården og 
senest julestue i marinestuen, 
hvor bestyrelsen hyggede om 
medlemmer med glogg og 
brune kager samt godter til 
børnene, slutter sekretær 
Karl Anders Kristiansen sin 
rapport. 

GILLELEJE 
I Gilleleje har ikke mindst 
flagbærer Frede Svendsen, 
der med 35 år i hvervet, sand
synligvis sætter dansk re
kord, haft en travl tid. Han 
sørgede således for at flaget 



var repræsenteret i Gilleleje 
kirke, da kirken fyldte 450 år 
og var også med, da Dron
ningen og Israels præsident, 
Chaim Herzog, besøgte Gil
leleje. Anledningen var at 
præsidenten gerne ville se de 
lokaliteter hvorfra Gilleleje
borger i 1943 hjalp danskejø
der til Sverige. Frede Svend
sen var særligt indbudt ved 
den lejlighed. 

Afdelingen har videre haft 
en hyggeljg tur på Sundet 
med »Prinsesse Elisabeth«. 
Her blev der serveret Øre
sundsplatte og deltagerne fik 
lejlighed til at hilse på fær
gens besætrung. Det var en 
fin tur. 

Men desværre, skriver for
manden Søren Svendsen, er 
en af vore gode kammerater, 
Flemming Struck, død. Han 
sad i flere år i bestyrelsen og 
han vil blive savnet. 

Med et ære være hans 
minde, slutter Søren Svend
sen sin beretrung. 

HØRSHOLM
RUNGSTED 
Afdelingens formand Jon 
Rasmussen er fuldt fortjent 
blevet tildelt Marineforenin
gens hæderstegn. Det skete 
på djstriktsmødet, der fandt 
sted i afdelingens nye marine
stue. Det var distriktsfor
mand Ferd. Andreasen, der 
med velvalgte ord, ledsagede 
dekoreringen. 

- Tak for din store indsats 
for Marineforeningen og ilit 
enorme arbejde med denne 
nye marinestue, sagde 

»Dress«, og varmt bifald 
fulgte efter overrækkelsen. 

Distriktsmødet blev ledet 
af Jon Rasmussen, og her gav 
djstriktsrepræsentanten ori
entering om blandt andet det 
kommende jubilæumsarran
gement. Videre aflagde re
præsentanter fra de frem
mødte afdelinger beretnin
ger, og i den efterfølgende 
skafrung deltog ikke mindre 
end 48 gaster, der havde føl-

geskab af 12 piger, som pyn
tede svært op mellem mand
folkene. 

Afdelingen har ellers haft 
besøg af Kaj Frierne I, der for
talte levende og interessant 
om politiet under besættel
sen. Men til bestyrelsens 
overraskelse var kun en lille 
snes medlemmer mødt. Dem 
der blev borte gik sandelig 
glip af noget interessant. 

Den årlige billardmatch 

Flagbærer Frede Svendsen 
ved flaget under Israels 
præsident Chaim Herzog og 
Dronningens besøg i 
Gilleleje Kirke. 

mod Holte-Søllerød er afvik
let, og selv om gæsterne kom 
direkte fra træningslejr, 
måtte de se sig slået 8 - 1. 

Til afdelingens hyggelige 
andespil var mødt 50, og an
tallet var steget med to, da 
man 12. december holdt jule
stue med alt godt fra grisen 
og levende musik. 

Når dette blad kommer 
læserne i hænde er den tradi
tionelle fisketur blev af
viklet. 

Og så fortæller Buch Pe
dersen i slutningen af sin fyl
dige beretning, at skyttelavet 
er forhalet til Hørsholm 
Idrætspark, og håber at 
mange vil gå i skrap træning, 
så syvendepladsen fra stæv
net i Glostrup kan forbedres 
næste år hos gutterne i 
Amandas by. 

Der svinges med huerne og 
kippes med flaget for Holger 
Christian Larsen, der blev 60 
den 6. januar, Ewald Olsen 
70 den 10. januar, Carl Ber
ner som fylder 75 den 27. fe
bruar, Ole Alvdahl Hansen 
50 den 3. marts, Svend E. 
Larsen 70 den 15. marts, 
John Christensen 65 den 4. 
maj og Preben Bentsen 70 
den 15. maj. 

DISTRll<T III 
Vestsjælland 

N.P. Jepsen 
Kjærsvej 42 - 4220 Korsør 
Tlf. 03 '5'l 17 46 

NYKØBINGS 
Det blev en stor dag for Mari
neforerungen stod at læse i 
Holbæk Amts Venstreblads 
reportage fra indvielse af af
delingens marinestue. Borg-

Ferd. Andreasen - alle tiders 
. Dres - dekorerer her 
Hørsholm Rungsted 
afdelingens initiativrige 
formand Jan Rasmussen 
med hæderstegnet. 
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mesteren Bent S. Jensen, der 
omtales som et trofast med
lem af foreningen, gratule
rede og oplyste ved indviel
sen, at der er indledt for
handlinger om adoption af 
den nye »Sleipner«. 

Marinestuen har til huse i 
»Organisationernes Hus«, 
og i huset er der en stor sal, 
som blev bennyttet ved ind
vielsen. Det var også nødven
digt, fremgår det af reporta
gen, for deltagelsen var så 
stor, at de mange gratulanter 
og gæster slet ikke kunne 
være i den nye marinestue. 

Formanden for Huset, 
Johs. Rasmussen, SiD, bød 
velkommen og sagde til Ma
rineforeningens medlemmer: 
- Jeg er helt sikker på, at vi 
får et godt samarbejde. 

Det er en dejlig stue, I her 
har fået sagde landsformand 
V.P. Heise i sin gratulations
tale, og endnu flere havde 
ordet. 

Der blev budt på pølse
bord og fadøl og alle var lut
ter smil. Afdelingen modtog 
mange gaver. Således fortæl
les i Holbæk Amts Venstre
blad, at Frømandskorpset i 
Kongsøre var kommet med et 
anker fundet i Københavns 
Havn. 

Formanden Jørgen Abel
stedt og kassereren Palle 
Hansson tog imod de mange 
gæster - anslået til 150 - og 
sidstnævnte gav et kort rids 
over afdelings historie. 

Og rapporten til Under 
Dannebrog slutter med at af
delingen gerne vil bringe en 
tak til sponsorer og den fri
villige arbejdskraft, der har 
gjort det muligt at skabe den 
smukke marinestue. 

KALUNDBORG 
Som Nykøbing Sjælland har 
også Kalundborg kunnet 
indvie en nye marinestue. 
Den er beliggende i den kom
munalt ejede Bispegården, 
der benyttes til kunstudstil
linger og mindre musik-ar
rangementer og forenings
møder. 

Her har afdelingen fået til
delt et af Bispegårdens 
mange lokaler til marinestue. 

70 gæster med viceborg
mester i spidsen var mødt. 
Der var ligeledes gratulanter 
fra Garderforeningen, For
svarsbrødrene og Marine
hjemmeværnet. Også land-

• 

formand V.P. Heise var mødt 
op for at ønske til lykke og 
det samme var repræsentan
ter fra afdelinger i distriktet. 

Indvielsen blev gjort eks
tra festlig og mindeværdig 
ved overrækkelsen af et flag 
fra krigens tid. Flaget der vit
t!!rlig er »faldet ned fra him
len« tilhørte tidligere nu af
døde formand lods Jen sen, 
og dets smukke historie om
tales andet steds i dette blad. 

Afdelingen har senere 
gæstet den nye marinestue i 
Nykøbing Sjælland, har væ
ret repræsenteret, da H.E. 
Svendsen rundede de 7 5 år og 
har fået nyt medlem i besty
relsen. Her har Mogens Søn
dersted afløst Stanley 
Scbwencke, og Bjarne Elken 
slutter sin beretning med at 
sige Scbwencke tak for godt 
udført arbejde. 

SLAGELSE 
Her kipper man med flaget 
for Paul Islef 50 år den 9. ja
nuar og Andreas Andreasen, 
der blev 60 den 31. januar. 
Men ellers lader vi som sæd
vanlig chefredaktøren tale 
for sig selv ved behændigt at 
sakse hans ledende artikel i 
nr. otte af medlemsbladet 
»Mastekranen«s 16. årgang: 

»1987 blev året, hvor vi 
igen fik styr på tingene. Den 
siddende bestyrelse har med 
held og ihærdig indsats for
mået at bringe afdelingen op 
på det niveau, vi kendte før 
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forlægningen fra Nytorv. 
Det skyldes mange ting. Dels 
en helhjertet indsats fra gas
terne i baren og kabyssen, 
dels de mange frivillige ti
mer, der er lagt i udbygning 
af marinestuen, tegning af 
annoncer, kørsel med strea
mers og masse af andet frivil
ligt arbejde. Men også vore 
piger har ydet en stor indsats 
hver gang feminin assistance 
har været påkrævet. 

Aktivitetsniveauet har væ
ret højt, og vi har da også no
teret os for et par solide fia
skoer ind i mellem. Men hva' 
- selv Einstein har kvajet sig. 

På positiv siden kan vi 
konstatere, at lørdagene er 
blevet til rigtige familietræf -
det var også meningen. På 
negativsiden ser vi desværre, 
at vore ulkeaftenener ikke til
trækker så mange, som man 
kunne forvente. Hvorfor? 

Nå, men det var bare et til
bageblik på et godt år, hvor 
flere end nogensinde har ta
get en tørn med i den daglige 
drift af marinestuen. 

Inden den siddende redak
tør trækker sig tilbage til den 
kommende sæsons kulinari
ske kraftanstrengelser, vil jeg 
gerne ønske alle »Mastekra
nen«s højt estimerede læser-· 
skare en rigtig glædelig jul og 
et væsentligt bedre nytår«. 

KORSØR 
Den altid flittige Frederik Pe
dersen der punktlig sender 
sine rapporter til dette blad 

Gavebordet og et udsnit af 
deltagerne ved indvielsen af 

den nye marinestue i 
Nykøbing Sjælland. 

fortæller begejstret, at afde
lingen for første gang har 
holdt julefrokost på Flåde
station Korsør. 

- Og det bliver ikke sidste 
gang, skriver han jublende. 
Vi var 65 - damer inklusive -
startede kl. 12.30 og sluttede 
første kl. 2.00. 

Når disse linier læses har 
der været torskegilde på Flå
destation Korsør, hvor tor
sken i år var gule ærter, og nu 
venter Under Dannebrogs 
læserer i spænding på at høre 
om Anders Petersen igen har 
vundet skydningen om Muk
ken og dermed vundet den til 
ejendom. Han har nemlig 
vundet skydningen de to se
neste år. 

På generalforsamlingen 
den 26. februar, hvor der ser
veres biksemad er såvel for
mand N.P. Jepsen som næst
formand Frederik Pedersen 
og bestyrelsesmedlem Paul 
»Basse« Paulsen på valg men 
alle tre gutter er villige til at 
fortsætte. 

Der er videre, skriver Fre
derik Pedersen i distriktet 
enighed om at lave en di
striktsfest i anledning af Ma
rineforeningens 75 års jubi
læum. Det vil ske på Flåde
station Korsør. 

Fregatskydningen finder 
sted den 28. maj på skydeba-



neme i Maglesø, så nu er det 
snart ved tiden, at der skal 
sælges skydekort. 

I øvrigt er huerne blevet 
hevet af i begejstring over, at 
Hans Hermand Stark er ble
vet 75 og at Niels Kurth Han
sen, Jørgen Vilhelmsen, 
Øjvind Nielsen og Kaj Lar
sen alle er fyldt 50 år. 

DISTRIKT IV 
Sydsjælland 

Konduktør Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 03 74 23 31 

KØGE 
Der deltog 35 i familieturen 
til Kronborg, hvor slotsfor
valter, oberstløjtnant Chr. 
Christensen var guide. Og 
hvad han ikke ved om Kron
borg er ikke værd at vide. 
Med ham som guide blev for
svarsanlæggene beset og ef
ter at den medbragte mad var 
blevet fortæret i Marine
hjemmeværnets kantine var 
der rundtur på selve slottet 
og der var naturligvis også 
lejlighed til at hilse på selve
ste Holger Danske. 

Det blev en uforglemmelig 
dag og inden turen gik hjem 
tolkede afdelingsformand 
Søren Nerløse afdelingens 
tak for besøget i smukke ord 

og ledsagede dem med at 
overrække Chr. Christensen 
et MF-krus. 

Den 17. november slog af
delingen i øvrigt to fluer med 
et smæk, skriver medlem af 
bestyrelsen E. Franch i sin 
rapport. Direktør for orlogs
museet 0. Lisberg Jensen 
havde tilbudt afdelingen be
søg af en marinearkæolog til 
at fortælle om undersøgel
serne af Dannebrogs vrag, 
der ligger på bunden af Køge 

Bugt, og et af afdelingens 
medlemmer fisker Jørgen 
Petersen havde tilbudt at le
vere torsk til skafning. 

Så det blev en både interes
sant og hyggelig aften i mari
nestuen på Skipperkroen. 
Marin<:;arkæolog Jørgen 
Christoffersen fortalte ledsa
get af lysbilleder om arbejdet 
i såvel Dannebrogs som Ivar 
Huitfeldts vrag og de frem
mødte nød den veltillavede 
torsk. 

Der er dejligt ved Kronborg, 
står der i sangen, og det kan 

deltagerne i Køges udflugt 
skrive under på. Her nyder 
de udsigten til såvel slottet 

som til Hiilsingborg på den 
anden side af Sundet. 

NÆSTVED 
Så er der via afdelingsbladet 
»Sidste nyt fra banjerne« 
indløbet resultater fra fregat-

, skydningen og vil iler straks 
med at viderebringe nyheden 
for vore læsere. Fregatkap
tajn blev Hans Rasmussen og 
i treskuds-skydningen fik 
Leif Heine for anden gang sit 
navn indgraveret på Anbipo
kalen. Der deltog ikke 
mindre end 53 skytter, og vi 
skal hilse og sige fra kasserer 
Kaj Calum, at det blev en 
meget indbringende dag. 

Der har den 16. oktober 
været mannneaften med 25 
deltagere. To gutter fra 
Slagelse-afdelingen fortalte 
om deres venskabsby-samar
bejde og nu overvejer man i 
Næstved også at få »so ein 
ding«. 

Der kippes i øvrigt med 
flaget for Frede Janhøj der 

Holger Danske tog imod 
Køge-delegation, som han 
årene igennem tavst har 
taget imod tusinder af 
besøgende. 
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blev 60 den 10. januar og for 
Verner Mikkelsen og Alex 
Meisner der fylder 50 på 
samme dag, nemlig den 14. 
februar. 

Og så fremgår det i øvrigt 
at Næstved by endelig igen 
har fået et adoptionsskib, 
Flyvefisken, første båd af 
den nye type »Standard Flex 
300«, der den 26. oktober 
blev navngivet af Dronning 
Margrethe på Danyard Værf
tet i Aalborg. 

I 

DISTRIKT VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbygvej 66 a, 4900 Nakskov 
Tlf. 03 92 28 15 

NAKSKOV 
Her på den vestlige bov af 
Danmarks dejlige ø har ef
teråret været præget af 
megen flid og gode stunder. 
Først om fliden: Arbejdet 
med marinestuen og dens 
samling er vidt fremskreden. 
Fortællingen om skibsbyg
geri ved Nakskov Fjord 1914 
-45 og de første åringer af det 
16. årh. kan nu berettes 
samme med en kavalkade af 
billeder af søværnets skibe 
ved dampmaskinens ind
førsel. 

En samling gammel skibs
byggerhåndværktøj skal 
konserveres og arrangeres. 
En plade med godt 90 knob, 
stik og splejsninger udført af 
lokale riggere er modtaget 
fra afdelingens gode ven på 
den anden side havnen. Jo, 
afdelingens marinestue er 
værd at gæste. 

Der har i efteråret været to 
kammeratskabsaftener: Den 
første var en filmaften om 
søredningstjeneste. Næste 
aften fik dobbeltemne: En af 
afdelingen nestorer, forh. 
maskinmester Sv. Vendel
strup-Hansen (75 år) fortalte 
levende om skibsdampma
skineri gennem tiderne, hvor
efter man beså dampmaski
nen og det tidl. finske orlogs
fartøj »Korsholm«, der p.t. 
ligger i Nakskov havn for vi
dere ordre. Aftenen sluttede 
med en orientering om 
M.HY.s. opgaver og ar
bejder. 

Der har også været stunder 
til fest, idet afdelingen (og 

»formandens havn«) fik be
søg af vesttysk misselfartøj 
»Lowe«. Det blev et godt 
møde, der både startede og 
sluttede tidligt. 

Marinestuens 1 års fød
selsdag faldt belejligt på en 
søndag, hvor stuerne var 
fyldte med kaffedrikkende 
gaster, mange med ledsa
ger( e). Gasterne opførte sig 
alle pænt. 

Det nye år starter traditio
nelt med nytårsmønstring 
(og sildespisning) den 2. ja
nuar og den ordinære admi
ralforsamling forventes af
holdt tirsdag den 16. februar. 

Jo, vi synes, at også 1987 
blev et godt år for Nakskov 
afdelingen. Vi håber alle her
nede, at også 1988 må blive 
en god 75. kommandohejs
ning såvel for Danmarks Ma
rineforening som Marinefor
eningens Nakskov Afd. 

NYKØBINGF 
Der deltog omkring 30 skyt
ter i fregatskydningen, der 
blev afviklet 22. august på 
Væggerløse Skytteforenings 
bane i Marrebæk. Ud over 
afdelingens egne medlemmer 
deltog også repræsentanter 
fra torpedobåden Suenson 
og medlemmer af bystyret og 
byens administration. Skyd
ningen indledtes kl. 11 og ef-

16 UNDER DANNEBROG - JANUAR 1988 

ter en pause, hvori der blev 
serveret forloren skildpadde 
fortsatte skydningen. Kl. 
godt 15 var skuden sænket 
med det resultat at den nye 
afdelingsformand Benny 
Christensen blev kåret som 
årets fregatkaptajn. 

DISTRIKT VII 
Fyn 

Skibsfører Knud Møller 
Falkenbjergvej 8 , 5700 Svendborg 
Tlf. 09 21 31 88 

Nykøbing Falsters nye 
formand, Benny 
Christiansen, blev også 
af delingens nye 
fregatkaptajn. 

Hoffmann Petersen ved re
ceptionen i anledning af ind
vielsen af Kertemindes nye 
marinestue. Den 5. december 
havde rafleklubben indbuåt 
til sammenkomst på Færge
gården. 23 medlemmer med 
og uden damer deltog i spis
ningen. 

Turistchef Tinna Myrup 
var indbudt som tak for hen
des hjælp ved forskellige ar
rangementer. 

Svend borg-afdelingens 
myreflittige sekretær Hoff
mann Petersen er ked af at 
hans rapport fra september 
af en eller anden grund ikke 
nåede frem til redaktionen og 
vi bringer her et uddrag af 
den kopi, der senere er tilgået 
os. 

Af den fremgår, at fregat
skydningen gav til resultat, at 
Vagn Juul Jensen blev fregat
kaptajn på skud af Aage 
Hansen, skoledelingen har 
været på besøg med modta-
gelse på rådhuset og forskel
lige arrangementer til følge. 

Årets udflugt gik over 
grænsen til Slesvig og derfra 
til Kiel »i strålende regn«. 
Der kunne godt have været 
lidt større deltagelse, men 
dem, der var med fik trods 
det ugunstige vejr, en dejlig 
tur. 

SVENDBORG Adoptionsskibet Ingolf 
Som den første kvinde på har været på besøg og blev 
Fyn modtog Tove Sørensen, modtaget af borgmester Hol
Hotel Ærø, Marineforenin- ger Rasmussen, havnemester 
gens hæderstegn. Det skete Kurt Hansen og formand 
på hendes 50 års fødselsdag, Knud Møller samt Peter 
hvor Svend borg-afdelingen Most Garden. Jo der sker no
var repræsenteret af formand get i Svendborg. 
Knud Møller, Palle Petersen Også ting som er knap så 
og Flemming Rasmussen. glædelige. I oktober døde en 

- Vi vil gerne på den måde brav kammerat Laurits Han
takke for den service, du har sen, populært kaldet Røde 
ydet Marineforeningen gen- Lauritz. 
nem mange år og også bringe . En række friske gutter 
en tak til dig og dit personale · runder diverse skær i den 
for at have været med til at kommende tid. Carl A. Slej 
bevare og beskytte vore 60 den 25. januar, Niels Ras
mange ting i marinestuen. mussen 50 den 17. marts, He-

Afdelingen har videre væ- ine 0. Hansen 80 den 21. 
ret repræsenteret ved Bjarne marts og Kaj Hybel 85 den 1. 
M. Hansen, Palle Petersen og maj. 



ODENSE 
Tak gutter for et dejligt år, 
skriver Odense Marinefor
enings superenergiske kor-
respondent til UNDER 
DANNEBROG, Gunnar 
Sveigaard og fastslår at 1987 
har bragt så mange glade 
stunder, men det har også 
været et arbejdsår, og her 
tænker han især på jobbet 
med at blive etableret i det 
nye hus, der nu er rammen 
om foreningens velbesøgte 
arrangementer. 

Fra mange sider har afde
lingen fået støtte. Sidst var 
formanden Chr. Christensen 
og Sveigaard selv inviteret til 
fondsuddeling i Bikubens 
Fyns/afdeling og kunne ud 
over et pænt traktement 
glæde sig over, at fonden 
havde betænkt Odense
afdelingen med 5000 kroner. 

Som medlem af fællesre
præsentationen for soldater
foreningerne på Fyn har af
delingen taget initiativ til et 
større samarbejde mellem de 
25 medlemsforeninger gen
nem invitation til en af disse 
25 foreninger, der fortæller 
om eget virke samtidig med 
at Marineforeningen beretter 
om sit arbejde. 

Årets sidste store begiven
hed var julespisningen med 
damer. Den blev en virkelig 
succes, begejstringen var 
stor. 

I øvrigt har afdelingen 
haft sin hidtil største med
lemstilgang, og Sveigaard 
slutter sin beretning med at 
fortælle om arrangemen
terne i forbindelse med 
Odense bys 1000 års jubi
læum, hvor et af de store ar
rangementer er det nordiske 
kadetstævne/ 20 enheder 
med ialt 700 mand kommer 
til Odense, og afdelingen vil 
blive stærkt involveret i be
givenhederne omkring 
stævnet. 

BOGENSE 
Afdelingen fejrede sin 45 års 
fødselsdag på Bogense Hotel 
den 24. oktober. I festen del
tog ialt 27. Der blev holdt ta
ler af formanden Hans 
Schmidt og af Knud Bode 
Nielsen under den hyggelige 
middag med god mad. Efter 
at marinestuen var blevet 
fremvist gik dansen livligt til 
kl. 1.30. Det var en meget vel
lykket fest. 

DISTRll<T VIII 
Sydøstjylland 

John Oldvej . Christiansfeldvej 22 
6100 Haderslev . Tlf. 04 52 10 05 

KOLDING 
I et brev sendt 14. december 
skriver Kolding-afdelingens 
formand Keld Kristensen. 

Det er med stor sorg vi i 
november modtog medde
lelse om, at vores meget ak
tive formand for skyttelavet, 
Henry Jensen, var død. 
Henry ledede med stor evne 
og stolthed skyttelavet frem 
til det, som lavet er i dag. Han 
havde ligeledes den store ære 
at være organisator af lands
skyttestævnet i 1981. Vi vil al
tid mindes Henry som en god 
og hjælpsom kammerat. 

Ære være hans minde. 
Keld Kristensen rapporte

rer i øvrigt, at afdelingen den 
3. november i samarbejde 
med Sømandsforeningen 
holdt andespil med 85 delta
gere. Ikke mindst afdelings
kassereren var glad for 
spillet. 

Og så var der ål ad libitum 
den 20. december, men til
slutningen af medlemmer 
kunne have været større. 

Der er nedsat et udvalg 
som arbejder på et arrange
ment, hvormed afdelingen 
kan markere Marineforenin
gens 75 års jubilæum. Gene-

ralforsamlingen holdes 25. 
februar og den 23. april er 
der jubilæumsfest. 

Der kippes med flaget for 
følgende jubilarer i 1988: 
Børge Damgaard Pedersen, 
50 år. Poul Klåborg, 40 år. 
Ole Kjersgaard og Ole Ja
cobsen, 25 år. 

Og så skal det da også lige 
tilføjes, at afdelingsformand 
Keld Kristensen den 18. 
marts fylder 40 år. Men det er 
en helt anden historie. 

DISTRIKT IX 
Sydvestjylland 

Ostehandler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 . 6893 Hemmet 
Tlf. 07 37 55 70 

FANØ 
Raimon Thomsen blev ved 
en hyggelig fregatskydning 
den nye fregatkaptajn, hvil
ket fik ham til at komme med 
følgende kommentar: - Det 
må I meget undskylde. Det 
var et uheld. 

Forinden havde sidste års 
fregatkaptajn budt på be
skøjter og en lille en til hal
sen, og det blev i det hele ta
get en herlig dag. 

Der har været efterårsfest 
med damer. Den blev indledt 
i marinestuen, hvor forenin
gen var vært ved en drink, og 
derefter gik turen til Restau
rant Vesterhavet, hvor der var 

Odense-af delingen har haft 
et stort og travlt år. Her en 

situation fra et af de mange 
gøremål. Inspektionsskibet 
Hvidbjørnen modtages på 

kajen. Formanden Chr. 
Christensen med sine 

mænner som solid 
baggrund hilser her på 

chefen, orlogskaptajn S.E. 
Andersen. 

koldt bord og god musik, og 
alle morede sig fortrinligt. 

Til dem, der ikke kom, har 
sekretæren Kurt Hansen 
denne opfordring: - Mød dog 
op til vore arrangementer. 

Og ·så skal vi hilse og sige 
fra ham, at generalforsam
lingen finder sted den 7. fe
bruar i marinestuen på Nør
by Kro. 

TØNDER 
Tønder-afdelingen har haft 
25 års jubilæum, og det blev 
markeret ved en fest i Restau
rant Steakhouse med koldt 
bord, kammeratlig samvær 
og dans. Tre medlemmer, der 
var med til at starte afdelin
gen, er fortsat med. Tønder
afdelingen har, som en af de 
få danske afdelinger, forbin
delser syd for grænsen, idet 
man har venskabsforbindel
se til Marineforeningen i 
Heide, skriver distriktsre
præsentant Hans Jørgen 
Nielsen, der samtidig ønsker 
Tønder god vind i sejlene 
fremover. 
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DISTRIKT X 
Midtjylland 

Arkitekt J . Brøgger 
Nrd. Strandvej 90 - 8440 Ebeltoft 
Tlf. 06 34 22 71 

GRENAA 
Formanden for afdelingen, 
N. M. Jespersen, er ikke i 
bedste humør - og det forstår 
man. 

Han skriver: 
Som formentlig bekendt, 

er vi blevet opsagt i vor gamle 
marinestue. Havneudvalget 
har været så ufornuftig at 
stille huset med stuen til salg, 
og det må nok erkendes, at til 
de tilbudte priser, havde vi in
gen chance for at komme ind 
i billedet. 

Nok om det - sket er sket -
og vi må videre, hvilket vi jo 
også er kommet, idet vi har 
lejet et lille lokale lige over 
for den gamle marinestue, 
det må vi jo så anvende i den 
kommende tid, men den 
gamle bygning bliver det jo 
aldrig. 

VIBORG 
I Viborg har man holdt tor
skegilde på torsk købt af en 
fisker til rimelige priser, og 
afdelingen har videre delta
get med to hold i distrikts
skydningen med godt re
sultat. 

Den 12. december holdtes 
den årlige traditionsrige ju
letræsafhentning i skoven. 
Det blev en herlig dag. Inde
haveren af Rødkærsbro Kro, 
der er medlem af foreningen, 
serverede juleglogg, æble
skiver og kaffe, og til bør
nene var der godteposer og 
sodavand. Vejret var fint og 
det var i det hele taget et vel
lykket arrangement. 

Generalforsamlingen hol
des den 28. februar i marine
stuen med efterfølgende 
skafning, hvor menuen står 
på skipperlabskovs. 

- Bestyrelsen opfordrer alle 
til at møde frem, idet der er to 
meget vigtige punkter på 
dagsordenen, oplyser for
manden Vagn Christensen. 
Formanden oplyser videre, at 
marinestuen er åben den før
ste og tredie lørdag i hver 
måned. 

EBELTOFT 
Er alt gået vel - og det er det 
da forhåbentligt - så har af-

~ L . 

Århus-afdelingensformand, Erik Thomasen, til højre, i 
samtale med af delingsjubilaren Vagn Klæbe/ under 
afdelingens jubilarfest. 

delingen holdt sit traditio
nelle bingo-mini-spil i mari
nestuen. Det fremgår deri
mod ikke af december
nummeret af medlemsbladet 
»Kabysrygtet« om den tradi
tionelle juleskafning på 
Fregatten Jylland har været 
afviklet. Men mon ikke nok 
den har det? Vi venter at høre 
nyt om dette ellers så sær
prægede arrangement i næ
ste nummer. 

Skyttelavet har holdt sin 
jule-skydning og her blev Leo 
Nyhuus vinder af hoved
skydningen efter omskyd
ning med Anders Eskildsen. 
I de andre skydninger blev de 
to første: Serie 1: Frank Su
nesen, Jørgen Meulengracht, 
serie 2: Bent Ole Rehr og 
Poul Sundwall, serie 3: Leo 
Nyhuus og Leif Bagh. 

ÅRHUS 
Brygger Vagn Klæbe!, Ceres, 
var i fjor 25 års jubilar og 
blev i den anledning hyldet 
og fejret ved den årlige jubi
larfest. Gennem alle årene 
har Vagn Klæbe! været et 
godt og trofast medlem af 
foreningen og han havde da 
også på festdagen været så 
gavmild at medbringe Ceres
øl så ingen heller den aften 
kom til at lide tørst. 

Ved samme lejlighed havde 
formanden Erik Thomassen 
desuden den glæde at kunne 
byde fem nye medlemmer 
velkommen. 

Afdelingens cyklende be
styrelsesmedlem, Erik Ra
mussen, har været i Austra
lien. 

Dog ikke på cykel, hedder 
det i Ole Vestergaards fyldige 
rapport. Han var med fly. Og 
om oplevelser på det fjerne 
kontinent fortalte han inter-

ssant og spændende på et 
møde, der blev holdt 15. ok
tober, samtidig med at han 
viste lysbilleder fra den even
tyrlige færd. Den årlige man
neaften på SOK blev holdt 
IO. november, og som tidli
gere var den røde lygte hængt 
ud. Der er kun plads til 60 og 
af en grund måtte man des
ærre sige nej til flere. 

Orlogskaptajn Sven Vox
torp causerede over søvær
nets opgaver i krig og fred og 
gav tilhørerne et levende ind
tryk af hvor nødvendigt det 
er ikke at slække på årvågen
hed og bevillinger til for
svaret. 

Efter det tankevækkende 
foredrag blev der serveret 
gule ærter, og Ole Vester
gaard fortæller at det ikke 
varede længe, før stemnin
gen var helt i top. 

Inden julefreden sænkede 
sig og qdvandrerne søgte 
»hjem til Arhus« for at bolde 
jul var der bankospil med 
mange gevinster og med for
manden Erik Thomasen som 
en hyggelig Onkel Opråber. 
Det fortælles han var fuld at 
numre. 

HORSENS 
Afdelingens 65 års fødsels
dag blev afviklet på en smuk 
og værdig måde, oplyser for
manden Hans Møller. Der 
var 53 deltagere og hilsener 
fra såvel landsformand som 
distriktsrepræsentant. 

I efteråret var afdelingen 
på den traditionelle fisketur 
ved åen og mellem jul og nyt- . 
år om bord i MHV for at 
pilke torsk. 

Det må imidlertid være 
sket et sted på havet, hvor 
torskekvoten er opbrugt, for 
der blev kun fanget siger og 
skriver en enkelt. 
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Bankospillet den 8. de
cember havde den største til
slutning i mange år og ikke 
mindst afdelingskassereren 
var tilfreds. 

Datoen for den kom
mende generalforsamling 
med torskespisning er endnu 
ikke endelig fastlagt, men 
medlemmerne skal nok få 
besked, forsikrer Hans Møl
ler, der slutter med en op
fordring til at svinge huen for 
Børge Jensen, der fylder 75 
den 3. marts. 

RANDERS 
I Samarbejde med skyttela
vet i Hanstholm/ Thisted har 
skyttelavet holdt en herlig 
weekend-sammenkomst på 
Klitmøller kro ved Hanst
holm. Deltagertallet fra Ran
ders var med damer på 20. 
Ved ankomsten om lørdagen 
blev der budt på kaffebord 
og om aftenen, da man sam
ledes med kammeraterne fra 
Hanstholm/ Thisted var der 
stort koldt tag-selv-bord, 
dans til fire mands orkester 
og liv og glade dage. 

Søndag formiddag var der 
skydning i Sjørringhallen. 
Også damerne skød. Bedste 
dame hos Hanstholm/Thi
sted var Sven Knudsens hu
stru mens Erik Gjætter
manns frue var bedste skytte 
hos Randers-damerne. 

Herrernes holdskydning 
vandtes af Hanstholm/ Thi
sted. 

Videre har Randers-afde
lingen besøgt revaliderings
virksomheden Nova, hvor di
rektør Ole Kristensen viste de 
22 fremmødte rundt. Ved det 
efterfølgende kaffebord for
talte Ole Kristensen meget in
teressant og medlevende om 
virksomhedens opståen og 
dens plads i dansk erhvervs
liv i dag. 

Randers var vært for di
striktsskydningen, der havde 
samlet 53 skytter. Randers 
vandt med et hold bestående 
af Flemming Nielsen, Egon 
Bjørnholt og Lars Gjætter
mann. Bedste afdeling blev 
traditionen tro Ebeltoft. 

Palle Bjerg Madsen ledede 
såvel skydning som sammen" 
kornsten i det hele taget med 
kyndig hånd, og man kunne 
godt ønske sig at endnu flere 
af distriktets medlemmer 
sluttede op om dette årlige 
arrangement, slutter Lars 
Gjættermann sin rapport. 



DISTRll<T XI 
Nordvestjylland 

Jørgensen A ndersen 
Nørregade 5 . 6950 Ringkøbing 
Tlf. 07 32 26 77 

RINGKØBING 
Mesterkokken på Hotel 
Holmsland Klit i Hvide 
Sande er medlem af Marine
foreningen. Så man stod med 
stor sagkundskab for den ku
linariske side af en herlig ef
terårsfest, der havde samlet 
30 deltagere. festen blev holdt 
på Hotel Holmsland Klit, og 
blev en stor succes, så alle var 
enige om, at det var et arran
gement, der var værd at gen
tage. 

Den 2. november var der 
foredrag i marinestuen. Pen
sioneret politibetjent Kaj Fri
meld, en fremragende fore
dragsholder, talte om politiet 
under den tyske besættelse. 
Foredraget kalder han »Den 
dystre rejse«. Desværre var 
tilslutningen ikke som håbet. 
Den var for ringe. 

SKIVE 
Afdelingsmedlem Jens Leif 
Olsen viste fo tilm - en om 
luftmeldetjenesten og en om 
det at være orlogsgast på 
Grønland - da afdelingen 
holdt ulkeaften. Der var 
pænt besøg, og den forlorne 
skildpadde sørgede for at øge 
stemningen, så da Svend Erik 
Mortensen tog initiativet til 
og lagde den første skilling til 
restaurering af den skønne 
model af en bark, som Mari
neforeningen ejer, strøm
mede pengene ind. Barken er 
fremstillet af Kaj Randrup, 
og der indkom 410 kroner, 
som skal anvendes til istand
sættelsen. 

Men der var andre med 
lyse ideer den aften. Hans 
Iversen havde således sørget 
for besøg af en reporter fra 
Skive Radio, og det blev til en 
25 minutters lang og god ud
sendelse garneret med sø
mandssang ved Holger Fæl
lessanger. Udsendelsen har 
nu været sendt fire gange og 
er en glimrende reklame for 
Marineforeningen. Vi kan 
anbefale den til andre afde
linger, skriver formanden 
Kaj 0. Nielsen. 

HANSTHOLM
TIDSTED 

.... 

Hanstholm havns 20 års fød
selsdag blev fejret med en 
fest, der varede i tre dage. 
Marineforeningens medlem
mer medvirkede som barten
dere under lørdagens bal i 
den ny auktionshal, og var 
med til at slæbe 350.000 kro
ner sammen, det blev netto
overskudet af den store fest, 
og pengene går ubeskåret til 
tre ungdomsgrupper inden
for idræt- og spejderbevæ
gelsen. 

Kammerater med damer 
fra Randers Skyttelav har 
været på week-end-besøg og 
efter fælles fest lørdag aften 
på Klitmøller Kro, var der 
skydning søndag i Sjørring
hallen. Hanstholm/Thisted 
vandt holdskydningen. Bed
ste skytte for Randers var 
Chr. Schiønning og for 
Hanstholm/Thisted var det 
Mogens Jensen. Dameskyd
ningen blev vundet af fru 
Gjættermann, Randers, og 
Vibeke Knudsen, Hanst
holm/Thisted, slutter Svend 
Knudsen sin beretning. 

DISTRIKT XII 
Nordjylland 

Telegrafisk Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 b - 9800 Hjørring 
Tlf. 08 92 03 66 

HALS 
Den I. oktober fyldte tidli
gere lods A.M. Jensen 85 år 

og på dagen blev den gamle 
kæmpe hædret med Marine
foreningens hæderstegn som 
tak for mange års virke som 
bestyrelsesmedlem i Hals
afdelingen. 

I slutningen af oktober 
holdt afdelingen filmsaften 
med så god tilslutning, at en 
gentagelse påtænkes. 

Der var 44 deltagere til ju
lefrokosten og det blev en 
festlig dag, der sluttede med 
dans på dækket, fortæller 
Egon Hjelm i sin korte beret
ning. 

AALBORG 
Den 9. november holdt afde
lingen sit traditionelle ande
spil og året sluttede søndag 
den 6. december med juletræ 
og nissemænd i marinestuen. 
Det blev en virkelig hyggelig 
dag med stor deltagelse. Det 
næste arrangement bliver ge
neralforsamlingen den 11. 
februar, men den smukke 
marinestue er som sædvanlig 
åben hver søndag. 

NIBE 
Leo Thiesen, afdelingens flit
tige sekretær, beretter påny 
begejstret om stort og småt i 
afdelingen. Af hans fyldige 
rapport fremgår således, at 
afdelingen den 21. november 
havde samlet 28 gaster med 
en sædvanligvis veloplagt 
formand Finn Knudsen til 
torskegilde i marinestuen på 

Deltagerne i det festlige 
skyttetræf, som skyttelavene 

fra Randers og 
Hanstholm/Thisted 

afviklede i Klitmøller Kro 
og i Sjørringhal/en. 

Rådhuskroen. Torsken 
smagte dejligt, ostepinden 
duftede skønt og kaffens 
aroma bredte sig om de glade 
gaster. Tonerne fra Thyge As
laks skipperklaver øgede 
stemningen, de rustne stem
mebånd havde fået smørelse 
på sømandssangen lød 
skønt, og latteren rungede da 
Jens Veggerby og Martin 
Nielsen fortalte historier. 

Så da deltagerne krydsede 
hjem over gennem de natte
stille gader i lille hyggelige 
Nibe var det med forvisning 
om at de igen havde haft det 
skønt i Marineforeningen. 

Afdelingens julelotteri er 
udsolgt og giver et pænt over
skud og så ruster man sig i 
øvrigt til at fejre Marinefor
eningens 75 års jubilæum. 

FREDERIKSHAVN 
Det går for fulde sejl i Frede
rikshavn. I den seneste rap
port kan sekretær Erik Hyt
te! således fortælle, at der har 
været ulkeaftener i henholds
vis oktober og november, 
hvor der blev serveret hen-
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De mange deltagere i 
distriktsmødet, der blev 
afviklet i Frederikshavn. 

holdsvis gule ærter og 
brunkål. 

Men helt ganske overvæl
dende var tilslutningen til 
den årlige julefrokost, der 
blev holdt på restaurant Ship 
Inn. Bestyrelsen havde sine 
bekymringer for tilmeldelsen 
var så stor, at man var be
kymret for at deltagerne 
skulle befinde sig som sild i 
en tønde. Men det gik som i 
olie og der blev spist og dan
set til langt ud på de små 
timer. 

Året sluttede med julestue 
den 12. december i den jule
pyntede marinestue, hvor der 
blev budt på julegodter og 
sodavand til børnene og 
glogg til de voksne og æble
skiber til såvel store som små, 
alt sammen betalt af afdelin
gens kasse. 

DISTRIKT XIII 
Oversøisk 

Afdelingsleder 
Flemming Schandorff 
Postbox 328 - 3900 Godthåb 
Grønland 

EGEDESMINDE 
Afdelingen udgiver et med
lemsblad Polar Nyt og er så 
elskværdig at sende det til 
Under Dannebrogs redak
tion. Det siger vi hjertelig tak 
for. 

Af det seneste nummer 
fremgår, at 15 mand var 
mødt til efterårets første 
kammeratskabsaften, der 
blev afviklet i Værftets kan
tine. De gule ærter, der blev 
serveret, har åbenbart haft 
en gunstig virkning, for da de 
var spist op befandt besæt
ningen sig så vel, at de tre føl
gende amerikanske lotterier 
blev revet væk og indbragte 
ikkemindre end 2.387 kroner 
der fylder pænt i afdelingens 
kasse. 

Det er imponerende, at en 

afdeling med 25 medlemmer 
er i stand til at udsende et 
blad, skriver distriktsrepræ
sentanten i sin rapport og til
føjer: 

Man kan blive helt stolt 
over at være distriktsfor
mand for så aktive menne
sker. 

NARSSAK 
Afdelingen har ligget stille 
hele sommeren, da medlem
merne enten har været på 
sommerferie på den anden 
side af Atlanten eller ar
bejdsmæssigt har stået til søs 
i en sådant omfang, at det 
ikke har været praktisk mu
ligt at samle medlemmerne 
om nogle arrangementer, 
men nu går det løs igen. Der 
har været medlemsmøde 
med optagelsesceremoni for 
de sidst indmeldte medlem. 
mer, der samtidig betyder at 
afdelingen nu tæller 20 med
lemmer. Det går således fort
sat fremad. Senere på året var 
der fest for damerne, og op 
under jul juletræ for med
lemmernes børn m.v. 

GODTHÅB 
Afdelingen har også her lig
get stille sommeren over, men 
den 4. oktober var der fregat
skydning om eftermiddagen, 
og der sluttedes om aftenen 
med skafning på Hotel Grøn
land, hvor overrækkelsen af 
fregatkongemedalje og ind
skydermedalje fandt sted, li
gesom der var præmier til ga
ster og disses indskydere. For 
medlemmernes damer er der 
den traditionelle Miss-skyd
ning, som giver præmier til 
Miss-dronningen, miss'erne 
og alle indskyderne. 

Afdelingen har i øvrigt 
haft problemer med frem
skaffelse af fregatmedal
jerne, men det er nu lykkedes 
at få det forsømte indhentet 
via hovedkontorets nye sølv
smed, der kan anbefales. 

Der er fortsat en stigning i 
medlemstilgangen til afde
lingen, hvilket imidlertid 
ikke gælder bestyrelsen, hvor 
Kim Hansen fratrådte i juni 
og John O.K. Nielsen her i 
september som følge af, at de 
rejste til Danmark, så nu er 
suppleanterne brugt op. 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningens formål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd tilfælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabs/ ø/elsen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Ved 75-års jubilæet 
Med dette nummer af vort medlems
blad udsendes festskriftet i anledning af 
Marineforeningens 75-års jubilæum, 
der nu er umiddelbart forestående. Seks 
års forberedelser er ved at være til ende, 
og resultatet vil vise sig i en række arran
gementer, hvoraf de to største hver mar
kerer sin del af foreningens formålspa
ragraf. Ved udstillingen »Under Dan
nebrog - søværn og søfart« i Køben
havns rådhusbal markerer vi vores vilje 
til »at styrke nationens interesse f9r sø
værnet og søfarten«, og ved den store 
festmiddag i Odd Fellow Palæet marke
rer vi vores ønske om »- at vedligeholde 
forbindelsen og kammeratskabsfølel
sen mellem mænd, der har gjort tjeneste 
eller er tjenstgørende i søværnet«. 

Da det har været ønsket, at festskrif
tet skal kunne fremtræde som en selv
stændig publikation, der kan bevares 
for eftertiden, er den ordinære del af 
dette nummere blevet reduceret til 8 si
der, hvilket - meget imod redaktørens 
ønske - medfører, at der kun er blevet 
plads til meget begrænsede meddelelser 
fra afdelingerne. 

Foreningens love kræver imidlertid, 
at indkaldelse til sendemandsmødet og 
årsregnskabet offentliggøres i bladet, li
gesom de sidste oplysninger om jubi
læet og det 5. Nordiske Orlogsstævne 
må bringes ad denne vej. 

I festskriftet er det forsøgt at give et 
tilbageblik over foreningens stiftelse og 
udvikling gennem de 75 år. Det er ikke 
nogen fuldstændig kronologisk frem-

stilling, men en belysning af hvorledes vi 
har forvaltet den arv, pionerne overlod 
os, hvordan vi har levet op til deres visio
ner og idealer, samt af organisationens, 
medlemstallets og foreningslivet udvik
ling og tilpasning til den udvikling, der 
har fundet sted i samfundet. 

Hensigten med festskriftet er imidler
tid også, at det skal tjene som en opfor
dring og opmuntring til at fortsætte ar
bejdet med at udvikle Marineforenin
gen og til at leve op til formålsparagraf
fen i dens helhed - til gavn for søværn og 
søfart og til fremme af kammerat
skabet. 

Festskriftet skal ikke foregive at være 
Marineforeningens historie, for denne 
er jo i virkeligheden historien om de lo
kale marineforeningers udvikling og ar
bejde gennem det trekvarte århundrede. 
Der har imidlertid ikke været midler til 
en åjorføring af det store værk »Mari
neforeningen i Danmark«, der blev ud
givet i 1949, hvor ønskeligt dette end 
måtte være. Det er derfor også glæde
ligt, at så mange afdelinger bar benyttet 
lejeligheden til ved bidrag til »Jubilæ
umsbogen« at berette lidt om sig selv. 

Nu hvor det store forberedelsesar
bejde er overstået, må det være mig til
ladt at give udtryk for den største aner
kendelse og en varm tak til de mange, 
der har ofret tid og kræfter på at få alt til 
at klappe. 

En meget stor arbejdsbyrde er blevet 
båret af hovedkontoret med landskasse
rer, landssekretær og Eva Bang hjulpet 

Marineforeningen, Amaliegade 33 C 
1256 København K 

lnndssekretær: Skytteudvalgssekretær: 
Karl Georg Momsen 

af Leni Ketler i et forbilledligt team
work. 

Dertil kommer så landsnæstforman
den og medlemmerne af det nedsatte 
festudvalg og de derunder etablerede ar
bejdsgrupper, som bar holdt et utal af 
møder og desuden måttet arbejde med 
problemer og opgaver ind imellem disse. 
Mange afdelinger har fulgt opfordrin
gen til at gennemføre lokale arrange
menter, så jubilæet bliver markeret lan
det over. 

Ikke mindst skal der rettes en hjertelig 
tak til myndigheder m.fl. uden for for
eningen, der bar ydet velvillig assi
stance. Først og fremmest har søværnet 
taget meget positivt imod vores henven
delser, og har ydet al den bistand, der er 
muligt indenfor rammerne af love og be
stemmelser. Københavns kommune har 
stillet 1.000 m2 udstillingsareal til rådig
hed i rådhushallen, hvor museer, institu
tioner og foreninger i fællesskab har 
skabt en i sin art enestående udstilling. 

Endelig må det nævnes, at vi i forbin
delse med festmiddag og indkvartering 
har mødt en usædvanlig hjælpsomhed 
fra Odd Fellow Palæet og Admiral Ho
tel, ligesom der skal lyde en tak til de an
noncører, der har bidraget til, at fest
skriftet har kunnet udgives. 

Al denne arbejdsindsats, hjælpsom
hed og støtte må tages som udtryk for et 
godt kammeratskab inden for forenin
gen og en anerkendelse af denne ude fra, 
noget der lover godt for fremtiden. 

Til lykke med de 75 år. V.P Heise 
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Velkommen til jubilæum og sendemandsmøde 

Der er lagt op til »århundre
dets fest« omkring dette års 
sendemandsmøde, der bol
des i tilslutning til Marine
foreningens 75-års jubi
læ um. 

Når dette læses er alle til
meldingsfrister for længst 
passeret, og som under
streget i sidste nr. er der ingen 
mulighed for at komme med 
på »uafhentede billetter«. 

Landsledelsen og festud
valget byder hjertelig vel
kommen til København og 
håber, at deltagerne nu vil 
yde deres bidrag til en vellyk
ket fest og et godt sende
mandsmøde ved at møde op 
med det gode humør og et 
kammeratligt engagement i 
Marineforeningens sag. 

Programmet, der bragtes i 
sidste nr. a f bladet, er fra 
sta rten torsdag den 28. april 
kl. 1000, når æresformanden 
åbner udstillingen »Under 
Dannebrog - søværn og sø
fart« og til frokosten efter 
sendemandsmødet den I. 
maj slutter, planlagt i mind
ste detalje, men det kan kun 

klappe, hvis alle med god or
logsmæssig præcision over
holder tidsplanen for de en
kelte arrangementer. 

Marineforeningens med
lemmer er selvfølgelig vel
komne til receptionen tors
dag kl. 1400 - 1700 i Rederi
foreningens lokaler, hvortil 
er indbudt en kreds af Mari
neforeningens venner og for
retningsforbindelser. 

For deltagere, der kommer 
til byen om fredagen, er der 
mulighed for - når man har 
beset vores udstilling - at be
søge hovedkontoret i tids
rummet 14 - 16 eller være 
med til at åbne Tivoli helt 
ekstraordinært i år den 29. 
maj, der jo er St. Bededag. 
Om lørdagen vil hovedkon
toret ligeledes være åbent, fra 
1330 - 1430. 

Deltagerne i festmiddagen 
og sendemandsmøde vil 
modtage detaljprogram og 
nærmere ordrer direkte. 

Hovedkontoret har alle
rede haft henvendelser om, 
hvad Marineforeningen 
kunne ønske sig i jubilæums-

gave. Det største ønske er: 
ALT GODT FOR SØVÆR
NET, SØFARTEN OG 
FORENINGEN i de kom
mende år. 

Vi har dog også en ønske
seddel, men til dem, der 
havde tænkt sig at glæde os 
med en blomster- eller flaske
hilsen, siger vi: indbetal hel
lere beløbet på hovedkonto
rets girokonto nr. 2 00 16 08 
mærket »Grundfonden«, så 
får hele foreningen glæde af 
gaven. 

For de mere velhavende er 
der selvfølgelig også mulig
hed for at købe et »Grund
fondbevis« til kr. 1.000, og 
det har jo den fordel, at man 
- hvis man da ønsker det - kan 
få pengene tilbage efter 5 - IO 
år. 

Endelig kan man da også 
købe en af de smukke jubi
læumsmapper med Kurt von 
Wowern skibstegninger di
rekte fra hovedkontoret til 
kr. 75, hvor overskuddet går 
til »Grundfonden« . 

Filatelister og medlemmer, 
der blot ønsker et varigt vær-

difuldt minde om jubilæet 
og samtidig støtte »Den selv
ejende institution Fregatten 
Jylland«, bør på forhånd 
sikre sig den af institutionen 
udgivne særkuvert afsendt 
fra Københavns rådhushal 
den 30. april med special
stempel med teksten: »Mari
neforeningen, 1913 - 1988«. 
En sådan kuvert vil kunne 
blive meget værd, i hvert fald 
mere end de 20 kroner den 
koster, og den kan erhverves 
ved at benytte den i bladet 
indlagte giroblanket med be
stillingskupon, der også kan 
rekvireres ved henvendelse t il 
»Fregatten Jyllands« kontor, 
Strandvejen 8, 8400 Ebeltoft, 
tlf. 06 34 IO 98. 

Vi regner bestemt med 
godt vejr, som det plejer at 
være ved sendemandsmø
derne - men tag alligevel 
regnfrakken med for en sik
kerheds skyld. 

På gensyn i Dronningens 
by! 

UNDER DANNEBROG - APRIL 1988 3 



>>Alle tiders Dres<< er død 

Den 24. januar mistede Marineforenin
gen en af sine topgaster, da Ferd. A. An
dreasen, Hillerød afdelingen - kendt 
over hele landet under navnet »Dres« -
døde uventet knapt 76 år gammel. 

Dres blev indkaldt til værnepligt i 
søværnet i foråret 1932. Som udlært 
maskinsmed kom han til tjeneste i ma
skinen, først i det gamle kystforsvarskib 
Olfert Fischer på dettes sidste togt og se
nere i den nye torpedobåd Hvalen på 
dennes første togt. 

Han meldte sig i 1951 ind i Marinefor
eningen i Hillerød, og IO år senere valg
tes han til dennes formand. I sin for
mandstid, der varede i 22 år, arbejdede 
han afdelingen op til det den er i dag. 
Han fortsatte yderligere 3 år i bestyrel
sen, og selv efter de ialt 25 års bestyrel
sesarbejde fortsatte han med en meget 
aktiv iqpsats for afdelingen. Det var ka
rakteristisk for Dres, at en opgave, han 
havde påtaget sig, slap han ikke før den 
var løst. Dagen før sin død havde han, 
som alle tidligere år, sørget for at hente 
friskfangede torsk fra kammeraterne i 
Gilleleje til Hillerød afdelingens nytårs
sammenkomst dagen efter, som han 
ikke selv skulle nå at deltage i. 

Allerede i 1971 havde Dres afløst 
Hans Pedersen, »Marstal« som repræ
sentant for distrikt II i hovedbestyrelsen 
og i forretningsudvalget. I over 16 år 
kom han således på disse tillidsposter at 
yde en stor og fortjenstfuld indsats for 
Marineforeningen. Han havde set frem 
til foreningens 75-års jubilæum, der 
skulle have været en værdig afslutning 

Ferd. Andreasen, da han ved 
sendemandsmødet i Hanstholm 
bevæget blev udnævnt til æresmedlem 
af Marineforeningen. 

på 37 års arbejde for foreningen, inden 
han på sendemandsmødet den I. maj 
ville trække sig tilbage som distrikts
repræsentant. Han deltog da også med 
sædvanlig flid i forberedelserne, i hvil
ken forbindelse han som formand for 
dette blads redaktionsudvalg lagde et 
stort arbejde i udarbejdelsen af fest
skriftet. Synd at han ikke fik lov til også 
at afslutte den opgave og opleve glæden 
ved jubilæet. 

Marineforeningen blev således en 

9-ff,etJef icJ Jak /ot uenfitj 

delia9efse ,-æd mtn Ææræ mands død 
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meget vigtig del af Dres' tilværelse, og 
han levede i al sin færden og al sin ger
ning fuldt op til foreningens mål og 
idealer. På sin egen stille og beskedne 
måde arbejdede han for at støtte det 
søværn, som han havde oplevet i en tid
ligere nedgangsperiode. Han vogtede 
nøje over søværnets og foreningens tra
ditioner ikke mindst omkring vort flag, 
og han repræsenterede foreningen ved 
de årlige kransenedlægninger den 2. 
april ved heltegraven på Holmens kir
kegård og den 9. maj - hans egen fød
selsdag - ved Suenssons mindestøtte i 
Nyboder. 

Dres varetog i mange år overrækkel
sen af Marineforeningens præmier ved 
søværnets idrætsstævner på Holmen. 

I erkendelse af kammeratskabets be
tydning for foreningens trivsel lagde 
Dres hvert år et stort personligt arbejde 
i forberedelse og gennemførelse af jubi
larstævnet, ligesom han var trofast del
tager både i de store nordiske militære 
kammeratforeningsstævner og i de nor
diske orlogsstævner. 

Det var derfor fuldt berettiget, at 
Dres i 1985 blev udnævnt til æresmed
lem af hovedbestyrelsen ligesom også 
Hillerød afd. gjorde ham til æres
medlem. 

Dres vil blive savnet og længe mindet 
som den gode ven og kammerat, der al
tid var rede til med sin erfaring og sine 
praktiske evner at yde råd og dåd til 
gavn for den forening, der betød så 
meget for ham. 

Næste 
nummer 

V.P.H. 

Næste nummer af Under 
Dannebrog udkommer 
utilmo juli. Som andet 
steds omtalt måtte der på 
grund af den specielle ju
bilæumsudgave skæres 
kraftigt i indsendt stof til 
dette nummer. Det sker 
ikke til næste nummer så 
fat pennen og klø løs. 
Stoffet skal være redakti
onen i hænde senest 15. 
juli og skal som sædvanlig 
sendes til: 

Under Dannebrog 
Redaktør E. Samuelsen 
Hasselvej 11 
9260 Gistrup 



Danmarks 
Marineforening 

75 år 
1913 - 1988 



Indholdstort~••'"'---
Hilsen fra Marineforeningens æresformand ....................... . Side j 

Hilsen fra forsvarschefen 
Admiral S. E. Thiede .......................................... . Side 4 

Hilsen fra COMNA VBALTAP 
Viceadmiral J. Ph. Rasmussen . . ... ..... ... ........ .. ...... ..... . . Side 4 

Forord ....................................................... . Side 5 

Marineforeningens stiftelse 
Opbakning af marinen og samling af kammerater bag stiftelsen . ..... . Side 6 

Minder og traditioner 
Marineforeningen har altid værnet om minderne ............. . .... . . Side 9 

Organisationens udvikling 
Hele landet repræsenteret i foreningens hovedbestyrelse ............. . Side 10 

Medlemstallet gennem årene 
Medlemstallet i jubilæumsåret er på godt 8.000 .................... . Side 12 

Skyttelav 
Er De ked af livet så gå i skyttelavet .............................. . Side 15 

Foreningens opbygning 
Lokale foreninger blev dannet før landsforeningen ..... . ..... .. . . .. . Side 16 

Jubilarstævner 
Første jubilæumsstævne fandt sted endnu før foreningen var stiftet .... Side 19 

Støtte til Søværnet 
Økonomien har sat sine grænser for foreningens støtte til Søværnet .... Side 20 

Livet i flåden 1915 
Barsk tid med hård disciplin og mange knubs til drengene ........... . Side 22 

Marinestuer 
Marinestuerne er både seværdige og herlige rammer om kammeratskabet Side 24 

Under Dannebrog 
Under Dannebrog fortsat uundværligt bånd 
mellem foreningens medlemmer . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . Side 25 

Nordiske stævner 
Frederik Taube blev taget på ordet og det nordiske orlogsstævne realiseret Side 26 

Marineforeningen takker annoncørerne, 
der har muliggjort udsendelsen af dette festskrift. 

2 



Jeg ønskerMarineforeningen i Danmark til lykke med 75-års 
Jubilæet og føjer hertil mine bedste ønsker for foreningens fremtid. 
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Forsvarschefens hilsen til Marineforeningen 
Et jubilæum er altid en god anledning 
til at feste, og jeg er da også sikker på, at 
Marineforeningen vil forstå at udnytte 
denne lejlighed til at fejre de 75 år efter 
de bedste, maritime traditioner. Dette 
jubilæum bør imidlertid også give an
ledning til at alvorlig eftertanke, for Ma
rineforeningens formål er jo ikke alene 
at pleje kammeratligt samvær, men også 
at være »Marinen bag Marinen«. 

I de forløbne 75 år har vort søværn og 
dets personel modtaget megen god 
støtte fra Marineforeningens afdelinger 
og medlemmer såvel i form af gæstfri
hed i forbindelse med flådebesøg og lig
nende som ved oplysningsvirksomhed 
bl.a. gennem »Under Dannebrog«. Det 
er vi i forsvaret taknemmelige for. Mari
neforeningen har herigennem virket 
som et naturligt bindeled mellem folk 
og forsvar. 

Som et af vore tre værn har søværnet 
en betydningsfuld rolle at spille såvel i 
fredstid, som i en spændt situation og i 
krig. Og netop indsatsen i fredstid'er så 
vigtig, for den omfatter jo foruden ud- Forsvarschef, admiral S. E. Thide. 

dannelse både løsning af helt konkrete, 
operative opgaver, såsom farvandsover
vågning, suverænitetshævdelse og in
spektionstjeneste, og den krise- og 
krigsforebyggende opgave, der beror på 
demonstration af en overbevisende evne 
til at løse krigsopgaverne. 

Dette vide spektrum af opgaver, der 
omfatter virksomhed såvel i hjemlige 
som i grønlandske og færøske farvande, 
kræver en alsidigt sammensat flåde støt
tet af operative anlæg i land og dertil af
passede flådestationer og skoler. Et så
dant søværn kan imidlertid kun opret
holdes og videreudvikles, såfremt de 
nødvendige økonomiske midler er til rå
dighed. 

Til mine varmeste lykønskninger i an
ledning af75 års jubilæet skal jeg derfor 
knytte en appel til hvert enkelt medlem 
om ihærdigt at arbejde på og argumen
tere for, at der sikres forsvaret de midler, 
der er nødvendige, for at vor gamle sø
fartsnation kan opretholde et trovær
digt og effektivt søværn. 

NA10s hilsen til Marineforeningen 
For 75 år siden, da Marineforeningen 
blev stiftet, havde Danmark en flåde af 
betragtelig størrelse til at understrege 
landets erklærede udenrigspolitiske li
nie - neutralitetspolitikken. 

Efter 2. verdenskrig udviklede situa
tionen sig i verden således, at Danmark 
erkendte, at neutralitetspolitikken ikke 
længere passede til landets situation, og 
med oprettelsen af den nordatlantiske 
traktat tilsluttede også Danmark sig 
denne. 

Dermed blev også det danske søværn 
en væsentlig brik i det samlede maritime 
forsvar af NATO, idet adgangsvejene til 
Østersøen er af vital betydning for for
svaret af Atlanten og dermed af Europa. 

I Under Dannebrog nr. 1 - 1985 gav 
jeg som daværende Inspektør for Sø
værnet en redegørelse for Danmarks 
maritime situation og søværnets opga
ver i relation hertil. Løsningen af de om
talte opgaver vil i stor udstrækning ske i 
snævert samarbejde med den tyske for
bundsrepubliks marine. Imidlertid er 
det påkrævet, at det er danske orlogs
skibe, som varetager de nationale for
pligtelser i henhold til folkeretten og 
som kan forsvare danske rettigheder 
som suveræn maritim nation. 
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COM NAV BALTAP, viceadmiral 
J. Philip Rasmussen. 

Ønsket om at holde eventuelle krigs
handlinger så langt væk fra dansk land
område, og dermed fra civilbefolknin
gen, som muligt betinger en afbalance
ret, veludrustet og veluddannet dansk 
flåde, som sammen med vore tyske allie
rede kan tage kampen op med Warsza
wapagtens stærke flådestyrker. Ligele
des må den danske flåde bidrage til, 
sammen med vore allierede, at bringe 
forsyninger og forstærkninger over At
lanten og Nordsøen frem til Europa og 
dansk område. 

Ingen aftale om atomnedrustning 
ændrer på disse maritime opgaver. 

Min hilsen til Marineforeningens 
medlemmer i anledning af 75-års jubi
læet skal ledsages af et ønske om, at alle, 
hvor end i landet, nu mere end nogen
sinde vil medvirke til at skabe grundlag 
for, at den danske flåde kan bevare ev
nen til at opfylde de maritime opgaver i 
forsvarer af Danmark og dermed ud
fylde sin plads i NATO's maritime stra
tegi. Alt på den effektive og værdige 
måde, som vor maritime situation og 
tradition kræver. 

Til lykke med de 75 år og god vind 
fremover. 



Fortid, nutid og fremtid 

Når man skuer tilbage over det.trekvarte 
århundrede Marineforeningen har eksi
steret, kan det konstateres, at nok har 
foreningen været ude i både opgangs- og 
nedgangsperioder, men på intet tids
punkt har hovedbestyrelsen så meget 
som måttet skæve til den paragraf i ved
tægterne, der omhandler evt. opløsning 
af foreningen. 

Lokalafdelinger har måttet ligge stille 
i en periode, men er kommet igang igen, 
andre har måttet give op, men nye er ble
vet oprettet. 

Marineforeningens historie er beret
ningen om, hvorledes efterhånden ca. 
64.000 mænd landet over fra vidt for
skellige erhverv og samfundslag har ar
bejdet sammen for en fælles sag. Det 
har vel indimellem kunnet give mod
gang og skuffelse, men langt mere glæde 
og tilfredsstillelse. 

De mænd, der mødtes på Hotel Phø
nix den 30. april 1913, af hvilke en væ
sentlig del havde aftjent deres værne
pligt i søværnet i 1888 - for 100 år siden 
- kunne ikke i deres vildeste fantasi have 
forestillet sig, hvordan verden og det 
danske samfund ville se ud i 1988. De 
har sikkert betragtet Jules Vernes frem
tidsromaner, som f.eks. »Rejsen til må
nen«, på samme måde, som vi i dag ser 
på vore dages science-Fiction-litteratur, 
men nu har mennesket altså været på 
månen. Ikke blot er sejlene forsvundet 
fra orlogs- og koffardiflåden, men også 
dampen er afløst af motoren og gastur
binen for slet ikke at tale om stormag
ternes atomdrevne skibe. Radio, fjern
syn og jetfly har gjort kloden mindre, og 
computere styrer stadig flere områder af 
vores tilværelse. 

Har ikke mistet 
sit særpræg 
Der er næppe grund til, og i hvert fald 
ikke plads til en fuldstændig analyse af 
den omvæltning søværnet, skibsfarten, 
det danske samfund og verden omkring 
har gennemgået siden 1913 ved en sta
digt accellerende udvikling. Når man 
blader i de første årgange af Under Dan
nebrog, fremgår det klart, at også Mari
neforeningen har gennemgået en tilsva
rende udvikling, uden at den dog har 
mistet det særpræg, som stifterne gav 
den. 

Når - som det er søgt belyst i dette 
skrift - de ideer, der lå til grund for stif
telsen af Marineforeningen, har vist sig 
at være leve- og bæredygtige i denne for
andringens tidsalder så skyldes det vel, 
at disse idealer og ideer er udsprunget af 
følelser og holdninger, som ligger så 

Landsformand, kommandør V.P. Heise 

dybt i menneskets natur, at de ikke ænd
res af udviklingen på overfladen. 

Selv om vi ikke i dag bruger så store 
ord som i 1913 om fædrelandskærlig
hed, forvarsvilje og kammeratskab, så 
er det dog det, der holder Marinefore
ningen sammen. Når vi taler søværnets 
og søfartens sag, er det for at få befolk
ningen til at forstå, at Danmark er en 
maritim nation, i bredeste forstand en 
nation hvis eksistens og vilkår er be
stemt af havet. 

Usikkerhed om forsvaret 
Efter at der i en ganske lang årrække har 
været relativ ro og stabilitet omkring det 
danske forsvar takket være brede politi
ske forlig, så har debatten i de seneste år 
bragt usikkerhed omkring en ny ord
ning og dens konsekvenser for sø
værnet. 

I en artikel i »Tidsskrift for Søvæ
sen«, 1909 skrev premierløjtnant Paul 
Ipsen: 

»I de fleste lande falder det den store 
del af befolkningen særlig vanskeligt at 
forstå det maritime værns betydning«. 

I pjecen »Flådens fremtid - hvor stæv
ner vi hen?«, som Søe-Lieutenant-Sel
skabet udsendte i 1987 som bidrag til 
forsvarsdebatten, hedder det: 

»Befolkningen synes generelt ikke at 
forstå, i hvor høj grad det moderne sam
fund stadig er afhængig af havet som 
transportvej, ligesom betydningen af, at 
Danmarks beliggenhed mellem Øster
søen og Nordsøen giver vort land en 
strategisk position af stor vigtighed. En 
sådan manglende forståelse for de for
hold, der er afgørende for landets eksi
stens er kritisk, og der resterer et stort 
arbejde med at viderebringe de nødven
dige oplysninger og vinde forståelse for 
landets situation som en maritim na
tion«. 

Dansk skibsfart er stadig landets 3. 
største eksporterhverv, men den stadig 
hårdere konkurrence på det internatio
nale fragtmarked skaber en række 
problemer, der må løses, hvis Danmrk 
fortsat skal hævde sig som en af de fø
rende søfartsnationer. Den danske 
skibsfarts udvikling har - hvad angår så
vel antal skibe, tonnage og antal søfa
rende - i de sidste 10 år fulgt en faldende 
kurve, der kun kan stoppes, hvis der ska
bes en bred forståelse i befolkningen for 
skibsfartens vilkår og problemer. 

Udviklingen lader 
sig ikke stoppe 
Der er i dag og vil i den overskuelige 
frerritid fortsat være brug for Marine
foreningen til at samle folk, der vil tale 
søværnets og søfartens sag. 

Udviklingen i samfundet vil fortsætte 
med mindst samme hastighed, den lader 
sig ikke stoppe, men vi kan håbe, at vi 
bliver bedre til at lede den i en positiv 
retning. 

Det må da også være udfordringen til 
Marineforeningen, dens ledelse såvel 
som dens medlemmer, her ved 75-års ju
bilæet, at vi er beredte til ved en fortsat 
indsats at fremme og lede udviklingen 
af foreningen i overensstemmelse med 
dens formål ved at holde idealer og tra
ditioner i hævd, men samtidigt ved med 
et åbent blik for fremtidens krav stadig 
at finde tidssvarende former for for
eningslivet og de udadrettede aktivi
teter. 

Som viceadmiral A. H. Vedel sagde 
det til søkadetterne, da han i 1947 ind
viede de af Marineforeningen skænkede 
faner på Søofficersskolen: 

Lær af fortiden, tænk på fremtiden, 
arbejd i nutiden«. 

V. P. Heise 
landsf orm and 
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Opbakning af Marinen og samling 
af gamle kammerater bag stiftelsen 

I 1909påettidspunkt, da den 
forsvarsordning, som blev re
sultatet af 6½ års arbejde i 
»Forsvarskommissionen af 
1902«, betød en reduktion i 
antallet af de artilleriskibe, 
der var rygraden i søværnet 
med en 1/3, skrev daværende 
premierløjtnant Paul lpsen 
en artikel i »Tidsskrift for 
Søvæsen« om »Flådefor
eninger«. 

I artiklen gjorde Ipsen rede 
for, hvorledes der i næsten 
alle betydende lande var op
rettet flådeforeninger med 
det formål at skabe interesse 
for marinen ude i befolknin
gen. Han slog til lyd for, at 
der stiftedes en lignende for
ening i Danmark, idet han 
påpegede, at: 

»Netop i disse dage, hvor 
udsigten til en forsvarlig løs
ning af forsvarssagen synes 
lidet lyse, har ingen kraftig 
stemme fra folket rejst sig 
som udtryk for de mange, der 
mener, at den flådeplan, der 
forelagdes var under det mi
nimum, der må stilles til et
hvert neutralitets- eller eksi
stensforsvar«. 

Bliver først forsvarsven
nerne modløse og desorgani
serede lukkes alt håb ude, 
mente Paul Ipsen, der 31 år 
senere skulle overtage for
mandsposten i Marinefor
eningen. 

Danner en 
kamineratskabsklu b 
lpsens tanker fandt grobund 
hos premierløjtnant Her
mann Ewald, der havde kon
takt med flere fra efterår
sindkaldelsen 1888 idet de 
havde en kammeratlig klub -
de såkaldte »88'ere« - der 
mødtes en gang om året. 

Det blev derfor Ewald og 
tre andre fra denne klub -
grossererne Vald. Schou og 
Georg Lohse samt ingeniør 
Holger Tuxen, der først al
vorligt drøftede mulighe
derne for at danne en lands
marineforening efter Ipsens 
oplæg som støtte til et dansk 
søværn. 
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Samtidig men uafhængig 
heraf havde en tidligere or
logsgast af forårsindkaldel
sen 1888, portør Fr. Chri
stensen, Roskilde, taget initi
ativ til at samle sine årgangs
kammerater til en 25 års 
jubilæumsfest den 14. april 
1913. 75 gaster deltog i et be
søg på Holmen og i den efter
følgende middag. Efter 
denne foreslog Fr. Christen
sen dannelsen af en forening 
for gamle marinere, en tanke 
der vandt stor tilslutning, 
hvorfor man anmodede 
kommandør Johannes Ny
holm, der deltog i festen om 
at skrive love for en sådan 
sammenslutning. Komman
døren lovede, at de snart 
skulle høre fra ham, hvilket 
skete ved at kommandøren 
førte repræsentanter for 
både forårs- og efterårsind
kaldelsen 1888 sammen til et 
møde på hotel Phønix den 
30. april 1913, hvor det be
sluttedes at stifte en lands
dækkende Marineforening. 
Der nedsattes et udvalg til 
udarbejdelse af love og tilret
telæggelse af den første gene
ralforsamling. Denne kunne 
afholdes den 21. juni, 1913, 
hvor den første bestyrelse 
med kommandør C. F. Mae
gaard som formand blev 
valgt. 

Formålsparagraffen 
uændret 
Således forenedes - ved kom
mandør Nyholms resolutte 
indgriben - lpsens og Ewalds 
tanker om en støtteforening 
for søværnet og Fr. Christen
sen ide om en kammerats
kabsforening, og det kom til 
udtryk i lovenes formålspa
ragraf, der har stået uændret 
siden da: 
»- at styrke nationens inter
esse for søværnet og søfarten 
ved at samle danske mænd til 
fælles arbejde for denne sag 
samt at vedligeholde forbin
delsen og kammeratskabsfø
lelsen mellem mænd, der har 
gjort tjeneste eller er tjene
stegørende i søværnet«. 

Når søfarten blev medta-

get i denne formulering, var 
det ud fra en erkendelse af 
den nære sammenhæng mel
lem orlogs- og handelsflå
den, der har eksisteret fra vi
kingetiden og Kong Hans' 
tid, og som op til det 20. år
hundrede var mere markant i 
form af oversøiske togter for 
orlogsskibene med det for
mål »at vise flaget« og der
med bane vej for handelen. 
Gasterne fra 1888 havde bl.a. 
været med på togter til de 
vestindiske øer. 

De mænd, der således for
mede grundlaget for Marine
foreningen, havde nogle 
ideer og visioner, og de nåede 
alle at se det frø, de havde 
sået, spire og vokse sig stadig 
større. Som nævnt skulle 
Paul lpsen som kommandør 
blive foreningens landsfor
mand i 1940 og kunne glæde 
sig over at opleve dens med
lemssmæssige højdepunkt i 
1946. 

Idealer og traditioner 
Bag formålsparagraffens 
nøgterne ord lå der også 
nogle holdninger og følelser. 
Stifterne lagde vægt på, at 
Marineforeningen skulle 
værne om de idealer og tradi
tioner, der prægede orlogs
flåden. Kærlighed til fædre
landet og respekt for dets for
nemste symbol: Dannebrog, 
samt agtelse for dets konge
hus, skulle således være en 
vigtig del af foreningens 
ideologiske fundament. 

Foreningens motto blev: 
»Under Dannebrog - for sø
værn og søfart«, og meget 
hurtigt søgte og opnåede 
man Marineministeriets til
ladelse til som foreningsflag 
at føre orlogsflaget med for
eningens emblem i øverste 
stangfelt og hejst på stage i 
stedet for som fane at være 
sømmet til stang. Foreningen 
har altid værdsat dette helt 
specielle privilegium, og ved 
alle møder indledes der med 
flaghejsning efter søværnets 
ceremoniel til bådsmands
pibe eller hornsignal, og ved 
mødets afslutning nedhales 

Fr. Christensen 

Herman Ewald 

C.F. Maegaard 



flaget. Denne åbne tilken
degivelse af respekt for vort 
flag og det, det står for, vir
ker stadig meget stærkt ikke 
mindst fordi forsamlingen 
efter hejsning og nedhaling 
synger henholdsvis første og 
sidste vers af nationalsangen 
»Kong Christian stod ved 
højen mast«, der jo har nær 
forbindelse med orlogsflå
dens historie. 

Marineforeningens em-
blem, der blev skabt af hof
juveler Dragsted, har som 
bund Dannebrog, som sym
bol for, at fædrelandskærlig
hed er baggrunden for for
eningens virke. På den rød
hvide bund er der over et gyl
dent »M« for Marinefor
eningen anbragt en konge
krone som symbol på konge
huset og foreningens agtelse 
for regenten. 

Prins Valdemar 
æresformand 
Marineforeningens gode for
hold til kongehuset har gen
nem de 75 år været markeret 
udadtil ved den ære og velvil
je fire af dets medlemmer har 
vist foreningen ved at påtage 
sig hvervet som æresfor
mand. 

I 1914 modtog H.K.H. 
Prins Valdemar udnævnelse 
til æresformand, og varetog 
hervet med stor interesse og 
meget aktivt lige til sin død i 
1939. Prinsen havde som ak
tiv søofficer gennem næsten 
30 år tjent sig op gennem gra
derne bl.a. på chefs- og 

· eskadrechefposter til admiral 
og havde et stærkt personligt 
forhold til marinen og dens 
personel. 

I 1940 overtog H.K.H. 
Kronprins Frederik, der jo 
også havde gjort aktiv tjene
ste som søofficer, og som al
lerede i 1922 havde meldt sig 
ind i foreningen, æresfor
mandskabet og bestred det 
som Kong Frederik IX til sin 
død, hvorefter hans broder 
H.K.H. Arveprins Knud, 
som var aktiv søofficer og 
medlem af foreningen siden 
1924 overtog det. 

Fra -1976 har vi haft den 
ære at have H.K.H. Prinsen 
som æresformand. Prins 
Henrik har ikke som sine for
gængere en søofficersuddan
nelse og -tjeneste bag sig, 
men Prinsens interesse for 
søen manifesterer sig klart 
gennem hans aktive og meget 
dygtige sejlsportsudøvelse. 

De sidste to elementer i 

foreningsemblemet er sym
boler for Marineforeningens 
to hovedformål, nemlig: un
der »M«et et gyldent anker 
for søværn og søfart, og om
kring det hele en tovværks
krans for kammeratskabet. 

Mange foredrag 
Hvorledes stifterne konkret 
forestillede sig, at foreningen 
skulle øge nationens inter
esse for søværn og søfart, 
finder vi i de første loves § 4, 
hvor det hedder: »Forenin
gen lader så vidt muligt af
holde foredrag i lokalkred
sene landet over om søvær
net og søfarten for at ud
brede kendskabet til disse -« 
ligesom det fremgår af§ 5 og 
6, at foreningen lejlighedsvis 
skulle udgive småskrifter om 
maritime emner, samt søge at 
vække ungdommens inter
esse for søværnet og søfarten 
ved at lade den besvare pris
spørgsmål om sådanne 
emner. 

Endelig var det også hen
sigten - når foreningens mid
ler tillod det - at udøve filan
tropisk virksomhed blandt 
trængende tidligere værne
pligtige, samt at opmuntre 
tjenestgørende værnepligtige 

Årgang 1889 fejrer 
25 års Jubilæum på 
Nimb den 17. april 

1914. 

og andre sømænd ved præ
mier for særlig god tjeneste. 

De her anviste midler til 
opfyldelse af formålet har 
været anvendt gennem de 75 
år og er stadig anført i ved
tægterne. 
Foredragsvirksomheden var 

det dominerende fra starten, 
idet den tjente til at samle in
teresserede rundt om i pro
vinsen til møder, hvor man så 
benyttede lejligheden til at 
orientere om Marineforenin
gen og evt. få oprettet en lo
kalafdeling. Der blev imid
lertid fortsat holdt mange 
foredrag gerne med lysbille
der ved medlemsmøderne 
om aktuelle eller historiske 
maritime emner, ind~il op i 
50'erne, hvor foreningslivet i 
almindelighed skifter karak
ter og det også i Marinefor
eningen bliver svært at samle 
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medlemmerne til sådanne in
formative arrangementer i 
konkurrence med det vok
sende udbud af fritidsbe
skæftigelse og underhold
ning ikke mindst efter fjern
synets fremkomst. 

Information om 
søfart og søværn 
Lige så betydningsfuld og 
måske mere effektiv var nok 
den information om søværn 
og søfart, der nåede ud til alle 
medlemmer og også interes
serede uden for foreningen 
gennem medlemsbladet 
»Under Dannebrog« - Organ 
for søværn og søfart«. Det 
var også fastsat i de første 
love, at foreningen skulle ud
give et medlemsblad, idet 
stifterne indså, at skulle man 
få Marineforeningen til at 
hænge sammen som en 
landsforening, var det nød
vendigt at have et fælles kom
munikationsmiddel til afde
lingerne og disse imellem. 
Eftertiden har vist rigtighe
den i dette, og trods kon
stante økonomiske proble
mer er det lykkedes at udgive 
bladet uden afbrydelse fra 1. 
januar 1914 til nu. Bladets hi
storie er berettet andet steds i 
dette nummer, men her skal 
understreges dets betydning 
som middel til at udbrede 
kendskab til og interesse for 
søværn og søfart. 

Såvel hvad angår 
foredragsvirksomhed som 
bladets indhold, prægedes 
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Prins Valdemar 

Arveprins Knud 

begge dele i starten af det hi
storiske stof, hvad enten det 
var skildringer af søkrigshi
storiske begivenheder, kof
fardiflådens udvikling, gen
nem tiderne, eller beretnin
ger om oplevelser og minder 
fra tjenesten og livet om 
bord. Under 1. verdenskrig 
orienteredes der dog også om 
søkrigsbegivenhederne og 
deres indflydelse på han
delsflåden ude og hjemme. 

Forsvarssagen 
et stridsemne 
I betragtning af, at udgangs
punktet var Ipsens redegø
relse for, hvorledes »flåde
foreningerne« i andre lande 
agiterede i befolkningen for 
flådens betydning for derved 
at tvinge regeringerne til at 
ofre de fornødne summer på 
flådens udvikling, kunne 
man måske forvente lignende 
virksomhed i skrift og tale 
fra Marineforeningen, men 
det finder man næsten ikke. 
Årsagen hertil er uden tvivl, 
at forsvarssagen efter år
hundredskiftet var blevet et 
stærkt og ømtåleligt politisk 
stridsemne, og man havde ud 
fra ønsket om at give forenin
gen den størst mulige bredde 
i medlemsskaren i lovene • 
fastsat at: »Al politik er ude
lukket ved foreningens 
møder«. 

Bestemmelserne 
blev ændret 
For en forening, der ville 

Kong Frederik hilser på. 
repræsentanter fra 
Marineforeningen i 
Aalborg, Sigurd Hyltoft, 
Niels Andersen og 
flagbærer Borg Andersen. 
Billedet er fra indvielsen af 
Lim/jordstunelien. 

samle alle fra den højeste til 
den laveste - fra admiral til 
menig - var indførelse og op
retholdelse af en sådan be
stemmelse både nødvendig 
og rimelig, men ved at gå ind 
i en forening, der som sit er
klærede formål har at ville 
styrke interessen for et dansk 
søværn, har man - så længe 
forsvarssagen ikke er hævet 
over de partipolitiske interes
ser - taget politisk stilling, og 
Marineforeningens virke må 
basere sig på en forsvarsposi
tiv grundholdning. 

Senere blev bestemmelsens 
ordlyd ændret, således at det 
nu hedder: »Foreningen er 
upolitisk«, hvilket efter al
mindelig sprogbrug betyder, 
at den er uafhængig af parti
politiske interesser og orga
nisationer, og at den ikke er 
et politisk debatforum. 

Medens der i starten lagdes 
vægt på gennem foredrag og 
artikler at belyse orlogsflå
dens betydning i fortiden er 
udviklingen gået i retning af 
gennem saglig konkret oplys
ning om søværnets rolle og 
betydning for det danske na
tionale forsvar at give med
lemmerne det bedst mulige 
grundlag for at tage person
lig stilling til den løbende de
bat om forsvarssagen og her
udfra deltage i den. 

I 1925, da et konkret af
rustningsforslag behandle
des i rigsdagen, markerede 
Marineforeningen sin hold
ning ved at gengive den af 
Sølieutenant-Selskabet i den 
forbindelse udgivne pjece: 
»Flåde eller søpoliti« og i 
1932 bragtes samme selskabs 
kritiske udtalelse om »For
slag til søværnslov 1932«. 

I det hele taget har Marine
foreningen igennem årene 
haft formålet og stifternes 
tanker for øje og under skif
tende og ofte vanskelige vil
kår omsat dem til praktisk 
virke. 



Marineforeningen 
har altid værnet 
om minderne 
Da foreningen første gang 
trådte offentligt frem skete 
det ved den store 3 dages min
defest i 1914 i anledning af 
50-året for slaget ved Helgo
land, som var arrangeret i 
samarbejde med Søofficers
foreningen og Søunderoffi
cersforeningen Ørnen. Ar
rangementet omfattede min
dehøjtidelighed, festmiddag, 
mindegudstjeneste besøg på 
Holmen og sluttede med be
søg på »Jylland« ved Juels
minde hvor ca. 70 veteraner 
deltog. Marineforeningen 
skaffede penge ved salget af 
den kendte platte, der udfør
tes af marinemaleren Benja
min Olsen og Den Kongelige 
Porcelænsfabrik. 

Også på 60-års dagen i 
1924 arrangerede Marinefor-

eningen efter indbydelse fra 
fregattens ejer godsejer E. 
Schou en mindehøjtidelig
hed om bord i »JYLLAND«, 
hvori deltog 41 veteraner fra 
Helgoland. Om aftenen stod 
Horsens afdelingen som vært 
ved en festmiddag. 

Marineforeningen har fra 
sin start haft et særligt for
hold til fregatten. Blandt de 
første medlemmer var der ve
teraner fra 1864 og mange, 
som havde sejlet med fregat
ten siden da, hvorfor det var 
naturligt, at foreningen en
gagerede sig meget i det ar
bejde, der blev gjort, efter at 
den i 1908 var kommet i 
privat eje. Marineforeningen 
har været aktiv i »Komiteen 
til fregatten Jylland's beva
relse«, i foreningen » Fre-

gatten Jylland's venner« og 
er i dag repræsenteret i »Den 
selvejende institution Fregat
ten Jylland«s repræsentant
skab. 

Blev tilbudt 
Fregatten Jylland 
I 1923 tilbød fregattens ejer 
siden 1912, godsejer Schou, 
Marineforeningen at over
tage den, men hovedbestyrel
sen måtte efter nøje under
søgelser og overvejelser er
kende, at opgaven med at re
staurere og vedligeholde 
skibet langt oversteg forenin
gens økonomiske formåen. 

Også omkring andre store 
søkrigsbegivenheder har der 
gennem tiden været arrange
ret mindehøjtideligheder, 
sidst var i 1951 ved 150-års 
dagen for slaget på Rheden 2. 
april 1801, men tiden løb fra 
dem, og i dag er det utænke
ligt, at noget sådant kunne 
gennemføres. I Marinefor
eningen vil vi imidlertid fort
sat være med til at knytte for
bindelsen mellem flådens 
glorværdige fortid og søvær-

Marineforeningen 
har altid værnet om 

minderne. Her 
mindes ved en 

højtidelighed i Odd 
Fellow Palæet i 

København, slaget 
på Rheden. 

net i dag for at sikre dets 
fremtid ved at værne om 
mindet om de mænd, der 
med livet som indsats deltog i 
Danmarks forsvar på søen. 

Når vi siden 1945 har af
holdt de årlige jubilarstæv
ner på Holmen på den søn
dag, der falder nærmest 29. 
august, og herunder nedlæg
ger krans på mindesmærket 
for det personel, der gav de
res liv under besættelsen, så 
er det således en tilkendegi
velse af, at foreningen repræ
senterer den del af befolknin
gen, der endnu husker og 
vedkender sig løftet fra be
frielsesdagene: »I skal ikke 
blive glemt!«. 
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Hovedbestyrelsen samlet oktober 1987. 
Forrest fra venstre Hans J. Nielsen, 

distrikt 9, Ferd. Andreasen (2), 
landssekretær Ib Ketler, landsformand 
V.P. Heise, landsnæstformand Torben 

Jensen, og Poul Christiansen (4). 

Hele landet repræsenteret i 
foreningens hovedbestyrelse 

Bagest fra venstre Bent Simonsen (12), 
Kim von Wowern (1), Jørgen Brøgger 
(120), Tommy Larsen (6), NP. Jepsen 

(3), Knud Møller (7), Jørgen Andersen 
(11), Peter Birk Jensen (5) og John 

Oldvej (8). 

Da det var stifternes hensigt, 
at samle danske mænd til 
fælles arbejde for søværnet 
og søfarten i en landsdæk
kende forening, måtte der fra 
starten skabes en organisa
tion som ramme om dette. 

Det organisatoriske grund
lag blev lagt i de første love, 
der blev udformet efter mø
det den 30. april 1913, og ved
taget på generalforsamlingen 
den 23. april 1914. 

Der skulle efter disse være 
en hovedbestyrelse med sæde 
i København, hvis 15 med
lemmer skulle vælges på år
lige sendemandsmøder, hvor 
lokalkredsene havde et antal 
stemmer i forhold til deres 
medlemstal. 

I § li bestemtes, at »Lo
kalkredse for København, 
andre byer og landsdele agtes 
dannede, hvor sådanne ikke 
allerede findes«. 

Lovene gav lokalkredsene 
en stor grad af selvstændig
hed inden for visse rammer, 
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og alt i alt må Marineforenin
gens organisation efter den 
tids forhold siges at have væ
ret meget demokratisk, og 
selv om lovene har været revi
deret 22 gange, så står hoved
strukturen ligesom formåls
paragraffen uændret og tids
svarende endnu i dag, hvor 
demokratiet har udviklet sig 
til »nærdemokrati«. 

Imponerende 
indsats 
Det var en imponerende ind
sats, der i foreningens første 
tiår bragte antallet af lokal
kredse op på 38. Trods alle 
vanskeligheder under krigs
årene 1914 - 18 rejste Ewald, 
Schou og de andre pionerer 
landet rundt og holdt fore
drag og skabte interesse for 
oprettelse af en lokal Marine
forening. 

I forvejen eksisterede så
danne udenfor København 
kun i Århus og Vejle. Medens 

»De danske marinere for 
Vejle og omegn« ved Marine
foreningens oprettelse straks 
tilsluttede sig denne som lo
kalafdeling nr. 1, blev der i 
1919 oprettet en afdeling i År
hus, som arbejdede side om 
side med »Selskabet de dan
ske marinere« indtil 1923, 
hvor de to foreninger slutte
des sammen. 

Agitationsvirksomheden, 
hvori også deltog mange sø
officerer og underofficerer, 
der fra starten viste interesse 
for sagen og indmeldte sig, 
blev ledet af hovedbestyrel
sen og et hovedkontor med 
justitsråd, kaptajn Froda 
som leder og en sekretær for 
landsforeningen, en stilling, 
der ved oprettelsen af Køben
havns afdelingen i 1914 kom
bineredes med sekretærhver
vet for denne. 

Det var således en ganske 
stor organisation, den første 
formand kommandør Mae
gaard kunne overdrage sin ef-

iliAM. 
På billedet af 

hovedbestyrelsen savnes 
landskasserer Kurt Flatau, 

der her ses for oven og 
nederst Flemming 

Scandorff fra distrikt 13. 



terfølger kommandør Kiær 
efter de første 10 år. 

Selvom kommandør Kiær 
kun bestred formandsposten 
i tre år blev det hans fortjene
ste, at Marineforeningen -
ved revision af lovene - blev 
præciseret som en samlet 
landsforening med afdelin
ger med selvstyre indenfor de 
af hovedbestyrelsen fastsatte 
rammer. Han gennemførte -
trods en del modstand, at 
Københavns afdelingens 
kontor blev udskilt fra ho
vedkontoret, først og frem
mest for at undgå, at provin
safdelingerne skulle føle sig 
regeret af Københavns afde
lingen. 

Væksten 
fortsatte 
Efter at organisationen såle
des var blevet konsolideret 
fortsatte væksten i antallet af 
afdelinger støt og roligt un
der admiral C. Carstensens 
formandskab op til de 50 i 
1940, hvor der på grund af 
begivenhederne efter 2. ver
denskrigs udbrud og den ty
ske besættelse af Danmark 
den 9. april 1940 kom et vold
somt opsving i antallet både 
af medlemmer og af afde
linger. 

Væksten gjorde en styr
kelse af organisation og ad
ministration nødvendig. 
Kommandør P. Ipsen, der 
havde bistået kommandør 
Kjær ved den før nævnte re
vision af lovene, påbegyndte 
dette arbejde som næstfor
mand i hovedbestyrelsen og 
fortsatte det som formand 
efter admiral Carstensens 
død i december 1940. 

På grund af forholdene 
måtte sendemandsmøderne 
aflyses i 1940 og 41, men ho
vedbestyrelsen arbejdede 
med revisionen af organisa
tionen, således at der på sen
demandsmødet i 1942 kunne 
forelægges forslag til nye be
stemmelser vedr. hovedbe
styrelsens sammensætning, 
idet der samtidig indførtes en 
distriktsorganisation. De nu 
61 lokalafdelinger fordeltes 
herved på 9 distrikter. Ho
vedbestyrelsen fik 15 med
lemmer nemlig foruden for
mand, næstformand, kasse
rer og sekretær samt 2 med
lemmer bosat i København, 
der udgjorde et forretnings
udvalg, 1 repræsentant for 
hvert af de 9 distrikter. 

Kommandør H. F. Kiær, 
landsformand 1923 - 26. 

Marineforeningens karak
ter af en landsforening blev 
herved påny understreget, og 
ved at distrikternes repræ
sentanter i hovedbestyrelsens 
skulle bistå afdelingerne med 
råd og dåd, skulle forbindel
sen og sammenholdet inden
for den store organisation 
styrkes. 

Der er ikke tvivl om, at 
denne udbygning af organi
sationen bidrog til, at for
eningen under den fortsatte 
vækst indtil 1946, hvor den 
nåede op på 91 afdelinger 
med 13.700 medlemmer, 
undgik at falde fra hinanden. 

Udvidet til 
13 distrikter 
Siden har distriktsordnin
gen, der i 1948 blev udvidet til 
10 distrikter og i 1963 til 13, 
været et vigtigt kommunka
tionsmiddel mellem den nu 
for hele landet repræsenta
tive hovedbestyrelse og afde
lingerne. I 1945 afholdtes for 
første gang et distriktsmøde i 
Struer, og efterhånden ud
vikledes denne tanke sig, så 
der nu holdes 2 møder om 
året i hvert distrikt, ved 
hvilke distriktsrepræsentan
ten drøfter fælles problemer 
med afdelingsformændene 
og orienterer sig om situatio
nen i distriktets afdelinger, 
for at de ved hovedbestyrel
sesmøderne kan rapportere 
og bringe evt. spørgsmål op 
til behandling. 

Distriktsordningen, der 
affødtes af den store vækst i 
40'erne har i de sidste årtier, 
hvor vilkårene for forenings
liv har været vanskelige og 
hvor det har været sværere at 
hverve og fastholde medlem
mer, haft stor betydning ved 

Kontreadmiral C. V. E. 
Carstensen, lands/ ormand 

1926 - 40. 

hjælp til afdelinger, som har 
haft alvorlige problemer. 

lndf ørte større 
ensartethed 
I årene 1940 - 45 indførte 
hovedbestyrelsen under Ip
sens ledelse også andre orga
nisatoriske og administrative 
reformer, således blev der ud
sendt en standard formular 
til »Vedtægter for Marinefor
eningens afdelinger«, hvor
ved der blev større ensartet
hed i disse uden at der dog 
skete begrænsninger i afde
lingernes selvstyre. 

Ved udsendelse af »Mari
neforeningens Håndbog« i 
1943 styrkedes organisation, 
administration og samarbej
det i de mange afdelinger 
yderligere ved at der i denne 
var samlet alle fællesbeste'm
melser for Marineforeningen 
herunder også et flagregle
ment, og bestemmelser for 
ceremonieller og emblemer. 

Hermed var der bragt or
den i foreningens hus, og 
skabt et organisatorisk og 
administrativt grundlag, 
som siden har kunnet føres 
ajour i takt med udviklingen. 
Først i de senere år har hoved
bestyrelsen følt behov for en 
grundigere analyse af organi
sationen og administra
tionen. 

Da udgivelse af den 
nævnte håndbog i 1943 på 
grund af de dermed for
bundne ret store udgifter 
ikke blev gentaget, beslut
tede hovedbestyrelsen i 1986-
87 at udsende dels en »Hånd
bog for afdelingsformænd« 
dels »Håndbog for distrikts
repræsentanter«, hvori man 
samlede de gældende be
stemmelser, direktiver og vej-

ledninger i en sådan form at 
de kan holdes ajour ved ud
sendelse af rettelsesblade. 

Effektiviteten 
skal øges 
På hovedbestyrelsesmødet i 
oktober 1985 iværksattes et 
»Organisationsudviklings
projekt« efter hvilket det var 
planen over de nærmere år at 
gennemgå organisationens 
forskellige led med henblik 
på evt. revisioner og tiltag for 
at gøre den mere effektiv alt 
med henblik på at Marine
foreningen fortsat skulle 
være på højde med udviklin
gen i samfundet og udvikles i 
overensstemmelse med for
målsparagraffens ånd og 
bogstav. 

Når det er lykkedes at 
holde sammen på de mange 
afdelinger i en landsdæk
kende Marineforening, skyl
des det også, at foreningen 
fra starten har haft et hoved
kontor, der varetager den lø
bende administration (med
lemsregister, økonomi og 
korrespondance) og ikke 
mindst fungerer som service
organ for afdelinger og di
strikter. 

Flyttet til 
andre lokaler 
Hovedkontoret har i de 75 år 
skiftet adresse 8 gange, indtil 
det i 1984 flyttede ind i de nu
værende helt ideelle lokaler i 
Danmarks Rederiforenings 
bygning i Amaliegade. For
uden de skiftende landssek
retærer og landskasserere har 
en række dygtige kontorda
mer her udført et meget bety
deligt arbejde for forenin
gen, som fortjener den stør
ste anerkendelse. 

I 1986 besluttede hovedbe
styrelsen, at der skulle an
skaffes et EDB-anlæg til 
hovedkontoret for at lette og 
effektivisere det omfattende 
arbejde med gennem regi
strering af ca. 1.000 årlige 
ind- og udmeldelser at holde 
medlemskartoteket ajour, og 
dermed øge serviceniveauet 
overfor afdelingerne samt til 
regnskabsformål. 

Driften af hovedkontoret 
repræsenterer sammen med 
udgiften til Under Danne
brog de tunge poster på Ma
rineforeningens regnskab, 
men de er til gengæld de vig
tigste for opretholdelse af 
landsforeningen. 
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Medlemstallet i 
jubilæumsåret 
er på godt 8000 
Marineforeningens stiftere 
ville »samle danske mænd til 
fælles arbejde« for at øge in
teressen for søværn og sø
fart. De udførte selv det stør
ste og vanskeligste arbejde i 
de første år ved at rejse rundt 
og ved foredragsmøder agi
tere for oprettelse af lokal
kredse over hele landet. Alle
rede i 1915 kunne der møn
stres 2.545 medlemmer i 13 
kredse, og 10 år efter nåede 
man de 5.000. Herefter stabi
liseredes medlemstallet mel
lem 5 og 6.000 indtil 1940, 
hvor der, skete en eksplosiv 
udvikling, der førte til 13.700 
i 1946. 

Denne tilvækst, der affød
tes af begivenhederne under 
besættelsen og den styrkede 
nationalfølelse de skabte, 
kunne naturligvis ikke fort
sætte, og omkring 1950, da 
det igen var blevet hverdag i 
Danmark, begyndte en lang
som tilbagegang, indtil med
lemstallet fandt et ret stabilt 
leje i ?O'erne mellem 7 og 
8.000, i 1987 8.033 i 81 afde
linger. 

12 

Når det lykkedes at bremse 
tilbagegangen, skyldes det en 
meget energisk indsats fra 
hovedbestyrelsen under 
kommandør Godske de 
Lichtenbergs (1956-64) og 
kommandørkaptajn Kai 
Herts' ledelse. I disse 
(1964-79) årtier, hvor »mø
detræthed« blev et udbredt 
fænomen i alt foreningsliv, 
måtte der ske en fornyelse af 
aktiviteterne. 

Ved vur.dering af medlems
tallet må der, som tidligere 
nævnt, tages behørligt hen
syn til udviklingen i det om
givende samfund. Ligesom 
forholdene under 1. og 2. ver
denskrig naturligt øgede in
teressen for en forening, der 
som Marineforneingen byg
ger på en national og for
svarspositiv idealisme, så 
svækkedes interessen i mel
lemkrigs- og efterkrigsperi
oden. 

Stagnationen i 1925 må så
ledes ses på baggrund af, at 1. 
verdenskrig var kommet på 
afstand, man fæstede lid til 

Hvert år i maj holder 
Marineforeningen sit 
sendemandsmøde. Møderne 

1 finder sted i vekslende byer. 

Folkeforbundet og dertil 
kom så depressionen. 

På samme måde er det 
klart, at den udvikling eller 
snarere omvæltning, der er 
sket på alle samfundsområ
der i de sidste 25 år, har ænd
ret og vanskeliggjort vilkå
rene for foreningslivet. Vel
færdssamfundet på godt og 
ondt med dets øgede arbejds
pres og det voksende udbud 
af alternative underhold
nings- og fritidsaktiviteter, 
generationsskiftet i 60'erne 
med ungdomsoprør og pro
testbevægelser og de ænd
rede holdninger til forsvaret, 
som følger af, at krigen og 
besættelsen efterhånden kun 
huskes af den ældste del af 
befolkningen, det og meget 
andet må påvirke medlems
tilgangen. 

Rekrutteringen 
er mindsket 
Ikke mindre væsentligt er det 
imidlertid, at Marineforenin
gens naturlige rekrutte
ringsgrundlag i de sidste 25 
år er blevet betydeligt for
mindsket. Den faste stok i 
Marineforeningen har altid · 
været tidligere værnepligtige 
orlogsgaster, og medens søv
ærnets værnepligtsstyrke i 
1962 udgjorde 4.600 »man
dår«, er den i 1987 nede på 
kun 990 »mandår«. Den me
nige stampersonelstyrke -

Af delinger, der ønsker at stå 
for arrangementet, 
indsendes ansøgning, og der 
er hvert år rift om at blive 
værts by, for et 
sendemandsmøde er en god 
pr for Marineforeningen. 
Her ses er billede fra 
sendemandsmødet i fjor, 
hvor Ebeltoft-af delingen 
havde sørget for et flot 
arrangement. 

konstabler og overkonstab
ler - der har afløst de værne
pligtige ombord, fordi den 
teknologiske udvikling har 
gjort det nødvendigt at have 
personel med længere kon
trakttid end værnepligtens 9 
måneder, er ikke forøget til
svarende, bl.a. fordi antallet 
af orlogsskibe i perioden er 
formindsket fra 77 til 63 
skibe. 

Selv om Marineforeningen 
kan glæde sig over, at mange 
både tjenestgørende og 
hjemsendte konstabler har 
meldt sig ind, især som resul
tat af den positive kontakt 
mellem afdelingerne og 
adoptionsskibene, kan det 
ikke opveje virkningerne af 
faldet i antallet af hjem
sendte værnepligtige, der ti 
år senere føler trang til at 
genopfriske minder og kam
meratskabet fra tjeneste un
der orlogsflaget. 

Ved foreningens start var 
et stort antal søofficerer og 
underofficerer aktive i agita
tionen for foreningen og som 
medlemmer, men interessen 
blandt det faste personel sy
nes at være dalet. I hvert fald 
føler kommandør Kjær som 
formand sig foranlediget til i 
»Tidsskrift for Søvæsen«, 
1924 med baggrund i det på 
dette tidspunkt i rigsdagen 
behandlede afrustningsfor
slag at skrive en artikel, hvor 
han bebrejder både tjenstgø-



rende og ikke-tjenstgørende 
befalingsmænd, at de ikke 
støtter foreningen ved med
lemskab, idet - som han 
skriver -»jeg skylder mine 
kammerater at oplyse dem 
om, at Marineforeningen er 
deres sande ven samt, at den 
ikke ene, men kun i åbent 
samarbejde med dem og med 
deres personlige støtte kan nå 
det mål, den har sat sig«. 

20 år senere i 1944 skriver 
kommandør Ipsen som for
mand i samme tidsskrift en 
tilsvarende artikel, hvor han 
slutter med: »Selv om tilgan
gen af marinens befalings
mænd og faste personel har 
været noget stigende, så er 
det et stærkt ønske inden for 
foreningen, at mange flere af 
disse vil melde sig i dens ræk
ker og deltage i dens arbejde 
til gavn for vort fremtidige 
søværn«. 

Svigtende interesse 
Både Kjær og lpsen nævner, 
at en årsag til den svigtende 
interesse kan være, at for
eningen - med lpsens ord -
»ikke i de for vore værn så 
vanskelige år efter sidste ver
denskrig tog mere aktiv del 
for forsvaret i den politiske 
strid«, og må begge henvise 
til at »al politik er udelukket 
af foreningen«. 

Medens kommandør Kjær 
imidlertid hævder, at afrust
ning ikke, blot fordi det be
handles på rigsdagen, er et 
politisk spørgsmål, men deri
mod et nationalt spørgsmål, 
der som sådan er hævet over 
politik, gør kommandør 
lpsen gældende, at Marine
foreningen, selv om den ikke 
har optrådt på den politiske 
arena, har ydet en ikke ringe 
indsats ved at holde betyd
ningen af et effektivt søværn 
levende i alle lag af befolk
ningen. 

Mange søofficerer og be
falingsmænd har gennem de 

Tre tidligere landsformænd. 
Fra oven kommadør Poul 
lpsen, kommandør Godske 
de Lichtenberg og nederst 
kommandørkaptajn Kai 
Hertz. 

75 år indskrevet deres navne 
ikke blot i medlemsprotokol
len med også i foreningens 
historie, og Marineforenin
gen kan med rette hævde 
også i dag at række fra admi
ral til menig orlogsgast. 

Efter de første love fra 
1913 kunne foruden værne
pligtige og befalingsmænd 
som »ekstraordinære« med
lemmer optages mænd med 
interesse for orlogs- og 
handelsflåden og de dermed 
beslægtede erhverv. 

Bortset fra, at opdelingen i 
ordinære og ekstraordinære 
medlemmer er bortfaldet, 
gælder dette stadigt. 

Mange gode 
civile medlemmer 
Der var i sin tid nogen diskus
sion om denne udvidelse af 
medlemskredsen udover, 
hvad der gælder for soldater
foreningerne, men der har 
kun været grund til at glæde 
sig over, at synspunktet om 
den nære sammenhæng mel
lem orlogs- og handelsflåden 
sejrede. Det har givet for
eningen større bredde i arbej
det for at styrke nationens 
interesse for søværn og sø
fart, og det har navnlig tilført 
den et islæt af gode »civile« 
medlemmer, der af ægte in
teresse for Danmark som sø
fartsnation har gjort en stor 
indsats for den fælles sag. 

Navnlig i de sidste 25 år, 
hvor det ikke længere har væ
ret en selvfølge at søfolk og 
fiskere udskrives til værne
pligt i søværnet, har det gjort 
det muligt alligevel at optage 
dem i Marineforeningen. 

Der er også grund til at 
pege på, at mange af de frivil
lige, som af interesse for det 
maritime forsvars er søgt ind 
i Marinehjemmeværnet, i de 
seneste årtier har kunnet op
tages i Marineforeningen, 
uanset om de har aftjent 
værnepligt i søværnet, eller 
ej. 

Forslag om optagelse 
af kvinder 
Udviklingen har i 80'erne 
ført til noget, som forenin
gens stiftere ville have anset 
for aldeles utænkeligt: for
slag om optagelse af kvinder 
i Marineforeningen. 

Københavns afdelingen 
var tidligt ude med et forslag 
om at medlemmer af »Kvin
deligt Marinekorps« skulle 

kunne optages i Marinefore
ningen, men forslaget blev 
mødt med massiv modstand. 

I 1982 fremsattes igen -
denne gang fra Korsør afde
lingen - forslag om optagelse 
af både mænd og kvinder. 
Forslaget blev nedstemt efter 
en debat, der viste, at der var 
stor uenighed om, hvilke 
kvinder, det drejede sig om. 

Fra 1972 havde søværnet 
antaget kvinder som stam
personel - konstabler, over
konstabler og sergenter - og i 
1985 var tallet nået op på ialt 
ca. 200 tjenstgørende piger i 
søværnet. Disse kvinder blev 
uddannet og gjorde tjeneste 
på lige fod med det mandlige 
stampersonel. Da alene den 
første kontrakt på 3 år gik 
langt ud over de 9 måneders 
værnepligtstid, var det ikke 
urimeligt at rejse spørgsmå
let, om de ikke skulle have 
adgang til optagelse. 

I 1984 fremsættes på sen
demandsmødet forslag om, 
at hovedbestyrelsen skal ud
arbejde retningslinier for 
kvinders optagelse og forslag 
til de nødvendige vedtægts
ændringer. Resultatet af 
dette arbejde fremlægges i 
1985 med opfordring til afde
lingerne om inden sende
mandsmødet i 1986 at debat
tere spørgsmålet med henblik 
på afgørelse ved afstemning 
på sendemandsmødet 1986. 
Denne afstemning resulte
rede i 135 stemmer for og 108 
imod, men da der kræves et 
kvalificeret flertal for ved
tægtsændringer, faldt forsla
get, og samtidigt besluttedes 
det, at spørgsmålet først 
kunne rejses igen i 1991. 

Medens det kvindelige 
stampersonel i første om
gang kun kunne gøre tjeneste 
i inspektionsskibene, er der 
siden iværksat forsøg med 
anvendelse af kvinder i de 
egentlige kamr, _nheder, og 
Forsvarsministeriet har nu 
godkendt dette med visse be
grænsninger. Da det samti
dig er en kendsgerning, at 
kun et mindre antal af de til 
søværnet udskrevne værne
pligtige kommer til tjeneste i 
kampenhederne, har spørgs
målet om kvinders optagelse 
som medlemmer i Marine
foreningen stadig større ak
tualitet, men nu må afstem
ningen om et evt. forslag i 
1991 vise, om det skal kunne 
lade sig gøre. 

13 



. 

A·P·MØLLER 
På de syv have -
underdensyvtakkede 
stjerne 

MÆRSK 

,,,. 
Neptun i stævnen 

- er det sikkerhed nok? 
Tro og overtro har været forbundet med 
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en god og lykkelig fart ved hjælp af en 
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tro og overtro ikke langt. 
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hvor service og ekspertise er en selvfølge. 
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Er De ked af livet 
så gå i skyttelavet 

- Er De ked af livet, så gå i . 
skyttelavet. Sådan sagde 
landsformand, nu afdøde 
kommandør Ipsen engang i 
en af sine taler. 

Dermed fastslog komman
døren, at i skyttelavets 
muntre kammeratskabs
kreds får man livsmodet til
bage. Her er godt at være. 

Det kunne ikke siges bed
re. Straks ved stiftelse af Ma
rineforeningen opstod tan
ken om at oprette et skytte
lav, men først den 20. okto
ber 1916 blev det første lav 
dannet. 

Det var Københavns-afde
lingen, der realiserede tan
kerne - og det skyldes pudsigt 
nok utilfredshed. 

Det gutterne var utilfredse 
med var, at der kun var seks 
sammenkomster i løbet af 
vinterhalvåret. De ønskede 
fortsat at bygge sig sammen 
og dannede derpå et lav, der 
kunne fortsætte de kamme
ratlige sammenkomster sam
tidig med at skydefærdighe
derne tilegnet i tjenestetiden 
blev genopfrisket. 

Frygt for en 
stat i staten 
Året efter i 1917 blev der dan
net en egentlig lavsbestyrelse 
med Emil Johnsen som for
mand. Det skete dog ikke 
gidningsløst, for i foreningen 
var en del medlemmer ner
vøse for, at et skyttelav skulle 
blive en stat i stat. 

Frygten var ubegrundet. 
Tværtimod viste det sig, at 
skyttelavet blev et aktiv for 
foreningen, idet det trak 
mange nye unge til. 

Og man byggede sig ved de 
månedlige skydninger, kam
meratskabsaftener med un
derholdning, foredrag, lys
tighed og bjerge af bik
semad. 

I 1921 oprettedes skyttelav 
i Odense. Randers fulgte ef
ter i 1923, hvorpå der gik ti år, 
inden Horsens i 1933 opret
tede sit lav. 
Anden verdenskrig satte en 
stopper for aktiviteten, men 
så såre befrielsen kom duk
kede lavene frem igen. Alene 

i 1945 stiftedes der nye lav i 
Esbjerg, Kalundborg Kon
gens Lyngby og Frederiks
berg. 

I 1946 fulgte Århus, Ros
kilde og Dragør. 

I 1948 kom turen til Ker
teminde og Herning. 

Glostrup fulgte efter 
1954, Hanstholm/ Thisted 
1972 og Kolding i 1973. 

Svendborg fik et lav i 1980, 
men det blev opløst i 1983. 

Til gengæld kom Ebeltoft 
til og året efter endnu to, 
nemlig Hørsholm/Rungsted 
og Aalborg. 

Grenå fik sit lav i 1985 og 
året efter kom Odense igang 
igen efter nogle års pause. 

Endelig har så i fjor to af
delinger, Frederiksværk og 
Hundested slået sig sammen 
og dannet et fælles skyttelav 
ved navn »Halsnæs«. 

Ikke alle lav er lige stabile, 
men i jubilæumsåret er der 
dog skyttelav fordelt landet 
over, og yderligere tre afde
linger bar lav på bedding. 

Marineforeningens 
skyttelavsudvalg 
På opfordring fra Marine
foreningens landsledelse blev 
der i ·1983 oprettet et lands
skytteudvalg, bestående af 
tre medlemmer, som er di
rekte ansvarlig overfor Mari
neforeningens hovedbesty
relse. Udvalget kom til at be
stå af Jens Rosenfeldt Chri
stensen, Glostrup, Karl 
Georg Momsen, Glostrup og 
Palle Bjerg Madsen, Ran
ders. Sidstnævnte er siden af
løst af Preben Ernst Mohr, 
Kerteminde. 

Udvalget har udarbejdet 
direktiver for aktiviteterne 
og formuleret nye standard
vedtægter. 

Formålsparagraffen lyder: 
»Skyttelavets formål er 

ved ugentlige håndvåben
skydninger at vække kappe
lysten, der var drivfjederen i 
tjenestetiden samt ved må
nedlige sammenkomster at 
værne om minderne fra den 
tid og derved styrke og befæ
ste kammeratskabsfølelsen«. 
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Landsskytteudvalget. Formanden Jens Rosenfeldt 
Christensen, Glostrupå, i midten flankeret af til venstre 
Georg Monsen, Glostrup, og til højre Preben Ernst Morh, 
Kerteminde. 

Man·geartede 
skydninger 
Skydninger med handicap 
bevirker, at alle kan få glæde 
af at være med, og skydnin
gernes art er mangfoldige. 
Derunder fregatskydninger, 
sommerfugleskydninger; ju
leskydninger, pokalskydnin
ger, vildtskydninger, faste
lavnsskydninger, kuvert
skydninger, u-bådsskydnin
ger m.m. 

Det seneste år er der op
stået distriktsskyttestævner, 
og rundt om i diverse lav del
tager man i forskellige kon
kurrence med andre soldater
foreninger og skytteforenin
gen og mod gutter fra vær
nene. En dyst mod besætnin
ger på adoptionsskibene hø
rer også til de tilbageven
dende årlige begivenheder. 

Første landsstævne 
blev afviklet i 1922 
Det årlige højdepunkt for 
skyttelavsbrødrene er lands
skyttestævnet. Her mødes 
hvert år den anden weekend i 
september 100 - 120 skytter 
fra hele landet til kapskyd
ning og kammeratligt sam-

vær. Det første landsskytte
stævne fandt sted i 1922 i Kø
benhavn og her var der kun 
to lav, København og 
Odense, repræsenteret. Det 
er lidt uklart, hvordan skyd
ningerne gik i de første år, 
men af de gamle bøger frem
går, at Odense vandt pokalen 
til ejendom i 1924, hvor Ran
ders også var kommet til, og 
det kunne jo tydes derhen, at 
Odense har vundet samtlige 
tre første skydninger. Hvem 
der vandt den nye pokal i 
1925 vides heller ikke, men 
Randers tog stikket hjem i 
1926 for første gang. 
Anden verdenskrig satte bom 
for landsskyttestævnerne, og 
stævnet blev først genopta
get i 1948. 

Landsskyttestævnerne er i 
dobbelt forstand et skytte
træf. I forbindelse med stæv
net holdes et landsmøde, 
hvor rammerne for den kom
mende tids arbejde udstik
kes. Landsskyttestævnerne 
er en fest med hyggelig sam
vær og fredelig kappestrid, 
og i det hele taget er skyttela
vene, som landsformand V.P. 
Heise har udtalt: »Et godt 
aktiv for Marineforenin
gen«. 
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Lokale foreninger 
blev dannet før 
landsforeningen 

Allerede før Marineforenin
gen blev stiftet havde der på 
privat initiativ været afholdt 
sammenkomster for tidligere 
orlogsgaster, som udtryk for, 
at disse fra deres tjeneste 
havde bevaret så gode min
der, at de efter 25 år gerne 
ville træffe kammerater fra 
samme årgang og helst 
samme skib. 

Her er tidligere nævnt 
»88«erne, men der var også 
andre. I 1910 holdt årgang 
1885 en sammenkomst for at 
fejre 25-års jubilæet med be
søg på Holmen og middag 
om aftenen. 

I 1910 var der endog i År
hus dannet en sammenslut
ning af gamle orlogsgaster 
under navnet »Selskabet De 
Danske Marinere« og i 1912 
fulgte Vejle efter med for
eningen »Danske Marinere 
for Vejle og omegn«. Inspira
tionen hertil var naturligvis 
hentet fra hærens soldater
foreninger, som jo på regi
mentsbasis havde eksisteret 
siden 1885, hvor Garderfor-
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eningen blev stiftet som den 
første egentlige soldaterfor
ening. 

Den geniale ide, som kom
mandør Nyholm realiserede 
ved mødet den 30. april 1913, 
var at en sådan kammerat
skabsforening ville kunne 
danne et solidt fundament 
for en flådeforening efter 
Ipsens og Ewalds tanker til 
støtte for søværn og søfart. 

Det var derfor naturligt, at 
en af de allerførste ting, der 
skete efter stiftelsen i april, 
var, at Marineforeningen ved 
premierløjtnant Ewald ar
rangerede det første jubilar
stævne for efterårsindkaldel
sen 1888, og siden har så
danne årlige jubilarstævner 
været en hovedopgave for 
foreningen på landsplan. 

Herom kan man læse andet 
steds i dette skrift. 

Jubilarstævnerne har væ
ret et af de af de væsentligste 
midler til at opfylde formåls
paragraffens ord om at »ved
ligeholde forbindelsen og 

kammeratskabsfølelse mel
lem mænd, der har gjort eller 
er tjenstgørende i søvær'net«. 

Pionererne rejste 
landet tyndt 
Da pionererne i de første år 
rejste landet tyndt for at 
stifte nye lokalafdelinger 
skete det som regel ved mø
der, hvor der først blev holåt 
foredrag om maritime em
ner, som kunne samle mænd 
med interesse for og især 
med en baggrund i tidligere 
tjeneste i søværnet. Derefter 
præsenteredes Marinefor
eningen og der blev lagt op til 
dannelse af en lokal marine
forening, hvor man kunne 
mødes i kammeratlig lag og 
på baggrund af foredrag 
dyrke den fælles interesse for 
søværn og søfart og udveksle 
minder fra livet i orlogs- eller 
handelsflåden. 

Denne kombination af op
lysende og selskabelig aktivi
teter har utvivlsomt været 
det bærende for foreningens 
vækst i de første år og for de
res levedygtighed i de mange 
år derefter. 

Der eksisterede jo i aUe 
byer forskellige selskabelige 
foreninger - borgerforenin
ger, kegleklubber og fugle
skydningsselskaber, men 
Marineforeningen bød på 
noget man ikke kunne få an
dre steder nemlig det mari-

Den årligefregatskydning er 
et af højdepunkterne i 
afdelingernes årsprogram. 
Her er det Aalborg-
af delingen med Kong 
Neptun i spidsen, der er på 
vej til skydningen. 
Forventningens glæde står 
tydeligt præget i gutternes 
ansigter. Fregatskydningen 
har i langt de fleste 
af delinger afløst 
fugleskydning, som er kendt 
i andreforeninger. 

time og det fælles arbejde for 
at styrke interessen for sø
værn og søfart. 

De sidste 25 år har været 
præget af, at det - i konkur
rencen med mange andre til
bud om fritidsbeskæftigelse 
og underholdning, ikke 
mindst TV - har været svært 
at samle folk til foredrag selv 
om de også ledsages af lysbil
leder eller film. Herved har 
det kammeratlige samvær 
fået en mere dominerende 
rolle, ligesom man dels for at 
lokke folk til møderne dels 
for at styrke afdelingensøko
nomi arrangerer bankospil. 

De fleste afdelinger har 
dog fortsat i vintersæsonen 
et eller flere maritime arran
gementer eUer man aflægger 
besøg på et af søværnets tje
nestesteder eller virksomhe
der med tilknytning til sø
fartserhvervene. 

Marinestuerne 
et godt aktiv 
Et tydeligt udtryk for betyd
ningen af, at Marineforenin
gen fokuserer på det mari
time, finder man i marinestu-

. erne. Da man i Randers Ma
rineforening i 1927 havde 
svært ved at opretholde med
lemstallet og blev klar klar 
over, at der måtte gøres noget 
effektivt, fik man ideen om 
at skabe et fast samlingssted 
og indrette det således, at der 



skabtes en maritim ramme 
om sammenkomsterne, den 
første »Marinestue« var 
skabt. 

De gode mænd i Randers 
kunne ikke drømme om, 
hvor stor betydning marine
stuerne skulle få, ikke blot 
for deres egen men for hele 
Marineforeningen, efterhån- · 
den som ideen bredte sig som 
en løbeild ud over landet. Ar
bejdet med at få oprettet og 
indrettet en marinestue ak
tiverer medlemmerne og 
styrker sammenhold og kam
meratskab. Man får noget, 
man er fælles om at eje og 
passe, og først og fremmest 
får man en inspirerende 
ramme om møder og fester, 
et helt specielt maritimt mil
jø, ja ofte et helt lille marine
museum som også gør ind
tryk på besøgende og giver 
Marineforeningen et ansigt 
udadtil. Det er derfor med 
god grund, at marinestuerne 
har fået deres eget afsnit i 
dette skrift. 

Sportslige 
aktiviteter 
En aktivitet, der også frem
mer kammeratskabet, er 
skyttelavene. Også de har 
fået deres eget afsnit, men 
der er her grund til at under
strege, at denne sportslige ak
tivitet, der har særlig appel til 
de unge, forener unge og 
ældre i en fælles interesse og 
dermed styrker kammerats
kabet i hele afdelingen. 

Hvad enten afdelingerne 
har skyttelav eller ej, er der i 
de allerfleste afdelinger tra
dition for den årlige »Fregat
skydning«. Det startede som 
fugleskydning, i 1922 ind
førte Københavns afdelingen 
»Sommerfugleskydning«, 
og i 1936 fik man i Roskilde 
ideen med at erstatte fuglen 
med en kunstfærdigt udført 
fregat, hvor man skyder sej
lene ned efterhånden for at 
slutte med at skyde til krudt
kammeret. Fregatskydnin
gerne holdes som regel som 
familiefester, hvor der er 
bold- og pilekast og lignende 
for børn og damer samt fest 
bagefter. 

Redaktører 
og digtere 
I det kammeratlige samvær 
har sangen altid været et væ-

Flere og flere af delinger har fået egne lokaler. Således også Odense. Her ses et udsnit af 
medlemmerne der hygger sig en aften i de smukke lokaler. 

sentligt indslag. De første 
medlemmer, der selv havde 
oplevet sejlskibstiden, bragte 
mange gamle sømandssange 
med sig, ligesom fædrelands
sange og navnlig de der 
handler om søkrigsbegiven
heder og søhelte var på reper
toiret. Marineforeningen ud
gav da også så tidligt som i 
1917 en sangbog, der senere 
er revideret et par gange, hvor 
nye sømandssange og sange 
skrevet til Marineforeningen 
er kommet med. Foreningen 
har gennem tiderne haft sær
deles habile digtere blandt 
sine medlemmer. Særlig 
kendt er Axel Juel, der jo ved 
siden af sit arbejde som kon
torchef i Marineministeriet, 
var en meget produktiv skri
bent af digte og sange, hvilket 
ikke mindst kom Marinefor
eningen til gode, i den tid han 
redigerede Under Danne
brog. Hans efterfølger som 
redaktør, arkitekt E.W. Mar
ston, der i Marineforenin
gens historie fremstår som en 
markant personlighed med 
mange talenter, berigede 
også sangbogen med sange, 
der stadig kan synges og 
bliver det. Den nuværende 
redaktør af bladet, Eivind 
Samuelsen, har fulgt tradi-

tionen op ved at skrive flere 
sange, skrevet til lejligheden 
men så alment anvendelige, 
at de bør med ved næste revi
sion af sangbogen, som 
trænger sig på. 

For en forening, der vil 
værne om maritim historie 
og maritime traditioner må 
det være en vigtig opgave at 
videreføre den »sangskat« vi 
har i vore sømandsviser. 

Det har aldrig 
skortet på ideer 
Det har ikke skortet på ideer 
og initiativer i afdelingerne 
til fremme af det kammerat
skab, som giver foreningen 
dens styrke. Der har været og 
er stadig marineforeningsor
kestre og sangkor, der er dan
net bådelav, som har erhver
vet fiskerbåde, som man sæt
ter i stand og udnytter i for
eningslivet. 

Der afholdes kammerat
skabsmøder » Pudseaftener« 
eller »Ulkeaftenern, hvor 
samværet er det primære, og 
så har en udvikling, som stif
terne næppe har forudset, 
medført, at man inddrager 
konerne i foreningslivet, ikke 
blot til assistance ved mad
lavning og servering, men 

selvfølgelig også som delta
gere i mange arrangementer. 
Det skaber bredere kontakter 
mellem familierne og det 
giver medlemmerne opbak
ning fra »Hjemmefronten« 
når de skål bruge deres fritid 
på foreningsarbejde. 

Det kan jo ikke nægtes, at 
der er en forskel fra forenin
gens start i slutningen af sejl
skibstiden og til vore diesel
motor- og gasturbinetid, 
m.h.t. den baggrund med
lemmerne har fra deres tjene
ste. De gamles kammerat
skab skabtes, når de hang 
deroppe på ræerne, halede i 
fald og skøder og levede un
der trange primitive forhold 
på banjerne med hængekøj
erne over skaffebordene. 
Men samværet i en gasturbi
nebåd med al dens teknik og 
mere komfortable forhold 
skaber også fællesskab og 
kammeratskab, fordi man på 
søen stadig er afhængig af 
hinanden og i vanskelige si
tuatfoner må kunne have ab
solut tillid til, at enhver gør 
sit bedste på den post han er 
sat. 

Derfor har kammeratska
bet igennem de 7 5 år været og 
vil fremover være grundlaget 
for Marineforeningen. 
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Verden 
er Deres 
Verden er stadig rig på muligheder for dansk 
erhvervsliv. Men det kræverviden,erfaring og 
lokalt kendskab at skabe de rigtige forbin
delser og opnå gode resultater i fjerne og 
ofte fremmedartede egne. Her har ØK mu
lighed for at hjælpe Dem. ØK arbejder i 
mere end 40 lande over hele jorden med 
mere end 23.000 medarbejdere beskæftiget 
inden for handel og industri, skibsfart og 
plantagedrift. 

Kontakt vort hovedkontor i København for 
nærmere oplysninger om den service, ØK 
kan yde Dem. 

Overalt i verden. 
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Vi gratulerer 
Marineforeningen 
med 75 års jubilæet 
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Førstejubilæumsstævnefandtsted 
endnu før foreningen var stiftet 

Fra jubilæums
sammenkomsten i 
1910 for gaster der 

vw indkaldt til 
Flåden i 1885. 

Jubilarstævnerne på Hol
men er af så gammel dato, at 
det første stævne fandt sted 
endnu før Marineforeningen 
lev stiftet. 

Gamle orlogskammerater 
bosiddende i København 
fandt i 1910, at det kunne 
være hyggeligt at mødes med 
gutterne, der var indkaldt til 
flåden i 1885. 

Gennem aviser og ved hen
vendelser pr. brev til jubila
ren lykkedes det at samle 40 
mand, der mødte på Hol
men, her var der besøg på Or
logsværftet og på Fregatten 
Fyen, hvor der blev serveret 
skibsøl fra fad. 

Om aftenen blev der festet 
i Prins Wilhelms Palæ. De 
fremmødte blev forsynet 
med marinehuer og kraver i 
papir, og som det siden er 
fortalt gik det så muntert til, 
at festen, der oprindeligt 
skulle slutte med førstevag
ten varede det meste af hun
devagten med. 

Næste stævne 
fandt sted i 1913 
Det næste jubilarstævne, el-

ler jubilæurnsstævne, som 
det blev kaldt, blev afviklet 
tre år senere, i 1913. Initia
tivet blev taget af pakhusfor
mand Fr. Christensen, Ros
kilde, der indbød de 800 
mand, som den 14. april 1888 
havde meldt sit til tjeneste i 
gamle »Dannebrog«. Det 
lykkedes ham at få samlet 75 
af gutterne, der på Holmen 
blandt andet besøgte »Olfert 
Fischer«, hvor en af de faste 
kokke serverede kaffe med 
fløde. Det vil sige fløden var 
ægte vestindisk rom. 

Gutterne blev derpå frag
tet over til Toldboden, mar
cherede til Københavns Råd
hus, hvor der var rundvis
ning, inden middagen, sup
pe, steg, dessert og kaffe for 
ialt fire kroner blev serveret i 
Witmarcks lokaler. Der blev 
en sammenkomst der satte 
yderligere skub i tanken om 
dannelse af en marinefor
ening, der som bekendt blev 
stiftet kort efter. 

Samme år var der jubilæ
umsfest på Nimb for efter
årsholdet årgang 1988 og næ
ste år stod Marineforeningen 
for arrangementet. Men det 
blev ikke den store succes. 

Oplysningerne om arrange
mentet var åbenbart ikke 
nået ud til alle, konstaterede 
man. 

Jubilarstævne hvert år 
Siden stiftelsen har Marine
foreningen hvert år indkaldt 
til jubilarstævner, som alle -
med undtagelse af et enkelt -
har været holdt på Holmen. 

Undtagelsen indtraf i 
1944, men selv om Holmen 
ikke var tilgængelig blev 
stævnet afviklet, og endda 
under rekordtilslutning. Der 
var trods et truende vejr 
mødt 260 mand, der møn
strede ved Toldboden. Sø
løjtnant Honnes de Lichten
berg havde kommandoen og 
flaget blev ført til højre fløj 
af kaptajnløjtnant Hertz. 
Foreningens formand, kom
mandør lpsen og næstfor
mand Bønnelycke skridtede 
fronten af. 

Efter et besøg i Frederik 
den 6. værelse øverst oppe i 
Asiatisk Pakhus med et kig 
ud over Reden blev mændene 
bugseret over til Fregatten 

Jylland, hvor der blev serve
ret frokost. 

Om aftenen var der mid
dag i Studenterforeningen. 
For mange gamle orlogsga
ster er jubilarstævnerne en 
årlig tilbagevendende begi
venhed. Selv om stævnerne 
er forbeholdt jubilarer er alle 
velkomne til at deltage og 
mange møder år efter år for 
at have en hyggelig stund 
sammen med kammeraterne 
fra dengang. 

En periode samledes man 
på Holmen og festede videre 
om aftenen med middag i 
Auderød. Men det blev dels 
for dyrt og dels et for an
strengende program for de 
ældre, og i de seneste år har 
man holdt stævnet på Hol
men. Her samles man den 
søndag, der er nærmest den 
29. august ved Værftsbrovag
ten til kransenedlæggelse ved 
Mindestenen, holder parade, 
aflægger et besøg i en af de 
gamle bygninger eller om 
bord i et fartøj, nyder froko
sten og har det dejligt. Hu
møret er i top. 

I de sidste mange år har 
der været fuldt hus til stæv
nerne. 
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Økonomien har sat sine grænser for 
foreningens støtte til søværnet 

Foreningens økonom.i har al
tid sat snævre grænser for, 
hvad der kunne ydes af støtte 
til søværn og søfart. Stifterne 
var enige om, at kontingentet 
til foreningen skulle sættes så 
lavt som muligt, for ikke at 
afskære nogen fra at melde 
sig ind af økonomiske grun
de. Det blev sat til 3 kr. årligt 
foruden et indskud på 1,50 
kr. ved indmeldelse. Herved 
fik man fra 30/ 4 til 31/12 
1913 en indtægt på 5.763 kr., 
som sammen med en gave på 
2.000 kr. førte til et overskud 
på 3.536,10 kr. I de første år 
har meget af foreningens ak
tivitet kun været mulig dels 
ved frivillig arbejdskraft, 
dels ved at medlemmer har 
skudt private midler ind. 

Tanken om udgivelse af 
småskrifter over maritime 
emner blev der således ikke 
råd til at gennemføre, men 
dette udfyldte Under Dan
nebrog jo på udmærket 
måde. 

Den filantropiske aktivitet 
har også været begrænset, 
men viljen har dog været de
monstreret på forskellig 
måde. 

Adspredelse for 
de værnepligtige 
Da der ved 1. verdenskrigs 
udbrud udrustedes 2 eskad
rer, der krigen igennem var 
stationerede i Storebælt og 
Øresund til forsvar af de ud
lagte minespærringer, øn
skede Marineforeningen at 
gøre noget for de værneplig
tige. Da der ikke var økono
miske midler til rådighed ar
rangeredes indsamling af 
bøger, blade og tidsskrifter, 
der fordeltes til skibene i 
eskadrene og iøvrigt også til 
koffardiskibe til adspredelse 
på frivagterne. 

Efterhånden som der op
rettedes lokalafdelinger i 
provinshavnebyerne blev det 
en selvfølgelig aktivitet at 
tage sig af besætningerne, 
når orlogsskibe anløb. Der 
inviteredes på udflugter og 
besøg i marinestuerne og i 
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nogle tilfælde til større fester. 
Denne efter afdelingensøko
nomi afpassede gæstfrihed 
var navnlig tidligere, da ski
bene oftere anløb provins
havne og landlov og rejseor
lov var mere begrænset, til 
stor adspredelse for de vær
nepligtige, den gav gode for
bindelser også til skibenes 
befalingsmænd og søoffice
rer og den gav de gamle or
logsgaster i foreningen lejlig
hed til at komme ombord og 
se de nyere skibe og deres ma
teriel. 

Niels Ebbesen 
blev adopteret 
I 1946 indførtes som noget 
nyt adoption af flådens skibe 
af bystyret i havnebyer, idet 
fregatten Niels Ebbesen blev 
adopteret af Randers kom
mune. Randers Marinefor
eriing blev naturligt inddra
get i det store festarrange
ment omkring adoptionen, 
og efterhånden som alle sø
værnets skibe blev adopteret 
i en havneby, er det blevet 

sædvane, at kommunen hen
vender sig til den lokale mari
neforening for praktisk 
hjælp til gennemførelse af 
det årlige besøg af adop
tionsskibet. 

For lokalafdelingerne har 
dette været af meget stor be
tydning. Det har givet afde
lingerne en konkret opgave 
med praktisk støtte til søvær
net, som fremmer akvititet 
og sammenhold i afdelingen, 
det betyder et frugtbart sam
arbejde med bystyret og an
dre lokale institutioner, virk
somheder og enkeltpersoner, 
det giver kontakt med søvær
net og en lejlighed til at præ
sentere marineforeningen og 
hverve medlemmer - om ikke 
med det samme så på-læn
gere sigt, når de orlogsgaster, 
der oplever foreningens 
virke, er blevet hjemsendt. 

Oprettede 
fonde 
Den 9. maj stiftedes »Mari
neforeningens Veteranfond« 
med det formål gennem fri-

Danmarks Marineforening 
sender de bedste ønsker //ij b' 

//f/%i1i 
L.mJ"form;inJ 
Kommandør V.P. Heise 

villige gaver at tilvejebringe 
af kapital, hvoraf renten år
ligt uddeles i portioner af 50 
kr. til værdige, trængende 
marineveteraner, der har del
taget i søtræfninger i krigen 
1864 og er medlemmer af 
Marineforeningen. 

Da den sidste veteran fra 
64, tidl. hovmester hos Prins 
Valdemar L.H. Klein var død 
i 1943 ophævedes veteran
fonden, og fondens formue 
overførtes til grundfonden. 

Soldatens og 
orlogsgastens fond 
I 1943 gav justitsministeriet 
»Danske Soldaterfor
eningers Fællesudvalg« og 
Marineforeningen tilladelse 
til en landsindsamling til en 
særlig fond, hvis renter 
skulle anvendes til vanskeligt 
stillede værnepligtiges fami
lie samt i særlige tilfælde til 
trængende indkaldte vær
nepligtige. 

Fik 140.000 
i overskud 
»Soldatens og orlogsgastens 

I anledning af jubilæet har Marineforeningen udgivet denne særkuvert som en hilsen til 
»Fregatten Jylland«. Overskuddet tilfalder fregatten. En investering i kuverten er 
samtidig et bidrag til restaureringsarbejdet for den gamle orlogsfregat. På forsiden af 
kuverten ses Marineforeningens emblem. 



Under adoptionsskibenes besøg hygger medlemmer og 
besætninger sig sammen. Her gøres der klar til march til 

fregatskydning i Hørsholm, hvor mandskab fra »Thyra« og 
»Svanen« bærer fregatten. 

dag« den 6. juli 1943 blev en 
succes med over 140.000 kr. 
Imidlertid havde den arran
gerende komite besluttet at 
overdrage løsningen af den 
organiserede forsorg for de 
værnepligtige og deres pårø
rende til staten og lovgiv
ningsmagten. Den ved ind
samlingen skabte »Soldatens 
og orlogsgastens fond« 
skulle herefter yde støtte -
derunder lån - til tjenstgø
rende værnepligtige, der 
uforskyldt var kommet i nød 
eller som øjeblikkeligt måtte 
hjælpes i anledning af begi
venheder, der greb ind i deres 
private forhold«. 

Efterhånden som den of
fentlige forsorg er udbygget 
er behovet for sådan hjælp 
ikke længere tilstede, og nu 
anvendes fondens midler til 
formål, der efter bestyrelsens 
skøn kan være til gavn og ad
spredelse for de værneplig
tige under indkaldelsen. For 
Marineforeningens vedkom
mende trækker afdelingerne 
på fonden, til dækning af ud
gifter i forbindelse med ar
rangementer, hvori menigt 
personel deltager f.eks. un
der skibenes anløb af adopti
onsbyerne. 

Donationer til 
institutioner 
Marineforeningen yder af 
Grundfonden's midler hvert 
år ved juletid donationer til 
forskellige maritime institu
tioner som f.eks. Holmens 
kirke, Søfartens bibliotek og 
skoleskibet Georg Stage. Det 

er ikke de store beløb, der 
kan blive råd til indenfor fon
dens renteafkast, men de 
modtages i den ånd, de er 
givet som udtryk for forenin
gens anerkendelse af institu
tionernes arbejde. 

Admiral Carstensens min
debæger, der hvert år uddeles 
til en værnepligtig og en kon
stabel/overkonstabel god tje
neste og håndvåbenskyd
ning, skænkes af en fond, der 
blev oprettet for midler, der 
blev indsamlet i 1940 til en 
sten på admiral Carstensens 
grav. pa et gammelt medlem, 
stenhuggermester Schan
nong, skænkede stenen, an
vendtes pengene i stedet til 
»Admiral Carstensens min
defond«. 

Endelig bør det nævnes, at 
Godthåb Marineforening i 
1962 oprettede »Komman
dør G. de Lichtenbergs 
fond«, der yder hjælp til 
unge mennesker i Grønland, 
som ønsker at uddanne sig 
som sømand om bord på et 
skoleskib eller på en sø
mandsskole. 

Det havde været ønskeligt 
om Marineforeningen i 
større omfang kunne have 
drevet den af stifterne tilsig
tede udadrettede oplysende 
og velgørende virksomhed, 
og det er da også i dag Ho
vedbestyrelsens håb, at 
Grundfonden må kunne for
øges, så dens afkast kan 
dække tilskud til foreningens 
virksomhed på disse områ
der med beløb, der svarer til 
nutidens højere omkost
ningsniveau. 

Oversigt over 
byernes adoption 
af orlogsskibe 

SKIBSNAVN 

Peder Skram 
Herluf Trolle 
Niels Juel 
Olfert Fischer 
Peter Tordenskjold 
Daphne 
Dryaden 
Havfruen 
Najaden 
Nymfen 
Ran 
Rota 
Søhunde 
Søulven 
Bille 
Bredal 
Hammer 
Huitfeldt 
Krieger 
Norby 
Rodsteen 
Sebested 
Suenson 
Willemoes 
Falster 
Fyen 
Møen 
Sjælland 
Lindormen 
Lossen 
Hvidbjørnen 
Vædderen 
Ingolf 

Fylla 
Beskytteren 

Agdled 
Agpa 
Trulugaq 
Drejø 
Samsø 
Thurø 
Rimfaxe 
Skinfaxe 
Sleipner 
Svanen 
Thyra 
Søværnets 
Eksercerskole 
Søværnets 
Tam bo ur korps 

ADOPTIONSBY/ 
KOMMUNE 

Århus 
Helsingør 
Randers 
Kalundborg 
Kolding 
Allinge - Gudhjem 
Grenå 
Struer 
Skive 
Skelskør 
Fredericia 
Nykøbing' Mors 
Gråsten 
Lohals 
Vejle 
Nyborg 
Haderslev 
Køge 
Rønne 
Frederikssund 
Hanstholm 
Horsens 
Nykøbing Falster 
Assens 
Nakskov 
Frederikshavn 
Ålborg 
Korsør 
Åbenrå 
Sønderborg 
Julianehåb 
Tverå - Odense 
Jacobshavn 
Svendborg 
Esbjerg 
Holsteinsborg 
Fredericia 
Frederikshåb 
Narssaw 
Nanortalik 
Fanø 
Sydlangeland 
Bogense 
Ebeltoft 
Ebeltoft 
Nykøbing Sjælland 
Hørsholm 
Hørsholm 

Kregme-Vinderød 

Åbenrå 
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Barsk tid med hård 
disciplin og mange 
knubs til drengene 
Orlogskaptajn Jens Kai Olsen fortæller 
her om sit første togt som 14-årig lærling 
i Søværnet 

Det er den 8. maj 1915. Ver
denskrigen raser. Ved Dok
øen på Holmen ligger den 
hvidmalede krydser Valky
rien for at blive udrustet som 
øvelsesskib for kadetter og 
konstabler. 38 14-årige dren
ge står opmarcheret på det 
flotte, hvidskurede trædæk, 
lidet anende at netop de selv 
senere, liggende på alle fire 
skulle skure det fine dæk 
med sand og mursten. 

De 38 var frivillige lær
linge. De var netop blevet 
iklædt Marinens blå uni
form. De stod lidt beklemte 
med den stopfyldte ransel, 
kaldet kommoden, foran sig. 
Dagen før havde det været 
helt anderledes. Da var de 
glade og stolte over, at de 
blandt langt over 100 ansø
gere havde bestået adgangs
prøven, efter at have været 
mødt frem »sømmeligt ren 
på legemet og med ren 
skjorte på«, som det skrift
ligt var blevet beordret. 

De havde møjsommeligt 
slæbt den tunge ransel fra 
Beklædningsmagasinet til 
Dokøen. Den gang havde 
Marinen ingen biler. Det var 
derfor man på alle arbejds
dage så chefen for Orlogs
værftet, som havde rang af 
kontreadmiral, komme sej
lende i sin dampbarkas fra 
Søkvæsthuset på Christians
havn hilst med honnør af alle 
de skibe han passerede. Kort 
forinden var ekvipagemeste
ren, en kommandør ankom
met i sin gig, et rofartøj roet 
af to orlogsgaster og ekvipa
gemesteren selv ved roret. 

Flydebro 
fra Hønsebroen 
til Toldboden 
Der var mange indgange til 
Holmen. En af dem gik over 
Toldboden, hvor en flydebro 
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ved arbejdstidens begyndelse 
og ophør i en halv time blev 
svinget over som fast forbin
delse fra Hønsebroen til 
Toldboden. Al sejlads til Kø
benhavns indre havn måtte 
standse så længe. Det var en 
ordning, der først ophørte i 
1923. 

Da de lidt beklemte lær
linge havde fået deres skyts
sedler med en helt uforståelig 
fordeling af opgaver og plig
ter"i skibstjenesten fik de de
res skibsnummer og deres 
plads om læ. På banjerne var 
de fordelt i Kongens- og 
Dronningens kvarter med 
fem elever i hver af elevbak
ker.ne, hvor der i forvejen be
fandt sig fem et og to år ældre 
lærlinge. 

Det blev hurtigt klart for 
de nye, at en elevbakke var et 
lille samfund for sig. Den var 
ledet af baksformanden, den 
ældste blandt eleverne. Han 
styrede med hård hånd bak
ken efter de uskrevne lo
ve. Overtrædelser kostede 
knubs. Sådan var det bare. 

Uldtrøjer der 
kradsede 
Da lærlingene var kommet 
om læ med deres habengut, 
pakkede· de ranslen ud. Det 
nye tøj skulle mærkes med 
skibsnummeret. Det vil sige 
nyt og nyt. Det var ikke nyt 
alt sammen, men det blev 
læ rlingene glade for senere. 
De stribede uldtrøjer var så 
tykke som en sweater, og de 
nye af dem kradsede ubeha
geligt hårdt på kroppen. Men 
værst var det dog med sko
ene. De nye af dem havde så
ler og overlæder så stift, at de 
gav fødderne grimme gnave
sår. Der var ingen underbuk
ser. Det brugte man ikke. 

Derpå blev køjerne udleve
ret og der blev undervist i at 
hænge dem op på den trange 

plads. Der blev også givet an
visning på, hvordan de ved 
udpurring skulle surres for at 
være klar til at blive stuvet i 
finkenettet på dækket. 

Gule ærter 
og flæsk 

Det første måltid om bord 
var gule ærter og flæsk, men 
det undrede i første omgang 
knægtene, at baksforman
den skar det fede fra flæsket. 
Det blev senere opklaret, at 
fedtet blev anvendt til fedte
grever, som var erstatning for 
pålæg, for pålæg fandtes 
ikke i kostplanen. 

Det gjorde retter som hak
kebøf, frikadeller og medi
sterpølse heller ikke. Der blev 
i stedet serveret stegt eller 
kogt kød, serveret i hele styk-

Jens Kai Olsen, som vi 
kender ham i hans 

egenskab af 
sendemandsmødernes 

dirigent. Som dreng på 
samme tid som 

Marineforeningen blev 
stiftet var han lærling i 

flåden. 

ker »retfærdigt« fordelt af 
baksformanden. En lærling 
havde ingen mening om for
delingen, men havde dog lov 
til at undre sig over, at der 
ikke altid var svedsker i lær
lingens sødsuppe. 

Skibskosten var naturlig
vis, mest saltmad og datidens 
konserves. Fryserum og køle-

. skabe fandtes ikke. Kun ok
sekødet kunne gemmes lidt. 
Det hang i kødbrikker, hejst 
op i masten. Først i 1923 fik 
Marinen sit første fryserum. 
Det blev installeret på Niels 
J uel på togtet til Sydamerika. 

Det kan imidlertid ikke 



have været særlig godt, for 
aldrig har besætningen på 
Niels J uel fået så mange 
karry-retter som under dette 
togt. 

På togt med 
Valkyrien 
Togtet med Valkyrien indled
tes, med at skibet tog ammu
nition om bord i en af bø
jerne på Rheden. Herfra stak 
skibet til søs, og så begyndte 
dagligdagen for lærlingene. 

Udpurringen skete kl. 5.00 
og efter at køjerne var stuvet 
og der var gjort morgentoi
lette på dækket og spist mor
genmad, gik man løs på ren
gøringen med krum hals og 
bare tæer. Og det hændte 
nok, at der vankede en bul
den tå eller skete andre uheld. 
Dem klarede den lorgnet
prydede overlæge uden be
døvelse. 

Men overlægen var nu god 
nok. Da kadetterne, der 
havde egen husholdning, en 
dag fik serveret jordbær, gav 
overlægen af egen lomme 
jordbær til eleverne og lær
lingene. 

Behandling uden bedø
velse hørte i øvrigt tiden til. 
Når den militære tandlæge 
med trædeboremaskinen på 
»Grødslottet« i Rigensgade 
trak tænder ud, skete det 
også uden bedøvelse. 

At slå glas 
voldte kvaler 
For lærlingene gik dagen 
med skibstjeneste, øvelser, 
eksercits, sømandsskab, far
tøjsøvelser, signalering, artil
leriøvelser, værkstedsuddan
nelse - dog kun for maskin
lærlinge - og ikke at for
glemme svømning fra skibet. 
Det var bare på hovedet ud på 
det dybe vand og ingen sagde 
noget om hvor mange eller 
hvor få grader vandets tem
peratur var. 

Når køjerne blev udgivet 
kl. 20.00 ved otte glas varede 
det ikke længe før trætte lær
linge kravlede til køjs. Navn
lig hvis de skulle på natte
vagt. 

Det var lærlingenes job at 
slå glas, og det voldte en del 
kvaler. Det var jo lidt svært at 
forstå, at man slog to glas, 
når klokken var ni og tre når 
den var seks. 

Vagterne var et kapitel for 
sig. Førstevagten fra kJ. 20.00 
til 24.00 var ikke særlig po-

Drengene i gang med at rengøre dækket på Valkyrien. 

pulær. Fritørnen gik med at 
skrælle kartofler eller skrabe 
klipfisk, og det skete hele ti
d~n under opsigt af en elev. 
Fejl begået under arbejdet 
kunne give anledning til en 
ret så ublid behandling. 

Heller ikke dagvagten fra 
- kl. 4.00 var særlig velset. Her 

kunne fritørnen »more« sig 
med at skure gallionsbræd
der, årer og bundbrædder til 
fartøjerne. Der stod også 
skuring med sand og mursten 
af dækket på programmet. 
Lykken var at få en »bonde
vagt«, som var den populære 
betegnelse for en vagtfri nat. 

Søndagsvagten 
var den værste 
Den værste vagt var dog søn
dagsvagten. Her blev alle de 
fyldte vasketøjssække, taget 
op, tømt og snavsetøjet lagt i 
blød. Derpå skulle der sættes 
vaskejoller. Det var svære 
tøjsnore strakt fra råen på 
fokkemasten og ud til stæv
nen. Det var optakten til 
mandagens store tøjvask. 

Hver mand vaskede sit tøj i 
et vandfad knapt fuldt af sæ
bevand. Det foregik liggende 
på alle fire på dækket med en 
skurebørste. Der blev skyllet 
efter med spuleslangen, og 
det var med at få najet tøjet 
ordentlig fat på vaskejollen, 
inden det gik til vejrs. Røg 
det udenbords var det for 
egen regning, og en løn på tre 
øre om dagen kunne på den 
måde hurtigt ryge sig en tur. 

Der var rigeligt besvær til 
at en 14-årig dreng kunne 

miste lysten til det barske sø
mandsliv. Men trods den 
mindre blide behandling, de 
var udsat for, holdt de ud. 

Krigshandling 
ved Saltholm 
Ingen af lærlingene var straf
fede, men de hørte med gysen 
om »arrest i bøjen« og 
»mørk arrest på vand og 
brød«. Små forseelser blev 
straffet med et antal entre
ture i vantet på stormasten. 

Af de mange forbud, der 
fandtes var for lærlingene 
også forbud mod at ryge. 

Forældrene havde med 
ængstelse set deres sønner stå 
til søs som lærlinge netop på 
den tid. Det var verdenskrig. 
Men drengene delte ikke for
ældrenes bekymringer. Livet 
om bord krævede al deres tid 
og tanke. 

Men en dag blev det alvor. 
Den 19. august strandede den 
engelske u-båd E. 13 på Sva
neklapperne i Flinterenden 
på sydøstsiden af Saltholm. 
Den blev beskudt af to tyske 
torpedojagere, og halvdelen 
af u-bådens mandskab 
omkom. 

Valkyrien var på øvelse i 
Køge Bugt og blev straks be
ordret nordpå. Der blev 
blæst »klart skib«, og da 
man var ved at hejse rofartø
jerne, råbte chefen fra kom
mandobroen: 

- Skynd jer, drenge. Nu er 
det alvor. 

Chefens ord i forbindelse 
med den lydelige gnistren fra 
radiostationen under broen 
gjorde naturligvis et stærkt 

indtryk, navn]igt på vi unge 
om bord. 

På vejen mod nord mødte 
Valkyrien de to jagere for 
fuld fart indhyllet i kulrøg. 
Der blev ikke som normalt, 
når orlogsskibe mødes, pebet 
front. Heller ikke tyskerne 
foretog sig noget. 

Da Valkyrien nåede den 
beordrede ankerplads måtte 
besætningen på post efter 
den krævende årvågenheds
rulle på udkig efter u-både. 
Fra ankerpladsen kunne vi se 
E 13 og kort efter passerede 
torpedobåden Søulven med 
flaget på halv og de om
komne om bord. Det var med 
bedrøvede tanker alle så den 
passere Valkyrien. 

En af de følgende dage be
mærkede vi en zeppeliner der 
fløj ind over strandings
stedet. 

Valkyrien på 
andre opgaver 
Med denne tragiske hæn
delse frisk i erindring slut
tede de 38 lærlinge deres før
ste togt og forlod med vemod 
Valkyrien. Otte af lærlingene 
stod af. De tilbageværende 
30 blev optaget på konstabel
elev-skolen og vi flyttede i 
september 1915 ind i Sø
kvæsthuset, der havde været 
Marinenes lazaret, da sik
ringsstyrkerne bJev indkaldt. 
De nye elevers tanker var ved 
det flotte orlogsskib, som 
kort tid efter blev sendt til 
Dansk Vestindien, hvor der 
var opstået uro. 

Efter en farefuld sejlads 
nåede Valkyrien sit mål og 
blev det sidste stationsskib på 
de vestindiske øer, hvorfra 
Marinens personel havde så 
mange mi_pder. I foråret 1917 
blev øerne som bekendt solgt 
til USA. 

Nu blev det skonnerten In
golf, der i 1916 blev øvelses
skib for konstabeleeleverne. 
Ingolf var Marinens sidste 
sejlførende dampskib. Det 
havde tre master, hvoraf fok
kemast og stormast var fuld
rigget. 

Her kom lærlingene, der 
nu var elever, til at opleve lidt 
af det, som de helbefarne 
værnepligtige - de rigtige 
sejlskibsmatroser fra de store 
havde fortalt om på Valky
rien. 

Men det er en helt anden 
hsitorie. 
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Marinestuerne er både 
seværdige og herlige 

Det var i Randers, 
tanken om oprettelse 
af en marinestue 
opstod, og det var 
også her den første 
marinestue blev 
oprettet. Her ses et 
udsnit af Randers 
marinestue, der var 
indrettet i Gl. 
Toldbod. 

rammer om kammeratskabet 

»Marinestuerne er afdelin
gerns hjem. De er medlem
mernes hyggelige samlings
sted, der alt efter evne er ud
smykket med maritime atri
butter - ja ofte udviklet til 
helt små marinemuseer. Kort 
sagt her er forsøgt at skabe et 
miljø og en stemning som et 
minde om orlogsskibets ban
jer, hvor det værnepligtige 
mandskab levede og hvor 
kammeratskabet og fælles
skabets ånd blev indpodet«. 

Sådan skriver kommandør 
G. de Lichtenberg i sin om
tale af marinestuen i det 
nummer af Under Danne
brog, der blev udsendt i for
bindelse med Marineforenin
gens 50 års jubilæum. 

Det begyndte i Randers 
Sådan er det den dag i dag. 
Marinestuerne er afdelinger
nes samlingspunkt og ramme 
om de fleste arrangementer. 
De afdelinger, som ikke har 
marinestue har faktisk svært 
ved at klare sig. 

Det begyndte i Randers. 
Det var fotograf Preben 
Hansen, der fik ideen, og af
delingens formand Chas. 
Mortensen var straks fyr og 
flamme. Han tog omgående 
ideen op og i bogen om Mari
neforeningen, som blev redi
geret af kommandør Ipsen 

24 

og udgivet i 1949 skriver 
Charles Mortensen om op
rettelse af den første marine
stue i Danmark: 

»For at kunne skrive om 
dette emne må jeg gå tilbage 
til år 1927, da jeg blev valgt til 
formand for Marineforenin
gens lokalafdeling i Dan
mark 5. største by, Randers. 
Fra stiftelsesdagen til da 
havde afdelingen haft mange 
skuffelser. Medlemstallet var 
bølget op og ned for tilsidst 
at ende nede i dalen - fra 165 
til 103 medlemmer. Der 
måtte gøres noget effektiv, 
noget der var samlende, no
get hvert enkelt medlem 
kunne få og vedblivende have 
andel i, og der opstod da den 
ide, at man muligvis kunne 
leje eller få overladt et lokale, 
hvor vi kunne samles og gen
opfriske vore orlogsminder. 

Fra vor sørnandstid ved vi, 
at alle sømænd har samler
mani, at de altid har ting med 
hjem som minde, også fra de
res orlogstid, ligesom de altid 
gerne vil fortælle, hvad de 
har oplevet; netop det sidste 
har altid været til megen 
glæde både for tilhørerne og 
for fortælleren. 

Den 1. oktober 1927 ind
kaldtes til bestyrelsesmøde 
med et eneste punkt på dags
ordenen: »et permanent for-

samlingslokale«. Jeg udvik
lede min ide for min medbe
styrelse, som straks med liv 
og sjæl gik ind for tanken, og 
denne bestyrelses offervilje 
var virkelig rørende; selvom 
det ville være fristende, skal 
her ikke fremhæves nogle en
kelte af dem. Tanken var at 
lave en kombination af en 
chefskahyt, som hurtigt 
kunne ændres til et mand
skabsrum med bakker, og for 
at alle kunne få en følelse af 
at have en andel i indretnin
gen, ville vi opfordre kamme
raterne til at indsende deres 
billede i visitkortformat (ma
rineuniform) til at danne en 
frise som en ramme om det 
hele. Nu manglede vi kun en 

ting, et navn til lokalet; men 
også det fandt vi, idet kam
merat jo i virkelighed kom
mer af ordet »stuefælle«. 

Navnet blev derfor »mari
nestue«. 

Sagen var nu klar, marine
stuen en kendsgerning, og 
havde vi næret ængstelse for 
at få noget at fylde den med, 
da blev denne følelse ganske 
gjort til skamme. Vi fik 
meget mere, end vi kunne an
vende, ja, så meget, at vi har 
kunnet overlade andre afde
linger ting til deres marine
stuers udsmykning. 

Ideen bredte sig 
ud over landet 
Ideen med at oprette marine
stuer bredte sig fra Randes ud 
over landet. Stuerne blev for
trinsvis indrettet i restauran
tionslokaler, ofte på et hotel. 
Men ønsket om at få enten 
kommunale lokaler stillet til 
rådighed eller ombygger be
stående bygninger til brug 
som marinestue er vokset og 
mange steder opfyldt. 

Derved skabes der mulig
hed for at medlemmerne 
hyppigere kan samles i stu
erne, serveringspriserne kan 
holdes i ave samtidig med, at 
afdelinger ved salg af mad og 
drikke kan indtjene penge til 
afdelingen drift. 

Marinestuerne er et væl
digt aktiv for afdelingerne og 
de ophængte og udstillede ef
fekter af stor historisk værdi. 
I mange byer er marinestuen 
en meget stor seværdighed. 

Randers har nu en 
særdeles smuk 

marinestue, indrettet 
i Hotel Randers. 



Under Dannebrog fortsat 
bånd mellem foreningens medlemmer 

Der var i bestyrelsen fra før
ste færd fuld enighed om, at 
det var nødvendigt med et 
medlemsblad som samlende 
organ, og premierløjtnant 
Ewald påtog sig opgaven som 
bladets første redaktør. Han 
var blandt foreningens stif
tere og hans sikre pen gjorde 
ham selvskreven til posten. 

Siden 1912 havde Ewald 
selv udgivet et meget smukt 
maritimt julehefte med nav
net Under Dannebrog, og 
han overlod marineforenin
gen retten til dette navn for 
medlemsbladet på betingelse 
af, at han stadig kunne ud
give juleheftet for egen reg
ning. Det udkom sidste gang 
i 1916, idet det, selvom det 
var en succes, blev en økono
misk dårlig forretning bl.a. 
på grund af papirpriserne 
under krigen. 

Første nummer af med
lemsbladet Under Danne
brog udkom januar 1914. Det 
var et meget pompøst blad, 
trykt på smukt papir. Ewald 
indledte selv en artikelserie 
om »Vor Flåde«, to gamle or
logsgaster skrev om minder 
fra tjenesten i flåden og en 
artikel beskriver D.F.D.S. nye 
amerikadamper Frederik 
VIII herudover var der med
delelse om stiftelsen af Mari
neforeningen og omtale af 
bl.a. jubilarstævnet den 10. 
november 1913. 

Bladet udkom 
12 gange årligt 
Så tidligt som i 1914 udsendte 
redaktør Ewald et specielt ju
lehefte, der blev en succes, 
men økonomisk en dårlig 
forretning. Til gengæld er 
heftet i dag en værdifuld bib
liofil sjældenhed. 

I 1914 skete med første ver
denskrigs udbrud visse ind
skrænkninger. Papirkvalite
ten blev dårligere. Det æn
drede dog ikke ved formålet. 
Bladet udkom fra starten 12 
gange om året, og hvert num
mer var på 24 sider. I begyn
delsen uden annoncer. 

Omkostningerne blev dog 

Et jubilæumsønske er at der bliver 
økonomi til at udsende bladet seks gange 

L I der 
Forsiden af det første nummer af Under Dannebrog 

efterhånden for store, og selv 
om der blev optaget annon
cer var det dog ikke tilstræk
keligt til at løse de økonomi
ske problemer der fulgte med 
udgivelsen. Bladet blev skå
ret ned så det kun udkom 
hver anden måned og med 
betydeligt reduceret sidetal. 

Axel Juel i 
redaktørstolen 
Hermann Evald døde i 1922. 
Han havde i sin redaktørtid 
haft mange gode medarbej
dere, og en af dem kontor
chef i Marineministeriet, 
Axel J uel, overtog posten. 

Axel Juel kendes jo den dag i 
dag for sine mange smukke 
sange, blandt andet flagsan
gen »Der er ingenting, der 
maner«. 

Medens Axel J uel bestred 
redaktør-hvervet var der et 
stigende ønske om igen at få 
udgivet bladet 12 gange om 
året. Der blev forsøgt samar
bejde med et annoncebu
reau, men til trods for den 
økonomiske gevinst dette 
samarbejde gav, var det nød
vendigt at øge medlemskon
tingentet med 50 øre om året. 

På sendemandsmødet det 
år stod der et vældigt slag om 
denne forhøjelse - som også 

senere er sket - men den blev 
da vedtaget. 

Kendte kunstnere 
bidrog til bladet 
Gennem tiderne har Under 
Dannebrog skiftet ydre enten 
på grund af ændrede økono
miske betingelser eller også 
ud fra ønsket om fornyelse af 
bladets udseende. Dygtige 
kunstnere som Vilhelm Ar
nesen, Benjamin Olsen og 
kommandør Paul Sinding 
har bidraget med smukke 
forsider, som ældre medlem
mer stadig kan huske. 

I det hele taget er der 
mange, der gennem årene har 
bidraget til bladet med deres 
flinke pen og med illustratio
ner. Dygtige redaktører har 
gennem tiderne udført et for
nemt stykke arbejde, skønt 
presset af tid og penge. I 
mange år var det E.W. Mar
stons, der redigerede. Han ef
terfulgtes af Honnens de 
Lichtenberg, der efter sin 
død blev afløst af forfatteren 
Kaj Lund. 

Sam på posten 
siden 1982 
Siden 1982 har Eivind Sa
muelsen, uddannet journa
list og stadig aktiv sportsre
daktør på Aalborg Stiftsti
dende, været bladets redak
tør. I 12 år har han været 
formand for Aalborg-afde
lingen og var i to perioder 
medlem af hovedbestyrelsen. 

Sam - som er det navn han 
kendes under i dansk presse -
redigerer bladet med kyndig 
hånd og en altid munter og 
frisk pen, så Under Danne
brog fortsat er det uundvær
lige bånd, der knytter alle 81 
afdelinger med de 8000 med
lemmer sammen. 

Et ønske om at udgive bla
det seks gange årligt mod nu 
kun fire gange er hidtil stran
det. Der er ikke penge til det. 
Det lykkedes forhåbentlig ar 
klare de økonomiske skær, så 
bladet kan komme to gange 
mere om året, end tilfældet er 
i dag. 
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Frederik Taube blev taget på ordet 
og det nordiske stævne realiseret 
- Det er for dårligt, at Mari
neforeningen kun bliver til
delt seks - syv pladser. 

Sådan tænkte Marinefor
eningens landsnæstformand 
Torben Jensen, da han 27. 
august 1977 deltog i de mili
tære kammeratskabsforenin
gers stævne i Ystad i 1977. 

De militære kammerat
skabsforeningers stævner er 
stævner på nordisk plan og 
afvikles hvert andet år - ulige 
år - på skift i de nordiske 
lande. Stævnet omfatter 
kammeratskabsforeninger 
fra såvel flåde, hær som fly
vevåben. 

Ved flere lejligheder var 
der talt kritisk om den spar
somme tildeling af pladser, 
og da diskussionen efter gal
lamiddagen i Ystad blussede 
op, sagde daværende rigsor
forende i Flottans Miin, 
greve, kommandør Frederik 
Taube: 

- Hvorfor laver vi orlogs
mænd ikke vort eget nordi
ske stævne? 

I 1979 blev der nedsat et 
udvalg, der fik udarbejdet 
»drejebog« til et nordisk 
stævne, og i juni 1980 var 
Danmarks Marineforening 
klar til at stå som arrangør af 
det første nordiske orlogs
stævne. 

Dundrende 
succes 
Det blev en dundrende suc
ces. Der var inviteret 25 fra 
hver af de fire lande, og alle 
pladser var besat. Stævnet 
fandt sted på Søværnets Ek
sercerskole i Auderød. Tak
ket være sponsorer kunne 
omkostningerne holdes nede 
og et dygtigt arbejdende 
stævne-udvalg sørgede for at 
alt klappede. Begejstringen 
for arrangementet var så stor, 
at der på falderebet var bred 
tilslutning til at fortsætte. 

I 1982 samledes man i 06-
teborg, hvor der blandt andet 
var indenskærs togt til Mar
strand, og hvor deltagerne på 
stævnets sidste dag, 6. juni, 
deltog i optoget i anledning 
af Flaggans Dag. 
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. Derpå var det i 1984, 
Norge, som var arrangør. 
Stævnet fandt sted i Dram
men med Norges Orlogsfor
bund som vært og det blev et 
nyt strålende stævne i gode 
kammeraters kreds. 

Stævnet i 1986 blev hold i 
Finland, hvor Laviaston 
Kilta, som den finske mari
neforening hedder, havde 
lejet en ø ved indsejlingen til 
Helsingfors. Finnerne var 
strålende værter. 

Klar til en 
ny turnus 
Med stævnet i Finland var 
ringen sluttet. Alle fire nordi
ske lande har været værter, 
og nu tages der i Danmarks 
Marineforenings jubilæums
år fat på en ny turnus. 

Danmarks Marinefor-
ening er vært ved et nyt or
logsstævne i Auderød, og 
denne gang er antallet af 
pladser på det nærmeste for
doblet. Stævnet afvikles den 
3. 4. og 5. juni. 

Som andre foreninger med 
fælles virke af samme obser
vans søger at skabe et tæt 
nordisk sammenhold, så 
også marineforeningerne. 

- Der ligger ikke i samar
bejdet noget som helst ønske 
om et fælles nordisk forsvar 
eller den slags, siger Torben 
Jensen. 

Vi er samlet fordi vi har 
fælles interesser. Vi har alle 
været knyttet til eller har in
teresse for søværnet. Vi taler 
på den måde fælles sprog. 
Gennem det nordiske samar
bejde forstærker og udvider 
vi det kammeratskab, som er 
et af fundamenterne i mari
neforeningerne. Vi får nye 
venner og henter nye erfarin
ger i vort daglige arbejde for 
marineforeningssagen. 

Og endelig - ikke at for
glemme. Så er de nordiske or
logsstævner jo nogle hygge
lige og meget muntre sam
menkomster. 

Stadig med ved 
f ællesstævnerne 
Indførelse af de nordiske or-· 
lagsstævner betyder dog 
ikke, at Marineforeningen 
har skrottet de militære kam
meratskabsforeningers nor
diske stævner. Også de er i sig 
selv hyggelige og inspire
rende og er med til at uddybe 

Fra et af de nordiske 
orlogsstævner, der er 
kommet for at blive. 
Danmark var første 

arrangør og siden 
har såvel Sverige 

som Norge og 
Finland været 
arrangør. I år 

begyndes der på en 
ny turnus med 
Danmark som 

arrangør. Stævnet 
holdes i Auderød

lejren. 

det nordiske samarbejde. 
Marineforeningen er da også 
i høj grad med til at præge 
disse stævner. 

Også på afdelingsplan 
foregår et livligt nordisk 
samarbejde. Flere afdelinger 
landet over har venskabsfor
eninger i de nordiske lande, i 
første række Sverige. Men 
der er også enkelte andre, der 
har knyttet forbindelse til 
marineforeninger syd for 
grænsen. Og her gælder det 
som for de store nordiske 
stævner, at der hentes inspi
ration til det daglige virke i 
mødet med kammerater fra 
andre lande. 



Kosa 

Nu som tilforn 
Kosangas er med 
i dag og i morgen! 
Det alle i Danmark ved: 
Altid fyr og flamme, 
Kosangas kommer med det samme. 

Til lykke vi siger til alle gæve gutter, 
når festen starter, og når den slutter. 
Held og lykke på den videre færd. 
Minderne har altid dobbelt værd. 

Kosanvej • Køge • 03 65 20 00 27 



Hvad er det ... der gør livet lidt grønnere? 
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DISTRll<T I 
Storkøbenhavn 

Kim von Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København 

LYNGBY 
Arveprinsesse Caroline Ma
thilde, som er ærespræsident 
for · Danmarks-Samfundet 
beærede afdelingen ved sin 
tilstedeværelse sammen med 
sønnen greve Christian af 
Rosenborg, da afdelingen 
indviede sit nye flag. 

Til stede var også landsor
mand V.P. Heise og lands
skytteformand Rosenfeldt 
Christensen. Flaget blev 
overrakt afdelingen af for
mand for Danmarks
Samfundet Gert Jørgensen. 

Ved den efterfølgende ge
neralforsamling blev greve 
Christian i øvrigt valgt som 
suppleant til bestyrelsen. 

GENTOFTE 
Her glæder man sig til at 
svinge med huerne for for
manden Arne Kaldahl, der 
fylder 50 år den 30. april. På 
generalforsamlingen valgtes 
Søren Berthelsen, Bjarne Ly
becker og Bjarne Chr. Han
sen til bestyrelsen. 

GLOSTRUP 
På admiralforsamlingen tog 
man afsked med kasserer 
gennem seks år, Kim von Wo
wern, der nu vil koncentrere 
sig om jobbet som distrikts
repræsentant med sæde i 
hovedbestyrelsen. Han blev 
fortjent hyldet for fremra
gende arbejde. Som hans af
løser valgtes Jens Ole Løje 
Jensen. Efter generalforsam
lingen fik de fremmødte en 
herlig oplevelse idet 88-årige 
Jens Kai Olsen kvikt og mun
tert berettede om »Lappe
dykkerens« tilblivelse i Au
derød. 

Afdelingens kontingent er 
uændret 250 kroner årligt. 

ROSKILDE 
Afdelingen har sin aktivi
tetsplan for hele 1988 klar, og 

N N MAAINEFORENINGEN : . . 
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Flagindvie/se i Lyngby. Fra venstre grev Christian, formand 
for Danmarkssamfundet Gert Jørgensen, Arveprinsesse 
Caroline Mathilde og formanden Mogens Jacobsen. 

har når disse linier læses, 
holdt sin generalforsamling. 
I næste nummer vil der 
komme beretning om valg 
med videre. 

FREDERIKSBERG 
På generalforsamlingen fik 
afdelingen ny kasserer, idet 
Ole Eskildsen afløser Svend 
Søemod, der ønskede at 
trække sig. Videre blev C. 
Hansen nyvalgt til bestyrel
sen. 38 medlemmer og fire 
kammerater fra Flottans 
Man i Kristianstad var mødt 
frem og fik en hyggelig aften 
med skipperlabskovs og an
det mundgodt. 

DISTRll<T li 
Nordsjælland 

Ib Hulten 
Ll. Karlsmindevej 26 
3390 Hundested 
Tlf. 02 33 76 97 

GILLELEJE 
Medlemstallet er i fortsat 
glædelig vækst, meddeleler 
formanden Søren Svendsen. 
Medlemstallet er nu 44. På 
generalforsamlingen blev 
flagbærer gennem 37 år, 
Frede Svendsen, udnævnt til 
æresmedlem af afdelingen. I 
øvrigt var der stor tilslutning 
til generalforsamlingen. 

HUNDESTED 
Afdelingen fyldte 70 år den 
8. april og byen stod smykket 

til fest. Selve festmiddagen 
holdtes på Hundested Kro og 
der var omkring 150 delta
gere. 

På generalforsamlingen 
skete det uventede, at kasse
reren Svend Larsen ikke blev 
genvalgt. Desuden trak Niels 
Witthøft-Laursen sig tilbage 
fra bestyrelsen. Nyvalgt til 
bestyrelsen blev Jan T. Niel~ 
sen og Verner Justesen. 

Så nævner formand 0. 
Aunfelt, at skyttelavet på et 
år er vokset fra intet til 75 
medlemmer, og det må nok 
siges at være imponerende: 

FREDERIKSSUND 
Frederikssund-afdelingen 
fylder 70 og markerer jubi
læet med reception den 8. 
maj fra kl. 11 til 15. Kl. 12 vil 
afdelingens ny flag blive ind
viet. Der bliver under recep
tionen pølse- og ostebord. 
Afdelingen har fået marine
stue i det nye foreningscen
ter Pedersholm, Roskildevej 
163. 

HELSINGØR 
På let overskuelig måde for
tælles der i afdelingsbladet 
»Med Kronborg om styr
bord« om de kommende ak
tiviteter. I en ledende artikel i 
bladet konstateres at det for
løbne år var præget af en vis 
afmatning og medlemmerne 
opfordres til at bibringe be
styrelsen nye gode ideer. 

HØRSHOLM 
RUNGSTED 
To erfarne modelbyggere Jon 
Rasmussen og Preben Bent
sen er af menighedsrådet be
troet restaureringen af kirke
skibet »Sømandens Minde« 
af Rungsted, og færdig
gjorde arbejdet i marts. I 
slutningen af april vil der i 
øvrigt i marinestuen blive ud
stillet modelskibe udført af 
Marineforeningens medlem
mer, skriver Buch Petersen i 
sin rapport, der i lighed med 
de øvrige rapporter er blevet 
forkortet. 

SØLLERØD 
Der er masser af godt læse
stof i afdelingsbladet, der 
fortæller ikke blot om en 
driftig forenings arbejde, 
men også om vigtige begiven
heder uden for afdelingens 
domæne. Et godt eksempel 
til efterfølgelse. 

Af interne ting kan næv
nes, at bestyrelsen går med 
planer om bedre køkken-, 
garderobe- og toiletforhold. 
Det koster ikke blot sved, 
men også mange penge, så i 
skrivende stund er man ikke 
begyndt på de tiltrængte for
bedringer. 

DISTRll<T III 
Vestsjælland 

N.P. Jepsen 
Kjærsvej 42-- 4220 Korsør 
Tlf. 03 <s7 17 46 

HOLBÆK 
At afdelingen nu har fået 
egen marinestue har som 
ventet vist sig at være af stor 
værdi, sagde formanden H. 
Viberg på generalforsamlin
gen. Medlemstallet er stærkt 
stigende. I skrivende stund er 
det på 57 og fremgangen 
fortsætter. Kassereren Kurt 
Hamanns regnskab viste et 
smukt overskud på 4.819 kro
ner og en formue på 11.423 
kroner. Der arbejdes fortsat 
med oprettelse af et skyttelav. 
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J(A.LUNDBORG 
Adoptionsskibet Olfert Fis
cher har meldt sin ankomst 
og besøget strækker sig fra 
22. til 25. april. Besøget skyl
des Marineforeningens jubi
læum og alle klude er sat til 
for at gøre dagene festlige. 

På generalforsamlingen 
mindedes man Børge Mik
kelsen, der omkom under et 
træskibstræf i Rudkøbing. 

Samtlige valg til bestyrel
sen var genvalg. 

KORSØR 
På side 2 i det seneste num
mer af afdelingsbladet Kom
pasrosen findes navne på nye 
medlemmer. Det er en ret så 
imponerende liste, idet ikke 
mindre end 24 her bydes vel
kommen i afdelingen. Der 
har været generalforsamling, 
og rappørt herfra kan ventes i 
næste nummer af Under 
Dannebrog. 

DISTRll<T IV 
Sydsjælland 

Beregner Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 03 74 23 31 

NÆSTVED 
I »Sidste nyt fra banjerne« 
skriver »Nytårstorsken« -
hyem det så end kan være, at 
afdelingen i det forløbne år 
med succes har haft damer 
med til mandeaftenerne og 
derfor har kaldt dem »man
deaften med damer«. 

Formanden Poul Chri
stiansen, som jo er en vittig 
hund, er åbenbart ikke meget 
for den benævnelse, så han 
mener, at det skal hedde 
»mandeaften med spisning 
og tilbehør«. 

Ved julefesten var det mest 
højtidelige indslag, at tidli
gere medlem af bestyrelsen, 
Erik Jensen, blev udnævnt 
som æresmedlem. 

DISTRll<T VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbyvej 66 a 
4900 Nakskov 
Tlf. 03 92 18 15 

NYKØBING 
FALSTER 
Afdelingen er landets tredie
ældste, fortæller sekretær H. 
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Der har været mange gæster i Nakskovs marinestue. Her er det besætningsmedlemmer 
fra S/eipner, som er på besøg. 

Lybye-:i sin rapport. Lybye er 
nyvalgt på generalforsamlin
gen, hvor Benny Christensen 
blev genvalgt som formand. 
På generalforsamlingen blev 
Henning Christensen, Nak
skov, udnævnt til æresmed
lem og Eivind Ubbesen fik 25 
års tegnet, Henry Reesen An
dersen 40 års tegnet og Erik 
Nielsen 50 års tegnet. 

Afdelingen har nu fået 
egne lokaler ved havnen i 
Tømmergade 4, og her skal 
nu indrettes en marinestue. 
Afdelingen fylder 75 år og 
forventer stor medlemsfrem
gang. 

NAKSKOV 
Her har man holdt sin 75. ad
miralforsamling, og der skete 
en del nyvalg. Formanden, 
Tommy Larsen, fortsætter 
dog på posten som skipper. 

Afdelingen har nu 117 
medlemmer, der svinger hu
erne både for Marineforenin
gen og deres egen afdeling, 
idet begge fylder 75 år. Man 
har, skriver Tommy Larsen i 
den rapport, som vi med blø
dende hjerte har forkortet 
meget, haft mange gode be
søg af gæster i marinestuen. 

DISTRIKT VII 
Fyn 

Advokat Palle Petersen 
Møllegade4 
5700 Svendborg 

MARSTAL 
Generalforsamlingen den 20. 
februar blev en skelsættende 
begivenhed, oplyser sekretær 
Poul Laursen. Medlem
merne bemyndigede her be
styrelsen til at købe den 
gamle biograf i Marstal. 
Ejendommen har sidst været 
brugt som natklub og disko
tek, men står nu tom. 

Medlemmerne er i fuld 
gang med at renovere ejen
dommen, som kan blive alle 
tiders med moderne køkken 
og sal til 100 personer og to 
filmfremvisere til bredfilm. 
Men det koster penge, så 
hvert bidrag modtages med 
tak. Generalforsamlingen 
gav genvalg til bestyrelsen og 
ved den efterfølgende sam
menkomst med damer var 
stemningen i top. 

BOGENSE 
På generalforsamlingen på 
Bogense Hotel blev forman
den Hans Smith, som i 1942 
var medstifter af afdelingen, 
og formanden for marine
stueudvalget Regnar Chri
stensen udnævnt til æ res
medlemmer. Samtlige valg tii 
bestyrelsen var genvalg. 

Afdelingen har skænket 
byen, der fylder 700 år, et 
modelskib af »Erik Menved« 
bygget af Regnar Christen
sen, og skal i øvrigt sammen 
med fire andre foreninger stå 

for havnefesten, der holdes i 
anledning af jubilæet. 

KERTEMINDE 
Den ny marinestue er nu fær
dig og projektet er blevet en 
succes. Der er åbent hver lør
dag og søndag og det forme
ligt vrimler ind med medlem
mer, deres familie og venner. 
Ikke mindst børnene er 
»vilde med at komme«. Wee
kendvagterne varetages af 11 
mand på skift. 

På generalforsamlingen 
var det vigtigste punkt for
højelse af kontingentet, og 
forslag om forhøjelse til 100 
kroner om året gik glat 
igennem. 

ODENSE 
Der var genvalg over hele li
nien, skriver Sveigaard, afde
lingens fremragende sekre
tær, i sin rapport fra general
forsamlingen. Det blev ved
taget at sætte kontingentet 
op med beskedne 15 kroner 
om året. Den meget aktive af
deling er naturligvis hvirvlet 
ind i de mange store begiven
heder, der i år markere at 
H.C. Andersens fødeby 
bliver 1000 år. Sveigaard for
tæller videre at skyttelavet 
har haft sin bedste sæson i 
mange år. Ole Iversen blev 
fregatkaptajn og ved konge
skydningen blev Svend Aage 
Kristensen konge, Jørgen 



Schmidt prins, Erik Pheiffer 
fik H.C. Andersen-pokalen, 
fri skydning blev vundet af 
Ole Iversen og fast skydning 
af Bent Hansen. 

Det går på fulde omdrej
ninger mod vort 75 års jubi
læum, slutter Sveigaard sin 
begejstrede rapport. 

SVENDBORG 
På generalforsamlingen mod
tog Kurt Beck 25 års tegnet, 
Hans E. Petersen 40 års teg
net og Hans Frederik Peter
sen 50 års tegnet, fortæller 
Hoffmann Petersen, den my
reflittige sekretær. Som af 
alle andre fine rapporter til 
dette nummer må vi også af 
Hoffmann Petersens plukke 
nogle få ting. 

Alle valg til bestyrelsen var 
genvalg og efter generalfor
samlingen gik man til bords 
sammen med damerne og ef
ter spisningen blev der dan
set, og først kl. 1.30 sluttede 
festen. 

Der kippes med flaget for 
E. Brinkmann Frederiksen 
70 den 23. maj, Ole Hansen 
60 den 29. maj, Hans Otto 
Christoffersen 75 den 4. juni, 
Kurt Beck 50 den 9. juni og 
Gunnar Hansen 65 den 26. 
juli. 

DISTRll<T VIII 
Sydøst jylland 

John Oldvej 
Christiansfeldvej 22 
6100 Haderslev 
Tlf. 04 52 10 05 

KOLDING 
Afdelingens nye dynamiske 
formand Keld »Futte« Kri
stensen kunne på generalfor
samlingen berette om en af
deling med fut i og tilgang af 
13 nye medlemmer. I sin rap
port fortæller Knud Andrea
sen videre, at kassereren smi
lede bredt, da han aflagde sit 
regnskab. Så der er nok også 
klejner i kassen. 

Fire jubilarer blev hædret. 
Dog vil Børge Damgaard, 
der skal tildeles 50 års tegnet, 
få sit tegn senere, idet han er 
bosiddende i København. 
Poul Klargaard modtog 40 
års tegnet. To med fornavn 

Ole - der er ikke angivet efter
navne - modtog 25 års tegnet. 

Med udstillinger i pengein
stitutter og Kreclitforeningen 
Danmark vil afdelingen mar
kere 7 5 års jubilæet. 

DISTRIKT X 
Midtjylland 

Arkitekt J. Brøgger 
Nrd. Strandvej 90 
8440 Ebeltoft 
Tlf. 06 34 22 21 

GRENAA 
På generalforsamlingen blev 
vedtaget en forhøjelse, så 
kontingentet nu er 125 kro
ner om året. Til bestyrelsen 
genvalgtes Preben Kjær
gaard og nyvalgtes Orla Sø
rensen. 

Det var i øvrigt sidste 
gang, marinehuset husede 
afdelingen. Huset - tidligere 
havnefogedbolig - er solgt, 
og afdelingen er flyttet ind i 
lejede lokaler hos Den Dan
ske Bank på den anden side 
af gaden, fremgik det af for
manden N. M. Jespersens be
retning. 

EBELTOFT 
Afdelingsformand Chr. 
Koudahl er blevet tildelt Hal
mens Hæderstegn for 25 års 
tjeneste i søværnet efter det 
fyldte 20 år. Fungerende chef 
for minedepot Dråby, K.E. 
Jensen, foretog tildelingen. 

I forbindelse med afdelin
gens generalforsamling mod
tog Knud Jensen og Aage 
Helgren 40 års tegnet, Hans 
Sørensen, Poul Rasmussen, 
Niels Skriver Møller og Gun
nar Harpsøe 25 års tegnet. 

RANDERS 
Erik Gjætterman og Peter 
Bødker modtog 40 års tegnet 
og Svend Pedersen 25 års teg
net på afdelingens general
forsamling. Afdelingens 
ældste medlem, Einar Chri
stensen, der nu bor i kollek
tiv-huset, fik en blomsterhil
sen, idet han har været med
lem i 65 år. Der skete et enkelt 
nyvalg til bestyrelsen, idet 
Niels Fisker blev indvalgt i 

stedet for Erik Gjætter
mann, der ønskede at trække 
sig. 

HORSENS 
Olaus Nilsson, der er indeha
ver af en af verdens fornem
meste krigsmedaljesamlin
ger blev på generalforsamlin
gen udnævnt til æresmed
lem. OrlaJonassender skulle 
have modtaget 50 års tegnet 
var på grund af sygdom ikke 
i stand til at komme. 40 års 
tegnet blev tildelt Børge Jen
sen, Jens M. Nissen og Agner 
Myrhøj. Til bestyrelsen ny
valgtes Sven Nielsen i stedet 
for Svend Kvist, der trak sig 
efter 30 år i bestyrelsen. For
manden Hans Møller tak
kede ham varmt for hans 
virke gennem de mange år. 

DISTRIKT XI 
Nordvestjylland 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5 
6950 Ringkøbing 
Tlf. 07 32 26 77 

RINGKØBING 
På Ringkøbing-afdelin

gens generalforsamling mod
tog Gunnar Hindø 40 års teg
net og Knud Otto Kesler 25 
års tegnet. Desuden modtog 
Børge Hindø og Axel Ander
sen Marineforeningens hæ
derstegn for deres store ind
sats gennem årene. 

I øvrigt var det en festlig 
aften. 23 gaster var mødt, 
sangbogen blev hentet frem, 
og man sang så det klang. 
Hyggeligt. 

SKIVE 
Efter mange år på posten øn
skede kassereren Børge Pe
tersen at trække sig, og på ge
neralforsamlingen valgtes i 
stedet Knud Hørup. Til be
styrelsen genvalgtes Ove 
Henriksen, Jan Gravesen og 
Mogens Johansen og nyvalg
tes Gunnar Aagaard. 

Og så glæder vi os det fore
stående besøg af Najaden 
sidst i april, skriver forman
den Kaj 0. Nielsen. 

LEMVIG 
Restaurant Rådhuset, hvor 
marinestuen findes, har i det 
meste af et år været lukket, 
og det har hæmmet afdelin
gens arbejde. Der er fortsat 
ikke nogen afklaring på, om 
restauranten genåbner. Hvis 
ikke skal der findes andet lo
kale til marinestue, skriver 
sekretæren Henning Vind
strup. 

På generalforsamlingen, 
hvor alle valg var genvalg, 
blev afdelingens tidligere 
kasserer, Niels Frostholm, 
udnævnt til æresmedlem. 

MORSØ 
I et kort referat fra Morsø
afdelingens generalforsam
ling tilsendt os af Leif Mor
tensen oplyses det, at der var 
mødt 20 gaster og at bestyrel
sen har fået følgende sam
mensætning: Formand 
Hugo Christensen, næstfor
mand Bent F. Nielsen, kasse
rer Hans P. Kokholm, sekre
tær J . 0. Reimers samt Kai 
Rasmussen. 

DISTRll<T XII 
Nordjylland 

Telegrafisk Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 b 
9800 Hjørring 
Tlf. 08 92 03 66 

NIBE 
Nibe Marineforening er fort
sat særdeles levende og hand
lekraftig, konstaterer brave 
Leo Thiesen i sin rapport. Og 
han henviser til de drøftelser, 
man havde på den årlige 
»Nytårskur«. Her samles be
styrelsen, suppleanter, revi
sorer og flagbærer til en god 
snak om det forgangne og det 
kommende års arrangemen
ter, som vil stå i jubilæets 
tegn. 

HALS 
Egon E. Hjelm fra Hals
afdelingen sender en fødsels
dagsliste samtidig med at har: 
oplyser, at det går godt i afde
lingen. Medlemstallet er 180 
og det må jo siges at være im
ponerende. 
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I Hals svinger man huerne 
for C.J. Dindler 70 den 25. 
februar, Niels J. Jacobsen 75 
den 25. juni, William Jørgen
sen 60 den 29. juni, Carl 
Undall 80 den 5. august, Hil
mar Olesen 65 den 28. okto
ber, Niels Chr. Mortensen 50 
den 30. oktober, Knud Jen
sen 50 den 9. november, Lau
rits Bergmann 75 den 11. no
vember, Bent Lund Jensen 50 
den 7. december. 

AALBORG 
Der var mødt 65 medlemmer 
frem til generalforsamling, 
hvor der blev vedtaget en ud
videlse af bestyrelsen fra syv 
til ni. Der skete fire nyvalg, 
og de nyvalgte er Arne Chri
stiansen, Kurt Thykjær, Ove 

Christensen og Bent Nielsen. 
Efter konstitueringen er der 
sket den ændring fra tidligere 
at Ole Riis påny har overtaget 
kassererposten. 

FREDERIKSHAVN 
På sædvanlige humørfyldte 
og kontante facon ledede 
Bent Ejlertsen generalfor
samlingen, hvor såvel for
manden Svend Nielsens be
retning som Knud Erik 
Quicks pæne regnskab fik et 
klap med på vejen. Afdelin
gen har 165 medlemmer. Af
delingen har gjort et nyt til
tag, idet man indkaldte 
gamle medlemmer til en se
nioraften, og det blev en væl
dig succes. 

DISTRIKT XIII 
Oversøisl< 

Afdelingsleder 
Flemming Schandorff 
Postbox 328- 3900 Godthåb 
Grønland 

EGEDESMINDE 
Bestyrelsen meddeler i afde
lingsbladet, at Marinefor
eningens 75 års jubilæum 
markeres den 23. april, og i 
øvrigt afspejler bladet en 
vældig aktivitet. Afdelingen 
byder sine medlemmer på 
mange arrangementer, og i 
bladet findes masser af godt 
stof. Det er flot at så lille en 
afdeling er i stand til at præ
stere så meget. 

Nordisk 
stævne 
Når jubilæet og sende
mandsmødet er vel over
stået venter »Det 5. nordi
ske orlogsstævne« den 3. -
5. juni. Der blev hurtigt 
fuldtegnet med 45 mand. 
De, der er kommet på ven
teliste, kan kun forvente 
at deltage, hvis et eller 
flere af de øvrige nordiske 
lande ikke fylder deres 
kvote. 

Til de der var hurtige 
med tilmeldingerne byder 
stævneudvalget velkom
men til Søværnets Ekser
cerskole i Auderød. Der er 
lagt op til festlige dage i 
nordiske kammeraters 
lag. 

Marineforeningens årsregnskab 1987 
Indtægter: 
Kontingenter ...... ..... .......... ...... . 
Indskud . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22.945,00 

Overført til Grundfonden. . . + 6.550,00 

Overskud v/ salg af effekter .. . 
Renter ......................... . ....... . 

Aktiver: 
Kasse-bank-giro ............... . ...... . .. . 
Aktiebeholdning ................. ....... . 
Effekter og våbenskjold .................. . 
Tilgodehavende hos afdelinger ............ . 
Øvrige tilgodehavender . ... . . .. ....... ... : . 
Huslejedepositum ....................... . 
Forudbetalt husleje .. ... . ........... . .... . 
EDB-anlæg . . . . . . . . . . . . . . . . 55.313,83 

Afskrivning (20 0/o)........ + 11.062,77 

Øvrigt inventar........... . . . 32.819,20 

DRIFTSREGNSKAB 

489.066,50 

16.395,00 

15.461,67 
293,08 

521.216,25 

Udgifter: 
Kontorhold 
Husleje og varme ........... . . ........... . 
Lønninger _ ............................ . 
Møder (incl. rejseudgifter) ................ . 
Rejse og repræsentation .................. . 
Øvrige udgifter ................ . ...... . . . 
Under Dannebrog: ........... . .... . ..... . 
Overskud .............................. . 

STATUS PR. 31. DECEMBER 

40.966,75 
6.100,00 

28.867,37 
23.030,00 

9.946,49 
7.363,90 

11.186,18 

44.251,06 

Passiver: 
Skyldig moms og A-skat . ................ . 
Skyldig »Julemærkekonto« ............... . 
EDB-lån ................... . ........... . 
Skyldig Nordisk Orlogsstævne m.m. . ...... . 

Kapitalkonto 1.1.1987 . . . . . . . . 3.464,571 
Driftsoverskud . . . . . . . . . . . . 98. 760,40 
Afskrivning . . . . . . . . . . . . . . 14.344,70 

62.305,23 
52.680,80 
69.312,72 
60.880,75 

9.369,00 
18.656,01 

149.251,34 
98.760,40 

521 .216,25 

7.715,93 
52.924,37 
43.477,38 
16. 780,30 

Afskrivning (JO 0/o) . . . . . . . . + 3.281,93 29.537,36 
--------- -'--

Kurstab på aktier... . ...... 600,00 80.351,13 -----'----- -'--
201.249,11 

Ovenstående regnskab er revideret i henhold til bilag og afstemt efter kontoudtog. 

N.M. Jespersen 
Revisor 

S.E. Pedersen 
Revisor 

Medlemmer, som måtte være interesserede i det detaillerede regnskab, kan rekvirere dette på Hovedkontoret. 
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Et strålende jubilæum 
Det blev et strålende jubilæum. Højtideligt. Festligt. En 
formidabel begivenhed. - Allerede i ugerne før selve 
jubilæumsarrangemenrerne i København havde afde
lingerne rundt om i landet på forskellig vis markeret 

'75-års jubilæet. Med udstillinger, besøg af adoptions
skibene og andre tiltag blev der gjort opmærksom på 
Marineforeningen og dens virke. 

Jubilæet gav en god presseomtale - ikke mindst i pro
vinsbyerne - og gav på mange måder foreningen frisk 
vind i sejlene. 

Billeder kan bedre end ord beskrive festlighederne i 
København i de festlige dage - 28., 29. , 30. april og 
I. maj. Derfor er der mange billeder i reportagerne fra 
begivenhederne, som er delt op i følgende: 

1. Udstillingen på Københavns Rådhus. 
2. Receptionen i Rederiforeningen. 
3. Jubilæumsfesten på Odd Fellow Palæet. 
4. Sendemandsmødet på Christiansborg. 

Landsnæstformand Torben Jensen, der var formand 
for festudvalget, har bedt UNDER DANNEBROG 
bringe denne hilsen: 

»Efter en dundrende succes for samtlige aktiviteter i 
forbindelse med Marineforeningens 75-års jubilæum, 
vil jeg gerne som formand for festudvalget rette en 
varm tak til hver enkelt i udvalget for det enorme ar
bejde, der er lagt i at alt har fungeret perfekt. 

Det har været nogle spændende år - og takket være et 
fantatisk team-work - nåede vi målet uden slingren. 

FE/88 stryger hermed kommando - og vi retter tan
kerne frem mod FE/13 og ønsker dem, der til den tid 
skal tilreue/ægge 100-års jubilæet, held og lykke«. 

Med de kammeratligste hilsener 
TORBEN JENSEN 

Landsledelse og hovedbestyrelse sender følgende tak: 

»Landsfede/sen og hovedbestyrelsen bringerafdelinger, 
medlemmer og andre venner en hjertelig rak for hilse
ner og gaver til jubilæet samt en tak for al god hjælp til 

. .. . -



MARINEFORENINGEN 
Foreningensformål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd til fælles arbejdefor denne sag samt at vedligeholdeforbindelsen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Ved godt mod og helse 
Af en 75-årig at være, må det siges at 
Marineforeningen er »ved godt mod og 
helse«. Ved jubilæumsårets sende
mandsmøde i landstingssalen på Chris ti- · 
ansborg kunne det konstateres, at med
lemstallet siden 1. maj 1987 udviste en 
nettofremgang på 111 til 8.086. Det er 
glædeligt, at fremgangen skyldes både 
en mindre afgang og en større tilgang, 
samt at den er bredt fordelt over et stort 
antal afdelinger. Der er virkelig gjort et 
godt arbejde for at følge opfordringen 
til at hverve et medlem - hver. 

Den unge Ishøj afdeling fik å,rets 
»Fremdriftsskrue« for en fremgang på 
113 %, og Frederikshavn afdelingen 
stod som vinder af den »Top-ti
konkurrence«, hvor præmien var delta
gelse for 2 personer i jubilæumsmid
dagen. 

Da reduktionen af værnepligtsstyr
ken i søværnet nu er ved at slå igennem 
på orlogsgaster, der er hjemsendt for 10 
til 20 år siden, og da der er tale om en 
yderligere reduktion specielt i den sej
lende tjeneste, er der imidlertid brug for 
en fortsat indsats. 

Der kan noteres en god udvikling i af
delingernes aktiviteter specielt med hen
syn til informative arrangementer. Ho
vedbestyrelsen har i fortsættelse af det 
organisationsudviklingsprojekt, den 
startede i 1985, drøftet aktivitetsniveau 
og -former, og arbejder på et »Idekata
log« til inspiration for afdelingerne. 

I det forløbne år afsluttedes den in
formation om »Søværnets opgaver i 
krise- og krigssituationer«, der indled
tes i 1986 ved indlæg i UNDER DAN
NEBROG. 

Foreningens økonomi er nu konsoli
deret, således at driftregnskabet udviste 
et overskud, der sikrer imod, at uforud
sete udgifter eller likviditetsproblemer 
igen skulle tvinge os til at trække på kas
sekreditten eller optage dyre lån. Den 
økonomiske politik, som hovedbesty
relsen efter forslag fra landskassereren 
lagde op til ved den ekstraordinære kon
tingentforhøjelse, der blev vedtaget på 
sendemandsmødet i Svendborg 1986, 
har således vist sig at være rigtig, og det 
medlemsfrafald, som nogle mente det 
ville medføre, har - som det fremgår af 
den nævnte fremgang - ikke vist sig. Det 
er hovedbestyrelsens opfattelse, at vi nu 
bør sikre os imod igen at komme i en si
tuation, der kræver en ekstraordinær 
stor forhøjelse af kontingentet, ved at 
regulere dette løbende efter pris- og løn
udviklingen. Der blev da også i år vedta
get en forhøjelse på 5 kr. 

Der er god udvikling i skyttelavene, 
hvor bl.a. et samarbejde mellem nabo
afdelinger har ført til oprettelse af det 
nye lav »Halsnæs«, der har sat sig for at 
tage kampen op mod Glostrup, der lø
ber med for mange af præmierne ved 
landsskyttestævnet. Der er stadig loka
leproblemer for Marinestuerne, hvoraf 
enkelte er lukkede på grund af ejerskift 
i restauranter, men til gengæld er der åb
net flere i egne lokaler. 

Der er en fortsat god udvikling i sam
arbejdet med søværnet, der bl.a. er 
kommet tydeligt til udtryk ved al den 
velvillige bistand vi fik omkring jubi
læet og senere ved Nordisk Orlogs
stævne, samt ikke mindst ved den hilsen 
søværnet sendte til jubilæet ved at lade 

Marineforeningen, Amaliegade 33 C 
1256 København K 

Landssekretær: Skytreudvalgssekretær: 
Karl Georg Mo msen 

skibene flage over toppene og sætte sig
nalet »Bravo - Zulu«, Well done. 

Ved 75-års mærket er vi på rette kurs, 
men på det næste stræk mod 100-års 
mærket må vi ligge tættere til vinden, 
så der er al mulig grund til, at vi haler 
ind på skøderne til bidevindsejlads. 

Dansk søværn er ude i store vanske
ligheder. Den nedgangslinie, der i de sid
ste årtier har tegnet sig ved en reduktion 
af antallet af orlogsskibe og af mand
skabsstyrken, fik sig et alvorligt knæk 
nedad, da de to fregatter blev oplagt den 
4. januar og ved planerne om yderligere 
reduktion i værnepligtstyrken. 

Uden derved at kompromittere fore
ningens upolitiske status må dette give 
anledning til at udtrykke alvorlig be
kymring for flådens mulighed for at 
løse de opgaver, der rent faktisk er på
lagt den. 

Kort før sendemandsmødet blæste 
det så også op til hård kuling omkring 
dansk sikkerheds- og forsvarspolitik, og 
der blev - for første gang i et halvt år
hundrede - udskrevet folketingsvalg på 
et sikkerhedspolitisk spørgsmål. Valget 
og den efterfølgende regeringsdannelse 
bragte en tilfredsstillende løsning af det 
sikkerhedspolitiske problem, valget var 
udskrevet på, men forsvaret fik ikke løst 
sine påtrængende problemer, idet et 
egentlig forsvarsforlig blev skudt 2 år 
frem i tiden. 

Lad os derfor styrket og inspireret af 
de mange positive oplevelser og resulta
ter omkring jubilæet tage fat med friske 
kræfter på det næste kvarte århundre
des arbejde for at styrke nationens inte
resse for søværnet og søfarten. 

Jl'.P. Heise 

Tif. Ol 15 28 86 

Kontortid: 

Krimina lassistent Ib Kettler-lversen 
Vestergaardsvej 44, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 99 42 

Forsythiavej 4, Fløng, 2640 Hedehusene 
Tlf. 02 16 11 17 

Forsidebilledet er en 
montage af optagelser fra 
Ebeltoft-Sluppens 

Mandag, onsdag og fredag kl. 10 - 13. 

Postkonto: nr. 2 00 16 08. 

Landsformand: 
Kommandør V.P. Heise 
Ndr. Jernbanevej 22, 3400 Hillerød 
Tlf. 02 26 57 42 

Landsnæstformand: 
Chefkonsulent Torben Jensen 
Søndervangsvej 22, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 63 51 

Landskasserer: 
Fuldmægtig Kurt Flatau 
Solhøj 14, 2990 Nivå 
Tlf. 02 24 77 76 

Sky tteudvalgsformand: 
Frisørmester J. Rosenfeldt Christensen 
Sofienlundsvej I B, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 05 64 og 96 27 70 

2 UNDER DANNEBROG - AUGUST 1988 

Under Dannebrog 
Redaktion: 
Redaktør Eivind Samuelsen 
Hasselvej Il, 9620 Gistrup 
Tlf. 08 31 47 61 

Trykning: 
Holbæk Amts Bogtrykkeri 
Tåstruphøj 26, 4300 Holbæk 
Tl f. 03 44 22 66 

. succesfulde togt gennem 
Strøget i København. 
Billedreportager fra 
udstilling, jubilæumsfest og 
sendemandsmøde er 
foretaget af Søværnets 
Materielkommandos 
Fotogruppe. Billeder fra 
reception og nordisk stævne 
er taget af Ib Kett/er. 



En del af gæsterne ved udstillingens åbning besigtiger et afsnit af Søværnets udstilling. 

En flot og informativ udstilling 
som havde alt for få besøgende 
Det var en imponerende ud
stilling. Synd blot at ikke 
flere så den ... 

Udstillingen blev åbnet da
gen før Store Bededag, hvor 
der ikke udkom andre aviser, 
end en forkølet udgave af 
Berlingske Tidende, en ud
gave, der så at sige ikke 
bragte nyhedsstof. Så det var 
ikke mange der anede, at der 
var åbnet en maritim udstil
ling på Københavns Rådhus. 

Der var for dårlig skiltning 
uden for Rådhuset. Der var 
planlagt et godt blikfang, 
men det tillod magistraten 
desværre ikke udstillingsko
miteen at anvende, så man på 
Rådhuspladsen faktisk ikke 
kunne se at der var noget 
stort og spændende at se i 
Rådhushallen. 

Endelig drukner for det 
tredie en sådan udstilling i 
det store københavnske myl
der. Den ville have vakt bety
delig større opmærksomhed 
i en provinsby. Men i sagens 

natur skulle den holdes i ho
vedstaden. 

Og flot var den. 

Æresformand en 
åbnede udstillingen 
Det var åbningshøjtidelighe
den også. Æresformanden 
Hans Kongelige Højhed 
Prinsen, foretog den offici
elle åbning, der overværedes 
af godt 300 gæster. I sin vel
komsttale understregede en 
veloplagt overborgmester 
Egon Weidekamp Køben
havns historie som havneby 
og orlogsflådens tilhørsfor
hold til Holmen og hoved
staden. 

Københavns kommune 
havde stillet hele Rådhushal
len, 1000 kvadratmeter 
plads. til rådighed for udstil
lingen, og Søværnets Tam
bourkorps medvirkede. Ef
ter åbningshøjstideligheden 
var Københavns kommune 
vært ved et traktement. 

I sin fortræffelige tale ved 
Æresformanden Hans Kongelige Højhed Prinsen åbner 
udstillinger flankeret af landsformand V.P. Heise. 
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åbningen sagde landsfor
mand V.P. Heise blandt 
andet: 

Der er tradition for, at vi -
når Marineforeningen hol
der sit årlige sendemands
møde rundt om i provinsen -
modtages på byens rådhus. 
Således også i år, hvor sende
mandsmødet i anledningen 
af foreningens 75-års jubi
læum afholdes i København, 
og aldrig har vi oplevet en så
dan modtagelse. 

Med en enestående velvilje 
har »Byens råd« stillet Råd
hushaUens 1.000 m 2 til rådig
hed for denne udstilling, der 
ellers ikke kunne være kom
met i stand. 

Hædersskjold til 
overborgmesteren 
Det er et meget beskedent ud
tryk for vores taknemmelig
hed, når jeg beder overborg
mesteren om at ville modtage 
»Marineforeningens hæ
dersskjold«, som et minde 
om begivenheden. 

Skjoldet er forsynet med 
årstaUene 1913 - 1988, og bag 
dette skjuler sig også en an
den grund til, at vi er glade 
for denne modtagelse. 74 or
logsgaster af forårsindkal
delsen 1888 afholdt den 14. 
april 1913 det 25-års jubilar
møde, der skulle blive den di
rekte anledning til stiftelsen 
af Marineforeningen den 30. 
april s.å. Efter en omvisning 
på Holmen aflagde gasterne 
besøg på det dengang kun 8 
år gamle Københavns Råd
hus, før de begav sig til mid
dagen i »Witmarcks loka
ler«: Suppe, steg, dessert og 
kaffe for 4 kr. 

De er utvivlsomt blev im
poneret af Nyrups bygnings
værk og denne smukke råd
hushal. 

Marineforeningen har 
gennem sine 75 år haft en for
målsparagraf, der falder i to 
dele. For det første er det 
foreningens formål at styrke 
nationens interesse for sø
værn og søfart, for det andet 
skal den opretholde forbin
delsen og kammeratskabsfø-

lelsen mellem mænd, der har 
været eller er tjenestegørende 
i søværnet. 

Hovedbestyrelsen var fra 
starten enige om, at begge 
dele af formålsparagraffen 
skulle markeres ved 75-års 
jubilæet. 

Et afsnit af Marieneforeningens smukke stand på udstillingen. 

Denne udstilling markerer 
således Marineforeningens 
fortsatte vilje til at ville »tale 
søværnets og søfartens sag« 
for' i befolkningen at skabe 
større forståelse for, at Dan
mark som et ø-rige stadig er 
en maritim nation i bredeste 
forstand, hvor såvel samfun
dets som den enkeltes vilkår 
er.aJhængig af havet, hvorfor 
vi fortsat bør kunne hævde 
os blandt de førende søfarts
nationer og kunne hævde vo
res suverænitet over det dan
ske søterritorium. 
Det var derfor meget vigtigt 
for os, at udstillingen blev re-

præsemativ for både søværn 
og søfart og derved også 
markerede den nære forbin
delse og det gode forhold, 
der har eksisteret mellem 
orlogs- og handelsflåden fra 
vikingernes tid. · 

Fra Marineforeningens 
side vil vi udtrykke en varm 
tak fordi såvel søværnet og 
andre statslige maritime 
myndigheder som søfartens 
og søsportens førende orga
nisationer samt ikke mindst 
vores to store maritime mu
seer - Handels- og Søfarts
museet og Orlogsmuseet -
gik ind for tanken og har of-

) 
-!:L" 

Overborgmester Egon Weidekamp og søværnschef en, 
kontreadmiral M. 'Jelling i samtale under 
udstillingsreceptionen. 

ret så mange kræfter på at få 
skabt en maritim udstilling 
af den bredde, vi i dag kan 
præsentere. 

Vi er også glade for at have 
»den selvejende institution 
Fregatten Jylland« med på 
udstillingen. Blandt Marine
foreningens første medlem
mer var der mange veteraner 
fra slaget ved Helgoland, den 
9. maj 1864 og andre der 
havde gjort tjeneste i fregat
ten under mere fredelige for
hold. 

Marineforeningen har der
for altid følt for dette mari
time klenodie og glæder sig 
over, at det nu synes sikret for 
eftertiden, ikke blot som et 
søkrigshistorisk minde, men 
også som et værdigt udtryk 
for dansk skibsbygnings
kunst i træskibenes tidsalder. 

Udstillingen skulle vise 
noget om, hvad der er sket 
inden for søværn og søfart i 
de 7 5 år, og det er udstillernes 
håb, at den vil vække en inte
resse, som kan anspore til, at 
man sætter sig nærmere ind i 
de problemer, som såvel sø
værnet som søfarten står for i 
disse år. 

For Danmark gælder sta
dig det gamle ord: Navigare 
necesse est - det er nødven

. digt at sejle! 
Det er Marineforeningens 

håb, at Danmark fortsat må 
kunne hævde sig blandt ver
dens førende søfartsnatio
ner, og kunne hævde sin su
verænitet over det danske sø
territorium. 

4 UNDER DANNEBROG - AUGUST 1988 



En sand gaveregn 
ved receptionen 
Dårligt nok var den smukke 
indvielse af udstillingen på 
Københavns Rådhus over
stået, før landsledelsen med 
landsformand V.P. Heise i 
spidsen tog imod gratulanter 
ved jubilæumsreceptionen. 

Den fandt sted hos Mari
neforeningens vært - Dan
marks Rederiforening - der 
havde stillet sine smukke og 
stilfulde receptionslokaler til 
rådighed. Der var mange gæ
ster, og det blev et par hygge
lige timer, hvor der blev an
ledning til megen god snak. 

Uden for skinnede solen. 
Inde regnede det, men det var 
en behagelig regn, en sand 
gaveregn. Alene i penge - en
ten kontanter, checks eller 
grundfondsbeviser - indgik 
der for et samlet beløb på 
24.525 kroner. 

Der var bidrag fra: 
Holmens Kirke 
Danmarks Rederiforening 
Søofficers foreningen 
Distrikt VI 
Roskilde-afdelingen 
Fru Beck-Friis, Gentofte 
Distrikt III 
Danmarks 

Skibsførerforening 
Danske Soldaterforeningers 

Landsråd 
Ørnens Venner 
M. Fylling 

Royal Naval Association 
Holbæk Apm Bogtrykkeri 
Den Danske Bank 
Tjenestemandsforeningen 

for Søværnets 
Mekanikerkorps 

Fru Lisa Slot 
John Oldvej 
Mørch & Søn 
Hundested-afdelingen 
Kontreadmiral N. Lange 
Jan Strube 
Asiaat-afdelingen 
Magnus Schnell 
Jens Kai og Else Olsen 

Der var malerier og 
billeder fra følgende: 
Viceadmiral S.S. Thostrup 
Knud Møller, Svendborg 
Nina Andreasen, Hillerød 
Frederiksberg-afdelingen 
Søllerød-afdelingen 
Orlogsmuseet 
Richard Borg 
Rønne-afdelingen 

Der var en række 
boggaver og skrifter 
skænket af: 
Assens-afdeling 
Ole A. Hedegaard 
Skyttelavet 
Thorlund Nielsen 
Ole Petersen, Hørsholm 
Oliver Holst 
Mogens Burchhardt og frue 

Distrikts 2s gave bæres ind i 
receptionslokalet af repræsentanter fra 
distriktet med Ole Petersen i spidsen. 

Nyboders Boghandel 
Kystartilleriforeningen 
Kongens Lyngby 

Videre var der 
effekter fra: 
Glostrup-afdelingen 

(kanon) 
Næstved-afdelingen (platte) 
Distrikt IV (bomærke) 
SOK (skjold) 
KMK's Musikkorps (krus) 
Kongens Lyngby (10 stk. 

videobånd) 
Ebeltoft (fregatlampe) 
Distrikt X (plade til 

fregatlampe) 
Distrikt III (baderist fra 

Najaden) 
Thorlund Nielsen (blækhus 

fra Britannia) 
København (Platten 1987) 
Gentofte (to russiske 

stormlamper) 
Flyvevåbnets 

Soldaterforening (fire .. 
glas på tinfod) 

De All. Danske Våbenfæller 
(Våbenskjold) 

Marinekaserne København 
(banner) 

Friisager, Tordenskjolds 
Venner (krus) 

Søværnschef Telling (to 
Stralsundsabler) 

Distrikt II (model af 
Dannebrog) 

Samsø (gæstebog) 

Århus kommune (vase) 
Lemvig (navneplade Linda 

Vig) 
Ib og Leni Kettler 

(21 juleskibsplatter) 
Kristiandssand OF (tin

vikingeskib, et krus og 
en platte) 

Norges Orlogsforbund (tin
bowle) 

Flottans Man (skibstømmer 
med kugle) 

Københavns 
Borgerrepræsentation 
(platte) 

Laivaston Kilta (flag på 
bordstander) 

Aalborg (bordkanon) 
Landsforsvars Gillernes 

Forbund (flag på 
bordstander) 

Oliver Holst (kobberring til 
platte) 

Der var desuden 
telegrafiske 
lykønskninger fra: 
Kolding-afdelingen 
Foreningen for 

Skeppsgossar i 
Karlskrona 

Aabenraa-afdelingen 
De Danske 

Garderforeninger 
Solveig Bruus Sørensen 
Haderslev-afdelingen 
Stevns-afdelingen. 

0 

Formand for Lemvig-af delingen Martin Andersen 
overrækker Lemvig-af delingens gave til landsformanden. 
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Århus-afdelingen Erik Tho
masen - sin egen festlige pro
log og serveringen begyndte. 

Og så gik det ellers slag i 
slag. Formanden for festud
valget, landsnæstformand 
Torben Jensen, bød velkom
men og derefter fulgte med 
passende mellemrum taler 
afbrudt af sange. Ja, selv et 
fyrværkeri var med til at ka
ste glans over begivenhe
derne. 

En pragtfuld 
jubilumsfest 

Et udsnit af de mange festdeltagere 
ved den pragtfulde jubilæumsfest i 

Odd Fellow Palæet. 

Først festtale af landsfor
mand, kommandør Preben 
Heise - en tale som bringes i 
sin fulde længde andet steds -
derpå forsvarschefen, admi
ral Sven E. Thiede, orlogs
kaptajn Jens Kai Olsen talte 
eminent for æresmedlem
merne. Inspektør for søvær
net, kontreadmiral Mogens 
Telling, bragte søværnets hil
sen, og for de nordiske or
logsforeninger talte kom
mandør Vilhelm Fritbz. 

Talerækken blev sluttet af 
en sprudlende oplagt orlogs
præst, Børge Ørsted, der vit
tig og elegant tolkede damer
nes pris, og tog hele den 
fyldte sal - 396 festdeltagere -
med storm. 

- Jeg anede intet. Og godt det 
samme. Havde jeg vidst hvad 
der var foregået, havde jeg 
rystet af skræk. 

Sådan sagde landssekre
tær Ib Kettler, da han man
dag efter jubilæet i en artikel 
i Ekstra-Bladet læste, at trus
sel om en arbejdsnedlæg
gelse blandt tjenerne på Odd 
Fellow Palæet først blev af
værget i sidste øjeblik før fe
stens start. 

Hvis nogle i landsledelse 
og festudvalget havde vidst 
besked, skjulte de det i hvert 
fald godt. Ingen mærkede 
noget. Konflikten blev hel
digvis ikke til noget, og festen 
forløb programmæsigt. 

Og det blev en strålende 
fest. Højtidelig og munter. 
Fortræffelig mad. God vin. 
God musik. Gode sange. 
Odd Fellow Palæet var en 
festlig ramme om en stor be
givenhed. 

Men den truende konflikt 
gav i hvert fald anledning til 
en to siders omtale af festen, 
som ellers ikke ville have væ
ret refereret med en linie i 
Ekstra-Bladet. 

Man fik således påny kon
stateret, at intet er så galt, at 
det ikke er godt for noget... 

Den røde løber var lagt ud 
til ære for æresformanden, 
Hans Kongelige Højhed 

Prinsen, der ved sin tilstede
værelse kastede glans over fe
sten, hvis tidsskema til punkt 
og prikke blev overholdt. 
· ·Poul Willumsen fra Lyng

by-afdelingen, der havde 
stået for den praktiske tilret
telæggelse, havde sammen 
med Odd Fellow Palæet's 
banketchef timet arrange
mentet så blændende, at fe
stens toastmaster, dette blads 
redaktør, Eivind Sam Samu
elsen, fik et let job. 

Kl. 18.10 blev der pebet til 
skafning og efter at gæsterne 
havde fundet deres pladser 
trådte æresformanden, led
saget af landsformanden, 
ind i salen. Lyset i salen blev 
blændet ned og det store, 
smukke bagtæppe - fremstil
let i dagens anledning på Det. 
kgl. Teaters malersal - blev 
afsløret. 

Efter den traditionelle 
flaghejsning fremsagde pro
logus - formanden for 

Efter epilog ved Erik Tho
masen, tak fra landsformand 
til toastmasteren, og nedha
ling af flaget, blev salen ryd
det til »dans på dækket« til 
tonerne fra et 18 mands orke
ster. 

Jo, det blev en mindevær
dig fest, som tjener mændene 
bag den til megen stor ære. 

m-09~, , . . ;;;. 
i---~~ , ilj1 · • .. •. 

, . -------._ ... 

Aftenens toastmaster, dette blads redaktør Eivind Samuelsen, introducerer en af de mange 
festtalere. 
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Jubilæet giver lejlighed til at blive 
os vor arv fra pionererne bevidst 

Mange af deltagerne ved 
jubilæumsfesten ønske
de at »UNDER DAN
NEBROG« ville trykke 
landsf orm and V.P. Hei
se's festtale. Fra anden 
side har det også været 
et ønske at vide, hvad 
vor kære gamle fore
nings skipper sagde. 
Derf ar her V.P. Heise's 
tale i sin fulde længde: 

Deres Kongelige Højhed -
Deres excelenser - højtærede 
gæster - mine damer og kam
merater i Marineforeningen. 

Vi er samlede her i aften 
for at fejre Marineforenin
gens 75-års stiftelsesdag. Vi 
må jo holde dette beskedne 
75-års jubilæum i skyggen af 
andre og mere markante ju
bilæer: Odense 1000 år - Chr. 
IV 400 år og stavnsbåndets 
ophævelse 200 år. 

Nu kan vi med nogen ret 
snige os op på 100 år, for ho
vedparten af de mænd, der 
ved kommandør Johannes 
Nyholms mellemkomst og 
med premierløjtnant Her
mann Ewald og portør Fre
derik Christensen i spidsen 
den 30. april 1913 ved et 
møde på den anden side af 
Bredgade, i Hotel Phønix, 
stiftede foreningen, var af år
gang 1888. Det var disse 
mænds positive oplevelser 
under tjenesten i orlogsflå
den, der 25 år senere førte 
dem sammen igen. Spiren 
blev altså lagt for 100 år 
siden. 

Alligevel har jeg i de år, vi 
nu har forberedt denne fest, 
og de andre arrangementer, 
af og til haft den tanke, om 
det nu ikke var for meget at 
gøre ud af de 75 år. 

Disse tanker har jeg dog 
ikke haft siden nytårsaften, 
for da hørte vi alle nogle ord, 
som jeg håber Hendes Maje
stæt vil tilgive mig, at jeg cite
rer her: 

Dronningen sagde i sin 
nytårstale blandt andet: 
»Når vi fastholder mindet 

Landsformand V.P. Heise på talerstolen under festtalen, 
som bringes her i sin fulde længde. 

om tidligere tider, er det ikke 
for med længsel at se tilbage 
på, hvad vi engang formå
ede. Disse jubilæer skal være 
os til glæde, stolthed og in
spiration. Vi kunne noget en
gang - vi kan noget endnu«. 

Disse ord må det være os 
tilladt, at overføre også på 
Marineforeningens jubi
læum. Det fejrer vi for at 
hædre mindet om de mænd, 
der lagde grunden til forenin-

gen og de tusinder, der gen
nem ¾ århundrede har op
bygget og videreført den. Vi 
fejrer det i glæde og stolthed 
over det arbejde, der er gjort, 
men så sandelig også som in
spiration til det fortsatte ar
bejde, en udfordring tiJ. at 
vise, at vi kan noget endnu. 

Vi skal benytte denne lej
lighed til at blive os vores arv 
fra pionererne bevidst, for 
det er den ballast, der skal 

Æresf ormanden og æresmedlem, orlogskaptajn Jens Kai 
Olsen, i hyggelig samtale under middagen. 

sikre, at vort skib - Marine
foreningen - ikke kastes hjæl
peløst omkring i samfunds
udviklingens storme. 

Marineforeningen stifte
des på grundlag af en klar til
kendegivelse af: Kærlighed 
til fædrelandet, agtelse for 
dets regent og respekt for 
dets fornemste symbol -
Dannebrog. 

Sammen med den fælles 
baggrund i og interesse for 
det maritime er dette fortsat 
udgangspunktet for vores be
stræbelser på - som det hed
der i formålsparagraffen - at 
samle danske mænd til fælles 
arbejde for at styrke natio
nens interesse for søværnet 
og søfarten. 

En af de ting, der slår en, 
når man studerer arkiverne 
fra foreningens første år, er 
hvorledes sproget, og den 
måde man udtrykker sig på, 
har ændret sig. Vi bruger 
ikke længere de store ord om 
fædreland og flag, men det er 
jo ikke ensbetydende med, at 
begrebet fædrelandskærlig
hed er forsvundet. 

Der tales i dag om vores 
kulturelle arv og vores dan
ske identitet. 

Marineforeningen har nu i 
75 år stået vagt om den mari
time del af vores kulturarv, 
om orlogsflådens og søfarts
nationens historie og tradi
tioner. Det vil vi fortsat gøre, 
men foreningens store op
gave i de kommende år er nok 
at klargøre for befolkningen, 
i hvor høj grad vores identitet 
som danskere netop er sam
menhængende med dette, at 
vi er en maritim nation; i bre
deste forstand en nation, hvis 
vilkår er bestemt af havet. 

Danmark er et ø-rige med 
7.000 km kyst og over 400 
havne. Der er ikke mange 
danskere, der ikke i deres 
stamtavle finder søfolk eller 
fiskere, og det er de færreste 
danskere, der ikke har ople
vet havet set fra et skib eller 
fra strandbredden. 

Det adskiller os fra de 
mennesker, der lever deres liv 
midt inde på de store konti
nenter. Det præger et folk, og 
det binder os sammen. 
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Vi har lært at udnytte de 
fordele, der er forbundet med 
at være en maritim nation, og 
vi har lært at leve med de 
ulemper, det medfører. 

Vi har lært det så godt, at 
de færreste danskere tænker 
over vores binding til havet, 
men bindingen er der. Det 
gælder vores samhandel med 
udlandet, vores fiskeri og den 
daglige transport mellem 
landsdelene. Det gælder også 
de mange erhverv, der direkte 
eller indirekte er forbundet 
med søfarten. 

Det er livsnødvendigt for 
vores samfund, at vor brug af 
havet ikke hindres, og derfor 
må vi også råde over midler, 
der til stadighed kan demon
strere vores vilje og evne til at 
sikre vores livsvigtige mari
time interesse, til at hævde 
vores suverænitet over det 
danske søterritorium. 

Orlogsflåden har gennem 
tiderne været det vigtigste 
middel hertil, og intet synes 
at reducere betydningen af at 
råde over en veludrustet og 
effektiv flåde tilpasset de for
hold, der skabes af Dan
marks geografiske placering. 

Lad os da her i »Chr- !V
året« mindes, hvad kansler 

Tildelt 
hæderstegn 
Forud for lørdagens ho
vedbestyrelsesmøde på 
Rådhuset i København 
blev Kim von Wowern 
og Poul Willumsen til
delt Marineforeningens 
hæderstegn for prægtig 
indsats ved det store ju
bilæumsarrangemt. 

Unge Kim von Wo
wern, tidligere kasserer i 
Glostrup-afdeling, nu 
formand for distrikt I, 
og som sådan medlem af 
hovedbestyrelsen, havde 
stået for tilrettelæggel
sen af den imponerende 
udstilling i Rådhushal
len. 

Poul Willumsen, med
lem af afdelingen i Kon
gens Lyngby - havde 
blandt andet medvirket i 
PR-arbejdet omkring 
jubilæet, og ikke mindst 
i tilrettelæggelse af selve 
jubilæumsfesten, der 
blev afviklet med stor 
præcision. 

Niels Kaas, der i Chr. IV's 
første 19 år ledede formyn
derregeringen, på sit dødsleje 
pålagde den unge konge, 
nemlig »stadig at holde den 
dahske orlogsflåde i orden 
og slagkraftig - thi på den 
hvile landets liv«. 

Som bekendt efterlevede 
Chr. IV kanslerens ord og 
blev - som der stod i min læ
rebog i søkrigshistorie: »Sø
kongen af Guds nåde«. 

Den historiske vurdering 
af kongens maritime indsats 
må vi overlade til andre, men 
det er en kendsgerning, at sø
farten, både den militære og 
den kommercielle nød godt 
af hans initiativ og handle
kraft. Ikke blot blev orlogs
flåden en af Europas største, 
men skibsbygningskunsten 
udviklede større og mere sø
dygtige og velsejlende skibe. 
Det var under Chr. IV, at de 
forskellige skibstyper blev 
udskilt i de store orlogsskibe 
og de mindre fregatter. 

Fregatbetegnelsen er beva
ret op til i dag. For Marine
foreningens stiftelse spillede 
Fregatten »Jylland« en sær
lig rolle, for blandt forenin
gens første medlemmer var 
der veteraner fra slaget ved 
Helgoland 9. maj 1864, og 
andre, der havde aftjent vær
nepligten under Dannebrog 
om bord i den under mere 
fredelig forhold. Det er na
turligt, at bevarelsen af dette 
maritime klenodie altid har 
været en hjertesag for fore
ningen. 

I dag er fregatterne så igen 
kommet i fokus, og bevare!-
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sen af dem, indtil der er an
vist og anskaffet andre mid
ler, der kan løse de opgaver, 
de har i det danske søforsvar, 
ligger os stærkt på sinde. 

Et andet vigtigt spørgsmål 
i tiden er bevarelsen af vær
nepligtige orlogsgaster i det 
sejlende søværn. Dette ikke 
af hensyn til foreningen, men 
fordi det er den bedste måde 
at bevare kontakten mellem 
befolkningen og flåden som 
grundlag for en forståelse af 
søværnets betydning i dansk 
forsvar. 

Vi kan altså her ved 75-året 
konstatere, at der også i dag 
og i fremtiden er brug for en 
forening, der samler danske 
mæ nd for at tale søværnets 
og søfartens sag. 

Det gør vi i disse dage med 
vores udstilling på rådhuset: 
»UNDER DANNEBROG -
søværn og søfart«. Her i af
ten fejrer vi det kammerat-

Fyrværkeri skænket af 
Admiral Hotel satte sit 

eventyrlige præg på den 
pragtfulde fest. 

skab, der har båret Marine
foreningen gennem de 75 år. 
Det, at vi i vores rødder fra 
1913 har kombinationen af 
Frederik Christensens ide om 
en kammeratskabsforening 
og Ewalds ide om en flåde
forening til støtte for søværn 
og søfart har gjort Marine
foreningen til et smukt stort 
træ. Den kraftige stamme er 
kammeratskabet og den 
store krone er vores arbejde 
for det maritime. 

Lad os holde stammen 
stærk og lad den får rigelig 
næring, ikke blot fra rød
derne, men også fra en stor 
krone. 

LAD OS LADE MARI
NEFORENINGEN LEVE! 

Tjener-personalet var klædt på som orlogsgaster. Her er det 
Quick fra Frederikshavn, der får desserten, formet som 

Masterkranen, serveret. 



Hidtil største sendemandsmøde 
En mindre regulering af kon
tingentet, der fra 1. januar 
1989 stiger fra 62 til 67 kroner 
årligt var den vigtigste be
slutning, der blev taget på 
sendemandsmødet. 

Selveste Christiansborg 
var ramme om mødet, som 
blev holdt i Landstingssalen 
med Aage Bang fra Køben
havns-afdelingen som en 
særdeles fortræffelig afløser 
for hæderkronede Jens Kai 
Olsen, der efter mange år på 
posten ønskede at blive frita
get for jobbet. 

Der var mødt 142 sende
mænd repræsenterende 265 
stemmer fra 48 afdelinger. 
Ud over de 142 sendemænd 
var der mindst 100 andre 
brave kammerater, foruden 
gæster, for at lytte på. Salen 
var fyldt. Vel aldrig tidligere -
i hvert fald skal man i så fald 
mange år tilbage - har så 
mange overværet et sende
mandsmøde. 

Til gengæld blev mødet 
det mest stilfærdige sende
mandsmøde i mange år. 
Odense-formanden Chr. 
Christensen havde som den 
eneste en kommentar til for
mandsberetningen. Det var 
et forslag om samarbejde, 
Fanø-Esbjerg, under henvis
ning til Esbjerg-afdelingens 
vanskeligheder. 

Til landskasserer Kurt Fla
tau's regnskabsaflæggelse 
var der et par enkelte spørgs
mål, som blev fyldestgørende 
besvaret. 

Videre havde Næstved stil
let forslag om kontingentfri
hed til hovedforeningen for 
pensionister, men trak for
slaget. 

I sin sædvanlige fyldige og 
veldisponerede beretning 
glædede landsformanden 
V.P. Heise sig over den for
tsatte fremgang. Men i øvrigt 
bringes uddrag af landsfor
mandens beretning i en le
dende artikel på side 2. 

Indledningsvis havde V.P. 
Heise mindet kammerater, 
der var gået bort siden for
rige sendemandsmøde, og 
udtalte smukke mindeord 
om to afdøde hovedbestyrel
sesmedlemmer - Kaj Otto Ni
elsen, Nykøbing Mors, og 
Ferd. Andreasen, Hillerød. 

Sendemandsmødets høj
depunkt var udnævnelsen af 

landskasserer Kurt Flatau og 
landsnæstformand Torben 
Jensen til æresmedlemmer. 

De to dynamiske fore
ningsledere, som af og til kan 
virke »hårde i filten«, kunne 
ikke skjule, at de inderst inde 
er nogle bløde væsener. I 
hvert fald kunne de ikke 
skjule deres bevægelse, da de 
efter udnævnelsen takkede 
for hæderen. 

- Hovedbestyrelsen har 
fundet det rigtigst at hædre 
vore dygtige medlemmer, 
medens de stadig er aktive. 
Det sker desværre ofte, at en 
mand, man ønsker at på
skønne for god indsats, er 
borte, inden han har modta
get påskønnelsen, sagde 
landsformanden. 

Et af de mest bemærkelse
sværdige - af de få indlæg un
der eventuelt - blev fremsat af 
Knud Andreasen, Kolding. 

Han udtrykte sin glæde 
over hovedbestyrelsens møde 
i Haderslev med repræsen
tanter fra distrikt VIII. 

- Det var et møde vi havde 
stort udbytte af, sagde Knud 
Andreasen. Det gav os et 
godt indblik i hovedbestyrel
sens omfattende arbejde, og 
vi lærte landsledelsens med
lemmer nærmere at kende. 
Jeg opfordrer hovedbestyrel
sen til at fortsætte med disse 
møder, og vil til medlemmer i 
andre distrikter sige, at I i så 
fald har noget at glæde her 
til. 

Under samme punkt på 
dagsordenen foreslog Chr. 
Christensen, Odense, at sen
demandsmødernes deltagere 
fremtidig udstyres med nav
neskilte til at bære på jak
kerne, så man kan se, hvem 
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man taler med og fra hvilken 
afdeling, han kommer. 

Repræsentanter fra de 
nordiske orlogsforbund, 
kaptajnløjtnant Leif Andre
asen, præsident for Norges 
Orlogsforbund, Gote Blom, 
rigsordforande i Flottans 
Man i Sverige, og komman
dør Bruno Riiiimanen, præ
sident for det finske orlogs
forbund, der hedder Laiva
ston K.ilta, overrakte gaver. 
Også enkelte afdelinger 
havde gemt deres gaveover
rækkelse til sendemandsmø
det, hvor Ishøj-afdelingen, 
der har mere end fordoblet sit 
medlemstal, blev tildelt 
fremdriftsskruen. 

Enkelte afdelinger har 
valgt ny distriktsrepræsen
tant til hovedbestyrelsen. D'et 
blev for distrikt II: Nordsjæl
land: Ib Hulten - distrikt VII: 
Fyn: Palle Pedersen - og di
strikt XI: Jørgen Andersen, 
Ringkøbing. 

Der var til sendemands
mødet indløbet hilsener fra 
Hendes Majestæt Dronnin
gen, fra Hans Kongelige 
Højhed Prinsen og hvad der 
ikke mindst glædede alle, en 
hilsen fra Arveprinsesse Ca
roline Mathilde. 

Snapstinget var ramme om 
den efterfølgende frokost, 
men tilslutningen var så stor, 
at der knap var plads til alle. 
Enkelte forlod derfor Chri
stiansborg for at indtage fro
kosten andet steds. Det var 
beklageligt. 

Flot og højtidelig 
optakt til mødet 
Optakten til sendemandsmø
det var flot og højtidelig. 

Et udsnit af den store 
forsamling ved 
sendemandsmødet. 

Flot var det at sendemæn
dene til trods for at være gået 
sent til køjs lørdag aften efter 
festen på Odd Fellow Palæet, 
mødte op søndag morgen kl. 
07.45 ved hovedkontoret. 

Det var et imponerende 
syn, da godt et par hundrede 
sendemænd i takt til tonerne 
fra Tambourkorpset med 
flag marcherede gennem 
Amaliegade - over Amalien
borg Slotsplads - forbi Admi
ral Hotel, hvor et stort antal 
af de udenbys og udenland
ske gæster havde logi - til 
Holmens Kirke. 

Kirken var fyldt, og orlogs
præst Børge Ørsted, der af
tenen forinden havde cause
ret elegant og vittigt om da
merne, prædikede. Det var en 
betagende optakt til mødet 
kort efter. 

Først Fanø 
- så Skagen 
På sendemandsmødet 
bød Raymond Thom
sen, Fanø, velkommen 
til næste års sende
mandsmøde, der vil 
finde sted i dagene 29. -
30. april. 

Pris med deltagelse i 
lørdagens arrangemen
ter - såvel lørdag som 
søndag - samt overnat
ning vil blive på om
kring 700 kroner pro 
persona, oplyste Ray
mond Thomsen. Et ud
valg er for længst be
gyndt at tilrettelægge 
møder. 

Ingen afdeling havde 
før sendemandsmødet 
lagt biJlet ind på værts
skabet i 1990, men efter 
et øjebliks tavshed i for
samlingen gik Joe Jør
gensen på talerstolen og 
sagde: 

- Skagen vil gerne se 
jer til sendemandsmø
det i 1990. Vi skal nok 
sørge godt for jer. 

Og det var en besked, 
der blev hilst med bifald. 
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Små glimt fra store festdage 
BØRGE ØRSTED - orlogs
præst, der med sin vittige og 
elegante tale for damerne 
gjorde stormende lykke ved 
jubilæumsfesten, havde 
åbenbart i al virakken glemt 
tidspunktet for den efterføl
gende dags morgengudstje
neste i Holmens kirke. 
Gudstjenesten var fastsat til 
kl. 08.30, men pastor Ørsted 
troede det var kl. 09.00. Så 
han fik sat ekstra skub under 
cyklen, da han så det impo
nerende optog passere sta
tuen af Niels Juel. De sidste 
pedaltramp fik ekstra fart, 
cykelklemmerne blev hurtigt 
afført og gudstjenesten be
gyndte til det fastsatte tids
punkt. - En beskæmmet 
landsformand har senere 
overfor pastor Ørsted bekla
get, at man vitterligt have 
glemt at meddele kirken det 
fremrykkede klokkeslet. 

* * * 
JENS KAI OLSEN - 88-årig 
hæderkronet æresmedlem 
blev inden sendemandsmø
det start hyldet stående af 
forsamlingen. Jens Kai Ol
sen, orlogskaptajn, har i 24 
år ledet sendemandsmødet 
mesterligt, men havde nu 
ment tiden var inde til afløs
ning. Jens Kaj Olsen, der af
tenen forinden ved jubilæ
umsfesten på æresmedlem
mernes vegne havde holdt en 
blændende tale, blev takket 
varmt af landsformanden. 

* * * 
AAGE BANG - medlem af 
Københavns-afdelingen var 
sendemandsmødets ny diri
gent. Han erklærede efter sit 
valg, at han håbede at han 
kunne varetage hvervet så 
godt at han ikke fik vrøvl 
med familien. Aage Bang er 
nemlig gift med mødets refe
rent, hovedkontorets fremra
gende daglige leder - Eva 
Bang. 

* * * 
SLUPPEN - med dens fest
lige besætning havde drø
nende succes, da den »sej
lede« gennem Strøget i Kø
benhavn på selve jubilæums
dagen. Selv om man kom på 
kolissionskurs med en kendt 
sømand fra Fælleskurs. der 
med sit bekendte organ afle-

I. 

En del af den morgenduelige styrke på vej over Amalienborg Slotsplads med kurs mod 

Fredag formiddag blev der nedlagt kranse på tidligere 
æresf ormænds og formænds grave. 

Ishøj-afdelingen modtog fremskridtsskruen, som 
formanden Jan Madsen her viser frem. 

• Holmens Kirke. 

verede en gang valgflæsk ved 
Storkespringvandet, fik det 
ikke sluppen til at kæntre. 
Vejret var strålende, Strøget 
myldrede med glade menne
sker, der med begejstring hil
ste de gæve Ebeltoft-gutter, 
der havde kurs mod Råd
huspladsen, hvor hovedbe
styrelsen tog imod. Det var 
festligt. Andre musikalske 
indslag stod Køge Marine
forenings orkester for, da de 
med en herlig koncert foran 
rådhuset forsøgte at gøre op
mærksom på udstillingen. 

* * * 
EGON WEIDEKAMP - Kø
benhavns overborgmester 
modtog på vegne af Køben
havns kommune Marinefor
eningens hædersskjold med 
inskription »1913 - Marioe
foreningen - 1988« for at 
have stillet rådhushallen til 
rådighed for udstillingen. 
Det samme gjorde salgsdi
rektør Mogens Hørby, Odd 
Fellow Palæet, for perfekt 
gennemført festarrange
ment, og salgsdirektør Søren 
Anker-Ladefoged, Admiral 
Hotel, for stor velvilje ved 
indkvartering af de ca. 200 
udenbys gæster og som tak 
for det festlige indendørs fyr
værkeri under festmiddagen. 
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LENI KETTLER - lykkelig 
gift med landssekretæren 
med samme efternavn, har 
fået megen påskønnelse. 
Frivilligt har hun bistået en 
anden flittig dame, hoved
kontorets chef Eva Bang, 
med utallige praktiske gøre
mål. Uden hendes store 
hjælp gennem lang tid havde 
vi været ilde stedt, erklærer 
landsformanden. 

* * * 
OLE AUNFELDT - chef for 
Søværnets Tambourkorps og 
formand for Hundested-af
delingen, var som mange an
dre imponeret over det store 
opbud af sendemænd og an
dre marinekammerater, der 
var mødt kl. 07.45 søndag 
ved hovedkontoret for at 
marchere til Holmens Kirke 
med tambourkorpset og flag 
fra et dusin afdelinger i spid
sen. Det er flot at så mange er 
mødt, sagde Aunfeldt. 

* * * 
RALF KURTH JENSEN -
Aalborg Marineforenings 
både kontroversielle og 
meget lune samt dynamiske 
formand, overrakte ved sen
demandsmødets begyndelse 
Aalborg-afdelingens gave, en 
kanon. Men du har fået så 
meget - Heise - sagde han til 
landsformanden, så jeg vil i 
stedet overrække kanonen til 
landsnæstformanden Tor
ben Jensen - og det vakte na
turligvis munterhed og bi
fald. 

* * * 
LEIF ANDREASEN - kap
tajnløjtnant, præsident for 
Norges Orlogsforbund, riks
ordforande i Flottans Man, 
kommandør Gote Blom og 

kommandør Brune Riiiina
nen, præsident for finske or
logsforbund Laivaston Kilta 
var alle på talerstolen før sen
demandsmødets start for at 
hylde Marineforeningen og 
overrække gaver. Der spore
des i samtlige nordiske ven
ners hyldest en varm tak og 
stor beundring for Dan
marks Marineforenings vir
ke, som er inspiration for alle 
øvrige nordiske orlogsfor
bund, som en af talerne tol
kede det. Bruno Riiiinanen 
overrakte landsformanden 
de finske landsforsvarsgille
nas gillesfortjanstmedalj, 
der tildeles af den finske for
svarsminister som anerken-

Kr. Koudahl, formand for Ebeltoft-af delingen, overrækker 
indsamlingsbøsser med penge indsamlet under det 
vellykkede togt gennem strøget til direktør for Fregatten 
Jylland, Jørgen Petersen. 

delse for frivilligt forsvarsar
bejde. 

* * * 
CHR. CHRISTENSEN . -
skorstensfejer og formand 
for Odense-afdeling har som 
bekendt et krøllet hoved og 
forstår også at sætte en eks
tra krølle på tilværelsen. Så
ledes havde han og hans 
kammerater i den fremgangs
rige afdeling som gave sat en 
stok på en fod med plade og 
inskription. Værsgo' - sagde 
Christian Skorstensfejer til 
landsformanden. Her har du 
Holmens faste stok. - Det var 
i sandhed en gave, der gjorde 
lykke. 

'lydeligt bevæget over at 
være blevet udnævnt til 
æresmedlem ses Torben 
Jensen og Kurt Flatau 
sammen med 
landsformanden efter 
udnævnelsen. 

Efterlysning! 
Marineforeningen har 
fra Thomas Colleren fra 
»Royal Naval Patrol Ser
vice Association« mod
taget en anmodning om 
hjælp til at finde frem til 
besætningsmedlemmer i 
de engelske motormi
nesweepers (MMS), der i 
1944 indgik i den 137. 
minesweeperflotille, 
som indtil 1945 sejlede 
under dansk og britisk 
flag under kommando 
af daværende kaptajn
løjtnant H.U.C. Garde. 
Specielt drejer det sig 
om besætningen i MMS 
36. 

Man kan kontakte 
Thomas Colleran di
rekte på adressen: 6, Ta
mar Drive, Walmy, Sut
ton Coldfield, West 
Midlands, B76 8YT, 
England. 

Hvis det lykkes at 
finde nogle af disse vete
raner fra 2. verdenskrig, 
er hovedkontoret meget 
interesseret i at høre der
om - bistår gerne med at 
etablere kontakt. 

~ ' 
Her takker Vilhelm Frithzfra Flottans Miin i Sverige efter 

efter sendemandsmødet under den afsluttende frokost 
i Snapstinget på gæsterne vegne for uforglemmelige dage. 
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Jubilarstævnet får 
ekstra højdepunkt 
Jubilarstævnet på Holmen 
vil i år få et ekstra højde
punkt. Under samlingen i 
Gymnastikhuset vil Flåde
station København få over
draget det store smukke bag
tæppe, der var ophængt på 
scenen i Odd Fellow Palæet 
under jubilæumsfesten. 

Kæmpemaleriet på Det 
kgl. Teaters malersal viser 
Holmen med blandt andet 
Mastekranen Fyen og gamle 
Niels Juel, et imponerende 
og smukt værk. 

Repræsentanter fra ØK, 
der har ydet et væsentligt bi
drag til maleriets udførelse er 
inviteret til overdragelsen 
sammen med inspektøren for 
Søværnet og chefen for Sø
værnets Officersskole. 

Ellers vil jubilarstævnet 
forløbe på sædvanlig højti
delig og munter vis som an
ført i programmet, der findes 
andet sted på denne side. 

Jubilarer er i år på endetal 
3 og 8, men som tidligere er 
alle velkomne til at tage del i 
denne begivenhed, der er et 
af højdepunkterne i Marine
foreningens virke. 

Selv om de »yngre« jubila
rer ikke er blevet uddannet på 
Holmen som ældre jubilarer 
blev det, så har forretnings
udvalget holdt fast i at bibe
holde Holmen som ramme 
om arrangementet. Det er 
mest praktisk. 

Jubilarstævnet finder sted 
søndag den 28. august, men i 
øvrigt henvises til omstående 
program. 

Jubilarstævne på 
Holmen 28. august 

Programmet for jubilarstævnet, der i år holdes på Hol
men den 28. august, er som følger: 

Kl. I 100: Deltagerne samles ved Værftsbrovagten. Ef
ter en kort andagt bliver der kransenedlæg
ning ved Mindestenen. 

I fri formation går jubilarerne til Gymna
stikhuset, hvor Marineforeningens Lands
formand og Chefen for Flådestation Kø
benhavn modtages. »Admiral Carstensens 
Mindebæger« uddeles - til en konstabel og 
en værnepligtig. 

I forbindelse med, at jubilarerne samles år
gangsvis, er der pause og mulighed for, at 
nyde en gang »læskedrik«. 

Der aflægges besøg ved »broerne«, hvorfra 
jubilarerne kan bese nogle af søværnets en
heder. 

Kvindeligt Marinekorps' Musikkorps vil 
præge arrangementet ved ankomsten til 
Værftsbrovagten, opholdet i Gymnastikhu
set, marchen gennem Holmen og ved froko
sten. 

Kl. 1315: Frokost i Orlogsværftets kantine: Sild, bik-
semad med spejlæg, 1 øl, 1 snaps og kaffe. 

Deltagerprisen er 165,- kr. og man skal på forhånd til
melde sig med navn, adresse og årgang. 

Tilmelding: Marineforeningen, Amaliegade 33 C, 1256 
København K" tlf. Ol 15 28 86, i tiden til d. 19. august. 
Betaling på girokonto 2 00 16 08 eller med check. 
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Jon Rasmussen og Preben Bentsen fra Hørsholm/ Rungsted
afdelingen restaurerer kirkeskib til Hørsholm kirke. 

Orlogsmuseets Modelbyggerlaug 
Den 6. november 1987 stif
tede en kreds af amatørmo
delbyggere en forening - Or
logsmuseets Modelbygger
laug - hvis formål er at stimu
lere og fremme godt 
modelbyggeri, især af or
logsskibe og naturligvis gan
ske særligt danske orlogs
skibe. 

Tanken opstod, fordi en 
del modelbyggere fandt, at de 
i det store og hele var henvist 
til sig selv og ofte manglede 
ligesindende at drøfte model
bygning og de dermed for
bundne problemer med. 

Det fælles berøringspunkt 
var for manges vedkom
mende Orlogsmuseet, som 
ganske naturligt bliver kon
sulteret, hvor det drejer sig 
om historiske og tekniske 
spørgsmål vedrørende tidli
gere tiders orlogsskibe. 

Gennem udsendelse af 
medlemslister holdes med-

lemmerne ikke bare oriente
ret om hinandens eksistens, 
men vil også få oplysninger 
om, hvad de enkelte medlem
mer arbejder med, hvilke 
skalaer og materialer, der ar
bejdes i samt nyttige tips om, 
hvor og hvordan materialer 
og komponenter kan fås eller 
fremstilles. 

Der er endvidere planlagt 
jævnlige møder på museet, 
hvor man kan se hinandens 
arbejder og udveksle syn
spunkter og erfaringer. End
videre arbejder bestyrelsen 
med tanker om fællesekskur
sioner til f.eks. andre museer 
inden for rækkevidde i ind
og udland. 

Interesserede er meget vel
komne til at kontakte for
manden, Peter Beisheim, tlf. 
01 62 52 29, eller Orlogsmu
seet, tlf. Ol 54 63 63. 

Ole Ventegodt 

Kerteminde ruster sig til skyttestævnet 
Kerteminde ruster sig i disse 
dage til landsskyttestævnet. 
Det finder i år sted den I 0. og 
Il. september. 

Der vil i lighed med tidli
gere år blive udsendt pro
gram med priser m.v. , oply
ser landsskyttesekretær Karl 

G. Momsen, og er alt forlø
bet efter planen er disse op
lysninger allerede nu lavene 
hænde. Det samme gælder et 
spørgeskema. 

Senere følger regnskab og 
dagsorden for landsmødet. 

Næste nummer 
Næste nummer af UNDER DANNEBROG udkom
mer omkring l. november. Stof til bladet skal ind
sendes senest 15. september til: 
Redaktør 
Eivind Samuelsen 
Hasselvej II 
9260 Gistrup 



Herlige dage sammen med 
gode nordiske kammerater 
0400. 
Fire glas på Hundevagten. 
Så er det tid at tørne ud. 
Færgen »Peder Pårs« afgår 
mod Kalundborg 0500. 

Vejrguderne ser lidt mor
gensure ud, og inden ankom
sten til hovedstaden er det be
gyndt at regne. 

Nå, man kommer op på 
Tietgens-broen, hanker op i 
bagagen, og stævner ned 
mod Amaliegade: Første 
etape. 

Hele det norske hold plus 
jenter, nogle svenskere og 
finner er ankommet. Bliver 
budt på en kop kaffe, og får 
hilst på bekendte fra Norge. 
Så kalder Ib Kettler ud til 
bussen, og endelig går turen 
op gennem det skønne nord
sjællandske landskab, til 
»Det 5. Nordiske Orlogs
stævne«. Vejret klarer op. 

Her må lige indskydes en 

Rådhuset i Frederiksværk 
var for lille til de mange 
gæster, så borgmesteren 
med frue tog imod i en 

nærliggende gymnastiksal. 

bemærkning. En tak til Tor
ben Jensen for initiativet til 
at få stævnerne på benene. 
Jeg s·e1v kom først med i det 
tredie. Det var i Norges en
gang største flådebase »Hor
ten«, med udflugt til 

»Oskarsborg«, og i 1986 var 
vi, ja, der vil jeg tillade mig at 
revidere, indlogeret på Nor
dens største fæstningsværk 
»Sveaborg«. 

En lidt forsinket ankomst, 
og trods lidt trængsel blev cler 

De mange deltagere ved 
åbningen af det 5. nordiske 
orlogsstævne, som i år blev 
holdt i Auderød. 

da udleveret 132 programmer 
og navneskilte. 

Så hen i blok 17 og finde en 
køje. Der var plads til 6 på 
hver stue. Ca. 13.30 samledes 
alle uden for lejren på parke
ringspladsen, hvor de 4 nor
diske nationers flag blev 
hejst. Derefter marcherede 
samtlige deltagere med Sø
værnets Tambourkorps i 
spidsen til Eksercerpladsen. 

Landsformanden bød vel
kommen, takkede for delta
gelse ved 7 5 års jubilæet, som 
på en måde kunne kaldes 
foreningens »konfirma
tion«, og det femte nordiske 
stævne »andendags gildet«. 

Stævnet åbnedes af kon
treadmiral M. Telling. en 
kort andagt af orlogspræst 
E. Bank-Olesen. Derefter op
visning ved Søværnets Tam
bourkorps. 

15.30 afgang med busser til 
Frederiksværk. Borgmeste
ren, som selv havde været or
logsgast i Auderød, ville 
modtage os på Rådhuset, 
men det var for lille til så 
mange mennesker, så skolens 
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gymnastiksal, lige overfor, 
blev sommerpyntet i dagens 
anledning. 

Der var pindemadder og 
vin, som forsvandt som dug 
for solen. Derpå havde vi 
vistnok en time til egen dis
position, som de fleste benyt
tede på kroen til en øl, eller 
noget at spise. Efter hvad er
fares, var vejret betydeligt 
bedre i 1980, men det skal si
ges til stævneledelsens ros, at 
de havde sørget for at det kun 
pøsregnede, når vi sad i bus
serne. 

19.15 blev der pebet til 
skafning i cafeteriet. Der blev 
serveret skipperlabskovs. Og 
så var der vikinger og skønne 
skjoldmøer, som opførte et 
vikingespil for os. Resten af 
aftenen foregik med kamme
ratligt samvær i messerne, 
hvor vores oplagte landsfor
mand holdt sangøvelse ved 
de forskellige borde. 

Lørdag d. 4. juni 
Lidt forvirring med flaghejs
ning. Nogle gik ned til de 
nordiske flag, andre til lej
rens store flag. Flagene kom 
dog op, og vi kunne begive os 
til morgenskafning. 

Kl. 10.00. Afgang med 
busser til Roskilde, hvor vi så 
kongegravene i Domkirken. 
Derfra til Vikingeskibshal
len, hvor vi fik et interessant 
indblik i kæmpearbejdet 
med at sammenfatte alt der 
er samlet op fra bunden af 
fjorden. Så gik turen til Fly
sestation Skalstrup. Her blev 
der serveret et halv stykke 
med sild, hakkebøf m/spej
læg plus et par stykker smør
rebrød og kaffe. Så der var 
vist ingen, der gik sultne 
derfra. 

Besøget fik uvilkårligt tan
kerne til at vandre tilbage til 
sommeren 1935. Da lå jeg på 
torpedostationen Brams
næsvig, hvor en af ugens høj
depunkter var fredag. Da 
kom ugebladet, med Jens 
Lyn og hans døsstråler, ra
ketter og rumskibe - fantasi i 
renkultur. Men i dag er alt 
fakta plus meget mere. 

Tilbage til lejren 17 .00. Tid 
til omklædning. Gallamid
dag 19.00. Cafeteriet er 
smukt pyntet. Der blev serve
ret dampet rødspættefilet 
m/hummersauce, oksefilet 
ro/grøntsager og som dessert 
en chokoladeskal m/is. Afte
nens udmærkede toastma-

lykke med dagen. Da var det 
med at få cellerne i omdrej
ninger. Vi har jo ikke det 
samme forhold til 5. juni, 
som vort norske broderfolk 
har til 17. maj. 

Efter morgenskafningen 
var der klargøring af køjer og 
lukafer. 

Lurblæsere bød på festlig vis deltagerne velkommen til 
nordisk orlogsstævne. 

10.15 samledes vi ved de 
fire nordiske flag, nordmæn
dene og svenskerne kom til 
pladsen med flag i spidsen, 
der var stil over det. Så tog 
landsformanden ordet, hvil
ket til dels mislykkedes, un
der en lidt dæmpet jubel fra 
de meniges rækker. Jeg ved 
ikke om det var en akut hals
betændelse, eller sangøvel
serne, men Heise fik dog hur
tigt kaldt til ro og orden med 
ordene: »Der er ikke noget at 
grine af. Det er kedeligt. Ja, 
det er nærmest sørgeligt, for 
vi står netop nu og skal tage 
afsked og skilles efter et par 
herlige dage i kammeratligt 
samvær«. Svenskerne slut
tede med en tak, og på gen
syn i Goteborg om 2 år. Fla
gene haledes ned, det 5. nor
diske stævne var slut. ster var kaptajnløjtnant 

Bengt Cronval, men det 
havde han jo også prøvet før. 

Der var taler fra hver nor
disk nation, udveksUng af 
hæderstegn og medaljer. 
Leif Andreasen mente der 
også burde være tid til en lille 
anekdote. Så her er den - lidt 
forkortet. 

En nordmand var på besøg 
i Danmark, og pralede med 
at der ikke var den ting, der 
ikke var større i Norge. Om 
det så havde været Runde
tårn havde det været større, 
om det havde været i Norge. 
Det blev danskeren efterhån
den lidt for meget, så da de 
skulle til et rejegilde om af
tenen bad han overtjeneren 
om at servere de største hum
mere de havde. De kommer 
til bords, og ind kommer tje
neren med et mægtigt fad 
med hummere. Nordmanden 
kigger lidt, og udbryder så: 
Har I også norske rejer her i 
Danmark? 

Med en ting kan de ihvert 
fald ikke klare. Danmark er 
det eneste land i verden, som 
har et orlogsfartøj, hvor man 
slår græs i maskinrummet. 
Kom så igen. 

Søndag d. 5. juni 
Det er gundlovsdag, alle mø
der op på eksercerpladsen 

ved lejrens flagstang, og efter 
at flaget var sat, sang man 
den omdelte sang, »Der er et 
yndigt land«. Efter ceremo
nien kom et par nordmænd, 
gav hånd, og ønskede til-

Der er kun tilbage at takke 
alle og ikke mindst stæv
neudvalget for et vellykket 
arangement. 

8609 Palle Bay-Johansen 

Hædret under stævnet 
Ved gallamiddagen under det 5. nordiske orlogsstævne 
tildelte landsformanden Marineforeningens hæders
tegn til: 

Presidenten for Norges Orlogsforbund 
kaptajnløjtnant Leif Andreassen 

Riksordforanden for Flottans Man, 
kommandør Gota Blom 

Eero Kalliovaara fra Laivaston Kilta 

- for deres indsats for det nordiske samarbejde. 

Endvidere fik følgende hæderstegnet for deres store 
indsats i forbindelse med planlægning og gennemfø
relse af det 5. nordiske orlogsstævne: 

Kaptajnløjtnant Bengt Cronval 

Kaptajnløjtnant Ole Aunfeldt 
- formand for Hundested afdeling 

Kaptajnløjtnant Svend Egon Pedersen 
- formand for Roskilde afdeling 

Landsnæstformanden Torben Jensen modtog 
Laivaston Kilta's æresplakette. 

Landskasserer Kurt Flatau modtog 
Laivaston Kilta's æresemblem. 

Landssekretæren Ib Kettler modtog 
Norges Orlogsforbunds æresemblem 

14 UNDER DANNEBROG - AUGUST 1988 



DISTRIKT I 
Storl<øbenhavn 

I 

Repræsentant Kim v. Wowern 
Smålandsgade 6,2. 
2300 København S . Tlf. 01 'S7 57 61 

GENTOFTE 
Ved en vellykket kammerat
skabsaften fortalte farvands
direktør Torsten Kruuse om 
farvandsdirektoratets virke 
og besvarede spørgsmål. Det 
blev en interessant aften. In
teressant var også afdelin
gens udflugt til Søren T. 
Lyngsø A/S, der har til huse i 
den gamle klædefabrik i 
Hørsholm og fremstiller 
elektronik til skibe. 

Derimod må jeg med et 
lille suk meddele, at skovtu
ren på grund af for ringe til
slutning blev aflyst, fortæller 
Johan Hansen i sit brev til 
UNDER DANNEBROG. 

Afdelingen havde den 
store glæde at overrække 
Marineforeningens hæders
pris til Thomas Sørensen på 
vegne af Tuborgfonden. Det 
skete ved en reception i Mari
nestuen i overværelse af 
blandt andre landsformand 
V.P. Heise. 

Den 27. september fylder 
Hans Bendtsen, »Båsen« 90 
år. Han er et særdeles trofast 
medlem, der møder, når der 
kaldes. Han var tidligere ind
kassator for afdelingen og 
udførte sin gerning 
samvittighedsfuldt- og altid 
til fods. Også turen ind til 
hovedkontoret skete til fods. 
Afdelingen ønsker hjertelig 
til lykke med håb om endnu 
mange gode år for den gamle 
gæve kæmpe. 

Afdelingen har haft den 
sorg at miste Arne Kaldahl. 
Han var sammen med senior
afdelingens første formand 
V. Holst initiativtager til stif
telsen den 12. maj 1945. Han 
var kasserer det første år men 
rejste derpå til Grønland som 
telegrafbestyrer i Julianehåb 
og Angmasalik. Straks efter 
hjemkomsten i 1951 blev han 
igen medlem af bestyrelsen, 
først som sekretær, derpå 
kasserer og i en ganske kort 
periode næstformand. 

I hans tid som kasserer for
måede afdelingen takket væ
ret hans fremsynethed at 
foretage så gode investerin
ger, at afdelingen økonomisk 

Arne Kaldahl senior. 

stod godt rustet, da Marine
stuen på Jægersborg Kaserne 
blev indrettet. Han er også 
initiativtager til indsamling 
af midler til en buste af vice
admiral Vedel. 

Gentofte-afdelingen stod 
hans hjerte meget nær, og 
han blev i 1973 udnævnt til 
æresmedlem. Selv om det 
kneb med bentøjet de senere 
år deltog han så ofte, det var 
han muligt i afdelingens ar
rangementer. Hans død er et 
tab for afdelingen. Han vil 
blive savnet. Han var en god 
dansk mand. Ære være hans 
minde. 

På Tuborgfondens vegne modtager Thomas Sørensen, der 
her ses ved siden af landsformanden. I midten Hans 

Bendtsen, der 27. september fylder 90. 

GLOSTRUP 
Så er det vist på tide, at Glo
strup Skyttelav får et par li
nier med i UNDER DAN
NEBROG, skriver den ivrige 
Karl G. Momsen på sønder
jysk. Han remser følgende 
op: 

27. januar tævede vi gar
derne for Gud ved hvilken 
gang, med hele 20 point. 

15. februar blev Ester 
Kjeldsen kattedronning og 
Gert Larsen kattekonge. 

20. februar fik lavet et fjer
deplads i Københavns Sam-

mensluttede Soldaterfore
ningers skydning. 

25. februar blev bestyrel
sen genvalgt og kontingentet 
forhøjet med en tier. 

27. februar rykkede lavet 
ved forbundsskydningen op i 
2. division. 

1. marts vandt Glostrup di
striktsskydningen. 

26. marts. 20 skytter 
vendte hjem med fire præ
mier fra Dansk Feltartilleris 
sjællandsmesterskaber. 

16. april. 30 skytter deltog i 
fregatskydningen og Bruno 
Skourup blev fregatkaptajn 

Oliver Holst overrækker Glostrup-formand Torben Jensen 
en check på ikke mindre end 500.000 kroner. 
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og Mogens Tens mester
skytte. Til festen om aftenen 
var der mødt 67. 

Programmet for den kom
mendesæson byder på45 ak
tiviteter . 

I Glostrup kommer man 
sandelig ikke sovende til tri
umferne. 

Det største der er sket i af
delingen er at afdelingens 
æresmedlem OJjver Holst 
har skænket afdelingen en 
gave på 500.000 kroner. Med 
denne helt enestående og 
meget smukke gestus har 
Oliver Holst gjort det muligt 
for afdelingen af realisere 
den store drøm om at få eget 
hus. Et uJvalg bestående af 
Torben Jensen, Ib Kettler og 
Oliver Holst selv er begyndt 
arbejdet med at finde det rig
tige hus til formålet. 

LYNGBY 
Lørdag den 16. april åbnede 
Greve Christian en udstilling 
på stadsbiblioteket i Lyngby 
som optakt til udstillingen på 
Københavns Rådhus. Udstil
lingen varede i iO dage og 
blev besøgt af ca. 20.000 . 

Dette imponerende be
søgstal hænger sammen 
med, at udstillingen var så 
strategisk anbragt, at alle lå
nere skulle passere den. Og 
da statistikker viser, at ca. 
2000 hver dag besøger biblio
teket, så får man det gigantis
ke tal, oplyser Lyngbys drif
tige formand Mogens Ja
cobsen. 

Årets sommerfugleskyd
rung indledtes med audiens 
hos den afgåede fuglekonge 
Einer Nicolaisen. Indklude
ret damerne var omkring 60 
personer mødt frem og del-

tog i et overdåiligt morgen
bord. Derefter gik turen til 
Lotten borg, hvor Greve Chri
stian normalt tager imod. 
Men da han var på tjeneste
rejse var det grevinde Anne 
Dorte der i hans sted, ledsa
ge_t ~f formanden tog mod de 
fremmødte. 

Efter 283 skud blev Jørgen 
Menå kåret til fuglekonge, og 
efter at grevinde Anne Dorte 
havde foretaget prærrueover
rækkelsen kvitterede fugle
kongen med at byde på en 
omgang. 

I skydningen deltog tre 
kammerater fra Halmstad og 
Halmstadformand Bengt 
Meir benyttede lejligheden til 
at overrække Lyngbyafdelin
gen en platte. 

Den 15. juni var afdelingen 
repræsenteret i Holmens 
Kfrke til en højtidelighed ar
rangeret af Danmarks Sam
fundet. Her fik afdelingen 
genoverrakt sit nye flag. 

FREDERIKSBERG 
I det sidste nummer af 
Frederiksberg-afdelingens 
fortræffelige medlemsblad 
»Skum for boven« er der som 
sædvanlig en lang række for
træffelige billeder. 

Må redaktøren af UNDER 
DANNEBROG i den anled
rung fremsætte denne stil
færdige bøn: 

Var det mon muligt der 
kunne tilgå redaktionen et 
billede i ny og næ, sådan at 
også alle medlemmer i hele 
landet kunne få lejlighed til 
at se, hvad der rører sig i den 
driftige afdeling? 

På forhånd tak. 
I forbindelse med Marine

foreningens 75 års jubilæum 
er Helge Udesen blevet tildelt 
foreningens hædersgave. 

Årets vinder af Sir Oliver 
Cup blev Knud Frost, der så-

Grevinde Anne Dorthe har 
dekoreret den nye 

• fuglekonge, Jørgen Menå, 
der ses ved grevindens side. 
I midten den afgåede konge 
Einer Nicolaisen og yderst 
til høre form and for 
Lyngby-afdelingen Mogens 
Jacobsen. 
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Greve Christian af 
Rosenborg modtager 

Marineforeningens 
jubilæumsmappe efter 

åbningen af udstillingen på 
stadsbiblioteket i Lyngby. 

ledes blev kåret til kegle
konge. Kronprinds - med d -
blev Viggo Hansen og prinds 
- også med d - blev Preben 
Larsen. 

KØBENHAVN 
På generalforsamlingen blev 
det vedtaget at forhøje kon
tingentet til 175 kroner og 
ved samme lejlighed blev 
Poul E. Linstrøm valgt som 
kasserer. 

60 års tegnet blev tildelt 
Magnus Schnell og Kaj Ve
delsbøl modtog 50 års tegnet. 
Videre blev 25 års tegnet til
delt Egon Hansen og Jens 
Wagner Sørensen. 

ROSKILDE 
Her har bestyrelsen nu føl
gende sammensætrung: For
mand Sv., Egon Pedersen, 
næstformand: Mogens An
dersen, kasserer: Bent Han
sen, sekretær: Kristian Pe
dersen samt bestyrelsesmed-

. lemmer Jørn Johansen og 
Ewald Achton. 

Afdelingen har haft den 
store sorg at miste et meget 
aktiv medlem, Kaj Olsen, der 
blev knap 48 år. 

Vi har mistet en pligtopfyl-



dende engageret og meget 
god kammerat. Kaj var altid 
glad og hjælpsom og vil stå 
som et godt eksempel til ef
terfølgelse, skriver Svend 
Egon Petersen i en nekroloig, 
som han slutter med et ære 
være Kaj Olsens minde. 

DISTRIKT li 
Nordsjælland 

Maskinmester Ib Hulten 
lille Karlsmindevej 26 
3390 Hundested . Tlf. 02 33 76 97 

Gilleleje 
Søren Svendsen, afdelingens 
formand, er efter seks års 
virke trådt tilbage som for
mand for Gillelejeforenin
gernes fællesudvalg. Og for
tæller i sin rapport, at afde
lingens torskegilde på 
Strandbakkekiosken var en 
succes med 35 deltagere og et 
pænt overskud. Afdelingen 
havde selv sørget for musik
ken og stod for ølsalget. 

Og så opfordrer forman
den medlemmere til at møde i 
stort tal, når der holdes ban
kospil den 11. august. Der 
skulle gerne til gavn for fore
ningen blive et pænt over
skud ud af spillet. 

HØRSHOLM 
RUNGSTED 
Den 28. maj - i pragtfuldt 
sommervejr - blev fregat
skydningen afviklet. 48 skyt
ter deltog i skydningen. Styr
ken afgik kl. 10 fra Konge
vejscentret med Kvindelige 
iMarinekorps Musikkorps i 
spidsen ad Kongevejen til 
Hørsholm Torv, hvor pigerne 
spillede inden man fortsatte 
til Ridebanen, hvor marchen 
sluttede. 

Ved Marinestuen gav pi
gerne atter nogle numre, og 
kl. 11.40 var der frokost -
ganske gratis - til alle delta
gere i marchen. Herunder 
overrakte den galante for
mand Jon Rasmussen 500 
kroner til de dejlige musikal
ske piger med hjertelig tak 
fordi de er så fuld af numre -
musikalske numre altså - og 
så flinke til at forlyste mæn
nerne - med musik altså. 

Derpå var man klar til 
skydningen. Første skud blev 
affyret af den afgående fre
gatkaptajn Jørgen Wiibroe 
Nielsen og da fregatten blev 
sænket blev Flemming Jør-

gensen kåret til ny fregatkap
tajn. 

Til aftenens skafning var 
der dækket til 60. Der kom 
80. Men alle fik en plads. Og 
den herlige dag sluttede med 
dans på dækket. 

Allerede den 27. august 
kaldes der på medlemmer 
med pårørende til grillaften 
på arealet omkring Marine
stuen. Man håber at forrige 
års succes kan gentages. 

Så slutter Buch Pedersen 
sin som altid udførlige rap
port med at meddele, at skyt
telavets bestyrelse har konsti
tueret sig med Ole Smede
gaard som formand. 

Afdelingen har haft den 
sorg at miste Kaj Madsen, 
der var medstifter og æres
medlem af afdelingen. Kaj 
Madsen, der blev 81 år viste 
en aldrig svigtende interesse 
for Marineforeningen og for 
Hørsholm-Rungstedafdelin
gen. Kaj Madsen er gået fra 
borde. Et ære være hans 
minde skriver Buch Pe
dersen. 

HELSINGØR 
Som sædvanlig deltog afde
lingen i Forsvarets Dag på 
Kronborg, og som sædvanlig 
- skriver sekretær Karl An
ders Kristensen - var der strå
lende vejr da fregatskydnin
gen blev afviklet. Det skete i 
år den 11. juni, og trods EM
fodbold var der mødt usæd
vanligt mange. 

Fregatkaptajn blev Otto 
Christensen, og efter at han 
var blevet tilbørligt hyldet, 
hentede skytterne nye kræf
ter i den medbragte madkurv, 
så de var klar til at svinge de
res piger på dækket til to
nerne fra levende musik. Jo, 
der var højt humør hele 
dagen. 

Traditionsmæssigt deltog 
afdelingen med flag i fane
marchen til Kronborg den 15. 
juni, og bagefter hyggede 
man sig over en bid brød i 
marinestuen. 

DISTRIKT III 
Nordvestsjælland 

Overmekaniker 
N. P. Jepsen 
Kjærsvej 42 - 4220 Korsør 
Tlf. 03 57 17 46 

NYKØBINGS 
Borgmester Bent Jensen i 
spidsen for repræsentanter 

Jon Rasmussen byder tre generationer Jørgensen 
velkommen. Fra venstrefarfar Carl Jørgensen, far 

Flemming Jørgen og det nye medlem, sønnen Peter 
Jørgensen, for tiden tjenstgørende på minelæggeren Møen. 

for Nykøbing-Rørvig kom- Heri mindes der også om 
mune tog sammen med Mari- fregatskydningen, der finder 
neforeningens bestyrelse sted den 20. august. 
imod på kajen, da det nye 
adoptionsskib Sleipner den KORSØR 
23. april kom til byen. 

Alle blev inviteret om bord 
til en drink, inden turen gik 
til kommunens administrati
onscenter, hvor den officielle 
adoptionshandling fandt 
sted. Herefter var kommu
nen vært ved en let frokost. 

Om aftenen havde forenin
gen inviteret til fest på Lyng
kroen, og her blev der slået to 
fluer med et festligt smæk. 
Såvel Marineforeningens 75 
års dag som adoptionen blev 
fejret. Afdelingen, hvis navn 
er Marineforeningen for Ny
købing Sjælland og Odsher
red, modtog af chefen for 
Flådestation Korsør, kom
mandør U. Luckow, som 
gave roret fra den gamle 
Sleipner. 

Sommerudflugten i år gik 
til Middelgrundsfortet. Der 
var 45 deltagere, som kørte i 
bus til Langelinie, hvorfra 
deltagerne med Isbjørnen 
blev færget ud på fortet. Her 
viste vagten rundt, og efter 
rundvisningen fik indholdet 
af de medbragte madkurve 
deres bekomst. Det skete ved 
et smukt dækket bord, som 
vagten havde sørget for. I det 
hele taget skal personalet på 
såvel skib som fort have en 
varm tak for deres indsats, 
hedder det i rapporten. 

Her har Frederik Pedersen 
afløst N.P. Jepsen på broen, 
og den nye skippers besty
relse har konstitueret sig med 
Paul »Basse« Paulsen som 
næstformand, og sekretær 
og ansvarshavende redaktør 
af afdelingsbladet »Kompas
rosen« blev Anders Pe
dersen. 

Festudvalget består af Mo
gens Larsen, Paul Paulsen og 
Børge Hansen, fregatudval
get af Frederik Pedersen og 
Wilfram Bohnke, Klaus Sur
row og Reimar Bøggild. 

Stueformænd er Wilfram 
Bohnke og Frederik Peder
sen, restauratør Klaus Sur
row og forretningsfører Mo
gens Larsen. 

I øvrigt er afdelingen ble
vet momsregistreret. Den har 
i følge rapporten fra general
forsamlingen 295 medlem
mer og er i fortsat fremgang. 
Regnskabet balancerer med 
118.179 kroner. 

Den afgåede formand, der 
selv ønskede at trække sig, 
har beklædt posten i 12 år. 
Først fra 1966 til 1970 og 
derpå fra 1980 til 1988. 

I øvrigt forløb generalfor
samling ikke helt lydefrit. 
Forløbet har i hvert fald fået 
følgende kommentar med 
fra Reimar Bøggild: 
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»Som deltager ved vores 
generalforsamling i februar 
vil jeg her gerne komme med 
et par ord, til dem som havde 
været på et endagskursus i 
fagforeningen og på en ama
tøragtig måde var med til at 
ødelægge vores generalfor
samling fordi I skulle prøve 
jer. 

Marineforeningen er en 
kammeratlig forening og 
ikke en kongres eller et til
lidsmandsmøde. Bestyrel
sen, er ikke nogen der modta
ger store lønninger eller et 
honorar. De gør et stykke 
frivilligt arbejde for os og 
Marineforeningen. Så det I 
bød dem på generalforsam
lingen, kunne I ikke være be
kendt. Og så var der for 
mange øl på bordet«. 

Der deltog 50 skytter i 
fregatskydningen, hvor årets 
fregatkaptajn blev den afgå
ede formand N. P. Jeppesen 
på skud af Sten Sølyst. Desu
den blev der afviklet kone
bådsskydning. Siden den 
blev indført har der været sti
gende tilslutning og i år del
tog ikke mindre end 35 piger. 
Her blev årets jagtkaptajn 
Lise Lotte Olsen. 

I seneste nummer af 
»Kompasrosen« fortælles vi
dere om en grill-fest der blev 
en storslået succes med om
kring 100 deltagere. 

KALUNDBORG 
Olfert Fisehers kollision med 
en færge i Øresund hindrede 
det planlagte besøg, men den 
planlagte skydekonkurrence 
og reception blev dog gen
nem ført. Forsvarsbrødrene 
sprang til med et hold skyt
ter, da gasterne fra Olfert Fis
cher ikke kunne komme og 
receptionen blev også af
viklet. 

- Men det var jo nok blevet 
lidt mere festligt med et antal 
gaster fra Olfert Fischer, når 
vi nu sådan havde glædet os 
til besøget, konkluderer 
Bjarne Elken i sin fortræffe
lige rapport. 

Til skyttelavets træning 
møder der mellem 15 og 20 
skytter, og som Elken skriver 
»hvis vi kunne stille med 
hold til landsskyttestævnet 
ville det måske blive med en 
rimelig placering«. 

Igen i år var afdelingen in
viteret til forsvarsbrødrenes 
fugleskydning og sidste års 
fuglekonge M. Rørup, blev 

konge igen i år - i øvrigt på 
Bjarne Elkens skud. Også N. 
H. Hacke og Knud Jæger 
kom på præmielisten. 

Søndagsmøderne i Mari
nestuen er indstillet men star
ter igen i begyndelsen af sep
tember. 

Afdelingen har haft den 
store sorg at miste Otto Kjøl
sen Olsen, der døde 28. , 
marts. Han har været med
lem gennem 35 år og var 
æresmedlem. 

DISTRIKT IV 
Sydsjælland 

Beregner Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 03 74 23 31 

KØGE 
På generalforsamlingen, 
hvor formanden Søren Ner
løe blev genvalgt for to år. 
Regnskabet viste et overskud 
på 8.880 kroner og en formue 
på 29.473, men til trods for 
det fine regnskab blev et for
slag om forhøjelse af kontin
gentet til 125 kroner årligt 
vedtaget. 

Under den efterfølgende 
skafning modtog Tage Her
skind og Preben Lundgren 40 
års tegnet og Jørn Rasmus
sen fik 25 års tegnet. 

Såvel Preben Lundgren 
som E. Franch bidrog til Ma
rineforeningens stand på ud
stillingen i Københavns Råd
hus akkurat som afdelingens 

~-

Tre æresmedlemmer ved 
receptionen i Kalundborg. 

Det er fra venstre Jens 
Holm, Gunnar Nielsen og 

Hans Erik Svendsen. 

orkester medvirkede ved ar
rangementet. 

Den 29. maj var der 30 del
tagere i familieudflugten til 
Sjælland Odde. Aksel Han
sen fra Odden Marinestation 
tog imod og viste mindes
mærket for de faldne i træf
ningen ud for SjæUands 
Odde i 1808. Her faldt blandt 
andre Peter Willemoes. Også 
mindesmærket over graven 
med faldne allierede flyvere 

Køge-af delingens dygtige orkester deltog også i jubilæumsfestlighederne i Købenahvn. Her 
giver orkestret koncert foran Københavns Rådhus. 
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fra anden verdenskrig blev 
beset. 

På Marinestationen tog 
kaptajnløjtnant Peter Niel
sen - medlem af Køgeafdelin
gen - imod og styrede styrken 
direkte mod baren til en vel
komstdrink. Derefter var der 
skafning i kantinen med sild
biks og ost til rimelig pris og 
efter en hyggelig snak over 
kaffen blev deltagerne delt 
op i to hold og vist rundt på 
stationen. 

Det var en meget interes
sant og vellykket tur, slutter 
E. Franch sin glimrende rap
port. 

NÆSTVED 
Manneaften med damer - et 
specielt Næstved-fænomen -
og med god omsætning. Ved 
et efterfølgende bestyrelses
møde kunne »drivgasten« 
Kaj Calum oplyse, at omsæt
ningen havde været på i alt 
3.650 kroner. Så det er et ar
rangement, der helt sikkert 
vil blive gentaget. 

I det seneste nummer af 
»Sidste ny fra banjerne«, 
fremgår at samtlige bestyrel
sesmedlemmer blev genvalgt, 
og at Kaj Calum, der fik 
megen ros for sit regnskab, 
fuldt fortjent fik tildelt Mari
neforeningens Hæderstegn. 

Calum trak sig tilbage med 
honnør for at overlade kasse
rerposten til Bent Rasmussen 
men fortsætter i bestyrelsen 
som banjemester. 

DISTRIKT VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbyvej 66 A - 4900 Nakskov 
Tlf. 03 92 28 15 

NAKSKOV 
I Sparekassen Lollands ga
rantblad fortæller Tommy 
Larsen i en artikel med over
skriften »Virkeliggørelse af 
en drengedrøm« på to sider 
om den skibsbygnings-sø
farts og orlogssamling Nak
skov-afdelingen har oprettet. 
Med tilgang af 1200 nye ef
fekter, bøger, instrumenter 
og modeller kan man nu be
rette om væsentlige perioder 
af skibsbyggeri: Samlingen 
fortæller om skibe og deres 
skæbner, om klassiske navi
gationsmidler og m.m. 

DISTRIKT VII 
Fyn 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 - 5700 Svendborg 
Tlf. 09 22 09 08 

SVENDBORG 
Den altid flittige afdelings
sekretær Hoffmann Petersen 
fortæller, at man i Svendborg 
svinger med huerne for 
Viggo Schultz, 60 år den 5. 
august, og Orla Jacobsen, 50 
år den 3. september. 

I sin rapport oplyser han, 
at afdelingen med flag var re
præsenteret den 4. maj ved 
mindegudstjenesten i Set. 
Nicolai Kirke, og dagen efter 
ved mindestøtten, hvor pa
stor Lauritsen talte og bød på 
kaffe i præstegården. 

■LOLLAND 

Kr. Himmelfartsdag var 
der march fra torvet til kri
gergravene for de faldne i 
1864, til flyvergravene fra 2. 
verdenskrig og mindestenen 
for frihedskæmperne. 11 flag 
og faner deltog i marchen. 
Alle tre steder blev der lagt 
kranse. ~ indetalen blev 
holdt af pastor Buch. 

Og så har orlogskutteren 
Samsø været på lynvisit, og 
der blev udvekslet skjolde 
mellem Samsø's chef og vice
borgmester Arne Denning 
samt chefen og Svendborgs 
formand Knud Møller. 

Den flotte bagside i Sparekassens Lollands Garantblad, der 
på tre sider rigt illustreret med farvebillederfortæller om 
Nakskov-af delingens enestående aktiviteter. 

Hele bagsiden i bladet er 
også stillet til rådighed for 
Marineforeningen, og det er 
virkelig blevet en elegant og 
informativ skildring med 
farvebilleder af det fine ar
bejde, der i disse år udføres i 
Nakskov-afdelingen. 

Til lykke med det - og til 
lykke med det kommende 75 
års jubilæum i øvrigt. 

Tommy Larsen fortæller i 
en rapport, at der er lørdags
åbent i Marinestuen fra 13. 
august og man glæder sig til 
besøget af adoptionsskibet 
Falster den 19. - 22. august. 

Den 22. september fylder 
afdelingen 75 år, og jubilæet 
holdes den 24. september. Til 
festen inviteres by og egn og 
alle gode mennesker til mel
lem kl. 10 og 13.30 at bese 
stuerne i den kønne havne
bygning og om aftenens sam
les lystige gaster og gastinder 
til fælles skafning på ban
jerne. Man håber på, at hav-

nen på dagen fyldes af MHV
skibe og os venligtstillede 
flotiller, slutter Tommy Lar
sen sin rapport. 

Afdelingen har haft den 
sorg at miste et godt og tro
fast medlem - Hans Fr. Peter
sen - der på generalforsam
lingen i foråret modtog 50 års 
tegnet. 

Svendborg-af delingens bestyrelse. Bagest fra venstre 
Bernhard Nielsen, Palle Petersen, Vagn J. Jensen og 
Flemming Rasmussen. Forrest næstformand Bjarne 

Hansen, formand Knud Møller og kasserer Niels 
Paaschburg. 
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Repræsentanter for Assens
afdelingen og chef for 

torpedobåd Willemoes ved 
modtagelsen i Assens havn. 

ASSENS 
Torpedobåden Willemoes 
med kaptajnløjtnant Finn 
Hansen som chef, bar været 
på besøg og repræsentanter 
fra Marineforeningen var 
mødt op for at tage imod. Se
nere var der cocktailparty om 
bord. 

På generalforsamlingen 
den 17. marts blev Ole Juls
rud nyvalgt som formand. 
Ny kasserer blev Ole Ander
sen. Genvalgt til bestyrelsen 
blev Finn Ekkelund, Jens E. 
Kildemand og Aksel Lykke 
Olsen. Foreningen har 55 
medlemmer, og det blev be
sluttet at øge kontingentet til 
125 kroner. 

Assens Skibsværft invite
rede 21. juni afdelingen til 
rundvisning på minestryge
ren Grønsund, der har gen
nemgået en større repara
tion. Efter rundvisningen var 
værftet vært ved en gang 
skipperlabskovs på Markus
sens Hotel. 

Afdelingen går i øvrigt 
med planer om en sejlads 
med Fulton og en udflugt til 
Fregatten Jylland samt en tur 
til jul til Gelting, oplyser Ak
sel Lykke Olsen i sin rapport. 

KERTEMINDE 
Kerteminde-afdelingen blev 
stiftet i 1942 og den 8. maj 
fejrede stifteren, Johan Due 
Nielsen, sin 90 års fødsels
dag, Nan, som ban kaldes i 
daglig tale, er æresmedlem af 
Kerteminde-afdelingen, som 
her gratulerer på det hjerte
ligste. 

Den 4. juni havde afdelin
gen til gengæld den store sorg 
at miste Børge Maiman Jør
gensen efter længere tids 
svær sygdom. Han var i en 
årrække kasserer og sejlede 
mange fisketure for afdelin
gen med sit stenfiskefartøj. 

Børge Maiman Jørgensen 
var oldermand i det gamle 
landskendte ligbærerlaug i 
Kerteminde. 

Han var et meget hjælp
somt menneske og forman
den Jørgen Jørgensen skriver 
i sin nekrolog, at afdelingen 
ved hans død har mistet en af 
den faste stok og slutter med 
et ære være Børge Maiman 
Jørgensens minde. 

ODENSE 
Byens slogan »Oplagt til 
eventyr« gælder også 
Odense-afdeling. Her sker 
der også en masse. På godt og 
ondt, som fremgår af den se
neste rapport. Mest dog af 
godt som det tyske flådebe
søg. Det onde var, det som 
man frygtede, indbrud. Den 
9. maj var tyve brudt ind i 
Marinehuset gennem tag og 
loft. Det medførte en mæng
de svineri. Der var dog hel
digvis ikke stjålet meget, og 
skaderne blev hurtigt ud
bedret. 

Held i uheldet var, at der 
kom nyt tag på huset takket 
været en donation på 10.000 
kroner fra Albanifonden. 

Adoptionsskibet Vædde
ren var på besøg 9. maj og af
gav en salut da den passerede 
Marinehuset. Mange med
lemmer var med flaget på 
fløjen ved kajen for at mod
tage skibet og blev omgående 
inviteret om bord og inviteret 
til reception om aftenen. 
Søndag formiddag var afde
lingens medlemmer med da
mer inviteret til rundvisning 
om bord med en afsluttende 
forfriskning på helikopter
dækket. Der blev kvitteret 
med et besøg i Marinehuset. 

Da skibet stod havnen ud 
mandag morgen var syv af 
afdelingens medlemmer om 
bord. Vædderen gik nord om 
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Fyn og ned gennem Lillebælt 
til broerne, hvor medlem
merne blev landsat i gummi
båd efter en oplevelsesrig tur. 
Det var en festlig afslutning 
på festlige dage. 

Den 9. juni anløb Danne
brog Odense til stor modta
gelse af regentparret. Mari
neforeningen var mødt med 
27 medlemmer samt en de
legation fra Bogense. Videre 

Øverst besætning og medlemmer af Odense-afdeling 
fotograferet om bord på Vædderen. Nederst går 

afdelingsmed/emmer i land i Middelfart efter en herlig tur. 



var afdelingen deltager i den 
flotte Valdemarsfest i Oden
se Idrætshal. 

Nye aktiviteter forestår. 
Regentparret kommer til Bo
gense og det store nordiske 
kadetstævne holdes i år på 
Fyn, så, der bliver eventyrligt 
meget at se til. 

DISTRIKT VIII 
SØNDERJYLLAND 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22- 6100 Haderslev 
Tlf. 04 52 10 05 

HADERSLEV 
Det var en helt usædvanlig 
oplevelse at være vært for 
hovedbestyrelsens møde den 
5. og 6. marts, fortæller for~ 
manden Heinrich Sørensen 1 

en begejstret rapport. Det er 
en glimrende ide, tilføjer 
han. På den måde får man 
ude i distrikterne en god lej
lighed til at møde landsledel
sen og på hyggelig og kam
meratlig måde gennemdrøfte 
diverse problemer. 

Heinrich Sørensen fortæl
ler at afdelingen har 63 med
lemmer - en rimelig økonomi 
- egen marinestue, som jo er 
en forudsætning for mange 
aktiviteter. Medvirkende til 
afdelingens trivsel er videre, 
at der fra mange sider i byen 
vises foreningen stor inter
esse. 

På generalforsamlingen 
fastslog Heinrich Sørensen, 
at foreningen havde haft et 
fint år med mange aktiviteter 
og udtrykte sin glæde over 
det gode samarbejde med 
kommunen, kasernen og 
hjemmeværnet ikke mindst 
når adoptionsskibet, torpe
dobåden Hammer kommer 
på besøg. 

KOLDING 
En hilsen og et skulderklap 
for et godt sendemandmøde, 
skriver Knud Andreasen, der 
videre fortæller, at marine
stuen har været temmelig af
klædt i forbindelse med 75 
års jubilæum. 

Effekterne var nemlig flyt
tet ud til tre pengeinstitutter, 
hvor de i udstillinger fortalte 
om Marineforeningens virke. 

Der var besøg af gutterne 
fra adoptionsskib. Om de 
kom til hest, beretter Knud 
Andreasen dog ikke, men 

han fortæller at de kom uden 
skib, idet »Peter Torden
skjold« var underlagt e1: 
større overhaling. Men m 
gutter kom fra København 
for at feste sammen med de 
gamle Koldingbass~r, d~r t_il 
gengæld stillede køJer til ra
dighed for de tilrejsende. 

Og så fortæller Knud An
dreasen at damerne i distrik
tets afdelinger kan glæde sig 
til distriktsmødet den 24. 
september, for Koldings 
»Magdaer« vil gerne be
handle medfølgende piger 
lige så godt som de blev be
handlet i Sønderborg. 

SØNDERBORG 
Efter generalforsamlingen 
har bestyrelsen fået følgende 
sammensætning: Formand: 
Carl Alfred Langer, næstfor
mand Hans Iver Faaborg, 
kasserer Georg Johansen, 
sekretær, Harry Ljungstrom. 
De øvrige bestyrelsesmed
lemmer er Erik Poulsen, Al
lan Pedersen, Eiler Jepsen. 

Allan Petersen har afløst 
Kent Nolting, der ikke læn
gere har tid til arbejdet og 
derfor ønskede at trække sig. 

På generalforsamlingen 
havde bestyrelsen foreslået 
en kontingentforhøjelse på 
15 kroner. Men det ville et 
flertal af de fremmødte ikke 
nøjes med. De foreslog 25 
kroner så nu er det årlige 
kontin~ent 175 kroner. Når 
disse linier læses har der væ
ret fregatskydning og man 
ruster sig til det årlige besøg 
af adoptionsskibet Lossen. 
Skibet har fået ny chef, Søren 

Beck. Besøget finder sted i 
dagene 26. - 29. august. 

AABENRAA 
Efter at have ligget under
drejet en periode er Aaben
raas presseofficer Tage Han
sen igen i drift og kan via af
delingsbladet »Signalpo
sten« berette, at bestyrelsen 
efter generalforsamlingen 
har konstitueret sig soi:n 
følger: 

Formand Iver P. Schultz, 
næstformand Viggo Han
sen, kasserer Lars Hv. Peter
sen, sekretær Hans Peter As
mussen og bestyrelsesmed
lem C. Georg Nicolaisen .. 

På generalforsamlingen 
blev tidligere havnefoged 
Adolph V. Mathiesen ud
nævnt til æresmedlem. 

Af kommende arrange
menter kan nævnes, at adop
tionsskibet Lindormen kom
mer på besøg den 25. august, 
og der vil senere tilgå med
lemmerne udførligt program 
for besøget, som alle glæder 
sig meget til. 

DISTRIKT IX 
Sydvestjylland 

Biavler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 - 6893 Hemmet 
Tlf. 07 37 55 70 

TØNDER 
Afdelingen har fået ny for
mand og ny kasserer. For
manden gennem de seneste 
syv år, R. Hessler, ønskede at 
trække sig og det samme 

Udstilling i Sparekassen 
Sydjylland i Kolding i 
anledning af 75 års 
jubilæet. 

gjorde kassereren H. Hol
dersen. 

Så efter nyvalg består be
styrelsen nu af formand Per 
Dichmann Hansen, kasserer 
Peter Jessen og de øvrige be
styrelsesmedlemmer er Hel
ge Holdersen, Leo Jensen og 
Andr. Wortmann. 

RIBE 
Jørn Petersen udtrykker i sin 
fine rapport fra Ribe, at Ma
rineforeningen har fået en ny 
vært. Weisstue, herunder 
marinestuen, har hidtil været 
ejet af kommunen, men er nu 
overtaget af forpagterparret 
gennem de seneste 15 år Jette 
og Knud Nielsen. 

Det er vi meget glade for, 
skriver Jørn Petersen for vi er 
jo så heldige, at Knud Niel
sen sidder i vor bestyrelse. 
Han blev i øvrigt genvalgt på 
den sidste generalforsamling 
sammen med Weker Peder
sen og Jørn Petersen himself. 

Den årl ige slusetur vil blive 
afviklet den 14. august, og i 
Ribe gør man i den anledning 
som Kim Larsen: Man be'r 
guderne om godt vejr. 

DISTRIKT X 
Midtjylland 

Arkitekt Jørgen Brøgger 
Juelsbakke 2, Boks 52 
8400 Ebeltoft 
Tlf. 06 34 22 21 

HORSENS 
I afdelingsbladet kan læses, 
at der arbejdes på at få opret
tet et skyttelav, og den 22. au
gust, når der holdes marine
aften i Marinehjemmevær
nets lokaler, håber bestyrel
sen at der kan findes - som 
det hedder i Folketinget -
bred tilslutning til opret
telsen. 

Der fiskes meget i afdelin
gen, og i bladet fortælles o~ 
en vellykket fisketur ul 
Omme å, og den 17. septem
ber bliver der pilketur med 
MHV 86. 
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ÅRHUS 
Sekretær Ole Vestergaard har 
sendt en meget lang redegø
relse for afdelingens virke si
den årsskiftet og vi plukker 
her følgende. 

Der blev indledt med et be
søg med ægtefæller på Stud
strupværket med afslutning i 
marinestuen. 

På generalforsamlingen 
blev formanden Erik Tho
masen genvalgt. Der var også 
genvalg til bestyrelsen af 
Knud Dahl, Harry Duelund 
og Jørgen Rasmussen. Afde
lingen har 168 medlemmer 
og der blev vedtaget en kon
tingentforhøjelse på ti kro
ner. 

Der har desuden været be
søg i Danmarks Radios 
kompleks i Århus, hvor del
tagerne blandt andet overvæ
rede optagelser til under
holdningsserien TV 9-tiden 
med Jarl Friis Mikkelsen og 
Ole Stephensen. 

Traditionen med at tage 
udenbys til torskegildet blev 
fraveget i år, hvor gildet blev 
holdt på Kvægtorvets restau
rant Kohalen, der indehaves 
af et afdelingsmedlem Knud 
Bruner. Og aldrig før har 
medlemmerne kunnet nyde 
en så veltillavet fisk som her, 
Jyder det begejstret fra Ole 
Vestergaard, og afdelingen 
sender Knud og hans hustru 
en varm tak for et dejligt ar
rangement. 

Da adoptionsskibet Peder 
Skram af gode grunde ikke 
kunne komme på besøg som 
berammet den 23. april, blev 
Marineforeningens jubilæ
um i stedet for markeret ved 
en højtidelighed i Århus 
havn med deltagelse af andre 
soldaterforeninger med fa
ner. Ved Stokankeret i Nord
havnen talte stabschef kom
mandør Poul Schriver, hvor
efter deltagerne med 15 flag 
gik i optog til mindesmærket 
Sømanden, hvor der blev 
nedlagt krans. Derpå var 
der sammenkomst i marine
stuen. 

Flot vejr begunstigede ud
flugten, der havde 57 delta
gere. Busturen gik til Maria
ger, hvor deltagerne steg over 
i veterantoget til Handest og 
tilbage igen - en hyggelig op
levelse. Middagen blev indta
get på restaurant Landgan
gen og humøret var højt. 

Humøret er også højt hos 
afdelingens chefbartender 

Harry Duelund, der glæder 
sig til fra 13. august igen at 
skulle springe for gæsterne, 
når marinestuen igen har lør
dagsåbent. 

GRENAA 
Afdelingen har haft den sorg 
at miste sin tidligere formand 
Niels Aage Jacobsen, kaldet 
Nelle, der blev 80 år. Af Jør
gen Mortensens smukke ne
krolog over vennen, der de 
sidste mange år var stærkt 
handicappet, bringer vi føl
gende uddrag: 

Den lidt ældre generation 
tænker nok på ham som den 
myndige, men også venlige, 
vært på det gamle »Hav
Jund«, hvor der var søndags 
matine, eller dagen før ved 
det store lørdagsbal. 

Vi husker også Nelle, da 
han kørte rundt i sin fine 
gamle Chevrolet fra 47, se
nere afløst af den røde Mer
cedes. 

Eiler i hans gule Gulf olie
tankvogn, hvor sidevinduet 
altid var rullet helt ned, og 
hvorfra han forsynede fiske
kl!ttere og fragtskibe med 
olie i mange år. Marinefor
eningens medlemmer vil hu
ske ham som den djævre, 
stoute, formand, der dagligt 
ledede Grenaa afdelingen 
gennem mere end 25 år. 

Som næstformand i Mari
neforeningen havde jeg den 
glæde og ære for en halv snes 
år siden at udnævne Nelle til 
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Niels Aage Jacobsen - Nelle. 

æresmedlem i Grenaa Mari
neforening. Han blev meget 
glad og stolt over denne aner
kendelse af hans store og 
mangeårige arbejde for for
eningen. 

Tak for mange dejlige ti
mer og dage Nelle. Vi er 
mange der vil savne dig. Du 
var en god kammerat. 

I anledning af 75 års jubi
læet har adoptionsskibet 
Dryaden været på besøg, og 
det fik en stor omtale i AVI
SEN, hvis kvindelige medar
bejder Birgit Nyemann Busk 
tilmed fik lov til at føre far
tøjet. Det fortæller hun be
gejstret om i sin reportage. 

Under besøget i Grenaa, 
hvor Marineforeningen tog 
imod, var der åbent hus om 
bord. 

Kapskydningen som var 
arrangeret i anledning af ju
bilæet, blev vundet knebent 

Kommandør Poul Schriver 
taler ved Storkankeret i 

Nordhavnen i Århus. 

af Forsvarsbrødrene foran 
Marineforeningen. Bedste 
skytte af marinerne var Ma
rinus Jespersen. 

Direktør Jens Møller Jen
sen, Grenaa Motorfabrik, er 
for sin interesse for forenin
gens virke blevet tildelt en 
hædersgave - et stykke 
egetræ fra Fregatten Jylland. 

EBELTOFT 
I afdelingsbladet »Kabysryg
tet«s maj-nummer fortælles 
om forårsfesten, der med 54 
deltagere fik et fint forløb, og 
der fortælles også om at af
delingen skal besøge Stud
strupværket. 

Af bladet fremgår også, at 
afdelingen har haft den sorg 
at miste Harry Nyhuus, der 
døde i en alder af kun 66. 
Han var i mange år fast lader 
ved fregatskydningen og flit-

. tig deltager i fisketurene. 
Og så fortælles der videre 

at indbydelse til den årlige 
skafferfest er på vej og at 
man gør sig klar til den årlige 
fisketur, der traditionelt fin
der sted den anden lørdag i 
august. 



DISTRll<T XI 
Nordvestjylland 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5 
6950 Ringkøbing . Tlf. 07 32 26 77 

MORSØ 
Der deltog 22 skytter i fregat
skydningen den 5. juni og ef
ter mange solide træffere 
sank fregatten på skud af 
Henning Albæk, der med sin 
fuldtræffer gjorde Bernhard 
Vernergren til ny fregat
kaptajn. 

Bent Fl. Nielsen vandt seri
eskydningen. Hovmesterens 
frue, Irmelin Sparke, tog sig 
af titlen på spindesiden. 

Efter at have rigget af kun
ne bestyrelsen kl. 1800 skeje 
ud, tilfredse med et sportsligt 
og socialt vellykket arrange
ment gennemført i en hygge
lig og kammeratlig atmos
fære. 

Der holdes fortsat tirs
dags-møder den første tirs
dag i hver måned samtidig 
med at mange gaster hygger 
sig sammen hver lørdag for
middag i marinestuen. 

SKIVE 
. Mogens Weber blev fregat

kaptajn på eget skud, fortæl
ler afdelingens hyggelige for
mand Kaj Ove Nielsen i sin 
rapport. Her gør han videre 
opmærksom på, at det efter 
ombygning i sejlklubben går 
fremad med nyindretning af 
marinestuen, der bliver den 
fineste, afdelingen endnu har 
haft. 

Under fregatskydningen 
blev sejlklubbens formand 
Jens Nielsen tildelt Dan
marks Marineforenings hæ
dersgave, og han udtalte i sin 
takketale sin store tilfredshed 
med samarbejdet med Mari
neforeningen. 

Samarbejdet gælder i øv
rigt også roklubben, som er 
med i arrangementet, når 
adoptionsskibet »Najaden« i 
august kommer på besøg. 

Og så sender Kaj Ove Niel
sen som mange andre en 
varm tak til hovedbestyrelsen 
for et flot jubilæumsarran
gement. 

THYBORØN 
Samtlige ni bestyrelsesmed
lemmer blev genvalgt ved ge
neralforsamlingen, men der 
skete dog et par rokeringer i 

selve bestyrelsen. Christian 
Winkel Olesen blev formand 
og Erik Østergaard kasserer. 

Marineforeningens 75 års 
jubilæum blev fejret med en 
herlig fest med 40 deltagere 
til spisning og dans, og nu 
gør man sig klar til den årlige 
fiskedag i Thyborøn, der fin
der sted den 30. juli, hvor 
Marineforeningen tager del i 
fiskesalget. 

Afdelingen har ca. 175 
medlemmer og trives godt. 
Der er stor opbakning, slut
ter den nye formand, Chri
stian Winkel Olsen, sin 
rapport. 

DISTRll<T XII 
Nordjylland 

Telegrafist Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9B 
9800 Hjørring . Tlf. 08 92 30 66 

HALS 
I ugen op til 75 års jubilæet 
havde afdelingen udstillinger 
i byens to pengeinstitutter. 
Og det var en god propagan
da, der blandt andet resulte
rede i otte nye indmeldelser. 

Lørdag den 30. april var 
der desuden reception i mari
nestuen, hvor omkring 75 var 
mødt frem til en bid brød og 
et glas øl. Det blev en festlig 
dag, hvor mange gæster fik et 
indblik i Marineforeningens 
virke. 

Men alt er ikke fest. Afde
lingens formand Egon Hjelm 
beretter således, at afdelin
gen har mistet tre gode kam-

merater, der alle var med fra 
afdelingens oprettelse, og 
som alle havde modtaget 40 
års tegnet. Det er Hilmar 
Olesen, 64 år, Laurits Ber
mann, 74 år, og Niels Berg
mann, 73 år. 

Det hedder i Egon Hjelm's 
smukke mindeord, at Hilmar 
Olesen, tidligere matros, al
tid var villig til at give fore
ningen en hjælpende hånd 
blandt andet med reparation 
af afdelingens skibsmodel
ler. 

Laurits Bergmann, der var 
fisker hele livet, var i en å,r
række medlem af bestyrelsen 
og i en periode afdelingens 
kasserer. 

Niels Bergmann var fore
ningen et godt medlem, der 
dog trods flere opfordringer 
afstod fra at tage del i besty
relsesarbejde. Han var pen
sioneret havnefoged. 

Endnu er medlem er død. 
Det er Torben Christensen, 
der kun blev 42 år. 

Alle vil være savnet. Ære 
være deres minde. 

AALBORG 
Aalborg-afdelingens nye sek
retær Bent Nielsen er kok af 
profession. Men han kan an
det en svinge grydeskeerne. 
Han har også sving i skrive
tøjet, og han fortæller om 
stiftelsesfesten, der blev 
holdt i marinestuen, hvor der 
var stuvende fuldt hus. 

Formanden Ralf Kurth 
Jensen talte for Dronning og 

Historienfortæl/er ikke 
hvem disse Tyboron-gutter 
er som her er fotograferet i 

Marinestuen i Tjlboron. 
Måske medlemmer af 

bestyrelsen. Under alle 
omstændigheder skal det jo 

nok vise sig at være nogle 
herlige fyre. 

fædreland, Erik Nordentoft 
for kammeratskabet, og 
Roar Nielsen charmerende 
sig elegant gennem en tale for 
damerne. 

To 40 års jubilarer - Arne 
Orthmann og Thomas Sø
bygge - vil modtage 40 års 
tegnet ved senere lejlighed. 
Ved selve stiftelsesfesten fik 
Mejer Østergaard tildelt 25 
års tegnet. 

Der har desuden været 
sommerudflugt til Birkelse 
Kro, hvor værten, identisk 
med formanden Ralf Kurth 
Jensen, bød de 92 deltagere 
på stegte ål, og stemningen 
var høj. Det var også en fin 
fest. 

Afdelingens skipperlaug 
har været på week-end-tur ti] 
Laboe ved Kiel for at se på 
ubådsmuseet. Turen gik med 
bus til Sønderborg, hvorfra 
man blev færget til Neukir
chen med skafning om bord, 
og hvor deltagerne overnatte
de på hotel. Næste morgen 
gik turen til Laboe, hvor alle 
seværdigheder blev beset 
med stor interesse. 

Der blev også lejlighed til 
at bese den lokale marine
stue, hvorefter turen gik til-
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bage til hotellet for spisning 
og dans - og via Gelting-Få
borg gik turen hjem til 
Aalborg. 

Det var en begivenhedsrig 
week-end, slutter Bent 
Nielsen. 

NIBE 
Der foreligger to rapporter 
fra den myreflittige sekretær 
Leo Thiesen. Den ene om
handler generalforsamlin
gen. Den anden fregatskyd
ningen. Og vi plukker 
nænsomt i rapporterne. 

Formanden Finn Knudsen 
og næstformanden John 
Jensen blev genvalgt. Til be
styrelsen nyvalgtes Henrik 
Henriksen, der afløser Søren 
Fuglsang, der er rejst fra 
byen. 

Ved samme lejlighed blev 
Henrik Henriksen og Leif 
Østergaard tildelt 40 års teg
net og fire nye medlemmer 
blev optaget. 

Der blev serveret sild, skip
perlabskovs og ostemad, og 
under skafningen under
holdt Søren Pors med gamle 
sømandssange og man hyg
gede sig ellers med historier 
og fællessang. 

Fregatskydningen foregik 
under traditionel festivitas. 
40 mand stillede den 12. juni 
kl. 08.30 på Nibe Torv, mar
cherede til Rådhuskroen, 
hvor fregatkaptajnen Rolf 
Frost Pedersen tog imod og 
efter at have inspiceret styr
ken bød han på morgenkaffe 
med rundstykker og punch. 

Derpå entrede fregatkap
tajnen et flot 2-spands heste
køretøj med to kuske iført 
liberi med høj hat, og så 
marcherede man til Restau
rant Skal, efter at have gjort 
er forfriskende ophold i »Tu
borgsvinget«. 

Skydningen blev afbrudt 
af frokost - herligt stegte 
Nibe-ål - og under frokosten 
fik Carl Emil Zaar overrakt 
Marineforeningens hæders
gave for stor indsats for for
eningen. 

Årets fregatkaptajn blev 
formanden himself på skud 
af John Christensen, og for
manden gav på stedet en 

svingning i vild begejstring 
over sin kåring. 

FREDERIKSHAVN 
Fra Frederikshavn-afdelin
geri kommer et udklip fra 
Frederikshavn Avis. Det er en 
halv sides omtale af en 
senior-kom-sammen i mari
nestuen. Det går jo godt i 
Frederikshavn, for at citere 
en kendt politiker, ufatteligt 
godt - og i den store tilgang af 
unge, nye medlemmer må 
man ikke glemme de gamle. 
Det er filosofien bag det vel
lykkede arrangement, hvor 
veteranerne blev budt på gule 
ærter, æbleskiver og hvad 
dertil hører. 

Det var første gang afde
lingen stod for et sådant ar
rangement, men det bliver 
bestemt ikke sidste. 

HADSUND 
Hadsund markerede Marine
foreningens 75-års jubilæum 
med opstillingen af en ny 
mine på Bankpladsen i over
værelse af blandt andre che
fen for Minedepot Egø, kap
tajnløjtnant P. Larsen, pres
sen og den lokale radio. Der
efter var der jubilæumsfro
kost på Somato, hvor borg
mesteren - der nu er blevet 
medlem - deltog. 

På selve jubilæumsdagen 
var der åbent hus i marine-

Søren Peter Sørensen -
fylder 100 år. 

stuen, hvor der var opstillet 
en orlogskaptajn i gallauni
form. 

Programmet for den kom
mende periode er: 29. au
gust: Pudseaften. 24. sep
tember: Udflugt til Skagen. 
1. november: Hyggeaften. 
13. december: Julefrokost. 

Afdelingen kipper med 
flaget for sit æresmedlem, 
Søren Peter Sørensen, der 
den 10. september fylder 100 
år. Han aftjente sin værne
pligt om bord i »Absalon« 
med skibsnummer 310 og 
hovednummer 9399 i 1912 -
13. Han er uddannet til søs i 
småskibe, har sejlet Marstal
ler og Thurø-skonnerter, og 
været i den svenske handels
flåde. Han har gennem årene 
været fører og ejer af flere 
skibe. 

Sørensens andet skib - mo
torskonnerten Kristian - blev 

Nibe-formanden Finn 
Knudsen overrækker 

hædersgave til Carl Emil 
Zaar. 

i 1928 oversejlet af den finske 
tre-mastede skonnert Frid 2. 
Da det finske rederi ikke var i 
stand til at betale erstatning 
blev Frid 2 overdraget til Sø
ren Peter Sørensen. Senere 
blev rederiet dog i stand til at 
betale erstatningen, og fik 
skibet tilbage. 

DISTRIKT XIII 
Oversøisk 

Boligchef Flemming Schandorff 
Boks 1014 . 3911 Holsteinsborg 
Tlf. 00 92 99 / 1 15 90 

EGEDESMINDE 
I det seneste nummer af »Po
lar Nyt«, som UNDER 
DANNEBROGs redaktion 
har modtaget, står at læse, at 
der blev valgt ny formand -
Børge Hansen - og at der des
uden var nyvalg af kasserer 
Jens Lindhardt og af besty
relsesmedlem Dan E. Han
sen. Næstformand Elith Pe
tersen og sekretær Mogens 
Stumpe blev genvalgt. 

På generalforsamlingen 
blev det besluttet at forenin
gen skal arbejde på at få eget 
hus. Videre blev der nedsat et 
festudvalg, som skal skabe 
lidt fornyelse ved de store ar
rangementer i foreningen. 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningensformål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd til fælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabs! ølelsen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Tanker ved et jubilarstævne 
Også i år mindedes Marineforeningen 
ved sit jubilarstævne på Holmen den 28. 
august begivenhederne på dette sted den 
29. august 1943 og det personel af Sø
værnet, der satte livet til under friheds
kampen 1940 - 1945. 

Årgang 1943 var som 45 års jubilarer 
i år godt repræsenteret ved stævnet og 
mindedes det dramatiske sceneri i Flå
dens Leje, da 39 af ialt 49 kampenheder 
blev sprængt, sænket eller stukket i 
brand. 

Vi, der fejrede 50 års jubilæum kan 
undre os over, hvor lidt vi i 1938 Vidste 
om, hvad der var under udvikling lige 
syd for vores gænse. Trods krisen i efter
året 1938, anede vi ikke, at en ny ver
denskrig skulle bryde ud året efter. 
Hvordan skulle man da også kunne det, 
når den engelske premierminister sto
lede så meget på en underskrift på et ark 
papir, at han proklamerede »Fred i vor 
Tid«? 

Som sædvanlig var også 25-års jubi
larerne godt repræsenterede. Det var år
gang 1963, de var jo kun lige født, da 
flåden blev sænket. De kan ikke have 
nogen personlig erindring om besættel
sestiden. 

Skal vi da fortsat dyrke disse minder, 
der for stadig færre har noget reelt ind
hold? Ja, det skal vi, for »Hvis man 
glemmer fortiden, risikerer man at gen
tage den«, og ingen ønsker vel en ny ver
denskrig, en ny besættelse af Danmark 
eller en kapitualtionssituation, hvor den 
eneste udvej er at sænke skibene. 

Er vi da ved at gentage fortiden? Ja, 
den nedgangslinie, der har tegnet sig for 
forsvaret i de sidste årtier både personel
og materielmæssigt, minder uhyggelig 
om 20'erne og 30'eme, da forsvaret ud
huledes, så det den 9. april ikke ud
gjorde nogen alvorlig hindring. I dag 
ligger flådens to mest slagkraftige og sø
dygtige enheder fregatterne Herluf 
Tralle og Peder Skram, som kystfor
svarsskibene Peder Skram og Niels J uel, 
lå den 9. april 1940. Der blev ikke i 1988 
tilført forsvaret de økonomiske midler, 
der skulle have gjort det muligt blandt 
andet gennem udrustning af fregatter
ne, at opretholde uddannede besætnin
ger til dem. Der er heller ikke anvist an
dre midler til at løse de opgaver, de var 
bygget til at løse. Det må give anledning 
til bekymring over Søværnets trovær
dighed. 

Hvad der også må bekymre Marine
foreningen, som en forening der ser det 
som sin opgave at formidle og styrke 
kontakten mellem Søværnet og befolk
ningen, er de stadigt faldende værne
pligtstal. Det samme gør tankerne om 
nu helt at afskaffe værnepligtige i ski
bene. Sammen med en tilsvarende ud
vikling i de andre værn er det med til en 
alvorlig udhuling af den grundlovsfæ
stede almindelige værnepligt. Da denne 
blev indført for ca. 150 år siden, blev den 
hilst velkommen som et betydningsfuldt 
fremskridt i den demokratiske udvik
ling, idet den sikrede en ligelig fordeling 
af værnebyrden på mænd af alle klasser 
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i samfundet. Men også fordi forsvaret 
herved blev »folkets forsvar«, og ikke en 
stat i staten. 

Søværnet har - som de andre værn - i 
de sidste 3 årtier opbygget en højt kvali
ficeret stampersonelstyrke, uden hvil
ken teknologiens stærkt øgede krav ikke 
kunne være klaret. Der bør imidlertid 
stadig være plads til det brede folkelige 
islæt, som værnepligten indebærer. 

De værnepligtige får ved personlig 
oplevelse et direkte kendskab til søvær
net og vilkårene på havet, men de funge
rer også som befolkningens vågne øje på 
forholdene i forsvaret. Så sent som ved 
indførelsen af konstabelordningen i be
gyndelsen af 60'erne lød der bekymrede 
røster om risikoen for, at man ville ende 
med et rent professionelt forsvar, der 
kunne føre til egentlig militarisme. 

Forsvarets fremtid er nu lagt i hæn
derne på en ny forsvarskommission, 
hvor civile og militære sagkyndige sam
men med politikere inden udgangen af 
1989 skal analysere dansk sikkerheds
politik og forsvarets struktur bl.a. i lyset 
af de tilsyneladende fremskridt i for
handlingerne mellem øst og vest og den 
teknologiske udvikling. 

Uanset kommissionens ekspertise er 
der fortsat behov for en bred folkelig de
bat om forsvaret. Vi i Marineforenigen 
må fremføre vores bekymringer for en 
udvikling, der kan føre til at vi gentager 
fortidens fejlvurderinger og fejlgreb. 

V. P. Heise 
(søkadetlærling 1938) 

FORSIDEBILLEDE 
Den olympiske sølvvinder i 
svømning, Benny Nielsen, 
aftjener sin værnepligt på 
Flådestation Frederikshavn, 
og blev ved hjemkomsten 
hædret. Her modtager han 
et krus af kasernechef 
Køhler. 
Se side JO. 



Tjeneste i Søværnet skaber 
fællesskab som er værd at mindes 
Den 28. august afholdt Mari
neforeningen sit årlige jubi
larstævne på Halmen, hvor 
et par hundrede gamle or
logsgaster mødte op. 

Efter en kort andagt ved 
orlogspræst, dr.theol. Børge 
Ørsted og kransenedlægning 
ved mindestenen for det per
sonel af Søværnet, der mi
stede livet under frihedskam
pen, 1940- 45, begav man sig 
til gymnastik- og eksercerhu
set på Frederiksholm, hvor 
der indledtes med flaghejs
ning, som ved alle forenin
gens møder. 

I sin tale til jubilarerne ud
talte landsformanden, at 
Marineforeningen her i 
45-året for begivenhederne 
den 29. august 1943 stadig 
finder det vigtigt at mindes 
de, der faldt den morgen. 
For, som det er sagt: »Hvis 
man glemmer fortiden, risi
kerer man at gentage den«. 
Det er tankevækkende og be
kymrende, at flådens to stør
ste skibe i dag er oplagt 
uden uddannede besætnin
ger, ganske som »Niels Juel« 
og »Peder Skram« lå den 9. 
april 1940. 
at et af et nu afdød medlem 
under sidste års stævne frem
sat forslag om at sætte vice
admiral A.H. Vedel et vær
digt varigt minde nu er under 
realitetsbehandling. Forenin
gen har taget initiativet til 
nedsættelse af en komite 
med henblik på at kunne af
sløre et sådan mindes-mærke 
den 29. august 1993. 

Landsformanden sluttede 
med at takke deltagerne, 
fordi de ved deres fremmøde 
bekræftede, at tjenesten un
der orlogsflaget i bousse
ronne og stribet krave skaber 
en særlig fællesskabsfølelse, 
som er værd at mindes. I den 
forbindelse beklagede han, 
at værnepligtstallet i Søvær
net er stadigt faldende, og at 
der nu er forslag fremme om 
slet ikke at uddanne værne
pligtige i de sejlende enheder. 
Det svækker befolkningens 
direkte kontakt med Søvær
net og dermed forståelsen for 
flådens rolle og betydning i 
forsvaret af Danmark som en 
maritim nation. 

Chefen for flådestation 
København bød også jubila-

rerne velkommen og kom i 
sin tale ind på Halmens be-

Våbeninspektør, kommandørkaptajn MR. Andersson, til 
venstre, og landsformand V. P. Heise, overrækker Admiral 
Carstensens Mindebægre til marinekonstabel Mads 
Pedersen fra » Vildsund« og hjemsendt værnepligtig Lars 
Schmidt fra Tinglev. 

Bagtæppet fra jubilæumsfesten i Odd Fellow Palæet 
overrækes til chefen for Søværnets Materielkommando, 
kontreadmiral H. D. Hansen, i overværelse af direktør Erik 
Petersen fra Østasiatisk Kompagni, til højre, og chefen for 
Flådestation København, kommandør F. Valke. 

tydning for flåden op gen
nem historien og i dag. 

Marineforeningen benyt
tede jubilarstævnet til at 
overdrage Søværnet et malet 
bagtæppe på 6 x 11 meter 
forestillende Nyholms kran 
med kystforsvarsskibet 
»Niels Juel« og kaserneski
bet »Fyen« set fra Toldbo
den. Tæppet, der for at skabe 
den rette maritime stemning 
under 75-års jubilæumsmid
dag, prydede scenen i Odd 
Fellow Palæets store sal, var 
blevet til takket være et gan
ske betydeligt tilskud fra 
Østasiatisk Kompagni (ØK), 
der ved overdragelsen var re
præsenteret ved direktør 
Erik Petersen. Foreningen 
håber, at bagtæppet, der var 
ophængt i gymnastikhuset, 
kan finde anvendelse af Sø
værnets skoler og myndighe
der som maritim udsmyk
ning ved festlige lejligheder. 
Landsformanden bad chefen 
for Søværnets Materielkom
mando om på Søværnets 
vegne at modtage tæppet 
som udtryk for foreningens 
tak til Søværnet for den store 
støtte den modtager specielt i 
forbindelse med jubilæums
arrangenterne i år. 

Kontreadmiral H.D. Han
sen takkede for tæppet og 
overdrog det til chefen for 
flådestation København, der 
vil opbevare det og admini
strere udlån. 

Forsvarets våbeninspektør 
foretog som Søværnets re
præsentant i »Admiral Car
stensens fond« sammen med 
landsformanden uddelingen 
af fondens mindebægre og 
god håndvåbenskydning og 
udmærket tjeneste i Søvær
net, der i år tilfaldt: hjem
sendt værnepligtig Lars 
Schmidt fra Tinglev og mari
nekonstabel Mads Pedersen 
fra minestrygeren »Vild
sund«. 

Efter fællessang og flag
nedhaling til akkompagne
ment af Kvindeligt Marine
korps' Musikkorps marche
rede man med dette og fore
ningens flag i spidsen til 
Orlogsværftets kantine, hvor 
der serveredes biksemad med 
tilbehør. 
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Værstfolkene tog godt for sig af retterne 
Kerteminde-skytterne var 
ubeskedne nok som værts
folk, at løbe med både laur
bær og pokaler ved et særde
les veltilrettelagt landsskytte
stævne i Amandas by. 

Kerteminde-lavet vandt 
holdmesterskabet og holdest 
»first string« Poul Erik Pe
tersen skød sig til den for
nemme titel af landsskytte 
ved i den individuelle kon
kurrence at besætte første
pladsen. Med holdsejren fik 
Kerteminde den første aktie i 
Schytte Hansens mindepo
kal. 

Der deltog 127 skytter fra 
13 lav i stævnet. Hørsholm 
stillede dog kun med en en
kelt mand, John Larsen, og 
Københavns hold bestod kun 
af fire skytter. 

John Hakmann, Kerteminde, modtager af landsformanden pokalen for holdsejren. 

Efter triumfen blev poka
len overrakt Kerteminde og 
landskytten dekoreret med 
landsskytteemblemet. Ende
lig fik den bedste skytte på 
hvert hold en platte. 

Til højre landsskytteformand Rosenfeldt Christensen, der trak sig efter mange års stort 
arbejde for skyttesagen. 

Ved lørdagens landsmøde 
blev valgt en ny formand. 
Jens Rosenfeldt Christensen 
trak sig tilbage efter mange 
år på posten. Valget af hans 
efterfølger gik dog ikke helt 
stille af. Palle Madsen, Ran
ders, og Bjarne Jensen, Ebel
toft, blev foreslået, og efter 
skriftlig afstemning blev 
Bjarne Jensen valgt med 13 
stemmer mod 11 til Palle 
Madsen. 

Videre blev foreslået 
Bjarne Jensen, Ebeltoft, og 
efter skriftlig afstemning 
blev Bjarne Jensen valgt med 
13 stemmer mod 11 til Palle 
Madsen. 

- Tak for valget, sagde den 

nyvalgte formand. Jeg vil 
gøre alt for, at skyttelavene 
skal køre så godt som muligt. 
Jeg kommer nok til at trække 
på de hærdede kræfter. 
Blandt andre Palle Madsen. 

Jens Rosenfeldt Christen
sen blev på mødet takket 
varmt for sit store arbejde 
gennem årene og ved froko
sten søndag modtog han som 
tak et stueur som afskeds
gave. 

Horsens havde repræsen
tanter med på mødet, og på 
mødet oplyste Poul Erik 
Wright, at man i Horsens nu 
mønstrede 15 skytter. 

Omkring 130 deltog i søn
dagens frokost efter skydnin
gen. Her blev værterne ikke 
blot hyldet som landsmestre 
både for hold og individuelt, 
men modtog også Frem-

Landsskytten Poul Erik Petersen, Kerteminde, gratuleres af 
landsformanden. 
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skridtspokalen til ejendom 
efter at have vundet den i to 
år. Glostrup, der i år måtte 
nøjes med andenpladsen fik 
den gamle landspokal til 
ejendom efter at have vundet 
den syv gange ud af ti. 

Landsformand V. P. Heise 
sluttede talerækken ved fro
kosten med at udtrykke sin 
glæde over at have deltaget i 
stævnet. 

Fremskridtspokalen gik 
denne gang til Ebeltoft. 

Og med et på gensyn i Fre
deriksværk næste år rejste 
skytterne hver til sit efter en 
mindeværdig weekend. 

Resultaterne fra 
landsskyttestævnet 

1. Kerteminde ........... . ......... . 
2. Glostrup ...................... . . 
3. Hanstholm .............. . . . .... . 
4. Aarhus ..... ..... . .. .. .. ........ . 
5. Kalundborg .................... . . 
6. Halsnæs ........................ . 
7. Randers .............. . ......... . 
8. Kgs. Lyngby .................... . 
9. Ebeltoft ........................ . 

10. Frederiksberg ................... . 
11. Kolding . . .............. .. ...... . 
12. København ..................... . 

Bedste skytter på hvert hold blev: 
Poul Erik Petersen Kerteminde 
Erling Dalsgaard Kalundborg 
J. Speer Frederiksberg 
Mogens Tensø Glostrup 
Jan Kristensen Hanstholm 
Vagn G. Nielsen Aarhus 
Chr. Schiønning Randers 
Finn Lauersen Kgs. Lyngby 
Ole Rosenwein København 
Jens Nielsen Halsnæs 
Anders Eskildsen Ebeltoft 
Niels Kistvad Kolding 

429 point 
427 point 
422 point 
414 point 
413 point 
408 point 
404 point 
403 point 
398 point 
393 point 
359 point 
266 point 

91 point 
91 point 
89 point 
87 point 
87 point 
86 point 
86 point 
86 point 
85 point 
84 point 
82 point 
77 point 



Landsskyttestævnemes resultater 
Det første landsskyttestævne, som kun havde deltagelse 
fra København og Odense, fandt sted 3. september 1922 
i København. Året efter foregik stævnet i Odense. -
Der findes ikke noget dokument, der fortæller, hvem 
der vandt i 1922. Men derimod er det fastslået, at 
Odense vandt i 1923, og "da Odense i 1924 vandt den 
udsatte pokal til ejendom, må man gå ud fra, at Odense 
vandt de tre første år. - Det har heller ikke kunne 
fastslås, hvem der vandt i 1925 og i 1932, men derefter 

Årstal: Fremskridtsp: Holdvinder: 

1948 Herning 

1949 Kgs. Lyngby 
1950 Herning 
1951 Kgs. Lyngby 
1952 Kgs. Lyngby 
1953 Kgs. Lyngby 
1954 Randers 
1955 Randers 
1956 Odense 
1957 Randers 
1958 København 
1959 Kalundborg 
1960 Aarhus 
1961 Randers 
1962 Kalundborg 
1963 Aarhus 
1964 Kalundborg 
1965 Kalundborg 
1966 Kalundborg 

1967 Kalundborg 
1968 Kalundborg Kalundborg 
1969 Odense Kerteminde 
1970 Glostrup Kgs. Lyngby 
1971 Glostrup Glostrup 
1972 Kalundborg Glostrup 
1973 Randers Glostrup 
1974 København Glostrup 
1975 Kalundborg Kerteminde 
1976 Glostrup Glostrup 
1977 Hanstholm/Thisted Glostrup 
1978 Kalundborg Kalundborg 
1979 Frederiksberg Glostrup 
1980 Randers Kerteminde 
1981 Kolding Glostrup 
1982 København Glostrup 
1983 Aarhus Hanstholm/Thisted 
1984 Ebeltoft Glostrup 
1985 Kgs. Lyngby Glostrup 
1986 Kerteminde Glostrup 
1987 Glostrup Glostrup 
1988 Ebeltoft Kerteminde 

skulle listen indtil anden verdensudbrud udbrud være: 

1926 - Randers 
1927 - København 
1928 - Odense 
1929 - Randers 
1930 - København 
1931 - København 
1932 - ??? 

Landsskytte: 

Alf. Pedersen 
Valbom 
G. Nicolaisen 
Børge Andersen 
Chr. Arp 
V. Jensen 
G. Nicolaisen 
??? 
Sv. Nielsen 
H. Rask Petersen 
Chr. Arp 
G. Nicolaisen 
Jachie Nielsen 
G. Nicolaisen 
Karlson 
Alex Andersen 
Vagn G. Nielsen 
Knud Petersen 
Knud Petersen 
A. Andersen 
K. Nielsen 
Erling Dalsgaard 
Knud Petersen 
Knud Petersen 
Frederik Madsen 
Ole Fonager 
V. Mublig 
Alex Andersen 
Alex Andersen 
G. Nicolaisen 
Benny Nielsen 
Erik Villesen 
Asger Jacobsen 
Alex Andersen 
Alex Andersen 
Viggo Bøjsen 
Viggo Bøjsen 
G. Rosenwein 
Ejvind Jensen 
Finn Lauersen 
Alex Andersen 
Henrik Lansmann 
Poul E. Petersen 

1933 - Randers 
I 934 - Horsens 
I 93 5 - Randers 
1936 - København 
1937 - Horsens 
1938 - Odense 
1939 - Randers 

Afdeling: 

Kgs. Lyngby 
København 
Randers 
Herning 
Kgs. Lyngby 
Kalundborg 
Randers 
Randers · 
Randers 
Odense 
Kgs. Lyngby 
Randers 
Aarhus 
Randers 
København 
Kalundborg 
Aarhus 
Kalundborg 
Kalundborg 
Kalundborg 
Kerteminde 
Kalundborg 
Kalundborg 
Kalundborg 
Kgs. Lyngby 
Kgs. Lyngby 
Glostrup 
Glostrup 
Glostrup 
Randers 
Kgs. Lyngby 
Glostrup 
København 
Glostrup 
Glostrup 
Kgs. Lyngby 
Kgs. Lyngby 
København 
Randers 
Kgs. Lyngby 
Glostrup 
Glostrup 
Kerteminde 
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Nyholms Hovedvagt på julemærket for 1988 
Det er i år Nyholms Hoved
vagt der er motiv for jule
mærket, der er i handelen og 
som koster 22 kroner pr. 
mappe. Der plejer at være 
stor rift om julemærket, så 
har man endnu ikke afgivet 
sin bestilling, som kan ske til 
Hovedkontoret, så gør det 
nu. 

Med mappen følger også 
historien om Nyholms Ho
vedvagt, som er: 

Ved den oprindelige Nye 
Holms nordspids lå batteriet 
Neptun med en vagtbygning. 
Da Nyholm sidst i 1730-erne 
blev udvidet mod nord, og 
Neptunus indgik i det nye 
batteri Sixtus, måtte vagtbyg
ningen, som i øvrigt da var 
brøstfældig, nedrives. 

Sø-Etatens chef, Inten
dant de Marine Frederik 
greve Danneskiold-Samsøe 
fik tidligt i 1744 udarbejdet 
en tegning som forslag til en 
ny hovedvagt. For at kunne 
overvåge adgangen til Ny
holm skulle den placeres på 
det nyopfyldte område med 
facade mod vest og midt for 
Elefantens østre ende, 
hvorfra en træbro førte til 
Nyholm. Forslaget godkend
tes, hvorefter det endlige pro
jekt blev udarbejdet, idet 
bygningen skulle være »ind
rettet saaledes, at Mandska
bet saavel i Freds- som Krigs
tider kan derudi rummes, 

JULEN 1988 

MARINE 
FORENINGEN 

Forsiden af mappen med årets julemærke 

med å parte Værelse for den 
vagthavende Officer, deslige
ste skulde Bygningen saa ind
rettes, at Klokken kunde 
være udi samme, samt Flaget 
være der udi Forvaring og 
naar behøves derfra vaje«. 
Opførelsen af bygningen, der 
begyndte i løbet af foråret 
1744, blev overdraget bygme
ster Philip de Lange, som 
muligvis også har udformet 
de endelige tegninger. Afle
vering skete i efteråret 1745 
og Philip de Lange indsendte 

sin regning november 
samme år. 

I hovedvagtens særpræ
gede tårn med kongekronen 
øverst er der anbragt et ur, 
som i sin tid blev skænket af 
kong Frederik V for midler 
fra Particulærkassen. Uret 
blev bestilt efter tilbud hos 
urmager Peter Mathiesen og 
leveret af denne i 1752 for 320 
rigsdaler, og det er stadig i 
brug. Urmager Ingvard Han
sen, der boede »ude paa Lan
det, 2 Mil fra Staden i en By 

kaldet Ballerup«, havde ind
givet et billigere tilbud på 270 
rigsdaler, men Admiralitetet 
foretrak Matbiesen, som 
havde erfaring i fremstilling 
af 8-dages værker, og som 
med bopæl i staden lettere 
kunne føre tilsyn med 
værket. 

På østsiden af hovedvagt
bygningen var indhegnet en 
mønstringsplads med gevær
stativer for vagtmandskabet. 
Denne plads blev nedlagt og 
indhegningen fjernet, efter 
at Søværnets Kaserne - op
ført 1909 - 10 - havde overta
get underbringelse af mand
skabet. 

Efter at bygningens oprin
delige funktion er ophørt, 
har den tjent flere formål. 
Den har bl.a. været kontor
bygning for Chefen for Flå
destationen, og den har huset 
Holmens telefoncentral. Nu 
er en del af den til rådighed 
for Marinehjemmeværnet og 
personeloplysningstjene
sten. Desuden anvendes den 
repræsentativt af Inspektø
ren for Søværnet og af Che
fen for Flådestation Køben
havn i forbindelse med offi
cielle besøg og personlige 
meldinger m.v., ligesom den 
danner en værdig ramme om 
Søværnets Havarikommissi
ons møder. Møblementet og 
billederne i chefskontoret 
stammer fra kongeskibet 
Slesvig. 

Dronninge-plakat som gave 
Hendes Majestæt Dronnin
gens akvarel »Havet« er i 
fuld størrelse motiv på pla
katen, der reklamerer for ud
stillingen af Dronningens 
værker, som blev åbnet i 
Ebeltoft den 14. oktober. 

Enhver kan skaffe sig pla
katen ved at støtte de to ko
miteer, der står bag arrange
mentet, og det er >ffregatten 
Jylland« og Glasmuseet.. 

Ved at støtte de to institu
tioner med et bidrag på 
mindst 100 kroner får man 
som gave fra Glasmuseet og 
»Fregatten Jylland« den 
meget smukke plakat, som er 
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li tilrettelagt af grafikeren Dick 
Hale. 

Beløbene skal indsendes 
på check eller på giro nr. 
4 00 00 56, Fregatten Jyl
land 8, 8400 Ebeltoft. 

Direktør Jørgen Pedersen, 
»Fregatten Jylland«, og 
Finn Lynggaard med 
Dronning Margrethes 
akvarel »Havet«, som er 
motiv for plakaten, der er 
udgivet i anledning af 
udstillingen af Dronningens 
værker og som kan 
erhverves for 100 kroner. 



Chr. Christensen er død 
Det kom som et chok for alle. 

Chr. Christensen, Odense-afdelingens dynamiske formand 
er død. 

Det er ikke til at fatte, at vi ikke længere skal se den glade, 
altid smilende, humørfyldte skorstensfejer blandt os. 

Den 24. september var han ivrig deltager i distriktsmødet i 
Kerteminde. Dagen efter var han død. 

Savnet vil blive særdeles mærkbart i Odense-afdelingen, 
der med ham ved roret i de senere år er vokset sig stor og stærk. 

Han blev medlem af bestyrelsen i 1978 og valgt som for
mand i 1983. 

Og han var en formand både af navn og gavn. Hans foretag
somhed og initiativ var enormt. Døgnet rundt var han i sving 
for Marineforeningssagen. Nye aktiviteter blev iværksat un
der hans ledelse. I hans formandsperiode fik afdelingen eget 
Marinehus. Hans virke gjorde Marineforeningen kendt og 
agtet. 

På hat med alt og alle vandt han sig en stor vennekreds. In
gen kunne stå for hans krøllede hovede med det glade smil. 
Han gik i folk med træsko på og fik en enorm vennekreds. 

Chr. Christensen, blandt venner kaldt »Fejeren«, gik brat 
fra borde kun ti dage efter at han blev hyldet og fejret på sin 
60 års fødselsdag. 

Vi gør Gunnar Sveigaards ord til vores, når han på Odense
afdelingens bestyrelses vegne skriver: 

»Han vil i al fremtid stå som den mand, der skabte grundla
get for den Odense Marineforening vi bar i dag - han fik den 
op og stå«, 

Ære være hans minde. 
Netop da bladet går i trykken meddeles, at også næstfor-

manden Leo Thomsen er død. Chr. Christensen 

800 kg >>tabt på gulvet<< 
I den gaveliste, der bragtes i 
bladets nr. 3/88 var blandt 
andet en af de mere bemær
kelsesværdige gaver ved Ma
rineforeningen 75-års jubi
læum faldet ud, nemlig den 
granitpullert med forenin
gens emblem i smukt sten
huggerarbejde på toppen, 
som afdelingerne i distrikt 
XII skænkede. 

Af gode grunde kunne di
striktsrepræsentanten, Bent 
Simonsen, ikke selv med
bringe gaven til receptionen, 
men overrakte en sølvplade 
med inskription, som lands
formanden selv måtte skrue 
på. »Skulpturen« vejer nem
lig 800 kg, og transporten var 
ordnet af Skagen afdelingens 
handlekraftige formand, Joe 
Jørgensen, der fik den med 
en Skagen trawler, som på vej 
til Østersøen lagde vejen ind 
om Københavns Havn, hvor 
den afleverede pullerten på 
kajen ved Amaliehaven. Da 
det kneb for hovedkontoret 
selv at få den bragt det sidste 

Distrikt Xlls gave - en 
pullert med 
Marineforeningens mærke 
indmejslet. 

stykke til Amaliegade, klare
des dette også fra Skagen. 

Også placeringen af pul
lerten i Rederiforeningens 
gård voldte problemer. Den 
nuværende placering er ikke 
tilfredsstillende, men der ar
bejdes på at »få den frem i 
lyset«. 

Andre gaver, der ved en 
fejltagelse ikke var kommet 
på gavelisten var: 

Bidrag til 
Grundfonden: 
Aase Schnell. 

Effekter: 
Distrikt XII 

(granitpullert (800 kg) med 
emblem i oppen, samt plade 
på forsiden) 
Distrikt XI 

(kobbernagle fra fregatten 
Alexander Newsky, foto af 
skibet og bog med strand
ingshistorien) 
Marstal MF 

(2 indrammede foto af 
Marstal Havn) 
Hillerød MF 

(billede af Den kgl. Marine 
IV) 
Odense MF 

(»Holmens faste stok« -
stok og anker i holder) 
Kristianssand Orlogsfore-
ningen 

(I krus og l platte). 

To byer 
får nye 
adoptions
skibe 
Inspektøren for Søværnet 
bar for nylig truffet afgø
relse om to kommuners 
ansøgninger om adop
tionsskibe. 

Marstal kommune har 
adopteret orlogskutteren 
VEJRØ. Efter hvad bla
det SØFART oplyser skete 
det ikke uden problemer, 
idet formanden for hav
neudvalget, skibsfører 
Børge Bai Andersen, 
mente at søfartsbyen 
Marstal nok kunne for
tjene noget større end en 
orlogskutter, f.eks. en 
korvet eller en af de nye 
Standard-Flex-enheder. 
Det afgørende var imid
lertid dybgangen, for 
selvom der i havnen er en 
vanddybde på 3,6 vil be
sejlingsforholdene ikke 
tillade anløb af korvetter 
eller STAN-FLEX. 

Holbæk kommune bar 
adopteret ubåden SPRIN
GEREN. Også her var der 
i byrådet en stemme imod, 
men det var af andre 
grunde. 

Næste nummer 
Det næste nummer af 
UNDER DANNEBROG 
udkommer ultimo januar 
1989. Sidste frist for ind
sendelse af stof og billeder 
- gerne farvebilleder - er 
den 15. december. Stof og 
billeder sendes til: 

UNDER DANNEBROG 
Redaktør 
E. Samuelsen 
Hasselvej Il 
9260 Gistrup 
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Styrk marinen - det 
er en fredelig løsning 

Søe-Lieutenant-Selskabet 
- der har udsendt en deba-
tavis - har snart en video 
og andre tiltag klar. Sel
skabet vil under mottoet 
»Styrk marinen - en frede
lig løsning«, give sit besyv 
med i forsvarsdebatten. 
Her bringes en artikel fra 
bedatavisen. Heri redegø
res for flådens betydning 
for Danmark: 

at sige på tværs af et af de 
mest trafikerede farvande i 
verden. Sidstnævnte har 
medført en omfattende far
vandspleje, som i vid ud
strækning varetages af 
flåden. 

Strategisk består Dan
mark af to meget forskellige 
områder, henholdsvis halv
øen Jylland og Sjælland med 
de omliggende !!!er. Dette for
hold kræver så at sige to for
skellige slags forsvar. Forsva-
ret af Jylland er et landmili

Danmarks beliggenhed har tært problem, mens ø-for
gennem historien givet lan- svaret må anses for at være 
det en maritim position af flådens hovedopgave, idet 
stor strategisk betydning. denne i krig dels skal hindre 
Flåden har derfor været af en invasion dels søge at be
stor, og flere gange af afgø- skytte og opretholde forbin
rende, betydning for landets delsen mellem øerne og Jyl
sikkerhed og eksistens. • land. Selv i vore dage er havet 

Landets maritime position den transportvej, der tager 
har været udnyttet handels- det største gods. 
mæssigt og har medført ska- flådens opgave var tidli
belsen af en stor handels- og gere primært at hævde neu
fiskeriflåde, der har bevirket, traliteten C:Sg suveræniteten 
at indflydelsen for landet vel og derigennem eventuelt at 
egentlig er blevet større end optage forsvaret af det egent
dets areal berettiger til. lige danske område. Efter at 

Havet har således givet Danmark er indtrådt i NATO 
Danmark store indtjenings- og har opnået en solidarisk 
muligheder samtidig med, at betinget beskyttelse, har den 
landet har været anbragt så danske flåde, senere sammen 

Marinens udnastede flåde 
reduceret med 60%! 

'~ 
1968 1988 

2 Freganer 2 (oplagt d. 4.1.88) 
4 Korvetter 3 
16 Torpedobåde 6 

Missilbåde IO 
6 Ubåde 5 
9 Bevogtnings fanø jer 8 
8 Minelæggere 6 
20 Minestrygere 3 

Standardfleks I (indsejles) 

65 enheder og 43 enheder og 
heraf var ca. heraf er ca. 
50 udrustet 20 udrustet 
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Tyskland 

DDR 

Polen 

med den vesttyske, haft til 
opgave at deltage i det frem
skudte forsvar i Østersøen. 
Ved at stå sammen i NATO 
har Danmark formået at 

·skabe en stor dybde i forsva
ret af vort land. De danske og 
vesttyske flådestyrker skaber 
den nødvendige dybde i vort 
søforsvar ved at udnytte 
Østersøen. 

Hvis Danmark ikke er i 
stand til på troværdig vis at 
samarbejde med Forbunds
republikken, så mister NATO 
troværdighed i Østersøen. 
Ideen i NATO er jo netop, at 
den enkelte nation ikke står 
alene. Den udvikling vi er på 
vej imod vil nærmest gøre 
forsvaret af Østersøen og 
Sjælland til et tysk anlig
gende. Men kan vi virkelig 
tro på, at det er holdbart at 
»køre« vort forsvar på »fri
billet«, når vi ved, at en væ
sentlig del af NATO's mand
skabsunderlegne beredskab, 
netop ligger i soldariteten? 

Flåden har opgaver i såvel 
krigs- og krise- som fredstid. 
Dens eksistensberettigelse er 
naturligvis at udfylde den 
maritime del af det samlede 

Planche, der viser 
nedgangen i antal af flådens 
enheder i løbet af de sidste 
20 år. 

Sverige 

Kartet er vendt en halv gang 
for derved illustreres det 

bedre, at Danmark er »en 
prop i hullet« i farvandet 

mellem øst og vest. 

krigsforebyggende og af
skrækkende forsvar, som 
Danmark råder over. Og den 
vil især i krisetider - den så
kaldte grå periode, hvor situ
ationer kan udvikle sig til 
krig, være et velegnet red
skab. Det er især i denne pe
riode, at de større enheder så
som fregatter og korvetter 
har deres helt store beretti
gelse, fordi disse skibe har en 
stor kampkraft både med ul
timative våben i form af mis
siler og ikke ultimative våben 
som kanoner. En gråmalet 
kutter er ikke troværdig til at 
afvise krænkelse af dansk 
territorial farvand, når denne 
udføres af større orlogsfar
tøjer. I denne situation kan 
de større enheder optræde 
med den nødvendige myn
dighed og hævde dansk ret. 
Sålænge der ikke er krig, er 
dette en national opgave, der 
ikke kan overlades til andre 
nationer. Som et biprodukt 
af dette krigsforebyggende 
beredskab, som flåden ud
gør, får vi til daglig i fredstid 
et enestående beredskab i 
vore farvande i forbindelse 
med den konstante overvåg
ning, der sker af hele vort 
maritime område. 



Viceadmiral Vedel 
skal hædres med 
mindesmærke 
Marineforeningen har taget 
initiativet til et arbejde for, at 
der den 29. august 1993 - på 
50-års dagen for flådens 
sænkning i 1943 - kan afslø
res et varigt, værdigt minde 
for viceadmiral Aage Helge
sen Vedel, der var chef for 
Søværnet fra 1941 til 1958. 

Dette oplyste landsfor
manden for Marinefor
eningen, kommandør V.P. 
Heise, ved foreningens årlige 
jubilarstævne på Holmen 
den 28. august. 

Ideen til initiativet blev 
fremsat under sidste års 
stævne af et medlem af for
eningens Gentofte afdeling, 
tidl. telegrafbestyrer Arne 
Kaldahl, der siden er død, og 
landsformanden motiverede 
det med en redegørelse for 
admiral Vedels betydning for 
Søværnet specielt i forbin
delse med begivenhederne 
den 29. august 1943. 

Da en voksende krise mel
lem den danske regering og 
den tyske besættelsesmagt 
den 28. august 1943 kulmine
rede med et tysk ultimatum 
med nogle for Danmark helt 
uantagelige krav, udstedte 
forsvarsministeren på rege
ringens vegne en ordre om, at 
et angreb af regulære ty
ske styrker og en besættelse 
af flådestationen og kyst
flådens skibe ikke MÅT
TE IMØDEGÅES MED 

MAGT. Som chef for Sø
værnskommandoen og di
rektør for Marineministeriet 
føjede admiral Vedet til 
denne ordre, AT SKIBENE 
EFTER OMSTÆNDIGHE
DERNE MÅTTE SÆNKES, 
og da der kl. 4 om morgenen 
den 29. august indløb mel
ding om, at nu var tyskerne 
kørt ind på Holmen, var det 
admiralen, der lakonisk sva
rede: »Udfør ordren«. Che
fen for kystflåden, komman
dør Paul lpsea, lod signalet: 
»Sænk« afgive til alle ski
bene på Holmen, og inden 
tyskerne, der var blevet sin
kede af passive spærringer, 
fik nogen kontrol over flåde
stationen var de vigtigste 31 
af 49 kampenheder blevet 
sprængt, sænket eller stuk
ket i brand. 

Ved forudseenhed og be
slutsomhed sikrede vicead
miral Vedel, at danske or
logsskibe ikke faldt i hæn
derne på fjenden og under
stregede dermed også 
rege~ingens brud med besæt
telsesmagten ved detonatio
ner, der billedligt talt blev 
hørt på den anden side af 
Nordsøen, i den frie verden. 
Den 29. august 1943 indgik i 
rækken af Søværnets hæ
ders- og mindedage. 

Vedel måtte, som situatio
nen var, træffe den for en sø-

officer tunge beslutning at 
sænke sine skibe for »at 
hævde flagets ære«, men det 
blev også ham, der med stor 
dygtighed ledede genopbyg
ningen af en dansk orlogs
flåde efter befrielsen i 1945. 
Han var en både respekteret 
og afholdt chef for Søværnet 
i 17 år. Da han trådte tilbage, 
udnævnte Marineforenin
gen, som han havde vist stor 
interesse og støtte, ham til 
æresmedlem, ligesom han 
også blev æresmedlem af 
både »Søe-Lieutenant Sel
skabet« og »Søofficers.for
eningen«. 

Også uden for Søværnet 
gjorde admiral Vedel sig gæl
dende med sin store interesse 
for videnskab, forskning og 
ekspeditioner, hvilket førte 
til, at han i 1956 udnævntes 
til dr.phil. honoris causa ved 
Københavns universitet. 

Der er nedsat en komite til 
rejsning af et minde for ad
miral Vedel, hvori, tidligere 
chef for Søværnet, viceadmi
ral S.S. Thostrup har indvilli-

Viceadmiral Vedet, 
som Marine
foreningen har taget 
initiativ til at hædre 
med et mindes
mærke. 

get i at indtræde som for
mand. Familien Vedel er re
præsenteret af professor 
Helge Vedet, der er søn af ad
miralen, og Søværnet af 
kommandør Arvid Søren
sen. Herudover er Marine
foreningens landsformand 
og landskasserer indtrådt 
som henholdsvis næstfor
mand og kasserer i komiteen, 
der får sekretariat i Marine
foreningens hovedkontor, 
Amaliegade 33 C, 1256 Kø
benhavn K. 

Det vil være komiteens op
gave, at foranstalte en ind
samling af midler, træffe be
slutning om mindesmærkets 
art, udformning og placering 
samt tilrettelægge arrange
mentet omkring afsløringen 
den 29. august 1993. 

Landsledelsen håber, at 
både afdelinger og medlem
mer vil slutte op bag initia
tivet. 

Nærmere oplysninger om 
indsamlingen vil frem
komme i Under Dannebrog 
nr. 1/89. 

Til mindehøjtidelighed i Gleidingen 
Den 1. og 2. oktober var Ma
rineforeningens forretnings
udvalg i den lille tyske by 
Gleidingen nogle kilometer 
syd for Hannover for at ned
lægge en krans ved den min
desten, som foreningen sam
men med Norges Orlogsfor
bund i 1958 rejste på det sted 
hvor Tordenskiold den 12. 
november 1720 døde i duel
len med den livlandsk-sven
ske oberst Jakob Axel Stael 
von Holstein. 

Ved et besøg på stedet sid
ste år nedlagde landsnæst
formanden, Torben Jensen 
en krans og fik forbindelse 
med borgmesteren i Gleidin
gen Rolf-Jilrgen Gruner. Tor
ben Jensen konstaterede, at 
der i byen var stor interesse 
for Tordenskiold, og at der 
trods en stærk udbygning var 
værnet om det lille mindean
læg. Forretningsudvalget 
fandt, at det i forbindelse 
med Marineforeningens 75-

års jubilæum og 30-året for 
rejsningen af mindesmærket 
ville være passende med et 
mere officielt besøg. Det vi
ste sig tilmed, at byen netop 
har bekostet en ny minde
plade på stedet, som man så 
ville indvie ved samme lej
lighed. 

Forretningsudvalget an
kom til Gleidingen lørdag 
den 1. om eftermiddagen, og 
om aftenen havde byen ar
rangeret en middag med del-

tagelse af byrådet. Søndag 
morgen overværedes guds
tjenesten i Gleidingen kirke, 
hvorefter man begav sig til 
mindestenen med det lokale 
brandkorps' orkester og Ma
rineforeningens flag for 
kransenedlægningen, hvor 
også et lokalt sangkor med
virkede. 
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På Flådestation Frederikshavn er man med god grund stolte over at have den olympiske sølvvinder i 200 meter 
butterfly-svømning som tjenestgørende, siger kasernechef, kommandørkaptajn Carl Chr. Køhler, der her 
overrækker sølvvinderen et krus som synlig bevis på flådestationens glæde over triumfen. Søværnet har i høj grad 
haft sin andel i triumfen, idet Benny Nielsen har haft orlov helt fra marts og til legenes afslutning, så han kunne 
passe træningen. Blandt andet har han været på træningsophold i Florida. Nu er han tilbage på sit hold, der ledes 
af oversergent John Frandsen, der ses bag sølvvinderen. Benny Nielsen, der karakteriseres som en god soldat, er 
færdig med sin militærtjeneste til februar. 
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Som tidligere var 
Marineforeningen 
repræsenteret, da Søværnet 
holdt sin årlige idrætsdag 
på Holmen, og som tidligere 
havdeMarineforeningen 
skænket præmie til vinderen 
af 200 meter løbet. Det var 
distriktsrepræsentanten Ib 
Hu/ten fra distrikt IL der 
foret og overrækkelsen, der 
skete til tonerne af en 
sejrsfanfare. 
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DISTRll<T I 
Storl<øbenhavn 

Repræsentant Kim v. Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S 
Tlf. 01 fil fil 61 

FREDERIKSBERG 
Her har man i skrivende 
stund haft udflugt til Frede
riksværk, hvor man blandt 
andet besøgte Krudtværks
museet, og på et senere møde 
har bestyrelsen forelagt pla
nen over vinterhalvårets ar
rangementer. 

Afdelingen har haft den 
sorg at miste et kært medlem, 
Henry A. Petersen. 

»Vi som kendte Henry kan 
ikke forstå, at vi ikke mere 
skal have det hyggelige og 
lune menneske blandt os«, 
skriver formanden C. I. Platz 
i sin korte, smukke nekrolog 
over den afdøde. 

Og så efterlyser man 
endnu flere skytter. Træning 
sker hver tirsdag på skydeba
nerne under restaurant Park 
på Østerbrogade. 

KØBENHAVN 
I anledning af Danmarks 
Marineforenings 75 års jubi
læum har Københavns-af
delingen overrakt hædersga
ven, en splint fra Fregatten 
Jylland til kaptajnløjtnant 
Arne Rust Nielsen, der gen
nem mange år har ydet en 
særlig indsats til gavn for 
foreningen. 

Afdelingen har været på 
besøg på Lyngby Radio og 
holder bankospil med damer 
den 17. november. Den 10. 
december er der julestue for 
både børn og voksne, den 17. 
december juletræsfest og den 
21. december Mindehøjtide
lighed ved ankeret i Nyhavn. 

Hver torsdag er der i øvrigt 
marineaften i lokalerne i Fri
havnen. 

LYNGBY 
Mogens Jacobsen, Lyngbys 
brave formand, melder alt 
vel. Vinterhalvårets arrange
menter er indledt med kam
meratskabsaften den 13. ok
tober med gule ærter og 
fremvisning af videoptage!-

Oliver Holst modtager Marineforeningens hæderstegn overrakt ham af landsformand V. P. 
Heise. Til venstre Glostrup-formanden, landsnæstformand Torben Jensen. 

ser fra Marineforeningens 75 
års jubilæum. 

Den 3. november er der 
bankospil, 8. december jule
stue, den 26. januar banko
spil og den 13. februar holdes 
generalforsamlingen. Stiftel
sesfesten afvikles medio april 
og sommerfugleskydningen 
4. juni. 

Og så er der skydning hver 
tirsdag fra 19 til 22 på Lyngby 
stadion. 

ROS.KILDE 
Den 29. september var afde
lingen på Holmen med besøg 
blandt andet på Minemuseet 
og en hyggestund med sild og 
biksemad, og er det gået efter 
planen var der 27. oktober 
skafning i »Håndværkeren« 
med foredrag. 

Af medlemsbladet frem
går, at Henning Skjold by Pe
tersen blev kåret til årets fre
gatkaptajn. 

Her står også at læse 
smukke mindeord om Jimmy 
Athle Andersen, som er død. 
I flere år deltog han meget 
aktivt i bestyrelsesarbejde og 
indtil sin død var han afdelin
gens revisor. Han vil blive 
stærkt savnet hedder det i 
nekrologen. 

GLOSTRUP 
Af september-nummeret af 
»Så til Søs« fremgår at afde
lingen 1. september blev ind
bragt på Politigården. Ikke i 
salatfad, men i luksusbus -
fint skal det jo være. Af 

oktober-nummeret fremgår 
det ikke, hvad der hændte 
hos politiet, så muligheden 
for at politiet beholdt skaren 
synes nærliggende. 

Mod denne antagelse taler 
dog, at bestyrelsen har haft 
møde med Glostrup kommu
nalbestyrelse om en grund 
ved Ejby Friluftscenter . t.il 
opførelse af eget hus. 

Men i øvrigt efterlyser 
man hos medlemmer alle 
gode forslag til egen marine
stue. 

Afdelingen har haft den 
store sorg, at Erling Westh er 
død, 64 år gammel. Efter 40 
år i firmaet Hellstrøm og 
Co. , var han netop gået på 
pension, da døden indtraf. 

Westh var ophavsmand til 
afdelingsbladet »Så til Søs« 
og arbejdede til sin død sam
men med formanden om ud
givelsen. I 1980 modtog han 
Marineforeningens hæders
tegn og blev i 1985 udnævnt 
til æresmedlem af Glostrup 
Marineforening. 

DISTRIKT li 
Nordsjælland 

Maskinmester Ib Hulten 
lille Karlsmindevej 26 
3390 Hundested 
Tlf. 02 33 76 97 

HØRSHOLM
RUNGSTED 
I egenskab af 50 års soldater
jubilar kastede formanden 

Jon Rasmussen ved sin tilste
deværelse glans over jubilar
stævnet på Holmen, fremgår 
det af Buch Pedersens rap
port. 

Han fortæller videre at 
adoptionsskibene Thyra og 
Svanen har været på besøg. 
Afdelingen og kommunalbe
styrelsen stod sammen om 
besøget. Kommunen var så
ledes vært ved en lille anret
ning efterfulgt af Århusrevy
ens forestilling i Hørsholms 
nyopførte teaterhus »Trom
men«. 

Familie-grillfesten den 27. 
august blev igen en succes. 
Man havde bedt guderne om 
godt vejr, og bønnen var ble
vet hørt, så de 70 deltagere 
havde det herligt. 

Det var knap så muntert at 
skyttelavsformand Ole Sme
degaard ikke var i stand til at 
mønstre fornødne skytter 
med sigtekornet indstillet så 
tidligt på sæsonen til lands
skyttestævnet i Kerteminde. 
Det må der rådes bod på, 
skriver Buch Pedersen. 

Ulkeaftenerne med spis
ning og billardspil indledtes 
under stor tilslutning den 7. 
september, og under stor fe
stivitas har - når disse linier 
læses - afdelingen deltaget i 
genindsættelsen af det 
istandsatte kirkeskib i Hørs
holm kirke. 

Og så kippes der med fla
get for Niels Erik Andresen 
60 år den 21. juli, Hans Arne 
Hansen 60 den 27. juli, Jør-
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gen Liman Larsen 65 den 19. 
august, Lasse Carlsen 80 den 
9. september, Ewald Olsen 70 
den 1. oktober og Henry Ras
mussen 50 den 11. november. 

SØLLERØD 
Kjeld Lund, gennem 43 år en 
strålende redaktør af med
lemsbladet, er efter en tids 
sygdom heldigvis i god bed
ring, og så håber man i sam
arbejde med den lokale avis 
at kunne gennemføre den 
agitation med konkurrence 
som var påtænkt, skriver for
mand Otto Ruff. 

Han efterlyser i øvrigt 
også lidt større tilslutning. 
Forårsfesten blev ikke det til
løbsstykke som håbet, og be
søget de dage, der har været 
åbent hus, har været noget 
svingende. 

Men man er - som altid -
ved godt mod i afdelingen -
og i skrivende stund har Mo
gens Post, Karl Jensen og 
Bent Christensen været ude i 
den traditionelle billard
fight mod Hørsholm-Rung
sted. Og nu venter hele landet 
i spænding på en rapport fra 
denne begivenhed, der klart 
overskygger OL i Seoul. 

Og så kipper man i a fde
lingen med flaget for Henry 
Rasmussen 75 år den 8. au
gust, Kaj Ruff 70 den 12. ok
tober, Kjeld Lund 70 den 2. 
december og Svend Balltzer 
60 den 9. oktober. 

FREDERIKSSUND 
I afdelingen havde man den 
store glæde, at landsformand 
V.P. Heise deltog i 70 års ju
bilæet, hvor samtidigt afde-

lingens nye flag blev indviet, 
og i sin rapport fortæller for
manden Arne A. Pedersen 
videre, at afdelingen sammen 
med Frederiksværk og Hun
d~sted har holdt sin fregat
skydning. Ove Rasmussen, 
Frederikssund, blev fregat
kaptajn, og der var medaljer 
til tre andre Frederikssund
skytter, Jan Mortensen, 
Johnny Semmelroth og 
Ejnar Sørensen. 

Af fremtidige arrange
menter kan nævnes madpo
sebal og pakkefest den 26. 
november. Husk pakkerne, 
skriver formanden, og den 
skarpsindige redaktion for
moder, at pakkerne er både 
damerne og de pakker til en 
værdi af mindst 20 kroner, 
som skal medbringes. 

Afdelingen har som be
kendt fået marinestue på 
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foreningscentret Peders-
holm, Roskildevej 163. 

HILLERØD 
Hillerød-afdelingen holder 
60 års jubilæum med recep
tion den 23. november i mari
nestuen på Slotskroen mel
lem kl. 13 og 15. 

Selve jubilæumsfesten med 
middag holdes den 26. no
vember og der ventes stor til
slutning. 

Jubi1æet markeres samti
dig i dagene 20. - 27. novem
ber med udstilling i Spare
kassen SDS, Slotsgade. 

Og så skulle vi hilse og sige 
fra gutterne i Hillerød, at af
delingen er i bedste velgå
ende og at man glæder sig til 
at kippe med flaget for selve
ste Wibroe-manden, Edvard 
Nielsen, der fylder 50 den 12. 
december. 

GILLELEJE 
Hele Danmark - minus gut
terne i Gilleleje-afdelingen -
spiller banko. I hvert fald 
kunne formanden Søren 
Svendsen kun få øje på tre 
gamle orlogsgaster, da Gille
leje Foreningernes Fællesud
valg boldt bankospil i Gille-

Ove Rasmussen modtager 
fregatkaptajnmedaljen af 
Ole Aunfeldt. 

Ved resterne af fregatten ses 
fra venstre fregatkaptajn 

Ove Rasmussen, Frederiks
sund, Frederikssund

af delingens formand Arne 
Pedersen, Frederiksværks 

formand Erik Brandt, 
Hundesteds formand Ole 

Aunfeldt og distrikts
repræsentant Ib Hu/ten. 

lejehallen. Det gav et stort 
underskud, men heldigvis 
havde fællesudvaget penge til 
at dække underskuddet ind 
med. 

Nej, gutterne og deres da
mer vil meget hellere på skov
tur. Udflugten den 13. august 
blev alle tiders. Afdelingen 
havde lånt en bus og med Sø
ren Svendsen ved rattet kørte 
man ud i det blå, eller rettere 
det grønne. Der blev gjort op
hold ved Roskilde Vikinge
skibs Museum, hvor kaffen 
blev nydt, og sluttet på en kro 
på Midtsjælland med mid
dag og krobal. Timerne var 
blevet små, da kursen atter 
blev sat mod Gilleleje. Der 
blev tilmed et lille overskud 
ud af festlighederne, idet der 
blev tjent på de øl og soda
vand, der kunne købes i 
bussen. 

Vi håber på lige så stor til
slutning til næste arrange
ment, slutter Søren Svend
sen. 



DISTRIKT III 
Vestsjælland 

Overmekaniker N. P. Jepsen 
Kjærsvej 42 - 4220 Korsør 
Tlf.03 57 17 46 

SLAGELSE 
Vi plukker også denne gang 
af afdelingsbladet »Maste
kranen« altid særdeles vel
drejede leder-artikel, hvor 
den velformulerende chefre
daktions-direktør Juul Jør
gensen svirper i al venskabe
lighed med den nihalede. Det 
hedder blandt andet: 

Der er næppe nogen mari
nestue, der har et aktivitets
niveau som vi har, og det skal 
heller ikke være meget høj
ere, men væsentligt mere vel
besøgt. 

Det er i sig selv impone
rende, at få en marinefor
ening i Slagelse op at stå. Vi 
er jo ikke nogen udpræget 
søfartsby med traditioner vi 
kan kravle rundt på, og alli
gevel fungerer vi godt, målt 
med andre marineforenin
ger. 

På positivsiden kan vi hel
digvis notere os for en jævn 
fremgang over hele linien. 
Vores udadvendte aktiviteter 
i bylivet og den lokale presse 
har skaffet os en uventet 
good-will. Og vi har forstået 
at markere os, hvor det har 
været muligt. 

Vores venner i det tyske, 
MK Aurich, er mildest talt 
forbløffet over vor evne til at 
fastholde medlemmer· og 
hele tiden stable nye aktivite
ter på benene. Så set ud fra 
det synspunkt er vi godt kø
rende - men det kan blive 
bedre endnu. Og hvordan gør 
vi så det? 

Det kræver egentlig kun 2 
ting. Den ene er, at vi alle be
tragter marinestuen, som det 
naturlige mødested, hygge
ligt - rart - og til en vis grænse 
uforpligtende. 

Den anden ting er, at vi 
helt klart markerer, at vi er en 
Marineforening, og det for
pligter på mange områder. 

Vore traditioner skal 
strammes op, vi må stille krav 
til dem, der repræsenterer os 
udadtil, vi må ikke slække på 
vor maritime særkende - det 
er det, der adskiller os fra an
dre. Det maritime kammerat
skab og de fælles oplevelser 

fra »dengang« er grundstam
men i hele Marineforenin
gen. Det må der aldrig rokkes 
ved, for så kunne vi lige så 
godt lave foreningen om til 
en underafdeling af Slagelse 
Brevdueforening. 

Nå, det her blev til lidt 
mere end beregnet, men på 
den anden side, lidt alvor skal 
der jo også være i tingene. 

Men lad os nu se tilmeldin
gerne til de tre arrangementer 
vælte'ind, så bestyrelsen kan 
genvinde troen på menneske
heden. 

KORSØR 
Når disse linier læses har Mi
nelæggeren Sjælland været 
på visit, og afdelingen er selv 
stået til søs tværs over Øster
søen til Travemiinde. 

Og så agiterer man for 
flere medlemmer ved at op
fordre hver enkelt i afdelin
gen til at skaffe et nyt med
lem og gør opmærksom på, 
marinestuen er åbent for 
medlemmer og deres damer 
og medlemmernes gæster. 

Bestyrelsen meddeler at 
festudvalg - og fregatudval
get er nedlagt og at det frem
tidigt er bestyrelsen, der står 
bag samtlige aktiviteter! 

Bestyrelsesmedlem Børge 
Hansens ønske om at ud
træde af bestyrelsen er imø
dekommet, og han er blevet 
afløst af førstesuppleanten 
Reimer Bøggild. 

' 

DISTRll<T IV 
Sydsjælland 

Beregner 
Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karresbæksminde 
T lf. 03 74 23 31 

VORDINGBORG 
Efter flere års stædigt ar
bejde håber ditriktsrepræ
sentant Poul Christiansen, 
distrikt IV, nu at det skal lyk
kes at få startet en Vording
borg afdeling op igen. Det er 
lykkedes bl.a. i samarbejde 
med Marinehjemmeværns 
flotillen at få samlet en del in
teresserede heriblandt også 
gamle medlemmer af den tid
ligere afdeling i byen, og ved 
annoncer i dagbladene er der 
indkaldt til et stiftende møde 
den 26. oktober. 

Vordingborg afdelingen 
blev oprindelig stiftet som 
den 45. lokalafdeling af Ma
rineforen.ingen den 2. decem
ber 1938. Den var i mange år 
en stor og aktiv afdeling, 
men måtte give op i 1981. Det 
ville være glædeligt, om der 
nu 50 år efter den første stif
telse, igen skulle opstå en af
deling i denne havneby. 

KØGE 
Brave Erik Franch bar med 
vanlig omhu og meget udfør-

Slagelse-af delingen har 
holdt fregatskydning på 

skydebanerne ved Oksebro, 
og fregatkaptajn blev 

Svend Christensen, der her 
ses flankeret af et par brave 

skytter. 

ligt berettet om, hvad der er 
hændt i byen ved bugten, 
hvor slaget som bekendt 
fandt sted. 

Køge by har i år 700 års ju
bilæum, og i den anledning 
var regentparret i byen, hvor 
Marineforeningen sammen 
med Marinehjemmeværnet 
havde fået til opgave at for
mere en faneborg, da regent
parret kom med kongeskibet 
Dannebrog. 

To af orkestrets musikere 
med bannerprydet aidahorn 
var de første, der hilste 
regentparret velkommen til 
den jubilerende by. 

Tre repræsentanter for af
delingen deltog i festgudstje
nesten i Køge Kirke og ved en 
efterfølgende frokost for de 
kongelige gæster repræsente
rede afdelingens formand S. 
Nerløe samtlige soldaterfor
eninger. 

Som et led i jubilæums
festlighederne har adopti
onsskibet Huitfeldt været på 

UNDER DANNEBROG - NOVEMBER 1988 13 



Sidste års fregatkaptajn i 
Køge-afdelingen, Birger 

Abildgaard, inspicerer 
tropperne, der hentede ham 

til dette års skydning. Han 
fandt at kravetøjet sad 

ordentligt, og skoene var 
pudset, som det sig hør og 
bør, og var i øvrigt så flink 

at byde de fremmødte på 
beskøjter med noget til at 

skylle ned med, inden man 
marcherede til skydningen 

ved Skipperkroen. 

besøg. Repræsentanter fra 
Marineforeningen tog i sel
skab med byens borgmester 
imod på kajen - i øvrigt sam
men med en pattegris. Grisen 
skulle spidsteges, og fire 
mand fra Holmen var i for
vejen sendt til Køge for at 
klare den sag. Otte timer se
nere blev grisen fortæret af 
gæsterne ved cocktail party 
om bord. Marineforeningen 
var her repræsenteret af fem 
medlemmer. 

Om lørdagen var der åbent 
hus om bord, og 1700 køgen
sere benyttede lejligheden til 
at se skibet an. Køge Marine
forenings kanoner P. Lund
gren saluterede hver dag fla
get op og ned og hver aften 
kl. 22.00 blæste musiker J. 
Engskov tatoo til glæde for 
både gæster og besætning. 

. Som afslutning på oesøget 
havde seks medlemmer for
nøjelsen at sejle med skibet 
til Fakse Ladeplads. 

Og så har afdelingen holdt 
sin fregatskydning. Både 
skytter og orkester mødte op 
hos fregatkaptajn Birger 
Abildgaard, som inviterede 
de fremmødte på morgen
kaffe med en lille en til. Mu
sikken spillede, og fregatkap
tajnen fik af formanden 
overrakt et signeret Marine
krus og fruen modtog en 
æske chokolade. 

Derpå gik turen til skyde
banen i Skipperkroens have. 

Fregatkaptajnen affyrede 
det første skud og efter en til
trængt pause hvor de hårdt 
arbejdende skytter blev 
strammet op af sildemad og 
skipperlabskovs, blev skuden 
sænket og som ny fregatkap
tajn kåredes Jørgen »Løve« 
Nielsen. 

NÆSTVED 
250 deltagere med Næstveds 
nye borgmester Henning 

Festlig er det, når Køge-afdelingens orkester går i spidsen for skytterne, når de marcherer til fregatskydningen 
som her. 
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Jensen i spidsen deltog i den 
årlige familieudflugt til fly
vestation Avnø. Her uddelte 
borgmesteren faneplader til 
de foreninger der havde del
taget med flag og faner ved 
havneindvielsen. Såvel Næs
tved som Skælskør-afdelin
gerne var blandt modtager
gerne. 

Fregatskydningen blev 
holdt på Rønnebæk skyde
baner. Der deltog ikke 
mindre end 71 skytter og da 
også pårørende dukkede op 
kneb det med albuerum un
der skafningen. Men pyt med 
albuerum. Bare der er hjerte
rum. Og det var der. 

To 25-års jubilarer Bent 
•>Busser« Rasmussen og Carl 
Manens modtog 25-års teg
net, og for Martens blev da
gen dobbelt festlig, idet han 
sprængte krudtkamrneret og 
således blev årets fregatkap
tajn. 

Og så har formanden Poul 
Christiansen en vigtig med
delelse. 

Hovedkontoret har på sin 
udsendte prisliste glemt, at 
Næstved Marineforening 
forhandler flotte marine
skjold i rigtige farver og med 
ægte bladguld pålagt. 

Prisen er 350 kr. eksklusiv 
forsendelse. 

Øverst hilser tidligere 
borgmester Svend Hansen 
og frue på Næstved
a/delingens formand, Poul 
Christiansen, ved 
modtagelsen af 
»Flyvefisken«, der til højre 
ses på vej gennem kanalen 
ved Karrebæksminde. 
Nederst ses eks
borgmesteren som 
orlogsgast nr. 1 på 
»Flyvefisken«. 

DISTRIKT V 
Bornholm 

Slagter Peter Birk Jensen 
Hedebovej 76 
3700 Rønne 
Tlf. 03 95 53 22 

RØNNE 
Fra klippeøen har Peter Jen
sen sendt en fyldig rapport, 
hvoraf fremgår, at 20 mand 
var mødt frem, da afdelingen 
foretog sin årlige kransened
læggelse ved Søfartsmonu
mentet. 

Om aftenen var der i Sjø
gaarinj jubilarfest med 54 
festklædte deltagere. Seks 25 
års og to 50 års jubilarer var 
mødt frem og modtog deres 
jubilæumstegn. 

Adoptionsskibet Krieger 
var på visit i dagene 16., 17. 
og 18. september, hvor der ef
ter besøg hos borgmestre var 
cocktail-party om bord. 

Fem af vore fruer var med, 
skriver den lune Peter. Så fik 
vi også luftet dem lidt, til
føjer han. 

Om lørdagen var der 
»morgensang« på Krieger, 
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og den fiffige læser kan så 
selv finde ud af hvilke sange, 
der her blev sunget. Der var 
senere frokost i marinestuen, 
hvor hele bestyrelsen deltog, 
og som kommunen var vært 
ved. En fodboldkamp mel
lem besætning og Rønne 
Rådhus, vandtes af Rønne, 
hvilket måske skyldes en 
hjemmebanedommer. 

Der var åbent hus på Krie
ger og besætningsmedlem
mer, der havde fri, var i bus 
Bornholm rundt, medens der 
var kammeratligt samvær 
med gutterne der var på vagt. 

Det var på alle måder et 
hyggeligt besøg, skriver Peter 
Jensen og tilføjer, at der hver 
anden søndag er råhygge og 
søndagssild i marinestuen, 
bankospil 26. november, 
mindegudstjeneste 4. decem
ber og juletræsfest den 27. 
december. 

DISTRll<T VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbyvej 66 A 
4900 Nakskov 
Tlf. 03 92 28 15 

NAKSKOV 
Sommeren har været præget 
af mange tanker om afdelin
gens 75 års fødselsdag den 
22. september. Når dette læ
ses er udstilling på bibliote
ket, kransenedlægning, 
åbent-hus-arrangementet i 
marinestuerne og festaften 
forhåbentlig vel overstået. 
Som gave til by, egn og alle in-

teresserede åbnede afdelin
gen sin »skibsbygnings-, 
søfarts- & orlogssamling på 
Nakskov havn« - der endnu 
ikke er færdig, men dog rum
mer mere end 1.000 effekter. 

By og afdeling fik allerede 
i august de første gaver i an
iedning af jubilæet. 75 i alt -
alle bestående af egetræer (til 
en ny orlogsflåde?). Det var 
byens adoptivbarn M/L 
»Falster«, der ved sit besøg 
således markerede ikke alene 
sit eget 25 års jubilæum, men 
også afdelingens ved at for
æ re og plante 75 gode ege
træer - en hel lille skov - på et 
af havnens arealer. 

»Falstern-besøget gav at-
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ter gode dage med kapro
ning, terrænløb, fodbold
kampe og trekantskydning, 
som afdelingen atter vandt. 
Pokalen står atter i marine
stuen, skønt formanden 
havde fået den gode ide, at 
man bedre kunne »drille« det 
tabende hold fra »Falster, 
hvis man om bord skulle op
bevare den for det vindende 
hold. Men han blev ned
stemt. 

Efter fødselsdagsfestivitas 
m.v. går man atter over til 
daglig orden med »manneaf
tener og stilleaftener« hver 
den 1. og 3. tirsdag i måneden 
kl. 19 - 22 samt de sædvanlig 
lørdagsåbent fra kl. 9.30 - ? 

Rønne's formand, Peter 
Jensen, sammen med de 

otte jubilarer, der var mødt 
til jubilarfesten for at 

modtage deres tegn. Der var 
seks 25 års og to 50 års 

jubilarer. 

Nakskov-afdelingens 
form and, Tommy Larsen, til 
højre, fortæller 
landsformand V. P Heise 
og distriktsrepræsentant N. 
P Jepsen om den fine 
skibsbygnings- og 
or/ogssamling, som 
Nakskov-afdelingen har 
fået organiseret. 



DISTRIKT VII 
Fyn 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 
5700 Svendborg 
Tlf. 09 22 09 08 

SVENDBORG 
Ved fregatskydningen, der i 
år blev afviklet den 7. august 
på Christiansminde, sørgede 
Knud E. Jensen med et vel
rettet skud for, at Ove Ander
sen blev ny fregatkaptajn, 
skriver Svendborg-afdelin
gens altid flittige og påpasse
lige korrespondent, Hoff
mann Petersen. 

Han beretter videre om 
sommerturen, der havde 41 
deltager, og hvor første stop 
var Vojens, hvor kaffen og 
snitter ventede. Derefter blev 
grænsen passeret og der blev 
foretaget kiosk-indkøb. Af 
mindre veje gik turen videre 
til den hyggelige Fredrich
stad, en by bygget i hollandsk 
stil, med sejlads for turister 
på kanalerne. Vejret var 
skønt og alle nød turen, der 
nu gik til Kiel til middag om 
bord på færgen på vej mod 
Bagenkop. 

Men det kunne nu være 
rart at se nogle flere deltagere 
på disse herlige sommerture, 
sukker Hoffmann Petersen. 

Bestyrelsen har tilrettelagt 
de kommende arrangemen
ter. Der er spillegilde i SO
hallen den 19. november, 
pudsning i marinestuen 3. 
december, så den kan stå fin 
til »Ingolf«s besøg 9. - 12. de
cember. Generalforsamlin
gen holdes den 28. januar 
med start kl. 16 i marine
stuen. 

Og så svinges der med hu
erne for 0. Gjørik Andersen, 
50 år 17. november, J. Lund 
Hansen 50 den 24. november 
og Jørgen Christiansen 95 
den 15. december. 

MARSTAL 
Redaktionen havde fået en 
venlig indbydelse til indvielse 
af marinestuen, der nu er 
indrettet i en tidligere bio
graf. Desværre blev bladets 
redaktør forhindret i sidste 
øjeblik på grund af arbejde, 
men håber på at kunne 
bringe udførlig omtale af den 
smukke indvielse, der har 

\ 
.l b. 

Fra Svendborg-af delingens fregatskydning. Forest til 
venstre Knud E. Jensen, hvis skud gjorde Ove Andersen, 
der ses til højre til fregatkaptajnen. Bagest skydeinstruktør 
Finn Rasmussen, sekretær Hoffmann-Pedersen og 
formanden Knud Møller. 
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Biografbygningen, som afdelingen i Marstal har købt og 
indrettet til marinestue. 

, · 

fundet sted, når dette blad er 
ude blandt læserne. 

Der er lagt et fantastisk ar
bejde i indretningen og øko
nomisk er det en dyr affære. 
Men tilskud fra diverse fonde 
m.v. og hyppige udlejninger i 
fremtiden kan forhåbentlig 
få økonomien til at hænge 
sammen for den friske for
mand Galatius og hans stab. 

BOGENSE 
I anledning af Bogenses 700 
års jubilæum var regentpar
ret den 27. juli på besøg. 
Dannebrog ankrede op uden 
for havnen, og regentparret 
sejlede ind til marinekajen i 
chalup. Her tog blandt andre 
16 medlemmer af afdelingen 
og fem gutter fra Odense 
imod. Det var en sjælden og 
fornøjelig dag, skriver Hans 
Smith. 

I dagene 14. - 17. juli del
tog afdelingen sammen med 
fire andre foreninger i arran
gementet af den store havne
fest. Adoptionsskibet Thurø 
gik til kaj 15. juli og besæt
ningsmedlemmerne deltog i 
festlighederne, som sluttede 
med stort fyrværkeri . Det var 
en prægtig fest, der gav afde
lingen et pænt overskud. -

NYBORG 
Gunnar Hansen, banjeme
ster i Nyborg-afdelingen, 
undskylder at hans rapport 
er skrevet i hånden. Det be
høver han ikke at undskylde. 
Redaktionen er glade for alle 
rapporter, hvad enten der er 
skrevet i hånden eller på ma
skine. 

Gunnar skal have tak for 
sin rapport, for vi har længe 
ventet på at høre nyt fra Ny
borg. 

Han fortæller at Nyborgs 
havnemester K. Paulsen og 
havneudvalgsformand Kurt 
Verner har budt på havne
rundfart, der begyndte på 
havnekontoret en morgen
stund med en orientering om 
havnens udvikling. Derpå 
entrede gutterne det gode 
skib »Fia«, anløb Marine
hjemmeværnsskolen på 
Slipshavn, kiggede på og fik 
serveret skipperlabskovs. 

Det blev sent eftermiddag 
inden gutterne gik fra borde 
hjemme i havnen, og de 30 
deltagere siger hjertelig tak 
for en pragtfuld tur. 

Og så har adoptionsskibet 
Bredahl været på besøg, for-
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tæller Gunnar Hansen. Ma
rineforeningen bød på sild og 
pølsebord i marinestuen. Da
gen efter kom næste vagt
hold og blev beværtet på 
samme måde. Byen havde til 
traktementet ydet 3000 kro
ner. 

To tyske fartøjer har været 
på kort visit. Formand Eigil 
Løkkebo og Gunnar Han
sen, begge med fruer, var in
viteret om bord til party, men 
på grund af dårligt vejr måtte 
selskabet ty til rådhusets kan
tine. Afdelingen overrakte 
ved den lejlighed de to skibes 
chefer hver en marineplatte, 
som de var meget glade for. 

Og nu er man så i Nyborg i 
gang med at tilrettelægge 75 
års jubilæet. 

ODENSE 
15 flådeenheder med 778 be
sætningsmedlemmer var i 
Odense, der i år i anledning 
af 1000 års jubilæet var 
værtsby for det nordiske ka
detstævne. 

Hvilken oplevelse, fastslår 
myreflittige sekretær Svei
gaard. Det var dage, man i 
Odense sent vil glemme. Sø
værnets Tambourkorps og 
afdelingen var med ved mod
tagelse med flaghejsning, 
flagparade, besøg om bord, 
kadetmiddag og bal på råd
huset, besøg på »Møen«, 
åbent hus i marinehuset hver 
dag med mange besøg. 

Norge var som ved OL i 
Seoul bedste nordiske nation 
og på stadion foretog vice
borgmester Lennart Larson 
præmieoverrækkelse. Heri 
deltog også Odense-afdelin
gens nu desværre afdøde for
mand Chr. Christensen. Ma
rineforeningens pokal til
faldt kadet Veile. 

Kadetstævnet afsluttedes 
traditionelt med en gudstje
neste. Den fandt sted i 
Odense Domkirke og var en 
smuk og værdig afslutning 
på minderige dage. 

For sin indsats fik afdelin
gen et meget venligt brev fra 
chefen for Søværnets Offi
cersskole kommandør J.D. 
Brusendorff - en tak som var 
alt slidet værd, bemærker 
Sveigaard. 

Men gutterne i Odense fik 
ikke lov til at hvile længe på 
laurbærene. 19. august an
kom depotskibet Thein med 
ni torpedobåde og et tank
skib tilhørende den vesttyske 

Østersø-flåde. 24 mand med 
flag var mødt frem på kajen. 
Marinehuset var åbent og af
delingen fungerede som tu
ristvej leder. Den havde op
sti1let informationskontor på 
havnen og stillede folk til rå
dighed til ture ud i byen. Der 
var i alt 637 besætningsmed
lemmer, så der var nok at se 
til. 

Kammeratskabsaftenerne 
den første onsdag i hver må
ned er begyndt under stor til
slutning. Den 9. december er 
der bankospil. Fregatskyd
ning holdes 10. deccember. 

DISTRIKT VIII 
Sydøstjylland 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22 - 6100 Haderslev 
Tlf. 04 52 10 05 

KOLDING 
Som »nøgleskib« og derfor 
med stærkt reduceret besæt
ning - 51 mand - kom adop
tionsskibet »Peter Torden
skiold« til Kolding. Og Knud 
Andreasen skriver stem
ningsfuldt om den pragt
fulde oplevelse det var at se 
og høre retræten blive blæst 
kl. 22.00 en smuk sommer
aften. 

Besætningen løb stort set 
med alle topplaceringerne i 
bowling, kapskydning og go
car-løbet, men fjerde halvleg 
i »Slotsmøllen« blev vundet 
af Marineforeningen. 

Skyttelavet har haft god 
tilgang af nye medlemmer og 
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lavet er i skrivende stund ved 
at tilrettelægge fregatskyd
ningen, og iøvrigt vil det 
fremgå af meddelelsesorga
net »Søforklaringer«, hvad 
der skal ske. Samme organ 
har i øvrigt fået ny redaktør i 
Bent Petersen, der til dagligt 
er ansat ved Kolding Fol
keblad. 

Et af de kommende arran
gementer, som man glæder 
sig til i afdelingen, er at skip
per hos Scwitzer, Bent Wille
moes, har lovet at komme en
gang i januar og tale om 
Scwitzers spændende arbej
de. 

HADERSLEV 
Receptionen i anledning af 
afdelingens 75 års jubilæum 
havde samlet 50 medlemmer 
og gæster. Kommunen var 
repræsenteret ved byråds
medlem Vagn Meck, der al
drig tidligere har set en mari
nestue. Ved denne lejlighed 
fik arkitekt Anker Junker 
hædersprisen, en splint af 
Fregatten Jylland. Junker 
kvitterede ved at overrække 
værket »Danmarks Marine
stuer«. 

Sammen med Aabenraa
afdelingen har man besøgt 
flyvestation Skrydstrup. Der 
var 37 deltagere og de lagde 
til i øl- og vinstuen Bøjen, 
hvis indehaver Møller, er . 
medlem af Haderslev-afde
lingen. Og se om ikke den 
rare mand, som var forhind
ret i selv at være til stede, 
havde stillet en pilsner frem 
til gratis afbenyttelse for gæ
sterne, hvis besøg han var 

......_,,,,,, 

• 

I baggrunden til højre 
formand Chr. Christensen 

og næstformand Leo 
Thomsen, der døde med 

kort tids mellemrum. 
Bi/ledet er fra en 

sammenkomst under kadet
stævnet. Fra venstre 

kasserer Bent Hansen, 
kommandørkaptajn Helk, 

H Jessen, 
admiralitetsprædikant 

Borghammer, Sverige, og 
Poul W Rasmussen. Det er 

det sidste billede, der er 
taget med de to brave 
kammerater samlet i 

hyggeligt lag. 

meget glad for, skriver John 
Oldvej. 

Og så har afdelingen, når 
disse linier læses, deltaget i 
en forsvarsudstilling i anled
ning af Haderselv Kasernes 
100 års jubilæum. I samme 
anledning var adoptionsski
bet Hammer på besøg. 

DISTRll<T IX 
Sydyestjylland 

Biavler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 
6893 Hemmet 
Tlf. 07 37 55 70 

ESBJERG 
Så har Esbjerg glædeligvis 
fået vind i sejlene. Af det 
store dagblad »Vestkysten« 
fremgår, at den nyvalgte for
mand Poul Balle vil have, at 
der skal ske noget - og det er 
der allerede. 



I en kort meddelelse, for
tæller Poul Balle, at orlogs
kaptajn Kurt Christoffersen 
den 14. september var på be
søg og fortalte om blandt an
det den store NATO-øvelse 
og om Esbjergs betydning 
som NATO-havn. 

Det blev en interessant af
ten, som samtidig var start på 
afdelingens nye lokaler på 
Søfartsmuseet. Efter fore
draget hyggede man sig om 
kaffen med snak om Søvær
net og gamle minder. 

- Vi kunne godt have været 
flere, skriver Poul Balle, men 
folk skal nok vænne sig til 
igen at komme i Marinefor
eningen. 

Næste møde holdes den 
15. november, og Balle op
fordrer til stort fremmøde. 

Herligt at der er kommet 
gang i den i Esbjerg. 

DISTRIKT X 
Midtjylland 

Arkitekt Jørgen Brøgger 
Juelsbakke 2, Boks 52 
8400 Ebeltoft 
Tlf. 06 34 22 21 

VIBORG 
Afdelingen har været ude på 
de vilde vover, eller sandhe
den i ære, en tur på Limfjor
den. Man havde hyret det 
gode skib »Catrine K« af Ny
borg, og det blev en fin sejl
tur en herlig solskinsaften. 
Madkurven var smurt hjem
mefra og stemningen var i 
top. Radio Viborg, Dan
marks største lokalradio, var 
med på turen og bragte opta
gelser fra den. Det gav omgå
ende seks nye medlemmer. 

»Catrine K»s skipper, 
Bent Olsen, blev under turen 
optaget som medlem, og så 
kan det nævnes, at ikke min
dre en 67 deltog i den herlige 
sejlads. 

Den 20. august var der 
fregatskydning med efterføl
gende grillfest, som Bjørn 
Nielsen stod for. Samme 
Bjørn Nielsen blev i øvrigt 
selv fregatkaptajn, fortæller 
Vagn Christensen i sin rap
port, hvoraf også fremgår, at 
der var 25 deltagere i skyd
ningen og 45 deltagere i fe
sten. 

RANDERS 
Markeringen af Marinefor
eningens 75 års jubilæum 

Lemvig-bestyrelsen samlet ved indvielse af den nye marinestue. Fra venstre sekretær 
Henning Vindstrup, John Kålung og formand Martin Andersen, Henning Willemoes, 
flagbærer Hilbert Kamp, kasserer Reinhardt Nygård og næstformand Christen Sørensen. 

blev i Randers en stor begi
venhed med besøg af korvet
ten Niels Juel, Tambour
korpset og kransenedlæg
gelse ved Mindeankeret på 
Randers havn. 

Med Tambourkorpset i 
spidsen marcherede man til 
marinestuen på Hotel Ran
ders til reception, medens 
Tambourkorpset fortsatte 
sin march rundt i byen. 

I receptionen, hvor der blev 
budt på fadøl og skipperlab
skovs, deltog 75 gæster fra 
byen, skibet og medlemmer. 
Her blev der udvekslet gaver. 
Randers-afdelingen modtog 
en gong-gong udført af et 
granat.hylster fra Niels Juel. 
Om søndagen var afdelin
gens medlemmer inviteret 
om bord, og hvor Tambou
rorkestret underholdt tilsku
erne ved fodboldkampen 
Randers Freja-Silkeborg på 
Randers stadion. 

Og så bringer afdelingen 
en hjertelig lykønskning til 
skyttelavets formand, den 
utrættelige Palle Bjerg Mad
sen, der fyldte 60 den 24. 
april. 

EBELTOFT 
I september-nummeret af 
»Kabysrygtet« bringes en 
stor omtale med billeder fra 
afdelingens deltagelse i Kri
stiandssand og Varberg i for
bindelse med festlighederne i 
anledning af 400 års jubilæet 
for Kong Chr. den Fjerdes 
tronbestigelse. Det var - kan 
man forstå - på alle måder 
begivenhedsrige oplevelser 
for deltagerne. 

Så glæder man sig over, at 
Ebeltoft vandt fremskridt
spokalen ved landsskytte
stævnet, hvor Bjarne Jensen i 
øvrigt blev valgt som ny 
landsskytteformand. 

I skrivende stund har den 
årlige skafferfest været holdt 
i Skudehavnens Fælleslo
kale, og kammeratskabsafte
nerne er i fuldt sving. 

I det hele taget fremgår det 
klart af bladet, at der er 
enormt skub i denne afde
ling. 

DISTRIKT XI 
Nordvestjylland 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5 - 6950 Ringkøbing 
Tlf. 07 32 26 77 

LEMVIG 
Den 16. juli slog man her dø
rene op til den nye marine
stue, der er indrettet i kølehu
sets tidligere kontorlokaler 
på havnen. 

Forud for indvielsen var 
foregået et stort restaure
ringsarbejde af lokalerne og 
flere af medlemmerne har 
gjort en stor indsats. 

Der var mødt omkring 75 
til receptionen ved indvielsen 
og fra flere sider blev der ud
trykt stor tilfredshed med de 
nye lokaler, hvorfra der er 
udsigt ud over havnen. 

Afdelingen modtog mange 
dejlige ting til udsmykning af 
lokaliteterne, samt anvisnin
ger på kontant beløb, som vil 
blive anvendt til inventar. 
Med den nye stue håber man 
i Lemvig, at afdelingens lo-

kalesituation nu er løst for 
lang tid, skriver sekretær 
Henning Vindstrup. 

SKIVE 
Her arbejdes der stadig med 
indretning af den nye mari
nestue, og vi er så heldige, at 
vi hele tiden får nye effekter, 
skriver afdelingens brave for
mand Kaj 0. Nielsen. Sidst 
har Kaj Pandrup skænket af
delingen en model af en tor
pedobåd, som han selv har 
bygget, og nu er man så på 
jagt efter en montre til den. 

- Ellers er der nogen, der 
ikke kan holde fingrene fra at 
pille ved den, skriver Kaj 0. 
Nielsen. 

I dagene 20. - 22. august 
havde man et vellykket besøg 
af Najaden under kom
mando af kaptajnløjtnant 
Søndergaard. Efter ankom
sten fredag var der reception i 
marinestuen og alle hyggede 
sig vældigt. Lørdag aften var 
havneudvalget vært ved en 
vellykket middag i Skive
Hallen, og om søndagen var 
man til en herlig reception på 
Najaden. 

- De har en god kok om 
bord, skriver Kaj. 0. Nielsen. 

THYBORØN 
I Thyborøn har man over
stået den årlige fiskedag. Den 
havde samlet ikke mindre 
end 11.000 gæster. Marine
foreningen deltog som sæd
vanlig, og er særdeles tilfreds 
med sit udbytte af dagen. 
Den 20. november holdes der 
åbent hus for medlemmer 
med damer, og ved samme 
lejlighed indvies afdelingens 
nye flag. 
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DISTRIKT XII 
Nordjylland 

Telegrafisk Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 B 
9800 Hjørring 
Tlf. 08 92 03 66 

FREDERIKSHAVN 
Her bringer vi et uddrag af en 
reportage i Frederikshavn 
Avis, hvoraf det fremgår, 
hvorfor Frederikshavn ikke 
fik kåret en ny fregatkaptajn. 

Der var rekordtilslutning -
op imod 100 - til en af årets 
store begivenheder i Frede
rikshavn Marineforening. 
Fregatskydningen, der søn
dag for første gang var hen
lagt til Frederikshavnerhal
len. Der blev skudt på livet 
løs og som bevis på, at denne 
mandeforening har sløjfet sit 
sidste mandschauvinistiske 
præg, var der også skydning 
for damerne. 

Størsteparten af delta
gerne modtog tilbuddet om 
indtagelse af middag, der tra
ditionen tro bestod afto slags 
sild og tegneseriefiguren Gyl
denspjæts livret, sprængt ok
sebryst og stuvet spidskål. 
Den udmærkede andretning 
stod Drop In for. 

Man havde forudset, at 
fregatten ville være skudt i 
sænk ved 16-tiden, men så
dan gik det ikke denne gang. 
Faktisk blev den slet ikke 
skudt i sænk, for da klokken 
var 17, havde de gamle gaster 
endnu ikke sænket skibet, og 
på det tidspunkt myldrede 
bingo-folket ind i hallen, selv 
om deres spil først skulle be
gynde klokken 19. 

Men bingo-folk lader sig 
ikke sådan stoppe - heller ik
ke, når »modstanderne« har 
gevær i hånd. Enden på det 
blev, at Marineforeningen 
fortrak til selskabslokalerne, 
hvor man drøftede, hvordan 
foreningen ved en senere lej
lighed skal finde frem til en 
fregatkaptajn. 

På et bestyrelsesmøde er 
det nu besluttet at næstkom
manderende skal fungere 
som fregatkaptajn indtil næ
ste år. 

NIBE 
Der deltog 38 i sommerud
flugten. I bussen bød den al
tid veloplagte formand Finn 
Knudsen velkommen og til 
blide toner fra Leifs træspil 
sang man de omdelte sange, 
hedder det i de første linier af 
guttermanden Leo Thiesens 
rapport. 

Ved første holdeplads (1. 
revle) i den skønne himmer
landske natur, der i det dej
lige vejr tog sig ekstra smukt 
ud, skulle deltagerne gætte, 
hvem den »gamle dame« der 
spøgte i skoven mon kunne 
være. 

Det voldte megen besvær, 
for da damen blev afsløret vi
ste det sig at være et af med
lemmerne, kaldet »Rulle
mand«, der var klædt ud 
med paryk, kjole og silke
strømper. 

Turen gik over Lundbæk, 
Sebbersund, Valsted, langs 
fjorden til 2. revle nord for 
Staun med dejlig udsigt ud 
over den blå Lim fjord. 

Da det var meget varmt var 
det af hensyn til vædskeba
lancen givet det gode medi
cinske råd at tage en forfrisk
ning. Og det gjorde man så, 
alt medens damerne forly
stede sig med en gættekon
kurrence. 

Til slut strandede man på 
restaurant »Skal« ved et dej
ligt ta' selv bord og dans på 
dækket. 

En herlig dag, slutter Leo 
Thiesen. 

HJØRRING 
Fire jyske marineforeninger 
havde den store ære gennem 
indbydelse fra Kristianssand 
kommune at stå fanevagt, da 
Dronning Margrethe lørdag 
den 11. juni nedlagde krans 
på mindesmærket for de be
sætningsmedlemmer fra 
fregatten Jylland, der blev 
dræbt under slaget ved Hel
goland. 

Mindesmærket findes på 
Kristiansand kirkegård og ud 
over dronningen og Prins 
Henrik deltog også Norges 
Kong Olav. 

Kransenedlæggelsen fandt 
sted i forbindelse med festlig
heder for 400 året for Kong 

Christian den Fjerdes tron
bestigelse, og Kristiansand 
var som bekendt en af de byer 
den foretagsomme monark 
grundlagde. 

De fire byer, som var re
præsenteret, fortæller Hjør
ring-afdelingens formand 
Bent Simonsen, var Ebeltoft, 
Hanstholm, Hirtshals og 
Hjørring. Ebeltoft, fordi 
Fregatten Jylland nu befin
der sig i Ebeltoft, Hanstholm 
og Hirtshals, fordi disse to 
byer har færgeforbindelse 
med Kristiansand og Hjør
ring, fordi byen er Kristian
sands danske venskabsby. 

- Under besøget i Kristian
sand var vi gæster til frokost 
i Kristiansand orlogsstue 
hvor vi udvekslede gaver, for
tæller Bent Simonsen i sin 
beretning, og om aftenen var 
vi til en fornem modtagelse 
på Christiansholm Festning, 
hvor Kristiansand by var 
vært. 

Gæsterne fra Hanstholm 
var sejlet til Kristiansand i 
eget skib. Det tidligere Vest
kysten, der nu hedder Frem, 
og de danske gæster kvitte
rede for den venlige og meget 
smukke modtagelse med et 
party om bord senere på af
tenen. 

HALS 
Sommerudflugten opfyldte 
et længe næret ønske. En tur 
med en af de små færger, der 
dagligt krydser Limfjorden 
mellem Egense og Hals. 

Udflugten fandt sted den 
3. september, hvor man ved 
middagstid lagde fra kaj i 
Hals med kurs mod Aalborg 
med 37 deltagere og orkester 
om bord. På togtet vestover 
fortærede man de medbragte 
beskøjter og var således godt 
rustet, da man lagde til ved 
marinestuen i Aalborg. Her 
stod Aalborg-afdelingens be
styrelse med formanden Ralf 
Kurt Jensen i spidsen parat til 
at give de søfarende en fyrste~ 
lig modtagelse, som med 
glæde vil blive husket længe. 

På hjemturen efter den 
eventyrlige færd var der dans 
om bord til tonerne fra det 
medbragte orkester »Happy 
Strings«. 

AALBORG 
Aalborg-afdelingen har stor 
glæde at sit skib Ludvig. I 
den uge, hvor Christian den 
Fjerde i skikkelse af opera
sanger Ove Verner Hansen 
gæstede Aalborg, lagde han 
hver dag om bord i Ludvig til 
ved Honnørkajen i Aalborg 
og blev landsat under stor fe
stivitas. 

Også ved fregatskydnin
gen stod en konge på broen. 
Det var Kong Neptun, der
med sig havde sidste å rs fre
gatkaptajn Leif Brandi. De 
gik også i land ved honnør
kajen under salutskud og 
bådsmandspibekoncert, og 
musik af Kvindeligt Flyver
korps orkester. 

Årets fregatkaptajn blev 
Roar Nielsen, og det var Er
ling Post Madsen, der affy
rede det afsluttende skud og 
således kan smykke sig med 
titlen mesterskytte i det kom
mende år. 

DISTRIKT XIII 
Oversøisk 

Boligchef 
Flemming Schandorff 
Boks 1014 - 3911 Holsteinsborg 
Tlf. 00 92 99 / 1 51 90 

EGEDESMINDE 
Under Dannebrog har med 
stor glæde modtaget det se
neste nummer af »Polarnyt«, 
hvori omtales en vellykket 
fødseldagsfest i »Schultz Lo
rentzenip atuafik aula« un
der stor tilslutning. 

Her blev blandt meget an
det Marineforeningens 75 års 
jubilæum markeret med så
vel et trefoldigt leve som en 
skål. 

Middagen var fin og to 
auktioner gav et godt ud
bytte, og der blev danset så 
der ikke var en eneste tør 
pande i lokalet, da man kl. 
24.00 fik serveret skrub af 
suppen. 

Den første kammerat
skabsaften i indeværende sæ
son blev afviklet den 13. sep
tember og så har man i øvrigt 
besluttet at gennemføre en 
fregatskydning til sommer. 


	1988-01
	1988-02
	1988-03
	1988-04

